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Ons al ruim 20 jaar in vermogensbeheer gespecialiseerd bedrijf, biedt haar
(aanstaande) klanten normaliter 2,5% rente. Als we op een pareltje stuiten die we

aan onze goed gelegen, goed verhuurde onroerend goed portefeuille kunnen
toevoegen, laten we onze klanten mee profiteren door hen tijdelijk een hoger

rentepercentage aan te bieden, met de mogelijkheid na afloop van drie maanden
samenwerking deze te verminderen. Op deze manier bieden wij onze klanten de
ideale mogelijkheid om kennis te maken met ons mooi product: veilige, flexibele,

goed renderende en crisisbestendige investeringsmogelijkheden.



DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter
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Toch mijn Koning
God is mijn Koning. Het is de belijdenis van elke christen. Deze 

belijdenis geeft houvast in onzekere tijden. Dat spreekt ons aan nu 

we aan het begin staan van het jaar 2023. Wat zal het jaar ons 

brengen? Veel is ongewis. Maar de HEErE regeert.

“Evenwel is God mijn Koning”, 
zo staat het in Psalm 74:12. Het 
woordje ‘evenwel’ betekent 

‘toch’. Dit woordje tilt de belijdenis 
boven de omstandigheden uit. Hoe 
dan ook; God is mijn Koning. Gods 
koningschap is onafhankelijk. 

Net als toen zijn ook voor ons de 
omstandigheden niet eenvoudig. 
De dienst van God wordt door velen 
verwaarloosd. De mensen verdringen 
zich wel haast om goed voor de 
schepping te zorgen. Maar tegelijk neemt 
het verzet tegen de scheppingsorde 
apocalyptische vormen aan. De maat 
is weg. En de weg van de matigheid 
is moeilijk begaanbaar. Schrijnend 
werd dit duidelijk in de interne 
problematiek die politiek Den Haag 
het achterliggende half jaar verlamde. 
In deze tijd worden we geroepen om 
stem te geven aan het getuigenis van 
Gods Woord. Laat deze belijdenis ons 
houvast bieden. Toch is God Koning.

Gods Koningschap heeft een grote 
reputatie. ‘Van ouds af’ zegt Psalm 74. 
De Psalmdichter noemt voorbeelden 
uit de geschiedenis van het volk Israël. 
Al volgens het begin van de Bijbelse 
geschiedenis is Gods Koningschap 
messiaans. Jezus verliet het hemels 
paleis om geboren te worden in 
een stal. Hij werd bespot met een 
doornenkroon. Juist zo betaalde Hij 
schuld. Zo versloeg Hij satans macht 

en verkreeg Hij van Zijn Vader alle 
macht. Zo werkt Hij ‘verlossingen in 
het midden der aarde’. Hij leidt deze 
wereld naar haar bestemming, zo 
trekt Hij Zijn kerk naar Zich toe.

De belijdenis van Gods Koningschap 
is in het algemeen waar. Maar juist de 
persoonlijke beleving ervan maakt ze 
krachtig. Het gaat over ‘mijn Koning’. 
Heb u voor Hem mogen buigen? 
Is alles buiten Hem u tot tekort 
en schuld geworden? Alleen door 
het persoonlijk geloof in Christus 
is God werkelijk mijn Koning. Dan 
geeft deze belijdenis ook moed. 

Voor het jaar 2023 wensen we allen 
die onze partij mogen dienen van 
harte Gods zegen toe. Dat geldt onze 
vertegenwoordigers, maar ook degenen 
die de partij - vaak op de achtergrond 
- van harte steunen. De Heere stelle de 
SGP dienstbaar tot heil van ons volk 
en bovenal tot eer van Zijn Naam.



Voltastraat 1, Alblasserdam
078 69 32 541

WWW.HUISMANKEUKENS.NL

Een keuken van goede huize

De een leest graag persoonlijke verhalen, 
de ander zoekt verdieping bij het nieuws. 
Maar allemaal hebben we behoefte aan goede, 
evenwichtige en eerlijke informatie. Aan zicht op 
het Bijbelse perspectief in ons bestaan.  

Het RD wil helpen verder te kijken dan jezelf. 

RD, de krant voor het hele verhaal.  

Scan mij

Het RD is er ook voor jou.
Ga naar rd.nl/banier
Ontdek het RD 4 weken lang vanaf 4 euro.

In het weekend lees ik op mijn 
gemak de achtergrondartikelen 
in het RDMagazine.

Jan Willem | Melkveehouder
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Het hoorde echt bij de ouderling. in de tere afhankelijkheid tijdens het consistoriegebed na de dienst. 
Hij was altijd visserman geweest. De gebedszin kwam uit de land/akkerbouwwereld: “Heere, u hebt nog 
mest om onze levensboom gelegd.” Een levendige uitleg van de gelijkenis van de man die vrucht zocht 

op de vijgenboom in zijn wijngaard.

“Totdat ik om hem gegraven en 
mest gelegd zal hebben”

(Lukas 13:8b)

Mest om de levensboom

Jezus sprak deze woorden uit na een slecht bericht te 
hebben vernomen. Galileeërs waren tijdens de uitoefening 

van offerhandelingen wreed aangepakt door Romeinen 
die handelden in opdracht van Pilatus. Er werden offeraars 

vermoord. Twee stromen van bloed vloeiden: van dieren 
en van mensen. De stadhouder regeerde met ijzeren hand. 

Van samenscholing moest hij niets hebben. Je weet nooit 
wat eruit voortkomt. Revolutie kon hij niet gebruiken. 

Jezus vult het rampverhaal aan met een gebeurtenis die 
nog vers in het geheugen ligt: een toren stortte in. Acht-
tien doden door het puin bedolven, waren te betreuren.

Trek geen verkeerde conclusie. Word verlost van een 
verkeerd vergeldingsdenken. In deze benadering van 

rampen met vele slachtoffers wordt een rekenmethode 
toegepast. De getroffenen worden via deze ramp gestraft, 
omdat zij dat verdienen. Zij zullen wel een zonde hebben 

begaan en gedaan. Onbekend bij mensen, maar door 
de hemel geregistreerd. De gespaarden zijn de betere 
mensen, de gestorvenen zijn van het slechtere soort.

Jezus roept op tot bekering. Deze lijdensgeschiedenissen 
verkondigen ons Gods lankmoedigheid (geduld). Zijn trouwe 

liefde richt zich op ons behoud. De gelijkenis illustreert dit 
met de fruitteler die een vijgenboom in zijn wijngaard

 had geplant. Saillant detail: het was verboden volgens 
de wet van Mozes om een vijgenboom in de wijngaard te 
planten. Deed men dit toch dan wist men van Gods eis: 
de opbrengst is voor de Heere. Hoe lang komt God al tot 
ons? Hoeveel vrucht heeft hij gezien? Geloof? Bekering? 
Dankbaarheid? Naastenliefde? De vreze van Zijn naam? 
(DL I, 12)? Klaagt de vruchteloosheid ons aan? Drijft dit 
uit tot Hem uit Wiens mond wij horen: Uit u geen vrucht 
in eeuwigheid. Uw vrucht uit Mij gevonden (Hos. 14:9).

Een tweede toegangspoort tot dit Woord: “Om de boom 
graven, efficiënt mest toedienen”. Circulaire landbouw 
kleinschalig toegepast. De runderen en schapen waren een 
bezit (geleend goed) en bron van inkomsten. De Israëlitische 
boer was goed op de hoogte van de richtlijnen die van Boven 
verstrekt waren (voorbeeld: geen dorsende os muilbanden, 
de hoeken van het veld niet maaien). Overschotten waren 
onbekend. Megabedrijven waren er niet. Stikstofproblema-
tiek kwam niet voor. Overheidsingrepen werden niet van 
bovenaf opgelegd door mensen die nog nooit in een melkput 
stonden en niet wisten wat het was om met je laarzen in 
de modder te banjeren. De boeren wisten zich verant-
woordelijk om Psalm 24 (de aarde is des Heeren) serieus 
te nemen. Het ware leven bestaat onder andere uit ‘wonen 
onder wijnstok en vijgenboom’. In Israël liet men de wijn-
stok klimmen tegen de stam van een vijgenboom. De boom 
werd bemest. Gericht op nog meer vruchten. De mesthoop 
werd nog voor een ander doel ingezet. Het vee liep op het 
stro, dat gemengd werd met de mest. De platte koeken die 
werden afgestoken, droogden in de zon. Vervolgens gebruikt 
als brandstof. Elementaire levensbehoeften. Om na gedane 
arbeid te verkeren ”onder de vijgenboom met de wijnstok”. 

Ds. H. Westerhout
Nunspeet

“Heere, U hebt nog 
mest om onze 

levensboom gelegd.”
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essentiële rol spelen in de invulling  
van het landelijk gebied. 

De provincie Zuid-Holland
Zuid-Holland kenmerk is een dichtbe-
volkte, complexe en drukke provincie 
met meer dan 3,7 miljoen inwoners. 
Karakteristieken zijn onder meer de duin- 
en bollenstreek, de Rotterdamse haven, 
het Groene hart, de Hoeksche Waard, 
het vliegveld Rotterdam The Hague, het 
eiland Goeree-Overflakkee en de aanwe-
zigheid van veel (binnen)water.

De provincie is een onmisbare schakel in 
het openbaar bestuur. Provincies gaan 
over ruimtelijke ordening en (milieu)
regelgeving buiten de bebouwde kom, 
over provinciale (water)wegen, flora 
en fauna, (natuur)beleid, toezicht op 
bedrijven met gevaarlijke stoffen, etc. 
Kortom, daar waar het van belang is  
dat beleid over de gemeentegrenzen 
heen hetzelfde is, om grote verschillen 
tussen gemeenten voor burgers en 
bedrijven te voorkomen, speelt de 
provincie een belangrijke rol. Juist de 
komende jaren gaat de provincie een 

De provincie, 
een onmisbare schakel

Op 15 maart is het zover: de stembussen gaan open en alle Nederlanders kunnen naar de stembus. 
Er kan gestemd worden voor de provincie, het waterschap en (indirect) ook voor de provincie. in dit 
artikel richten we de schijnwerpers op de provincie. Nico de Jager is SGP-boegbeeld in Zuid-Holland. 
Hij legt enerzijds uit wat de waarde van de provincie in het algemeen is. Daarnaast presenteert hij de 

provincie Zuid-Holland in de kaders.

THEMA

HOE FuNCTiONEERT DE SGP iN 
DE PROViNCiALE POLiTiEK?
De wijze van werken is opgave- én 
gebiedsgericht. Dat vereist een visie voor 
de langere termijn, die ook gestoeld 
moet zijn op een historisch besef en de 
daaruit ontstane waarden en normen. 
Voor de SGP ligt dat besef diep geworteld 
in Gods Woord. Voor de taken van de 
provincie staat de Bijbelse opdracht van 
het ‘Bouwen en Bewaren’ van de aarde 
centraal. Hoewel we beseffen dat we 
tijdelijk op aarde zijn, is het wel onze taak 
om de pracht van de schepping ook in 

Nico de Jager en Gerard van de Breevaart
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alle gebrokenheid te bewaren. Daarbij 
past voor de SGP een staatrechtelijke 
én sterk inhoudelijke rol. Kaders stellen, 
toetsen en controleren mag van de SGP 
worden verwacht. De landelijke fractie 
is hierin voor de provinciale fracties een 
goed voorbeeld. 

Hoe functioneert de SGP  
in Zuid-Holland
In de afgelopen jaren werkte de SGP 
in een fractie samen met de Christen-
Unie. De fractie maakt onderdeel uit 
van de coalitie. Door de inbreng van 
de SGP is bijvoorbeeld voorkomen 
dat wonen in het landelijk gebied met 
dezelfde bouwnormen te maken krijgt 
als in de stad. Een motie van de SGP 
is aangenomen, waarin het college 
wordt opgeroepen de landelijke over-
heid aan te sporen om PAS-melders 
zo spoedig mogelijk te legaliseren. 

Verder is de SGP-fractie sterk 
betrokken op de problematiek in 
het openbaar vervoer ten aanzien 
van dienstregelingen en bereikbaar-
heid. Ook ziet de SGP nauwlettend 
toe op de aanwijzing van de locaties 
van windturbines (voldoende afstand 
tot de bebouwing) en zonnepanelen 
(geen kostbare landbouwgrond  
opofferen). 
 
Voor Cultuur & Erfgoed is door ons 
toedoen geborgd dat hiervoor de 
komende jaren structureel financieel 
budget beschikbaar is. Bij elke wijzi-
ging van beleid ziet de SGP scherp toe 
op de borging van de rol van Provin-
ciale Staten. Ook daarin heeft de SGP 
door middel van amendementen 
verandering gebracht. Een voorbeeld 
hiervan is dat een consultatie van 
Provinciale Staten niet paste in het 
proces van minister De Jonge om te 
komen tot een definitief woonbod 
voor de provincie Zuid-Holland. Hierin 
heeft de SGP ingegrepen door Gede-
puteerde Staten pas een definitief 
woonbod te laten doen richting de 
minister, nadat Provinciale Staten 
deze had goedgekeurd.  

THEMA

Nico de Jager
De lijsttrekker in Zuid-Holland is Nico 
de Jager. Nico (55) woont in Sliedrecht, 
is getrouwd en in het dagelijks leven 
ondernemer. Na negen jaar gemeen-
teraadslid in de gemeente Sliedrecht 
kwam hij in 2019 in de Provinciale 
Staten. Nico is fractievoorzitter van de 
gecombineerde ChristenUnie & SGP-
fractie en houdt zich voornamelijk 
bezig met afstemming in de coalitie en 
binnen de commissie bestuur, maat-
schappij en (financiële) middelen. 

Voor de nieuwe periode bereidt hij 
zich voor op de portefeuille Voedsel 
en Natuur. Nico staat ook op plaats 10 
van het Waterschap Rivierenland.

DRiE BELANGRiJKE 
VERKiEZiNGSTHEMA’S 

	X Klimaatadaptatie en  
energietransitie 
Vanuit de principes van Bijbels rent-
meesterschap heeft de provincie, in 
de visie van de SGP, een belangrijke 
taak om de schepping te bewaren 

	X Een vitaal buitengebied 
De vraagstukken rondom stikstof, 
water, woningbouw, CO2, energietran-
sitie en nog veel meer onderwerpen 
gaan een beslag leggen op de inrich-
ting van de ruimte in het buitengebied. 
Ruimtevragers zoals agrarische acti-
viteiten, vervoer, natuurontwikkeling 
of recreatie zorgen voor spannende 
ruimtelijke uitdagingen die vragen om 
duidelijke keuzes. De optelsom van de 
gemaakte keuzes mag de draagkracht 
en de solidariteit van het landelijk 
gebied niet verstoren.   

	X Wonen 
Ook dit is een maatschappelijk item 
waar de provincie een belangrijke regu-
lerende en afstemmende rol in heeft. 
De woonopgave zal ook met betrek-
king tot de andere opgaven leiden tot 
compromissen en afstemming. 

De belangrijkste thema’s 
voor Zuid-Holland
De SGP in Zuid-Holland zal vooral 
accent leggen op de menselijke maat, 
het bieden van toekomstperspectief, 
aansluiten bij de regionale visie en de 
sociaal, maatschappelijke en econo-
mische structuur. De spannende 
ruimtelijke uitdagingen moeten mét 
de betrokken bedrijven, gezinnen en 
boeren besproken en beslist worden! 
De SGP in Zuid Holland heeft oog 
voor de vitaliteit van de kleine dorpen, 
daar horen lokale scholen en winkels 
bij. Rekening houdend met regionale 
visies wil de SGP bouwen in en rond 
de kleine dorpen, met daarbij een 
percentage woningen voor de eigen 
inwoners van die kernen. Dit, met 
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behoud van het huidige karakter van 
het dorp én (groene) buitenruimte 
voor de kinderen, volwassenen en 
ouderen (voor een klein ommetje). 
De SGP in Zuid-Holland wil zorgen 
voor een betaalbaar en voor iedereen 
toegankelijk openbaar vervoer, 
waarbij ook aandacht is voor de 
ontsluiting van de kernen in het 
landelijk gebied. En we zetten ons 
hierbij in op ontsluiting over de weg 
en voldoende ontsluiting met het 
openbaar vervoer. 

De verkiezingsslogan van  
Zuid-Holland
Koersvast! Daarmee willen we een 
baken van rust en stabiliteit zijn in 
deze onrustige tijden. Daarnaast 
willen we de ingezette koers van de 
afgelopen jaren blijven volgen. Uiter-
aard hebben we oog voor de verande-
ringen die gaan komen, maar daarin 
is onze koers helder en zullen we 
ons proberen te focussen op inhoud, 
samenwerking, onze staatrechtelijke 
kernwaarden. Niet bij tegenwind een 
andere koers gaan varen maar door-
zetten. De frisse blik en de open mind 
hebben we proberen uit te drukken 
in de vijf driehoeken die voorzien zijn 
van frisse kleuren en heldere afbeel-
dingen. Daarnaast hebben we als 
hoofdafbeelding een scherp en helder 
kompas met in het hart daarvan een 
opengeslagen Bijbel.  

WAARiN DE SGP HET 
VERSCHiL KAN MAKEN
De provincie is voor veel inwoners 
wat onzichtbaar, en dat is begrijpelijk. 
Ergens is dat ook wel positief, want 
als de provincie goed haar werk doet 
als ‘oliemannetje’ van het openbaar 
bestuur, ervaren mensen minder last. 
Voor de SGP’ers in de Provinciale Staten 
is het echter wel degelijk van belang om 
zichtbaar en aanspreekbaar te zijn, zowel 
voor inwoners als voor organisaties. 
Deze benaderbaarheid en zichtbaarheid, 
gecombineerd met de fundamentele 
basis, maakt de SGP betrouwbaar.  
Wij zijn er voor u.
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Wat is Zuid-Hollands doel  
voor de toekomst?
De komende vier jaren worden een 
spannende bestuurlijke periode. Er 
moeten vergaande keuzes gemaakt 
worden over de inrichting van het 
landelijk gebied in Zuid-Holland, 
namelijk voor voedsel, natuur, wonen, 
bereikbaarheid, energie en milieu. Dit 
zijn moeilijke keuzes, omdat de poli-
tieke realiteit onstabiel en versnipperd 
is. De SGP-Statenleden in Zuid-Holland 
kenmerken zich door een ervaren, 
koersvaste top vijf van de lijst. Ook de 
inzet op de inhoud, op samenwerking 
met lokale fracties en op het gebieds-
gerichte werken zullen we continu-
eren. Daarmee is de SGP een veilige, 
verantwoorde en verstandige keuze.

Verwachtingen van de verkiezingen 
in Zuid-Holland
Door de hoge opkomst, de concur-
rentie van FvD en het verlies van 

SGP-stemmers aan de provincie 
Utrecht (de gemeenten Leerdam, 
Zederik en Vianen werden gezamenlijk 
de gemeente Vijfheerenlanden die bij 
de provincie Utrecht werd gevoegd) 
raakte de SGP in 2019 een zetel kwijt. 
Nu valt er vooral concurrentie te 
verwachten van JA21 en de BoerBur-
gerBeweging. Beide concurrenten 
stemmen soms wezenlijk anders bij 
voor SGP’ers onopgeefbare punten. 
De SGP-achterban in Zuid-Holland is 
potentieel goed voor drie zetels.  
En dan scoren we ‘dubbel’. Want 
met drie zetels in Zuid-Holland is 
een tweede zetel in de Eerste Kamer 
binnen handbereik! 

De campagne in Zuid-Holland
In de campagne hebben we drie 
opvallende onderdelen vormgegeven. 
Het eerste onderdeel bestaat uit de 
‘Tour-de-Boeravonden’. Hiermee 
geven we meer beeld en geluid bij de 

donkere wolken die boven het lande-
lijk gebied hangen. 

Daarnaast zetten we de campagne 
gebiedsgericht in, wat inhoudt dat we 
een campagne voeren die aansluit 
bij de onderwerpen die spelen in een 
bepaalde regio. 

Als derde plaatsen we vanaf de 
tweede week van januari tot aan de 
verkiezingen elke week een animatie-
film op de sociale media. De eerste 
animatiefilm gaat over nut en nood-
zaak van de provincie en het water-
schap. De andere animatiefilms gaan 
over de inhoudelijke thema’s die we 
voor het voetlicht willen brengen. 
Hierin presenteren we ook van wat we 
de afgelopen jaren hebben bereikt. 
Niet om ons op de borst te kloppen, 
maar wel om aan te geven dat de 
provincie ertoe doet voor de inwoners 
van Zuid-Holland. 
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door kees van der staaij

MAART

Stemmen doet ertoe!  
Voor velen is dit gelukkig 
gesneden koek. Zij stemmen 

trouw bij elke verkiezingen SGP. 
Daarvoor zijn wij dankbaar!  

Toch wil ik graag het grote belang 
om te gaan stemmen nog eens 
benadrukken. Met het oog op mogelijke 
twijfelaars, maar ook met het oog op 
nieuwe kiezers, jonge mensen, voor  
wie het niet allemaal vanzelfsprekend  
is. Op de waterschappen komen 
we in de volgende Banier terug. Nu 
richten we de schijnwerpers op de 
provinciale verkiezingen.

DiKKE ViNGER iN DE PAP
Ook al merk je dat niet elke dag, de 
provincie doet ertoe. Draag er daarom 
aan bij dat ook in de provincies een 
christelijk geluid gehoord kan worden. 
En zorg er met uw en jouw stem voor 
dat een verstandige en realistische 
koers wordt gevolgd. Er is in Neder-
land een stevig gevecht om de ruimte 

gaande. De provincies hebben daarbij 
een flinke vinger in de pap. Steunen we 
onze boeren in het behoud van kostbare 
landbouwgronden? Bieden we voldoende 
mogelijkheden voor de jonge mensen 
door nieuwe woningen te bouwen in de 
kernen? Wat doen we aan de verkeers-
veiligheid op de provinciale wegen? Hoe 
staat het met de bereikbaarheid van het 
openbaar vervoer in het landelijk gebied? 
Hoe geven we de overgang naar meer 
duurzame energie op een verantwoorde 
manier vorm? Dat alles is toch zeker onze 
stem waard! Roep daarom ook nieuwe 
kiezers op SGP te gaan stemmen! Vraag 
eens aan jongeren in uw of jouw omge-
ving hoe zij erin staan. Een denkduwtje 
kan soms het verschil maken…

VERSCHiL MAKEN iN DE SENAAT
Over verschil maken gesproken: 
vergeet niet, dat elke wet die 
door de Tweede Kamer komt, ook 
de goedkeuring van de Eerste 
Kamer moet krijgen. Belangrijke 
wetten over abortus, over de 
maatregelen bij een pandemie of 

over de stikstofaanpak bijvoorbeeld, ze 
treden niet in werking voordat de Eerste 
Kamer daarmee akkoord gaat. Die steun 
is bepaald niet vanzelfsprekend, nu het 
zittende kabinet geen meerderheid heeft 
in de Eerste Kamer. De verwachting is 
dat die steun alleen maar kleiner zal 
worden, gelet op allerhande onvrede 
over het kabinetsbeleid. De komende 
verkiezingen zijn dan ook een belangrijke 
mogelijkheid om het beleid bij te sturen. 
Nog een stevig extra argument om te 
gaan stemmen. Méér stemmen bij de 
Statenverkiezingen voor de SGP kunnen 
ervoor zorgen dat zowel Peter Schalk 
als ook Diederik van Dijk hun gewaar-
deerde inbreng kunnen blijven leveren. 
Stemmen dus! 

Dit jaar mogen we weer naar de stembus. Op 15 maart, bij leven en welzijn, worden er weer 
verkiezingen gehouden. Er kan gestemd worden voor zowel de leden van de Provinciale Staten als 

voor de waterschappen. Maar ook de samenstelling van de Eerste Kamer staat op het spel. De nieuwe 
Statenleden kiezen immers vervolgens de Eerste Kamer. Volop reden dus, om te gaan stemmen!

Provinciale verkiezingen doen ertoe!
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WAT DEED DE SGP iN DE EERSTE 
KAMER TuSSEN 2019 EN 2023?

als het stormt in de Tweede Kamer, drupt het aan de overkant. Hoewel de Eerste Kamer 

zich nu niet meer letterlijk aan de overkant bevindt, is zij meer dan ooit een ‘tegenover’ 

voor de Tweede Kamer.

Buiten de waan van de dag en het 
hijgerige wat zo kenmerkend is voor het 
huidige politieke klimaat, beklemtoont 
de Eerste Kamerfractie van de SGP het 
heilzame van Gods geboden voor de hele 
samenleving. Uw stem op de SGP tijdens 
de Provinciale Statenverkiezingen wordt 
zo concreet doorvertaald naar politiek bij 
een open Bijbel in de senaat. 

ONGELiJKHEiD
“Het gezin is de hoeksteen van de samen-
leving. Niet de straat, niet de school, niet 
het verenigingsleven, niet de buiten-
schoolse opvang, maar de ouders zijn als 
eersten verantwoordelijk voor de opvoe-
ding van hun kinderen. De overheid moet 
daarbij ondersteunend zijn. Maar eigen-
lijk word je nu gestraft als je zelf voor je 

gezin wilt zorgen”, aldus senator Schalk 
tijdens de recente Algemene Financiële 
Beschouwingen. De ongelijkheid tussen 
een- en tweeverdieners is nog steeds 
levensgroot. Senator Schalk liet geen 
mogelijkheid onbenut om het kabinet op 
deze oneerlijke behandeling te wijzen. 
Inmiddels is het eindelijk zover dat zowel 
een- als tweeverdieners minder belasting 

door august moens 
fractiemedewerker sgp eerste kamer
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hoeven te betalen, maar helaas blijft de 
kloof tussen hen bestaan.

Ook op andere manieren is de SGP 
opgekomen voor het gezin. Zo is de 
motie-Schalk om het wetsvoorstel om 
de kinderbijslag over de jaren 2022, 2023 
en deels over 2024 niet te indexeren 
in te trekken, aangenomen. Alleen de 
coalitie stemde tegen. Als de kinderbij-
slag inderdaad niet was geïndexeerd, zou 
dat desastreuse gevolgen hebben gehad 
voor gezinnen met kinderen.

Bij diverse wetsvoorstellen kwam het 
thema ‘seksuele diversiteit’ aan de orde. 
Tegenover de drang en dwang van de 
genderideologie benoemt de fractie 
van de SGP steeds opnieuw de schep-
pingsorde, kernachtig verwoord in het 
boek Genesis, waar staat “man en vrouw 
schiep Hij hen”. Dat betekent dat de SGP 
de seksuele gerichtheid plaatst binnen de 
context van het huwelijk als een levens-
lange relatie van liefde en trouw tussen 
een man en een vrouw, waarbinnen 
eventuele kinderen een veilige bedding 
kunnen vinden.

Terwijl de inflatie het ene na het andere 
bedrijf in de rode cijfers hielp, treu-
zelde het kabinet om in te grijpen. Toen 
uiteindelijk duidelijk werd dat er een 
tegemoetkoming voor het energie-inten-
sieve midden- en kleinbedrijf zou komen, 
kon deze pas in de loop van 2023 echt 
ingaan. Volgens het kabinet verhinderen 
Europese regels een snellere invoer. 
Overigens een mooie illustratie dat de 
EU best een onsje minder kan, als we in 
Nederland niet eens meer zelf kunnen 
beslissen over hoe we ondernemers 
willen helpen. De SGP sprong in de bres 
en riep de regering op om veel eerder 
duidelijkheid te verschaffen of onderne-
mers onder deze Tegemoetkoming Ener-
giekosten (TEK) vallen en om alvast voor-
schotten te verschaffen in plaats van af 
te wachten tot het tweede kwartaal van 
2023. Een motie hierover werd aange-
nomen en vervolgens is het kabinet ook 
door de Tweede Kamer gemaand om 
tempo te maken met deze TEK.

GRONDRECHTEN
Een flink deel van de zittingsperiode van 
de Eerste Kamer viel samen met de coro-
napandemie. Een tijd van onzekerheid, 
verdriet en pijn. Maar in vertrouwen dat 
de HEERE boven alle dingen staat en 
Hem niets uit de hand loopt, heeft de 
SGP in de EK de overheid er voortdurend 
op gewezen dat zij, juist in tijden van 
crisis, niet lichtvaardig mag omspringen 
met de inperking van grondrechten. 
Allereerst betrof dit de bijzondere positie 
van kerken. Niets is belangrijker dan de 
ruimte om het Woord van God te kunnen 
verkondigen in de publieke eredienst. In 
de vele coronadebatten heeft senator 
Van Dijk daarnaast steeds weer gepleit 
voor de volle grondwettelijke ruimte voor 
gewetensbezwaarden. Want vaccinatie-
drang of -dwang was en is voor de SGP 
altijd onaanvaardbaar. 

Begin 2022 komt de Raad van State tot de 
conclusie dat “het moment waarop een 
groot deel van de Tijdelijke wet maatre-
gelen Covid-19 redelijkerwijs niet meer 
verlengd kan worden geleidelijk dich-
terbij komt”. Wat de SGP betreft is dat 
moment dan al lang gepasseerd. De grof-
mazigheid en verstrekkende gevolgen 
van de maatregelen tegen het corona-
virus wegen al lang niet meer op tegen 
de nadelen ervan. Daarom heeft de SGP 
ook al een aantal keer tegen de verlen-
ging van deze wet gestemd, voordat 
deze eindelijk in mei 2022 definitief werd 
weggestemd in de Eerste Kamer.

VOOR HET LEVEN
“Het stoppen van een kloppend hart, 
het doden van een ongeboren kindje, 
is geen oplossing die past in een 
beschaafd land”, aldus senator Van 
Dijk tijdens de plenaire behandeling 
van het wetsvoorstel om de abortuspil 
bij de huisarts beschikbaar te maken. 
Helaas geldt omzien naar elkaar niet 
voor het allerkwetsbaarste: het onge-
boren leven. Op allerlei manieren moet 
de toegankelijkheid van de abortuszorg 
blijkbaar nog groter worden gemaakt. 
Feitelijk is het niets anders dan abortus 
zo ‘gewoon’ mogelijk maken. Eerst moest 

Diederik van Dijk

Peter Schalk
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de verplichte beraadtermijn het veld 
ruimen, later moest ook de abortuspil bij 
de huisarts kunnen worden afgehaald. 
Tegen deze gemakzuchtige doodscul-
tuur, stelde de SGP de cultuur van het 
leven. Het leven, door God gegeven, is 
altijd waardevol en beschermwaardig. 
Want een abortuspil is geen medicijn, 
omdat een zwangerschap geen ziekte is. 
Goede hulp aan een ongewenst zwan-
gere vrouw is absoluut nodig. Senator 
Van Dijk bepleitte een samenleving 
waar elk leven gewenst is, hoe moeilijk 
de omstandigheden rond een zwanger-
schap ook kunnen zijn.

Ook op andere punten kwam de SGP op 
voor de waarde van elk mensenleven. 
Zo heeft de SGP tijdens de behandeling 
van een wetsvoorstel om misbruik in de 
prostitutie strafbaar te stellen, bena-
drukt dat prostitutie in zichzelf mensont-
erend is. Seksualiteit mag niet te koop 
zijn, maar is door God bedoeld om van 
te genieten binnen de beslotenheid van 
het huwelijk tussen man en vrouw. Daar-
naast is de motie-Van Dijk aangenomen 

DE EERSTE KAMERFRACTiE iN BEELD
Om een beeld te krijgen van wat de Eerste Kamerbijdragen van de SGP zijn, staan er verschillende frag-
menten op ons YouTubekanaal. Ga daar iets naar beneden en u vindt de playlist met ‘Eerste Kamerfractie’. 

die de regering oproept om meer te doen 
met technologie in de bescherming van 
slachtoffers van mensenhandel. Kennis 
over de werkwijze van mensenhande-
laren, de kwetsbaarheid van slachtoffers 
en klanten die betaalde seks afnemen, 
moet beter met de opsporingsdiensten 
worden gedeeld, zodat zij hun werk goed 
kunnen doen.

Daarnaast heeft Van Dijk de nodige 
debatten gedaan op Europees terrein. 
Daarin hekelde hij de progressieve,  
seculiere wind die momenteel door  
de EU waait en zich onder meer uit in  
een extreem dwingend lhbti-beleid.  
De EU springt buitengewoon slordig  
om met het christelijk gedachtegoed  
dat Europa zolang heeft gestempeld.  
Het is dubbel triest dat landen die 
hieraan niet willen meedoen – zoals 
Hongarije – in de hoek worden gedreven. 
Van Dijk nam stevig afstand van 
pogingen op Europees vlak om abortus 
te poneren als mensenrecht of grond-
recht. Daarnaast heeft hij waar mogelijk 
aandacht gevraagd voor de bijzondere 

positie van de Joodse staat Israël, het 
kwaad van antisemitisme en voor de 
vervolging van christenen wereldwijd.

uW STEM DOET ERTOE
Op allerlei manieren heeft de Eerste 
Kamerfractie van de SGP de afge-
lopen zittingstermijn Gods goede 
leefregels, maar ook de naam van 
Jezus Christus ter sprake gebracht 
in de Eerste Kamer. Zowel tijdens de 
plenaire debatten als in de persoon-
lijke contacten. 
Op dit moment leven we toe naar de 
verkiezingen voor de waterschappen 
en de Provinciale Staten. Die verkie-
zingen zijn cruciaal voor de fractie van 
de SGP in de Eerste Kamer, omdat 
de Statenleden op 30 mei hun stem 
mogen uitbrengen voor de senaat. 
Dat is spannend, maar berekeningen 
laten zien dat als iedereen die met de 
TK-verkiezingen op de SGP stemde, dat 
met de Provinciale Statenverkiezingen 
ook doet, de tweede zetel behouden 
kan worden.  Daarom doet uw stem 
ertoe. Uw stem telt immers dubbel! 
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D. VAN MEEuWEN
Partijvoorzitter

1 x 2 = 3
“De provincie doet meer dan u denkt”. Een slogan die in het verleden al gebruikt is bij de 

provinciale verkiezingen. nog steeds waar en zeer actueel. Dat zien we bij het stikstofbeleid. 

We zijn een nieuw jaar inge-
gaan met veel activiteiten. 
Deo volente zeggen we dan 

terecht, zo de Heere wil en wij zullen 
leven. In de coronatijd beseften we dat 
intenser. Het “wij zullen leven” was toen 
niet zo zeker meer. Maar ook na de 
coronatijd, in alle tijden blijft dit woord 
gelden. Al onze politieke bezigheden 
kunnen alleen in afhankelijkheid van 
onze Schepper gedaan worden. 

VERKiEZiNGEN
U mag 15 maart D.V. één keer naar het 
stemlokaal gaan om daar twee keer uw 
stem uit te brengen. Een keer voor de 
provinciale verkiezingen en een keer 
voor de waterschappen. Maar er gebeurt 
meer met uw stem voor de provinciale 
verkiezingen. De gekozen SGP-leden 
zullen op 30 mei de leden van de Eerste 
Kamer kiezen. Dat maakt dus dat uw 
stem voor de provinciale verkiezingen 
twee keer telt. Daarbij opgeteld nog 
de stem voor de waterschappen en u 
begrijpt de titel van dit verhaal: één keer 
naar de stembus levert drie stemmen op!

PROViNCiE
Het provinciale beleid is wat onzichtbaar 
voor de burger, maar er wordt daar 
veel beslist over en voor de burger in de 
provincies. Bijvoorbeeld op het gebied 
van ruimtelijke ordening bij uitbreiding 
van dorpen en steden of handhaving 
van groengebieden. U moet maar eens 

verder in deze Banier kijken naar de 
taken van de provincie. U zult ervan 
onder de indruk raken. Belangrijk 
verkiezingen dus!

Zoals u wellicht nog weet hebben we bij 
de gemeenteraadsverkiezingen van 2022 
maar liefst 32 zetels gewonnen. Onze 
achterban kwam trouw op. Dat hebben 
we weer nodig. Onze vertegenwoordi-
gers doen het goed in de Staten van de 
provincies. En… hoe meer SGP-Staten-
leden, des te meer kans op ten minste 
twee zetels voor de Eerste Kamer.

Met veel enthousiasme zijn de voorberei-
dingen aan de gang, zo weten we op het 
partijbureau. Weet u wat zo mooi is? Net 
als bij de gemeenteraadsverkiezingen 
zijn er steeds meer SGP-jongeren bij de 
campagne betrokken. Ouderen van in 
de zeventig en jonge twintigers trekken 
samen op. Jongeren die veel weten van 
digitale mogelijkheden en ouderen die 
veel ervaring en kennis hebben. Een 
mooie mix. Ik zag het in Utrecht en we 
horen het ook uit de andere provincies.

DRENTHE
Drenthe noem ik in het bijzonder. Daar 
is Tom Koekoek, 20 jaar jong, als lijst-
trekker gekozen. Komt hij in de Staten? 
De kans is statistisch gezien klein, ze 
hebben in heel Drenthe maar één raads-
zetel in Hoogeveen. Maar ze merken 
steeds meer dat er mensen op de SGP 

willen stemmen. Daarom doen ze mee! 
Daarom gaat Tom met andere jongeren 
en ouderen campagnevoeren en rijden 
ze door heel Drenthe. Daar word je toch 
warm van, nietwaar? In Groningen zitten 
ze er ook zo in, daar komt de SGP nu met 
een eigen lijst. Dit alles werkt inspire-
rend. We weten ook van elkaar dat we bij 
dit alles Gods zegen zo nodig hebben.

WATERSCHAP
Het oudste bestuursorgaan van Neder-
land. Ook daar geldt: het waterschap 
doet meer dan u denkt! De burger ziet 
het niet zo, maar voelt het wel. Want 
het feit dat we meestal droge voeten 
hebben, heeft te maken met het dijkon-
derhoud van het waterschap. Gezond 
zuiver water, groene weilanden door 
goed grondwaterbeheer, allemaal 
taken van het waterschap. Ook bij de 
waterschapsverkiezingen heeft de 
SGP bekwame mensen op de lijsten 
staan. Die verdienen het echt om 
gekozen te worden. 

Ik wil u allen nu al hartelijk opwekken om 
uw stem op 15 maart uit te gaan brengen. 
Een keer het stembureau bezoeken 
levert immers drie stemmen op! 
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Lijsttrekker: Nico de Jager (55)
''Onze slogan voor de campagne is 'Koersvast!'. Daarmee willen we
een baken van rust en stabiliteit zijn in deze onrustige tijden. (...)
We willen de ingezette koers van de afgelopen jaren blijven volgen.
Niet bij tegenwind een andere koers gaan varen maar doorzetten.
Met frisse blik en open mind.'' 

Lijsttrekker: Harry van der Maas (50)
''De SGP staat op een laagdrempelige manier middenin de
samenleving om te horen en zien wat er speelt. Niet zomaar
wat roepen, maar goed ons huiswerk doen en daad bij het
woord voegen. Dat maakt de SGP een betrouwbare partij op
wie de kiezer kan rekenen.'' 

NOORD-BRABANT

SGP-kandidaat nr. 2: Henk van Zelst (55)
''Graag wil ik een bijdrage leveren aan een goed woon- en
leefklimaat, rentmeester zijn is een opdracht die we vanuit de Bijbel
krijgen, daar wil ik de mij geschonken gaven graag voor inzetten.''

Kerntaken van de provincies

Welzijn en cultuur

Toezicht op gemeenten (met name financieel)

Toezicht op waterschappen

Ruimtelijke ordening (vaststellen van streekplannen voor de bestemming van grond en beoordelen of
bestemmingsplannen van gemeenten niet strijdig zijn met de provinciale streekplannen)

ZEELAND

Natuur, milieu, water en landschap

Verkeer en vervoer (bijvoorbeeld de
aanleg van wegen en fietspaden)

Stimulering van de regionale economie

 EN DE PROVINCIALE STATEN
Wist u dat...
… de Provinciale Statenleden de door u gekozen volksvertegenwoordigers zijn?
… zij de hoogste overheidsinstelling vormen van de provincie (net als de gemeenteraad in de gemeente)?
… de dagelijkse besturing van de provincie in handen is van de Gedeputeerde Staten, onder leiding van commissaris van de Koning     
(vergelijkbaar met het lokale college van burgemeester en wethouders)?
… de Statenleden de leden van de Eerste Kamer kiezen?
… dat hierbij het inwoneraantal van de provincie bepaalt hoe zwaar een stem meeweegt?
… de SGP op dit moment 15 Statenleden heeft, verdeeld over 7 provincies? 
… de SGP ook meedoet aan de verkiezingen in Drenthe en Groningen, terwijl we daar nu geen zetel hebben?
… u op 15 maart ook voor de waterschappen kunt stemmen en de volgende editie van De Banier daarover gaat?

1.
2.
3.

4.
5.
6.
7.
8.

ZUID-HOLLAND pag. 6

De Banier
in maart

De Banier
in maart
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(vergelijkbaar met het lokale college van burgemeester en wethouders)?
… de Statenleden de leden van de Eerste Kamer kiezen?
… dat hierbij het inwoneraantal van de provincie bepaalt hoe zwaar een stem meeweegt?
… de SGP op dit moment 15 Statenleden heeft, verdeeld over 7 provincies? 
… de SGP ook meedoet aan de verkiezingen in Drenthe en Groningen, terwijl we daar nu geen zetel hebben?
… u op 15 maart ook voor de waterschappen kunt stemmen en de volgende editie van De Banier daarover gaat?
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GELDERLAND

Lijsttrekker: Gert Harm ten
Bolscher (53)
''‘Vertrouwen’ is het centrale thema van
ons verkiezingsprogramma. Vertrouwen op
God de Schepper van hemel en aarde
Die alles regeert en bestuurt. We
bouwen aan vertrouwen door inwoners,
ondernemers en relevante organisaties te
betrekken bij het ontwikkelen en het
uitwerken van beleid.''
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De Banier
in maart

Lijsttrekker: Klaas Ruitenberg (65)
''Onze slogan is 'Koersvast en betrouwbaar'.
Het vertrouwen in de overheid is meer dan
ooit belangrijk, zeker omdat het taant.''  

FLEVOLAND

Lijsttrekker: Geert Post (57)
''Onze slogan is 'op goede grond!', omdat we in de
jongste provincie van Nederland te maken hebben
met zeer goede landbouwgronden en deze volop
willen benutten voor de voedselvoorziening.
Daarnaast staan wij ook op de goede grondslag
van Gods Woord. Dat is ons kompas en de basis
voor ons politiek handelen. 

GRONINGEN

Lijsttrekker: Jan Hartog (59)
''Onze campagne valt op doordat wij
niet de inwoners van onze provincie
iets voorspiegelen wat niet ‘haalbaar
en betaalbaar’ is, maar ‘werken aan
herstellen en recht doen.''   

OVERIJSSEL

UTRECHT

Lijsttrekker: Bertrick van den Dikkenberg (33)
''We gaan als SGP-Utrecht de campagne in met de slogan
‘Daad bij het Woord’ met drie speerpunten: 1. Bewust boeren,
2. Vlot verplaatsen en 3. Verstandig verduurzamen''

DRENTHE

Lijsttrekker: Tom
Koekoek (20)
''Vanuit SGP-Drenthe is er
veel hartelijke steun voor het
boerenleven. Samen met de
boeren om tafel en zorgen
voor een goede horizon. Niet
gooien met waardes (...) maar
samen kijken hoe de huidige
problematiek opgelost kan
worden''
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EEN PRiMEuR
De SGP is op dit moment niet in Groningen vertegenwoor-
digd en neemt voor het eerst in haar bestaan zelfstandig aan 
de verkiezingen deel. Omdat verkiezingsdeelname nieuw is, 
verwachten we een spannende en uitdagende tijd, waarin we  
in ieder geval ons stabiele en principiële geluid kunnen en 
willen uitdragen. Alleen dat al is voor onze vereniging bete-
kenisvol! Onze lijsttrekker is Jan Hartog. Hij is 59 jaar en in 
het dagelijks leven werkzaam als salesmanager. Hartog heeft 
diverse bestuurlijke en maatschappelijke functies vervuld, 
waaronder die van raadslid in de gemeente Bunschoten. Het 
gezin Hartog (vier kinderen) woont sinds 2006 op het platteland 
van het Westerkwartier.

ALTERNATiEVE OPLOSSiNGEN
Voor deze provinciale verkiezingen zijn er een paar thema’s 
waar wij bijzondere aandacht aan willen geven: (1) waarde-
ring voor en erkenning van de agrarische sector als voedsel-
producent en onderhouder van het landschap (2) ontwikkeling 
van een eigen stabiele energieproductie (3) het versterken 
van regio’s door middel van een betere ontsluiting en het 
opbouwen van bedrijfscampussen en (4) het bevorderen 
en herstellen van de leefbaarheid in kleine dorpen 
en buurtschappen. 

Door mee te doen aan de verkiezingen hopen we een construc-
tieve bijdrage te leveren aan het provinciebestuur, door vanuit 

door martin de koning

Groningen is het best te typeren als de provincie van Stad en Ommeland! Dat wil zeggen een mooie, 
goed onderhouden en bloeiende universiteitsstad te midden van een open landschap met veel 

karakteristieke dorpen. Vrijwel elk dorp heeft zijn oorspronkelijke silhouet - met een of meerdere 
kerktorens - behouden. Er is een grote verscheidenheid van het landschap: de Waddenzee; de 
kleipolders van het Hogeland; de typische verkaveling en de vaarwegen in de Veenkoloniën.  

Kortom heel veel moois in één provincie!

een dienende en respectvolle houding te wijzen op alter-
natieve oplossingen voor bijvoorbeeld energie, landbouw 
en natuurbeleid. 

Onze campagne valt op doordat wij niet de inwoners van onze 
provincie iets voorspiegelen wat niet ‘haalbaar en betaalbaar’ 
is, maar ‘werken aan herstellen en recht doen’. Daarnaast gaat 
de campagne fysiek opvallen, omdat wij aan green graffiti1 gaan 
doen en ludieke acties organiseren.

OPKOMEN VOOR LOKALE BELANGEN
Voor deze verkiezingscampagne hebben we gekozen voor de 
slogan ‘Recht doen’. Recht doen aan alles waar we als onderko-
ning van de schepping over hebben te regeren. We vinden het 
belangrijk dat er recht gedaan wordt. Recht aan agrariërs, aan 
bewoners met mijnbouwschade, aan inwoners die forse over-
last van immigratie ondervinden. Recht ook aan de positie van 
de provincie waar het gaat om het bewaken en bevorderen van 
het welzijn van onze inwoners. Het lijkt er immers op dat lokale 
belangen steeds meer onder druk staan door besluiten uit 
Brussel of Den Haag. De afstand van de politiek tot de gewone 
burger doet het democratische principe geen goed.

1	  Green graffiti is schone, natuurvriendelijke buitenreclame, met 

een ludiek karakter. Het komt tot stand door het aanbrengen van 

vloeibaar stoepkrijt, of door het gebruik van een hogedrukspuit op 

plekken waar het vies is.

GRONiNGEN: 
Ain pronkjewail mit golden raand
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OPMARS 
In dit Drentse landschap is ook de SGP aanwezig. In de 
gemeente Hoogeveen heeft ze in 2018, na 84 jaar, een raads-
zetel weten te behalen. Deze is ook in 2022 met succes zelf-
standig verdedigd. In die tijd is drie keer meegedaan met de 
Provinciale Statenverkiezingen waarbij geen zetel behaald is.  
De SGP is bezig een opmars in de provincie te maken, waar-
door besloten is dit jaar ook mee te doen. Een groep enthou-
siaste jongeren heeft zich aangeboden. Op de goedbezochte 
ledenvergadering van afgelopen november is unaniem de 
nieuwe lijsttrekker gekozen.

De nieuwe lijsttrekker is de 20-jarige Tom Koekoek en woont op 
het platteland in Stuifzand. Hij is een vriendelijke en gedreven 
jongeman. Hij studeert Ondernemerschap en Retail Manage-
ment aan het Windesheim in Zwolle. Daarnaast komt Koekoek 
uit een ondernemersfamilie. In zijn vrije tijd mag hij graag met 
vrienden en familie dingen ondernemen. Als jongere heeft hij 
nog dingen te leren voor de Provinciale Staten, hierin zal hij 
geholpen en toegerust worden.

SPEERPuNTEN
Wanneer we kijken naar de Provinciale Staten van Drenthe, 
missen we een partij die het verschil maakt en die zich allereerst 
hardmaakt voor de boeren. SGP-Drenthe heeft hartelijke steun 
voor het boerenleven. Samen met de boeren om tafel en zorgen 
voor een goede ‘horizon’. Niet gooien met waardes waardoor 

door lennart mateboer

Denkend aan Drenthe, zie ik weidse weiden, groen zover het oog rijkt. Nuchtere boeren, burgers, 
buitenlui en Bartje die roept: ‘ik bid niet veur brune bon’n.’ En in de geweldige ruimte verzonken, 
de huizen, hunebedden, herders; verspreid door het land. En in alle gewesten wordt de stem van 

de natuur, genoten en gehoord.

onduidelijkheid ontstaat, maar samen kijken hoe de huidige 
problematiek opgelost kan worden. Dit is een van de belang-
rijkste speerpunten voor de komende Statenverkiezingen. 
Daarnaast richt de SGP zich op de steun van het mkb en de 
koopkrachtverbetering van burgers. 

Tot slot is het beheren van wolven in Drenthe een actueel 
vraagstuk. In de komende tijd moet daar echt iets aan gedaan 
worden, omdat de wolf in Drenthe onnodig veel schade veroor-
zaakt. Samen moet gekeken worden hoe de wolf op korte 
termijn het effectiefst beheerd kan worden.

Met deze speerpunten heeft de SGP in Drenthe een degelijk 
geluid om te vertolken. In de Provinciale Staten wil de SGP, 
net als in de landelijke politiek, een betrouwbare en duidelijke 
koers varen. Daar waar andere partijen hierin nog weleens 
schommelen, wil SGP-Drenthe een principiële en vaste factor 
zijn, met een jonge en frisse blik.

DENKEND AAN DRENTHE
Denkend aan Drenthe, zie ik niet alleen uitgestrekte groene 
natuur, maar ook een nieuwe stip op de politieke horizon.  
Een veelbelovend, nieuw begin voor Drenthe. SGP-Drenthe  
zal zich samen met de jongste lijsttrekker inzetten voor het 
welzijn van de Drent en het Drentse landschap. Dat kan alleen 
maar goedgaan met Gods Woord als uitgangspunt. Op hoop 
van Zijn onmisbare zegen en genade!

DRENTHE: 
Dapper Drenthe gaat met jong bloed voor een zetel in de Provinciale Staten



Krimpen aan den IJssel

0180 591581

info@spek.nl

www.spek.nl

Spek Accountants
en Belastingadviseurs

________________

De financiële dienstverlener,
actief in de Randstad!

groei
door eerlijke 
communicatie

tel. (085) 040 65 62
jscoachingconsultancy.nl

interim management 
persoonlijke coaching
bemiddeling & advies
organisatiecoaching
onderwijsontwikkeling

erkende professionals 
met jarenlange ervaring

universitair geschoold 

J&S is er ook voor jongerenhulp, 
(kerkelijke) vertrouwenszaken 
en gezinsproblematiek

Eerlijk en no-nonsense
We gaan gefundeerde kritiek niet uit 
de weg en vermijden scherpe vragen 
niet. Met die aanpak hebben wij al vele 
partijen succesvol kunnen helpen.

Sjaak van Wijngaarden MOC

De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl
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De SGP in Flevoland is de afgelopen vier jaar ‘de oren en ogen 
van het buitengebied’ geweest. Met een kritisch geluid op 
zonne-energie op landbouwgrond, met continue aandacht 
voor de veiligheid op de N50, de gevolgen van bodemdaling en 
-vernatting. In het stikstofdossier koos de SGP vaak een heel 
eigen lijn, waarbij de legalisering van de PAS-melders voor ons 
op 1 stond. Ook de belangen van de visserij zijn door ons steeds 
onder de aandacht gebracht.

Voor de komende provinciale verkiezingen is Geert Post de 
nieuwe lijsttrekker voor de SGP in de provincie Flevoland. “Na 
ruim 8,5 jaar raadslid en 10,5 jaar wethouder te zijn geweest 
op Urk wil ik me nu breder inzetten voor de belangen van onze 
burgers in de provincie Flevoland. Ik ben 57 jaar, getrouwd, 
vader van 6 kinderen en grootvader van 13 kleinkinderen. In het 
dagelijks leven ben ik manager bij een snelgroeiend transport-
bedrijf op Urk.”

SPEERPuNTEN
Voor de campagne hebben we drie heldere speerpunten  
geformuleerd waar we speciale aandacht voor willen vragen: 
(1) het verkeersveiliger maken van de zeer gevaarlijke N50; (2) 
legaliseren van de PAS-melders in het kader van de stikstofdis-
cussie en (3) de verduurzaming/innovatie van de IJsselmeervis-

door geert post

Flevoland is het centrum van moderne landbouw. Dat typeert het landschap en laten de talloze 
innovaties in de provincie zien. Veel bedrijvigheid richt zich ook op de voedselverwerking. 
Ook urk laat dat iedere dag zien. De grootste visserijgemeenschap van Europa ligt in onze 

provincie en dat vraagt inzet van ons provinciebestuur. 

serij, zonder opnieuw te beginnen over visserijdruk.  
Wij zullen onze bijzondere aandacht richten op boeren en 
vissers, maar ook zeker de andere belangen niet vergeten. 

OP GOEDE GROND
We hopen de campagne in te gaan met de slogan: “Op goede 
grond!”. We hebben voor deze slogan gekozen, omdat we in de 
jongste provincie van Nederland te maken hebben met zeer 
goede landbouwgronden en deze volop willen benutten voor 
de voedselvoorziening. Daarnaast staan wij ook op de goede 
grondslag van Gods Woord. Dat is ons kompas en de basis voor 
ons politiek handelen. 

Wij willen een wezenlijke bijdrage leveren aan het oplossen 
van de grote problemen in onze provincie en op die manier 
onze burgers en bedrijven echt helpen. Daarvoor is een 
goede grondslag nodig, maar ook zeker met oog voor hen die 
het moeilijk hebben en onze steun verdienen. De tijden zijn 
onzeker. Veel burgers en bedrijven hebben het moeilijk en 
verwachten een overheid, die daar oog voor heeft en er voor 
hen wil zijn. Dat willen wij uitstralen en daar echt aan werken. 
Ten slotte: wij hopen op twee zetels, maar zijn blij met iedere 
stem die op onze partij uitgebracht wordt.

FLEVOLAND:  
“Wij zijn de oren en ogen van het buitengebied geweest”



Geeft het jou energie om breed inzetbaar te zijn binnen het HRM vakgebied? Kun je snel schakelen tussen verschillende 
werkzaamheden, ben je servicegericht en ga je graag met mensen om? Dan hebben wij een leuke baan voor jou!

Wij zijn op zoek naar een

Medewerker HRM (28-32 uur)
Jouw taken in het kort:
•  Alle voorkomende werkzaamheden rondom de  

personeelsadministratie; 
• Voorbereiden van de salarisadministratie;
•  Zorgdragen voor de uitvoering van juridische en  

fiscale wet- en regelgeving op HRM gebied;
•  Fungeren als functionaris gegevensbescherming;
•  Fungeren als aanspreekpunt voor collega’s.  

Zoek jij een baan waarbij je in de breedste zin van het woord actief werkzaam bent binnen het HRM vakgebied? Wij zijn op zoek 
naar een enthousiaste, gezellige collega met een integere, accurate en betrokken werkhouding. Kom jij ons team versterken? 

Voor meer informatie over deze vacature kun je contact opnemen met Dorien Barneveld, manager HRM, 
tel. 0183-583333. Jouw motivatie en CV ontvangen we graag via www.grootsgedrukt.nl/vacatures  
Direct solliciteren? Scan de QR code.

Acquisitie naar aanleiding van deze vacature wordt niet op prijs gesteld.

De Groot - grootsgedrukt.nl 
in Goudriaan is een 
familiebedrijf dat al ruim 
55 jaar garant staat voor 
kwaliteit en topservice op 
het gebied van drukwerk. 
We voorzien een grote 
groep trouwe klanten van 
de meest uiteenlopende 
drukwerkopdrachten; van 
groot tot klein. Onder 
hetzelfde dak bevindt zich 
het multimediabedrijf en 
de uitgeverij Kontakt 
Mediapartners. 

Onze bedrijfscultuur en 
werksfeer kenmerken zich 
als verbindend en 
informeel. Gezamenlijk 
werken bij beide bedrijven 
ruim 230 vakspecialisten. 

grootsgedrukt.nl

Wat vragen wij van je?
•  Een afgeronde PDL/VPS óf HRM gerelateerde opleiding;
• Minimaal 3 jaar werkervaring;
• Ervaring met Afas Profit is een pré;
• Ervaring als functionaris gegevensbescherming is een pré;
•  Je bent minimaal 28 maar bij voorkeur 32 uur per week 

beschikbaar. Werkdagen en -tijden zijn in overleg af  
te stemmen. 
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Van Ree Accountants biedt advies op maat  voor het midden-  en klein- 
bedrijf, onderwijs, non-profit organisaties en vrije beroepen.  ………     
Als  accountants zorgen we er natuurlijk  voor dat de wettelijke controles 
worden uitgevoerd en dat u over de juiste (jaar)cijfers beschikt.  Onze frisse  
kijk op uw cijfers levert bovendien verrassende inzichten op.          
Van Ree Finance Consultants onderscheidt zich door  het vertalen van 
complexe vraagstukken in heldere adviezen. Onze specialisten hebben 
actuele kennis van zaken op het gebied van vermogensplanning, fiscaal 
advies,  fusie, bedrijfswaardering, overdracht en overname. . 
Van Ree HR Consultants ondersteunt voor wat betreft uw 
personeelszaken. Van beleid en werving tot salarisadministratie  
en coaching.   
Neem gerust vrijblijvend contact met ons op. 

 
 
 

 

 
 

www.vanreeaccountants.nl  

 

 VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP UW CIJFERS. 

Ga voor industriële
automatisering 
naar Hematech
Wij ontwikkelen en installeren besturingen voor 
machines, lossen storingen op en voeren onderhoud uit. 
Hematech bestaat uit een team van professionals, die al 
jaren in het vakgebied werkzaam zijn.

Verhelpen van 
storingen

Onderhouden en  
optimaliseren

Besturings- 
systemen  

programmeren

Maasdijk 27, 4261 AC Wijk en Aalburg
info@hematech.nl | www.hematech.nl
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De SGP wordt in de Staten van Gelderland nu vertegenwoor-
digd door drie Statenleden (van de 55). Via een bijzondere 
constructie maakt de SGP momenteel onderdeel uit van de 
huidige coalitie (VVD, CDA, GroenLinks, PvdA en CU). De forma-
teur zag in de formatiegesprekken een goede basis voor een 
coalitie met de SGP. GroenLinks en de PvdA wilden echter niet 
samen met ons in het college van Gedeputeerde Staten, de 
ander partijen echter wel. Uiteindelijk kon de SGP meeschrijven 
aan het coalitieakkoord en deelnemen aan de coalitieover-
leggen. In een aan het coalitieakkoord gehechte en onderte-
kende verklaring wordt aangegeven dat de SGP de ruimte krijgt 
om op principiële punten af te wijken van  
het akkoord.

BEKENDE PERSOONLiJKHEiD
De SGP-lijst voor komende verkiezingen wordt voor de derde 
keer aangevoerd door Klaas Ruitenberg. Momenteel vormt 
hij de raad van bestuur van de gehandicaptenzorgorganisatie 
De Schutse. In de Staten van Gelderland is Ruitenberg een 
bekende persoonlijkheid (vanaf 2003 fractievolger, vanaf 2011 
Statenlid). In de Staten is hij een van de voorzitters en treedt 
ook op als een van de plaatsvervangers van de commissaris 

door klaas ruitenberg

Gelderland bestaat uit een grote variëteit aan landstreken, waaronder de Veluwe en de Betuwe. 
Het is ook de provincie met de grootste landoppervlakte van Nederland. Gelderland wordt doorsneden 
door de Rijn met zijn aftakkingen Waal en iJssel, en speelt daarmee een belangrijke rol in het vervoer 

over water. Eveneens zijn de A15 en de Betuwelijn belangrijke vervoersassen voor wereldhaven 
Rotterdam. Al die landstreken maken Gelderland tot een provincie met veel mogelijkheden en 

anderzijds komen er daardoor veel uitdagingen op de Staten van Gelderland af.

van de Koning. Verder zit er veel ervaring bij de eerste vier 
kandidaten op de lijst: Gerrit Averesch (Achterhoek), Lourens 
van Bruchem (Rivierenland) en Harm Jan Polinder (Veluwe).

SPEERPuNTEN
Gelderland is een belangrijke provincie voor de voedselvoor-
ziening. Agrariërs vervullen daarin een onmisbare rol. Het 
terugdringen van de stikstofdepositie is een gezamenlijke 
opgave van alle sectoren. De energievoorziening is van groot 
belang voor iedereen. De bouw van woningen dient bevorderd 
te worden voor ieders eigen haard. 

VERTROuWEN iN DE OVERHEiD
Voor de verkiezingscampagne hebben we gekozen voor de 
slogan: “Koersvast en betrouwbaar”. Luthers lijflied Een vaste 
burcht is onze God heeft nog niets aan waarde ingeboet. Het 
vertrouwen in de overheid is meer dan ooit belangrijk, zeker 
omdat het taant. De overheid dient het schild der zwakken te 
zijn. Graag willen we als SGP-fractie vanuit die achtergrond 
werken aan de genoemde thema’s. Het opnieuw deel uitmaken 
van de coalitie en in het college komen zou dat bevorderen. 
Graag presenteren we ons aan u in de komende periode.

GELDERLAND:  
grootste provincie met grote uitdagingen
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Wereldwijd deelt SGP 
KENNiS EN ERVARiNG

Zuid-Afrika
We maakten kennis met parlementslid 
en vicevoorzitter Wayne Thring van de 
Zuid-Afrikaanse African Christian Demo-
cratic Party. De ACDP is een christelijke 
partij die op grond van de Bijbel politiek 
wil bedrijven. De partij is opgericht in 
1993 en heeft momenteel vier zetels  
in het nationale parlement en drie  
zetels in de provinciale parlementen  
van Zuid-Afrika.

Congo
Op 10 november ontvingen we op het 
SGP-Partijbureau vertegenwoordigers 
van de MCSD (Le Mouvement Chrétien 
pour la Solidarité et la Démocratie), een 
christelijke politieke partij uit Congo (ook 
wel Congo-Kinshasa genoemd). Senaat-
slid dhr. Roger Muaka Muaka vertelde 
ons meer over zijn partij en het politieke 

landschap in Congo. De MCSD heeft een 
senator en vijf parlementsleden. De partij 
is zich aan het voorbereiden op de alge-
mene verkiezingen die volgend jaar in 
Congo zullen worden gehouden. Na deze 
kennismaking was er een bezoek aan 
SGP-prominent Evert Jan Nieuwenhuis, 
burgemeester in Waddinxveen.

Ervaring
Als oudste politieke partij in Nederland 
heeft de SGP veel ervaring en kennis 
in huis. Dit delen we graag met geest-
verwante partijen uit andere landen. 
Daarnaast bouwen we op deze manier 
aan ons netwerk van christelijke partijen 
en organisaties. We steunen elkaar en 
bouwen zo wereldwijd aan politiek op 
grond van het Woord, tot eer van God 
en ten dienste van onze naasten, hetzij 
dichtbij, hetzij ver weg.

door elise abbey

naast de trainingen en conferenties die SGP-internationaal organiseert met onze 
buitenlandse partners, is ook het vormen van een netwerk met andere christelijke 

partijen en organisaties een belangrijk doel van SGP-i. Het leggen van contacten met 
gelijkgezinde partijen is wederzijds verrijkend en opbouwend. De afgelopen maanden 

maakten we kennis met christelijke politieke partijen uit Congo en Zuid-afrika. 

Wayne Thring

 Roger Muaka Muaka
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Bert-Jan Ruissen 

“EU mag best 
meer rekening 
houden met de 
provincies”

door bert-jan ruissen 
lid van het europees parlement

Provincies zijn actief in Brussel. Een goede zaak, want ook voor provincies 
is bij de Eu veel informatie, invloed en financiering te halen.

Een stukje 
provincie in Brussel

Een goede bestuurder is 
daar waar hij het verschil 
kan maken. Vandaar dat  

de Nederlandse provincies 
prominent in Brussel present 
zijn. Midden in de Europese wijk 
staat het ‘Huis van de Neder-
landse provincies’. 

Het huis is de uitvalsbasis voor  
de lobbyisten van de twaalf 
provincies. Voor hen valt er veel 
verschil te maken. Vooral als het 
aankomt op nieuwe EU-regels en 
vooral subsidies van de Euro-
pese Unie. Voor provincies met 
bijvoorbeeld veel landbouw of 
visserij is het belangrijk om het 
EU-beleid goed te volgen en zo 
mogelijk te beïnvloeden.
 
Sommige provinciebestuurders 
komen daarvoor regelmatig zelf 
naar Brussel. Tijdens de jaarlijkse 
‘week van de regio’s’ halen de 
provinciale en lokale bestuurders 
de banden met Brussel aan. 

Nog dichter bij het Europese 
vuur is het Europees Comité van 
de Regio’s: een organisatie met 
329 gedeputeerden, burgemees-
ters en andere bestuurders uit 
de EU. Deze bestuurders advi-
seren de EU over de wetsvoor-
stellen. Tot dusver ontbreekt  
hier overigens nog een afgevaar-
digde van de SGP.

1	 PFOS:	een	verzameling	stoffen	die	worden	gebruikt	in	vet,	water	en	vuilafstotende	producten	
	 en	die	niet	of	nauwelijks	natuurlijk	afbreekbaar	zijn.	

SuBSiDiES
Veel ogen zijn gericht op de 
grootste uitgavenpost op de 
EU-begroting: die voor regiosub-
sidies. Miljoenen euro’s liggen 
op de plank als bijdrage voor 
provincies die bijvoorbeeld willen 
vergroenen of innoveren. 
Actieve provincies weten ook de 
weg te vinden naar andere potjes 
voor allerlei projecten. Zo ging er 
vorig jaar 623 miljoen euro voor 
groene transitie naar de regio’s 
Groningen en Emmen, IJmond, 
Groot-Rijnmond, Zeeuws-Vlaan-
deren, West-Noord-Brabant 
en Zuid-Limburg. Een vroe-
gere lobbyist van de provincie 
Zeeland, Milos Labovic, werd 
zo vaak gevraagd om advies 
dat hij deze maand een boek 
presenteerde over zijn werk als 
invloedrijk lobbyist voor Zeeland. 
Eerder schreef hij al het boek EU 
Superlobby: winnen in Brussel.
 
GRENSOVERSCHRiJDEND
Wat SGP betreft, mag de EU best 
meer rekening houden met de 
provincies. De Brusselse dienst-
verlening is soms te mager of 
afwezig, bijvoorbeeld als het 
gaat om grensoverschrijdende 
rivieren. Zeeland worstelt al 
jaren met Belgische PFOS1-
vervuiling die via de Schelde de 
provincie binnenstroomt. De 
EU heeft al in 2013 een PFOS-

norm gesteld. Slechts eens per 
zes jaar moeten landen daar-
over een rapport indienen. De 
Europese Commissie vond het 
heel normaal dat EU-landen in 
2016 daarover nog niets konden 
melden. Pas de komende tijd 
zien we dus een eerste rapport 
over de PFOS-norm van negen 
jaar geleden! Zo komt er van 
toezichthouden op EU-regels 
toch nul komma nul terecht.
 
Kortom: voor de provincie is 
ook in Brussel veel informatie, 
invloed en financiering te 
halen. Bij de SGP in het Euro-
pees Parlement helpen mijn 
team en ik u graag op weg. 
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‘DAAD BiJ HET WOORD’ iN uTRECHT

Voor de Provinciale Statenverkiezingen (PS23) in utrecht staan twee jonge kandidaten 

op de lijst. jan-Hendrik van der Linden (links) en Xander Muijs (rechts). 

Jan-Hendrik is 19 jaar en komt uit Breukelen. Hij staat op 
nummer drie van PS23 in Utrecht. In het dagelijks leven 
studeert deze boerenzoon Bestuurskunde op de hogeschool 
van Amsterdam. Jan-Hendrik is vrijwilliger bij SGP-jongeren  
bij de landelijke commissie DOL (duurzame ontwikkeling  
en landbouw).

Xander Muijs is 18 jaar en komt uit Bunschoten-Spakenburg.  
Hij mag zichzelf terugvinden op de 38e plaats van de Provin-
ciale Statenlijst. De lokale politicus studeert Mediaredactie op 
Landstede in Zwolle, loopt stage bij het Wetenschappelijk Insti-
tuut voor de SGP en is ook in Bunschoten lokaal actief  
voor de SGP in de commissie samenleving.

WaarOM WiLLEn juLLiE aLS jOnGE 
KanDiDaTEn jE inZETTEn VOOr DE 
PrOVinCiE?

Het is belangrijk dat het geluid van jongeren in de politiek 
wordt gehoord. Ook in de provincie is het belangrijk dat wij 
vanuit jongeren een christelijk en rechts geluid laten horen.  
Wij denken dat het belangrijk is dat ook jongeren inbreng 
mogen leveren op wat zij voor problemen zien in de samenle-
ving en hun oplossingen hiervoor mogen aandragen.  
Zo zoek je met jong en oud samen het beste voor onze  
mooie provincie Utrecht.

Neem bijvoorbeeld jonge boeren die twijfelen of ze het bedrijf 
nog wel kunnen overnemen, vanwege de maatregelen die 
vanuit de provincie komen. Maar denk ook aan de steden met 
het streekvervoer. Studenten die langer thuis blijven wonen 
door de woningcrisis zijn snel afhankelijk van streekvervoer. 
Veel gebieden in de provincie zijn afhankelijk van streekvervoer, 
maar op deze buslijnen wordt veel bezuinigd. 

ZOuDEn juLLiE anDErEn aanraDEn 
OM OOK aCTiEF TE WOrDEn VOOr DE 
PrOVinCiE(CaMPaGnE)?

Absoluut! Als jij het belangrijk vindt om het christelijke geluid 
in de provincie te versterken, dan is het zeker een aanrader! 
Ook kiezen de Provinciale Staten de leden van de Eerste Kamer. 
Daarom zijn deze verkiezingen nog eens extra belangrijk.

De provincie Utrecht…
… kent in onze beleving twee gezichten. Stad en platteland. 
Daarom gaan we met onze jongerencampagne inzetten op de 
verbinding tussen stad en platteland. Dat is ook waar onze SGP-
jongerenslogan op gebaseerd is.

Het centrale deel van de provincie Utrecht is de stad Utrecht, 
daaromheen is er weiland. Het platteland in de provincie is erg 
verschillend. In het westen is het bekende veenweidegebied en 
in het oosten van de provincie komen we meer zandgronden 
tegen die het landschap kenmerken. 

WiE iS DE LijSTTrEKKEr?
Onze lijsttrekker is de 33-jarige Bertrick van den Dikkenberg. 
Hij is op dit moment het enige SGP-Statenlid van de provincie 
Utrecht. Er zijn 49 Statenzetels te verdelen in Utrecht. 

27JONGEREN

We gaan als SGP-Utrecht de campagne in met de slogan 
‘Daad bij het Woord’ met drie speerpunten: 

1 • BEWuST BOErEn

2 • VLOT VErPLaaTSEn

3 • VErSTanDiG VErDuurZaMEn



Stikstofruimte
Een andere motie van Roelof Bisschop 
die eind 2022 door de Kamer werd 
aangenomen gaat over stikstof. De 
SGP wil dat urgente PAS-knelgevallen 
voorrang krijgen bij de verdeling van 
vrijgekomen stikstofruimte. Slechts 
acht Kamerleden stemden tegen de 
motie: mevrouw Simons, mevrouw 
Den Haan en de zes Kamerleden van 
de Partij voor de dieren. 

In de puree
Vlak voor de Kerst heeft de  
Tweede Kamer een motie aange-
nomen van Roelof Bisschop (SGP) 
en Derk Boswijk (CDA) tegen voed-
selverspilling. Resultaat: bananen 
die niet 100 procent voldoen aan 
de Europese goederencodes, 
hoeven niet meer vernietigd te 
worden, maar mogen voortaan  
ook eindigen als bananenpuree. 
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Maria’s lofzang
De SGP begint haar fractievergade-
ring volgens goed gebruik met het 
zingen van een psalm of een lied. In 
de laatste vergaderweek van 2022 
klonk daarom de Lofzang van Maria 
in de Tweede Kamer. Ook in de 
jaarlijkse kerstgroet van Kees van der 
Staaij kwam deze lofzang naar voren. 
Nadat hij woorden gaf aan ieders 

verschillende omstandigheden in 
het achterliggende jaar, sprak 
hij de hoop uit dat we elkaar 
zullen vinden rondom het 
geopende Woord van God en 

rond de kribbe van Bethlehem. 

“Mijn ziel maakt groot den Heere, 
En mijn geest verheugt zich in God 
mijn Zaligmaker (Lukas 1:46-47). Een 
Zaligmaker die zondaren van het 
grootste kwaad, wil brengen tot het 
hoogste Goed.” Van der Staaij sloot 
af door iedereen alle goeds voor 
2023 te wensen. Ga voor zijn hele 
videoboodschap naar YouTube.  

Ga naar ons YouTubekanaal 
om dit fragment te bekijken 
in de 42e aflevering van het 
SGP-weekjournaal ‘De Kamer  
als kunstgebit’.

Europees ID
Een Europees digitaal ID is 
wat de SGP betreft een slecht 
idee. Terwijl een meerderheid 
van de Tweede Kamer zich 
uitsprak tegen een Europees 
ID, stemde de regering er 
in Brussel mee in. Roelof 
Bisschop liep verontwaardigd 
naar voren voor een inter-
ruptie: “Wat hier gebeurt…! 
Mijn mond valt open! De 
fundamentele rechten van 
de Kamer worden aangetast. 

De coalitie laat de Kamer de 
tanden uittrekken. Dit kan toch 
niet waar zijn?” Het geroffel op 
de bankjes maakt duidelijk dat 
ook veel andere Kamerleden 
delen in de verontwaardiging 
van Bisschop. 

Ga naar ons YouTubekanaal 
om dit fragment te bekijken 
in de 42e aflevering van het 
SGP-weekjournaal ‘De Kamer 
als kunstgebit’.

Keuzevrijheid
Chris Stoffer is overtuigd tegenstander van het kabinets-
plan om de kinderopvang gratis te maken. Liever ziet 
hij een verhoging van de kinderbijslag, zodat ouders de 
vrijheid hebben om zelf te kiezen waar ze het geld aan 
uitgeven. Stoffer botste tijdens een debat over dit onder-

werp met D66, PvdA en de ChristenUnie.  
De betreffende fragmenten zijn terug te  
zien op YouTube. Ga daarvoor naar de  
39e aflevering van het SGP-weekjournaal.
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COLOFON
PARTIJBUREAU

E info@sgp.nl 
T 010-7200 770  

(maandag t/m vrijdag, 9.00-16.30 uur)

REDACTIE

E debanier@sgp.nl 

LEDEN- 
ADMINISTRATIE

E administratie@sgp.nl

ADVERTEREN

Treffend &Co 
E werner@treffendenco.nl 

BEELDVERANTWOORDiNG 
Pagina 1 en 16/17: ontwerp door Rozemarijn Kunst, RoseK 
Pagina 6-9, 29: Beeld door Cees van der Wal Fotografie 
Pagina 16-23: campagnebeelden vanuit de provincies

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, 
verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

Terugblik najaarscongres 
‘Puzzelen in de polder’

Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te 
verschijnen op donderdag 9 februari. De kopijdatum 
daarvoor is maandag 23 januari. De daaropvolgende 
uitgaven staat gepland voor 9 maart.

NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen 
naar de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

In de strijd om de ruimte staan provincies voor  
grote opgaven. Aanleiding genoeg voor de SGP om  
er op 2 december een najaarscongres aan te wijden  
in Driestar educatief te Gouda.
 
Tegenover ruim honderd aanwezigen beet Sybe Schaap de  
spits af. Hij is oud-senator voor de VVD en was dijkgraaf en boer. 
Harm-Jan ten Bolscher, gedeputeerde te Overijssel, volgde met 
een betoog waarin hij onder meer inging op de Overijsselse 
aanpak ten aanzien van landbouw en natuur. 
Na een pauze waren er workshops, een column, toespraken van 
Roelof Bisschop en Peter Schalk en ook was er tijd voor ontmoe-
ting. We kunnen terugzien op een verbindend in inspirerend 
najaarscongres. Graag tot een volgende keer!

DONDERDAG 26 JANuARi
Tijdrede SGP Neerijnen
Ds. A. Verschuure
19.30 uur 
Waardenburg, Dorpsstraat 1, geb. GG.

DONDERDAG 16 MAART
Tijdrede SGP Capelle a/d IJssel
Ds. Heemskerk 
19.45 uur 
Capelle aan den IJssel, Kerklaan 2, dorpskerk

DiNSDAG 21 MAART
Tijdrede SGP Yerseke
Student J.C. Kriekaart
19.30 uur
Yerseke, Oude Boogaert 2, geb. GG

AGENDA

Aankondiging 
partijdag 2023
In 2023 hopen we onze jaarlijkse algemene
ledenvergadering te houden op zaterdag 13 mei. 

Locatie: EXPO Houten
Aanmelding: via de eigen afdeling/kiesvereniging
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Ledenwerving loont!
Om de SGP een grotere partij te maken, met meer aanhang en meer slagkracht zijn er door het hele 
land heen vele actieve vrijwilligers aan het werk. Zo zijn er ook de ledenwervers. Deze bladzijde is 
een klein bewijs van hun harde werk. De SGP is mede afhankelijk van deze hardwerkende mensen. 

Bijvoorbeeld: de ledenwervers in Alblasserdam hebben er weer tientallen leden bij weten te werven. 
in Elspeet werd in het afgelopen jaar ook de barrière van de 400 geslecht. En dan bereikte niet eens 
iedereen een mijlpaal, maar het harde werk mag wel gezien worden! Hopelijk werkt het besmettelijk.

150E LiD iN GRONiNGEN
Toewerkend naar de provinciale verkiezingen is er 
in Groningen alvast een bijzondere mijlpaal bereikt. 
Het 150e lid is binnen! Jarenlang stond de teller rond 
de 75, maar door goede reclame - van zoon Aart - 
is dat dus veranderd: Leny Muilwijk uit Ten Post is 
lid geworden. 

Toen Leny een bericht in de weekkrant De Eemslander 
zag over deelname van de SGP aan de verkiezingen 
voor Provinciale Staten in Groningen, heeft zij direct 
voor haar man en haarzelf het lidmaatschap opge-
geven. En ze is direct aan de slag gegaan met leden-
werving. Een prachtig resultaat!

door sjon van der ree doolaard en elise abbey

WiNNAARS LEDENWERFACTiE  
NAAR STRAATSBuRG
Afgelopen november bezocht het bestuur van 
pkv ’s-Gravenpolder het Europees Parlement in 
Straatsburg. Het bestuur had deze reis gewonnen 
bij de SGP-ledenwerfactie in 2020, die zij glans-
rijk had gewonnen door 87 nieuwe SGP leden te 
werven! Vanwege de coronapandemie kon het 
bezoek nu pas plaatsvinden. 

Op 22 november werd het Europees Parlement 
bezocht. Bert-Jan Ruissen vertelde over zijn inzet 
in het Europees Parlement en op de tribune werd 
het verloop van de plenaire stemmingen gevolgd. 
Ook bezocht de groep op de terugreis nog Kasteel 
Heidelberg in Duitsland. We kijken terug op een 
zeer geslaagde reis! Zo zie je maar, ledenwerving 
loont nog eens extra.
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KIES VAST EN ZEKER! STEM 15 MAART SGP.
• de provincie     • het waterschap    • de Eerste Kamer
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Natúúrlijk stem ik voor 
de waterschappen!

Slechts 150 meter van de dijk aan het Haringvliet, tegenover het 

Hoeksche Waardse eiland Tiengemeten, staat het houten huisje waar 

mijn opa en oma woonden. Het was een zogenoemde ‘noodwoning’ 

die uit Noorwegen was gekomen om de getroffen gebieden te helpen 

bij de wederopbouw na de Watersnoodramp van 1953.

Als je een kleine aanmoediging 
gaf, kon je ín die houten woning 
de verhalen beluisteren over 

een nietsontziende watervloed die de 
levens van die generatie op z’n kop zette 
en andere levens wegspoelde. Op zo’n 
moment is de dijk geen willekeurige 
oneffenheid in het landschap, maar een 
beschermende arm die de watervloed in 
de voormalige zeearm in bedwang houdt. 

Leef je alleen ná 1953 en heb je ook de 
hoge waterstanden en overstromings-
dreiging in sommige delen van ons 
land in de jaren 90 niet meegemaakt, 
dan is het risico aanwezig dat je het 
allemaal maar gewoon gaat vinden.

NATUURLIJK
O, natúúrlijk heb ik droge voeten als ik 
de deur uit stap. Natúúrlijk is die dijk wel 
stevig genoeg. Natúúrlijk is het water in 
de sloot, vaart of rivier schoon. Natúúrlijk 
wordt het na het indrukken van de 
doorspoelknop van de wc allemaal 
netjes geregeld aan de andere kant van 
die buis. En ja, het is ook bijna natuurlijk, 
als je bedenkt dat het in de natuur van 
de waterschapper zit om zo’n 50 jaar 
vooruit te kijken en met deskundigheid 
en inzicht steeds weer oplossingen 
te bedenken voor opdoemende 
problemen. Omdat waterschappers 

veel dreigingen voorkomen, valt de 
noodzaak van hun aanwezigheid 
voor ons natuurlijk niet zo op. 

NIET NATUURLIJK
Maar nee, het is niet natuurlijk. De  
echo van de Watersnoodverschrikkingen 
klinkt nog door, in de verhalen van 
de overlevenden. Na de Tweede 
Wereldoorlog moest veel van het 
geld gebruikt worden voor andere 
wederopbouw, maar daardoor 
werden de dijken niet goed genoeg 
onderhouden. Dat was een van 
de oorzaken waardoor ons het 
water aan de lippen ging staan.

Er zijn er die denken: stemmen voor de 
waterschappen? Dat zet geen zoden 
aan de dijk. Ik blijf thuis. Maar na het 
lezen van deze Banier staat het als 
een paal boven water: waterschappen 
zijn onmisbaar in ons Neder-land.

Kies daarom “Vast en zeker!”  
Stem 15 maart SGP. 
Een dijk van 
een partij!

SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur
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In den beginne was de aarde woest en ledig. Duisternis was op de afgrond. Beter vertaald: 
duisternis lag over de watervloed. Het is het diepe en ondoorgrondelijke water, hetwelk de 

aarde bedekte als een kleed en stond boven de bergen (Ps. 104:6). 

“Welgelukzalig zijn zij, wier verwachting zij op 
de HEERE, hun God, Die de hemel en de aarde 
gemaakt heeft, de zee en al wat in dezelve is…” 

(Psalm 146:5b-6a).

Water van scheiding 
en water van leven

Dat water kolkte, brulde en overspoelde 
alles. Daarboven zweefde de Geest Gods 

op de wateren (Gen. 1:2b). Op de eerste 
scheppingsdag ontsteekt God het licht. 

Op de tweede dag scheidde God de 
wateren die onder het uitspansel waren 

van de wateren die boven het uitspansel 
waren (Gen. 1:6-8). Zo zijn er van meet  

af aan twee soorten water: 
1. Water van beneden 

2. Water van boven 

Dan maakt God op de derde dag 
opnieuw scheiding. Continenten 

vallen droog. Aarde, rotsen en berg-
ketens worden zichtbaar. Het is de 

scheiding tussen het water - de zeeën - en het droge. 
Dat alles was zeer goed.  Daar was harmonie in 

de zee tussen vissen en alle zeedieren.

WATEREN DER SCHEIDING
Maar de zondeval veranderde alles: “zo zij het aard-

rijk om uwentwil vervloekt” (Gen. 3:17). Dat is niet alleen 
het droge met alles wat daarop woont, maar ook de 

wateren. Sindsdien rust Gods oordeel ook op de zee. De 
zee werd tot iets wat het leven bedreigt en verschrikt. 

Sinds Genesis 3 is het water dat van beneden komt een  
dodende en vreeswekkende macht. Dat zien we op vele  

plaatsen in de Bijbel: 
1. Door de zondvloed verdronk de onboetvaardige  

wereld in de wateren van Gods toorn 
2. De goddeloze Farao kwam om in de Rode Zee

3. De discipelen vochten voor hun leven toen hun 
scheepje op zee in zwaar weer terechtkwam 

Ds. A.C. Uitslag
Urk

In haar duistere diepten loert 
de dood. Op haar bodem liggen 
ze, die op zee zijn gebleven. 

De zee, die scheiding bracht, toont wat 
de zonde heeft teweeggebracht: “want 
uw breuk is zo groot als de zee, wie 
kan u helen?” (Kl. 2:13c). Tussen ons en 
God is een grote afstand ontstaan. 
Hoe kan die zee der scheiding nu worden 
weggenomen? Weet u: daarvoor moet 
je ook bij het water zijn! Bij het water, 
dat van boven - van God - komt! 

WATER VAN BOVEN
Stromen van levend water: “een 

zuivere rivier van het water des levens, voortkomende uit 
de troon Gods en des Lams” (Op. 22:1). Jezus is dat levende 
Water! Aan het kruis dorstte Hij om de vloek van de zee - de 
wateren der scheiding - weg te nemen. Hij betrad die zee: 
de wateren van Gods oordelen (Hab. 3:15). De stormwinden 
van Gods gericht trokken over Hem heen. Al de golven en 
al de baren van Gods toorn zijn over Hem heengegaan. Die 
wateren van Gods gericht brachten Hem in de dood. Zo 
heeft Hij die scheiding weggenomen en de breuk geheeld. 

WATER DES LEVENS
Hij is het, Die nodigt te komen tot het water: “En die dorst 
heeft, kome; en die wil, neme het water des levens om niet.” 
(Op. 22:17b) Zondaar, kom toch tot Hem! Door te komen 
tot Jezus, Die het levende Water is en je in het geloof aan 
Hem vast te klemmen, wordt de scheiding tussen God en 
uw ziel weggenomen. Door de zwaarste storm heen leidt 
Hij een levensschip in de haven van de eeuwige rust. 
Dan ligt de zee voorgoed achter je (Op. 21:1c). 



Omdat het waterschap misschien wel de 
minst populaire en onbekendste overheids-
organisatie is, willen we in De Banier een 
laagdrempelige introductie geven. Bert van 
Vreeswijk geeft ons daarbij als expert een 
korte rondleiding in de wereld van het water-
schap, waarin hij zelf al 25 jaar rondloopt.

WAT IS EEN WATERSCHAP?
“Een omschrijving zou zijn: een  
waterschap is een overheidsorgaan,  
belast met alle watertaken op 
 regionaal niveau: veiligheid,  
hoeveelheid en kwaliteit. Het heeft 
 een eigen belastingstelsel.”

Zonder waterbeheersing 
overleeft Nederland niet

Een prachtig aquarium staat centraal in de woonkamer. Of je nu van aquaria houdt,  
of niet, het is fascinerend om sierlijkheid en kleurenpracht van de Malawische vissen 

te zien. Het interview met heemraad Bert van Vreeswijk is nog niet begonnen, maar de 
parallellen dringen zich al op. Buiten is deze ervaren waterschapper bezig om bijna een 

kwart miljoen hectare van waterschap Vallei en Veluwe te besturen, maar in miniatuurvorm 
wordt de waterhuishouding van het binnenshuise ‘waterschap’ ook zorgvuldig geregeld.

door sjon van der ree doolaard
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Rioolwaterzuivering Brummen.



21 WATERSCHAPPEN
Nederland heeft 21 waterschappen. Ze 
grenzen aan elkaar op locaties die voor 
waterbeheer logisch zijn, dus bijvoor-
beeld bij een rivier, het eind van een 
polder, of bij het IJsselmeer. Daardoor 
vallen waterschapsgrenzen meestal 
niet samen met provinciegrenzen.

Leg de twee voorkanten van deze en de 
vorige Banier maar naast elkaar om het 
verschil te zien.
 
Iedereen woont in een waterschap, 
ook als je op een hoog en droog puntje 
op de Veluwe woont. Samen met Rijks-
waterstaat zorgen de waterschappen 
voor het waterbeheer in Nederland.

Zie voor een overzicht van de belang-
rijkste taken van het waterschap de  
uitleg op pagina 16 en 17.

WAAROM ZIJN  
WATERSCHAPPEN ONTSTAAN?
“Een groot deel van Nederland ligt onder 
NAP (Normaal Amsterdams Peil), het 
zeeniveau, of kan overstromen door 
rivieren. Om toch in dit land te kunnen 
leven, bedachten mensen steeds weer 
oplossingen voor de problemen die het 
water hen bood. Als het water dus over 
je land dreigt te stromen, is een dijk een 
goede uitvinding om het water tegen te 
houden. Omdat water altijd het laagste 
punt zoekt, is het water niet altijd daar 
waar de mens het wil hebben. Polder-
molens zijn dan een oplossing om water 
omhoog te pompen. 

Telkens als het water het weer dreigde te 
winnen, moest de mens weer iets nieuws 
bedenken. Een waterschapper is dan ook 
afhankelijk van de omstandigheden en 
past zich daar steeds op aan.”

ALS HET WATERSCHAP NIET MEER  
ZOU BESTAAN, DAN…
“… verliest een stroomgebied zijn samen-
hang, gaan belangen van verschillende 
groepen Nederlanders elkaar tegen-
werken, verliest het land een orgaan dat 

doordrongen is van het zeer grote belang 
van waterbeheersing voor het overleven 
van Nederland.”

WATERSCHAPSTAAL
Sinds de jaren 90 kunnen ook ingeze-
tenen stemmen voor de waterschappen. 
Maar als ik over ‘ingezetenen’ begin te 
schrijven, wil de lezer vast een toelichting 
op de bijzondere termen die je te horen 
krijgt in de wereld van het waterschap. 

• “Een ‘dijkgraaf’ is altijd een  
benoemde voorzitter geweest  
van een waterschap.

• Een ‘hoogheemraadschap’ is een 
waterschap dat je alleen in het 
westen van het land tegenkomt  
en wat vroeger ook tegen de  
zee beschermde.

• Een ‘(hoog)heemraad’ is een verte-
genwoordiger van belanghebbenden 
(voor onbebouwd gebied, voor indus-
triegebied, voor bebouwd gebied  
en voor natuurgebied).

• ‘Geborgde zetels’ zijn toegewezen 
zetels die elke groep belangheb-
benden kan kiezen náást de zetels 
waarvoor je gaat stemmen. 

• Een ‘ingezetene’ woont in een  
waterschap.

• Een ‘ingeland’ is eigenaar van  
grond binnen het waterschap 

• Een ‘aangelande’ woont aan een 
water (of dijk) binnen een waterschap 
en is meestal verplicht zijn deel van 
de watergang te onderhouden.”

DE WATERSCHAPPER
Onbekend maakt vaak onbemind. 
Daarom is het de moeite waard om ons 
in zo’n waterschapper te verplaatsen. Als 
u door het Nederlandse landschap gaat, 
hoe kijkt u dan als waterschapper naar 
de wereld om u heen?
 
“Het eerste wat opvalt is het monotone 
karakter van de polders in het westen: 
weinig bomen en laanbeplanting. Bij de 
kassen: ieder stukje wordt benut. Het 
lijkt soms een industrialisering van het 
landschap. En dan die foeilelijke zonne-
weides. We moeten zuiniger met onze 
bodem omgaan!”

VAN DALE
De officiële woordenlijst van de Neder-
landse taal kent het woord ‘water-
schapper’ niet. Ook Van Dales zwijgen 
spreekt boekdelen. Een ‘waterschapper’ 
bestaat gewoon niet. Toch is het wel 
handig om de algemeen bestuurder 
van het waterschap, de dagelijks 
bestuurder van het waterschap, de dijk-
graaf, de heemraad, enzovoort onder 
één benaming te kunnen vangen. 
Zodoende: ‘de waterschapper’, als 
variant op mensen uit de wetenschap, 
die wetenschappers heten.

Water wacht niet op politiek en politici. 
Daarom zal de waterschapper zich aan 
het water moeten aanpassen en zelf 
vooruit moeten kijken. Waterschap-
pers zijn dan ook nuchtere mensen 
die de handen uit de mouwen steken, 
ver vooruit kijken en oplossingsgericht 
denken. 

HOE ZOU U EEN WATERSCHAPPER 
VERDER TYPEREN?
“Heel geïnteresseerd in alles wat met 
water te maken heeft en in het bijzonder 
voor de kerntaken die het waterschap 
uitvoert. Dat willen we allemaal op de 
beste en goedkoopste manier doen. 
Natuurlijk zijn er verschillen vanwege de 
politieke kleur, maar híérin verschillen 
we niet. Daarnaast is er heel veel deskun-
digheid. Mensen die voor het waterschap 
gaan werken, komen meestal al uit een 
(hoge) positie waarin ze relevante kennis 
over water(beheer) hebben opgedaan. 
Je ziet daardoor ook dat de gemiddelde 
leeftijd bij ons best hoog ligt.”

EN ALS WE ONS EEN CONCREET 
BEELD MOETEN VOORSTELLEN? 
HOE HERKENNEN WE U IN HET 
LANDSCHAP?
“Je moet slootje kunnen springen. Het is 
typisch voor ons werk dat je aanwezig 
bent in het gebied voor het schouwen 
van de waterkwaliteit, de dijkkwaliteit, 
beschoeiing en maaiwerk. Ook zullen wij 
niet zomaar een vlonder gaan aanleggen 
als we bij een sloot wonen, of in het 
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water plassen, want je mag letterlijk 
niets aan het water toevoegen, dus geen 
versmalling van de doorgang (vlonder), 
maar ook geen nutriënten (plassen).”

U NOEMT OOK DE POLITIEKE KLEUR. 
HOE KOMT DIE TOT UITDRUKKING?
“Als heemraad moet je met alle  
belanghebbenden rekening kunnen 
houden, maar bij de gekozen zetels zie 
je dat er heus wel politieke accenten 
worden gelegd. 
 
Biodiversiteit en het terugdringen van 
CO2 is belangrijker geworden. Hoeveel 
doe je aan het klimaat? De SGP neemt 
hierbij meestal een gematigde positie in. 
Klimaatverandering is er, maar bij het 
aanpakken, moet je ook in een tempo 
werken waarbij iedere soort van belang-
hebbenden mee kan komen.”

HOE ZIET UW LEVEN ALS  
HEEMRAAD ERUIT?
“Het werk lijkt meer op het werk van 
een gedeputeerde dan op dat van een 
wethouder. (Zie het volgende kader.)  
Er is veel overleg, maar met name 
met belangenorganisaties en medeo-
verheden. Bij werkzaamheden in het 
landelijk gebied wordt gesproken met 
individuele personen, maar dat is mijn 
portefeuille niet. Ik doe financiën en 
waterketen. De portefeuille ‘waterketen’ 
gaat over alles wat er gebeurt tussen 
riolering en het lozen van gezuiverd 
water op een watergang.

Mijn overleggen zijn dus met het 
belastingkantoor en de andere twintig 
portefeuillehouders financiën over kwijt-
schelding, schuldenplafond, verandering 
belastingstelsel, afspraken met Den Haag 
en vaak ook algemene beleidszaken als 
duurzaam aanbesteden, energieneutrali-
teit en toezicht.

Bij het zuiveren van rioolwater (het 
grootste deel van de begroting) gaat het 
om slibverwerking (bij het zuiveren van 
water ontstaan twee stromen: gezuiverd 
water en slib), medicijnrestenverwijdering 
en vernieuwing van het zuiveringsproces: 
minder energieverbruik, minder broeikas-
gassen en hergebruik van slib en water.

Elke dinsdagmorgen is er een collegever-
gadering en dinsdagmiddag gebruiken 
we voor werkbezoeken, overleg met 
het college van een van onze achttien 
gemeenten of andere waterschappen.
De vereniging van alle 21 waterschappen 
heet de Unie van Waterschappen. De 
commissies hiervan vergaderen meestal 
vrijdags. Die bereiden we met vier andere 
waterschappen (… wordt weleens het 

‘Oostblok’ genoemd.) gezamenlijk voor. 
Dat kost ongeveer twintig halve dagen 
per jaar. Daarnaast gaan we jaarlijks een 
halve week als ‘Oostblok’ naar Brussel 
waar de Europese belangen behartigd 
worden. Dus, veel vergaderen en lezen!”

WELKE GOEDE ONTWIKKELINGEN 
ZIET U GEBEUREN?
“Het besef groeit dat onze omgeving  
niet zo maakbaar is als we dachten.  
Dat betekent dat we keuzes kunnen  
en moeten maken die eerder onbe-
spreekbaar waren. Ook zijn we intern 
veel minder top-down georganiseerd. 
Extern is de grote verbetering dat we 
‘grensontkennend samenwerken’. Dat  
wil dus zeggen dat we als waterschappen 
zoveel mogelijk met alle belangheb-
benden en andere bestuurslagen (van 
gemeente tot Brussel) samenwerken.”

DE VERKIEZINGEN
De verkiezingen van 15 maart luiden 
een heel nieuwe periode in. Voor welke 
uitdagingen komen de waterschappen 
te staan? “Elke regio heeft zijn eigen 
opgaven: polders, beken, veenweide, 
verzilting, overbemesting, uitspoeling  
van gewasbeschermingsmiddelen,  
rivierdijken, verdroging, enzovoort. 
De grootste opgaven zijn het tegen-
gaan (van het effect) van bodemdaling, 
zeespiegelstijging, uitspoelen van  
schadelijke stoffen en klimaatverande-
ring (neerslag).”

Wat de neerslag van de verkiezingen zal 
zijn, weten we nog niet, maar we hopen 
dat het op 15 maart veel stemmen voor 
de SGP gaat regenen. We hebben weer 
vele capabele mensen op onze lijsten.

KIES VAST EN ZEKER! 
STEM 15 MAART SGP. 

Omdat gemeenten bekender zijn, zetten we het hier ter vergelijking op een rijtje:

WATERSCHAP GEMEENTE PROVINCIE
Algemeen bestuur Gemeenteraad Provinciale Staten

Dagelijks bestuur College van B en W Gedeputeerde Staten

Voorzitter (dijkgraaf) Burgemeester Commissaris van de koning

Stoneystuw bij Koppelpoort Amersfoort - Heiligenbergerbeek.
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In ons land hebben we heel veel  
water: De Noordzee, de Waddenzee, 
rivieren, kanalen, meren, beken, 

sloten, grondwater. De zeeën, grote 
rivieren en kanalen worden beheerd 
door mijn voormalig werkgever Rijks-
waterstaat. Over de rest van het water 
gaat het waterschap. Nu zou u kunnen 
denken: prima, goed om te weten.  
Maar wat moet ik ermee?

In de afgelopen weken zagen we onder 
andere de rivier de Linge buiten haar 
oevers treden. In mijn eigen dorp Elspeet, 
maar ook op andere plaatsen, hebben 
we in de afgelopen jaren veel huizen 
gehad waar het water naar binnen 
stroomde als het een beetje stevig 
regende. Afgelopen jaren zijn we ook 
geregeld geconfronteerd met droogte. 
Allemaal zaken waar uw waterschap  
een grote rol in speelt. 

Ik denk ook terug aan de 1993 en 1995 
toen de dijken rondom de grote rivieren 
op doorbreken stonden en er in de 
Betuwe heel veel mensen geëvacueerd 
moesten worden. De rivieren worden 

beheerd door Rijkswaterstaat. De dijken, 
die voor uw veiligheid zorgen, zijn de 
verantwoordelijkheid van uw waterschap.

WATERHUISHOUDING REGELEN
Waar komen de waterschappen vandaan 
en hoe steekt zo’n waterschap nu in 
elkaar? Waterschappen behoren tot  
de oudste instituties van ons land.  
Het eerste waterschap dateert van 1255. 
Daarna zijn er vele bij gekomen. In 1950 
waren er zo’n 2600 waterschappen. 
De taak van waterschappen is om de 
waterhuishouding te regelen. Vele 
jaren was dat met name gericht op het 
buitenhouden van water en het afvoeren 
van overtollig water. Tegenwoordig is 
daar ook de taak bij om het water vast te 
houden voor droge periodes. Daarnaast 
is ook de waterkwaliteit, het zuiveren van 
water, een taak van het waterschap.

Tegenwoordig zijn er nog 21 water-
schappen. In zo’n 70 jaar tijd heeft er  
een enorme samensmelting plaatsge-
vonden van de eerdere 2600 water-
schappen. Een van de redenen is dat  
de opgave van de waterschappen 

complexer geworden is en dat er meer 
deskundigen nodig zijn om de water-
schapstaken goed in te vullen. 

SGP-WATER?
De waterschapstaken zijn niet gratis.  
Ze kosten geld. Waterschappen moeten 
hiervoor belastingen heffen. Die belas-
tingen moeten dekkend zijn voor het 
werk dat in de waterschappen gedaan 
worden. Die belastingen worden vastge-
steld door het algemeen bestuur van een 
waterschap. Om dat algemeen bestuur 
te kiezen, mag u op 15 maart naar de 
stembus. Daar bepaalt u dus mede welke 
taken uw waterschap uitvoert en wat 
dat gaat kosten, ofwel ze bepalen uw 
toekomstige waterschapslasten.  

U begrijpt dus dat het van belang is  
dat u uw stem uitbrengt. En als ik u  
een tip mag geven: stem een SGP’er. 
Staatkundig Gereformeerd water  
bestaat niet, maar de SGP-kandidaten 
zijn stuk voor stuk nuchtere mensen 
die verstand van zaken hebben en  
erop uit zijn om uw lasten zo laag  
mogelijk te houden.

Op 15 maart D.V. mag u naar de stembus voor de Provinciale Staten en daarmee 
indirect voor de Eerste Kamer. Heel belangrijk! U mag op 15 maart tegelijkertijd 

naar de stembus voor uw waterschap. Ook heel belangrijk!

Uw waterschap - ook heel belangrijk!
door chris stoffer



Wilt u ons steunen in ons werk? 
Word vandaag nog lid (dit kan al vanaf 1 euro per jaar).
Geef uw gegevens vandaag nog door.



Wat is de rustdag u waard? 
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ng
to

t bevordering van de Zondagsrust en
de

Zondagsheiliging

Allerlei wetgeving in ons land draagt eraan bij dat de zondag meer en meer als een 
gewone dag wordt gezien. De 24 uurseconomie lijkt zich alleen maar uit te breiden. 
Om verschillende redenen is hier weerstand tegen. 

De Vereniging Zondagsrust is ervan overtuigd dat het onze plicht is om op te komen voor de rust op en de 

heiliging van de dag des Heeren. Dat doen we op diverse manieren:

 Wij zoeken contact met mensen die de zondagsrust niet in acht nemen, via brieven of persoonlijke gesprekken.

  Wij geven voorlichting over ons werk, bijvoorbeeld op scholen en verenigingen.

  Wij verlenen juridische bijstand en geven advies bij o.a. procedures tegen evenementen op zondag.

Daarom, wat is de zondag als rustdag ú nog waard?

Fred. van de Paltshof 15  |   3911 LA Rhenen  |  0317 61 43 98  |  info@zondagsrust.nl  |  www.zondagsrust.nl

Vereniging Zondagsrust is ANBI -gecertifi ceerd  RSIN: 004629875  |  IBAN: NL98 INGB 0000 8786 28

Remmerden 19F, 3911 TZ  Rhenen
(0317) 61 27 34, de-grebbe.nl

Kozijnen Maatwerk Deuren

INNOVATIEF 
DUURZAAM 
VAKKUNDIG 
HOUTMANSCHAP
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Vorige maand schreef August Moens over wat de Eerste Kamerfractie van de 
SGP deed in de achterliggende vier jaar. Deze maand willen we ervoor zorgen dat 
u letterlijk een beter beeld hebt bij het leven en werk in de Eerste Kamer. Eerste 

Kamerleden leven wat meer op de achtergrond dan die van de Tweede Kamer, maar 
het zou onterecht zijn als ze daardoor niet goed bij u en jou in beeld komen. Daar 

willen we in deze eerste drie edities van De Banier in 2023 verandering in brengen. 

De Eerste Kamer 
IN BEELD

De beide senatoren zitten in de wat krappe bankjes van de tijdelijke  
Eerste Kamer aan het Lange Voorhout (klemtoon op -hout) in Den Haag. 

Normaal zit Diederik van Dijk (links) achter Peter Schalk, omdat  
fractievoorzitters zo veel mogelijk een plekje vooraan moeten krijgen.  

Voor deze foto leek ons dat niet zo handig.

Het witte briefje op de hoek van het tafelblad geeft aan welke fractie daar 
zetelt. De tinnen inktpot is inmiddels decoratie én cultureel erfgoed.

De fractiebijbel ligt op advies van mevrouw Schalk tegenwoordig 
altijd open. “Laat maar zien dat hier de Bijbel open gaat”.

Voorin deze Bijbel staat precies wat voor het werk in de senaat 
nodig is: “Indien iemand van u wijsheid ontbreekt, dat hij ze van 
God begere, Die een iegelijk mildelijk geeft en niet verwijt; en zij 
zal hem gegeven worden.” (Jak. 1:5)

door sjon van der ree doolaard 
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Het gebouw aan het Lange Voorhout, het 18e-eeuwse 
Huis Huguetan, is de plaats waar de Kamerleden 
kantoor houden. Aan de achterzijde loopt dit histori-
sche pand door een gangenstelsel over in een locatie 
aan de Kazernestraat. Deze moderne ruimtes krijgen 
soms nog wat historische details mee die doen denken 
aan de oude locatie, maar verder is deze tijdelijke 
locatie zo steriel ingericht dat de plenaire zaal soms 
‘het scheikundelokaal’ wordt genoemd.

Naast de fractiebijbel is het schaakbord een tweede ankerpunt in de 
kantoorruimte. Er zijn maar weinig gesprekken met bezoekers waarin 
deze twee objecten niet voorbij komen. 

Op de achtergrond hangt een groot impressionistisch (aandoend) 
schilderij met luchtweergave van het Binnenhof. Als je het tot je door 
laat dringen, is dat ook een mooie symbolische verwijzing naar de 
Eerste Kamer. Zicht op de politiek, maar wel met enige afstand. Kijken 
naar een nieuwe wet, maar wel wat meer uitgezoomd om de effecten 
op de lange termijn en de wereld eromheen mee te kunnen wegen. Als 
je er dicht op staat, kan het soms wat rommelig overkomen, maar van 
een afstandje geeft de kleurrijke wereld van het schilderij een mooie 
impressie van de kleurrijke wereld van de politiek.

Daar zit hij dan, de denker. Voor de foto wordt de 
zetfrequentie wat verhoogt, want gewoonlijk moet 

een kartonnen kaartje met aan weerszijden een 
naam, eraan herinneren wie aan zet is. Ook in 

het politieke werk wordt goed nagedacht over de 
volgende zet. Voor de SGP is het zaak om de stukken 

rondom de Koning behoedzaam te manoeuvreren. 

De politieke wandelgangen in de tijdelijke Eerste 
Kamer vormen een mooi deel van het gebouw. Juist 

door de vergrote afstand in de coronaperiode wordt 
het extra gewaardeerd dat je mensen weer gewoon 

kunt tegenkomen en kunt spreken op een manier die 
in de plenaire zaal van de Kamer niet zou kunnen. 

Persoonlijke contacten zijn heel belangrijk.
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Als Peter línksom draait om met Diederik te over-
leggen, is het duidelijk: even vertrouwelijk! Als hij 
rechtsom draait, mogen de buren wel meeluisteren.

In voorbereiding op de debatten lezen de Kamerleden de 
toegestuurde stukken. Het is echter fysiek onmogelijk om 
álles te lezen wat wordt aangeboden. Daarom worden er 
strategische keuzes gemaakt. Het is als bij een schaakspel:  
je mag maar een stuk tegelijk verplaatsen, ook al zou je 
soms meer willen doen.

De plek waar de belangrijkste dingen gebeuren, is het spreekgestoelte van de 
plenaire zaal van de Eerste Kamer. Hier worden de redes gehouden die ook 

worden vastgelegd. Op initiatief van de SGP is ook de Nederlandse vlag in 
deze ruimte komen te hangen. Er waren andere mensen die vervolgens ook 

sterretjes wilden zien en daarom is de EU-vlag ook toegevoegd.

Voorafgaand aan het werk wordt gelezen uit de 
fractiebijbel. Een aansluitend goed gesprek daar-

over is geen uitzondering.



     |           |      

ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR

 

Bordeaux Roussillon Beaujolais Gascogne

HUIS  
zoekt  

KAVEL 

Droomhuis zoekt 
mooie kavel. 

Bouwen zonder tussenkomst van architect, binnen 

uw budget. Woning in verschillende varianten 

en met vele mogelijkheden. Vaste prijs, incl. 

ontwerp en constructeurskosten, voor aanvang 

bouw. Ontwerp tot oplevering, incl. vergunningen 

wordt volledig verzorgd.  

Oplevering met Vereniging Eigen Huis  

en 1 jaar lidmaatschap. 

Kortom, je droom(t)huis in eigen stijl.

www.variahuis.nl
Tel. 0548 - 54 48 30

(T)HUIS IN JE EIGEN STIJL

Languedoc 

Bergerac

Rhône

Beaujolais

Beaujolais

WWW.VARIAHUIS.NL  |  0548 - 54 48 30

UW EIGEN DROOMHUIS

Roussillon

PRODUCTIE

MONTAGE

ONTWERP

Riezebos Constructie is gespecialiseerd in het ontwerpen, 
produceren en monteren van staalconstructies voor diverse 
bouwwerken. 

Het is in de meeste gevallen verstandig om al in een vroeg 
stadium van uw plannen met ons bedrijf in contact te treden. 
We kunnen dan praktisch met u meedenken om zo tot een 
voordelig ontwerp te komen. Neem contact met ons op of 
bezoek onze website.

Nylonstraat 9
8281 JX Genemuiden
Tel. (038) 385 54 66

info@riezebos-constr.nl
www.riezebos-constr.nl
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D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter

Nederland zit immers in de 
kopgroep van rijkste, gelukkigste 
en gezondste landen. Inderdaad 

wordt dat in het buitenland opgemerkt 
en geprezen. “Van alle landen in de 
wereld heeft pakweg 95% alle reden om 
stikjaloers te zijn op Nederland”, stond 
er in de NRC. Ephimenco zette hier grote 
vraagtekens bij. 

BEWAKING
Je kunt dit soort dingen makkelijk zeggen 
als je zelf vrij kunt bewegen in een land 
en ongestoord kunt leven. Echter, een 
dag voor de publicatie van het NRC-
artikel werd bekend dat VVD-Kamerlid 
Ulysse Ellian zwaar wordt beveiligd. Dit 
sympathieke Kamerlid afkomstig uit 
Iran, had vorig jaar op een conferentie in 
Polen het oprukkende antisemitisme in 
Nederland en Europa in duidelijke taal 
aan de kaak gesteld. Hij maakte bepaald 
indruk op mij en de vele aanwezigen. 
Zijn vader is Afshin Ellian, een bekend 
hoogleraar die vroeger bij Ephimenco 
thuis wel eens kwam eten. Dat kan niet 
meer. Deze islamcriticus is namelijk al 
jaren zijn bewegingsvrijheid kwijt. Hij 
zou volgens Trouw ‘de langst beveiligde 
wetenschapper van Europa’ zijn. Nu moet 
zijn zoon Ulysse hetzelfde lot ondergaan. 

Waarschijnlijk vanwege zijn strenge 
opvattingen over justitie en rechtspraak. 
Hij zou het zoveelste potentiële doelwit 
van criminele organisaties kunnen zijn.

BEDREIGINGEN
Er is dus wel wat op af te dingen om 
Nederland zo’n gaaf en gelukkig land 
te noemen. Zou het buitenland ook 
‘stikjaloers’ kunnen zijn op een land waar 
minister-president Rutte niet meer zijn 
fiets mag gebruiken om naar huis te 
gaan? Waar prinses Amalia niet in een 
studentenhuis kan wonen, zo vroeg 
Ephimenco zich af. Dit alles uit vrees voor 
ontvoeringen, liquidaties of aanslagen.

GIDSLAND
Er zijn voor de SGP nog wel meer 
redenen te noemen om bepaald niet 
trots te zijn op Nederland. Wij kunnen 
ons schamen voor het slavernijverleden. 
Dat is zeer terecht. Maar hoe zit het 
dan in het hedendaags Nederland met 
de bedreiging van gemiddeld 30.000 
ongeboren kwetsbare levens per jaar in 
dit zogenaamde ‘gelukkige land’? Door 
de laatste wetswijzigingen is het alleen 
nog maar gemakkelijker geworden om 
beginnend leven door middel van een 
abortus te doden. Schamen we ons daar 

nu ook voor? Of gaan de generaties na 
ons dat doen? Er zou meer te noemen 
zijn. Nederland heeft een voortrekkersrol 
in thema’s als bijvoorbeeld veranderende 
wetgeving over het huwelijk en het zeer 
ruime drugsbeleid. Worden de mensen 
in Nederland daar allemaal gelukkig 
van? De vraag stellen is hier tegelijk een 
antwoord geven. Nederland gidsland?  
Ja, maar in veel opzichten een gids naar 
de verkeerde richting. Ver weg van God 
en Zijn geboden. Helaas! Wat zou het een 
zegen zijn voor ons land en volk om terug 
te keren tot Gods heilzame geboden 
en Hem te dienen. Dat zeggen we als 
SGP’ers vaak, maar ik kan het eigenlijk 
niet met andere woorden zeggen. Dit 
blijft de waarheid! 

Het Nederlandse geluk
Soms kom je in andere kranten interessante stukken tegen die het waard zijn om te 

delen. Zo schreef de Trouwcolumnist Sylvain Ephimenco in de kerstvakantie een 

reactie op een artikel uit de NRC waarin Nederland bejubeld werd als een gidsland 

waar alles zo goed geregeld is. 

“Nederland 
gidsland?”
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WIST U DAT...

WATERSCHAPPEN

… het waterschap een bestuurslaag is die (naast het Rijk, de provincie en de 
gemeente) waterland Nederland nodig heeft voor de waterhuishouding?

… een waterschap met een zeewerende taak soms ‘hoogheemraadschap’ heet?

… Nederland in 1850 3.500 en in 1950 nog zo’n 2.600 waterschappen had?

… in 1255 het eerste waterschap Hoogheemraadschap Rijnland werd ingesteld?

… de voorzitter de titel ‘dijkgraaf’ (soms watergraaf) krijgt?

... de waterschappen voor hun taken geen geld krijgen van het Rijk? Zij heffen 
hun eigen belastingen.

… het werk van het waterschap bijna niet opvalt, … zolang alles  
maar goed gaat?

KWANTITEIT

VEILIGHEID 

KWANTITEIT

KWALITEIT

Het (grond)water mag niet te hoog en niet te laag staan. De kwantiteit 
(hoeveelheid) wordt geregeld door onder meer sluizen en gemalen.

Oppervlaktewater moet schoon zijn. Het waterschap zuivert afvalwater, onder 
meer door ruim 350 rioolwaterzuiveringsinstallaties.

Zo’n kwart van Nederland ligt onder zeeniveau en 60% kan overstromen.
Waterkering voorkomt overstroming door het tegenhouden van water.
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SGP-kandidaat nr. 2:

Nico van der Meij
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KERNTAKEN VAN  
HET WATERSCHAP
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BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1 en 16/17: ontwerp door Rozemarijn Kunst, RoseK
Pagina 6-9: omgevingsbeeld waterschap Vallei en Veluwe 
Pagina 11-13: Beeld door Cees van der Wal Fotografie
Pagina 16-24: campagnebeelden vanuit de provincies
Pagina 25: beeld door Manon van Bochove - ECPM

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, 
verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te verschijnen op 
donderdag 9 maart. De kopijdatum daarvoor is maandag 20 februari. 
De daaropvolgende uitgaven staat gepland voor 13 april.
NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen naar de 
toekomst geldt: ‘Deo volente’.

Lijkt het jou een mooie uitdaging om mee te 
denken met ons bestuur en onze vereniging? 
Word jij er enthousiast van om ons politiek- 
christelijke verhaal voor de klas te vertellen?  
Dan is deze functie jou op het lijf geschreven! 

Je bouwt een omvangrijk en interessant netwerk  
op. Namens SGP-jongeren kom je te werken op het 
SGP-partijbureau en ben je een onmisbare schakel  
in onze politieke jongerenorganisatie. 

SOLLICITEREN? 
Check onze website!

De SGP gaat landelijk met de slogan ‘Vast en zeker’ de 
campagne in. In turbulente tijden waarin het vertrouwen  
taant, staat de SGP solide. Niet populariteit en peilingen zijn 
richtinggevend, maar Gods Woord. De SGP toont oog voor  
de regio te hebben met inzet voor onder meer bereikbaarheid, 
behoud van lokale voorzieningen, vitaal landelijk gebied en 
water. Belangrijke extra stimulans om te gaan stemmen is  
ook het behoud van de zetels in de Eerste Kamer. De SGP kan 
ook daar het verschil maken.

Vast en zeker!

VRIJDAG 17 FEBRUARI
Debatavond SGP Beekbergen
“Stikstof, hoe verder?”
Evert Mulder, Michiel Kerpel en Cees van Baren
20.00 uur | Loenen, Loenensemarkweg 90, bij de boer

DINSDAG 21 FEBRUARI 
Tijdrede SGP Kockengen
Ds. B. Reinders
19.30 uur | Kockengen, geb. HHG

WOENSDAG 22 FEBRUARI
Tijdrede SGP Staphorst
Ds. A.J. van Wingerden
19.30 uur | Staphorst, geb. HHG

DONDERDAG 23 FEBRUARI

Tijdrede SGP Zwartewaterland
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur | Genemuiden, Taghof 3, geb. GG

DINSDAG 14 MAART

Bidstond SGP Zeeland
Verkiezingen PS en WS
Ds. P.C. Vlot
Krabbendijke, J.W. Frisostraat 1, geb. GG

AGENDA

STUDIO SGP LIVE OP 10 MAART 
Verkiezingsuitzending over ‘Bereikbaarheid in de regio’ 
Locatie:   Zeeland 
Aanmelden:  SGP.nl/agenda 
Bekijken:  vanaf 19.30 uur op ons YouTubekanaal

HANDJES GEVRAAGD!
Campagneteams kampen met gebrek aan vrijwilligers. 
Voelt u zich geroepen, informeer bij uw lokale of provinciale 
fractie naar de mogelijkheden om een handje te helpen!

ZOEKT EEN 

beleidscoördinator!
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Het waterschap Drents  
Overijsselse Delta heeft zowel 
hoger- als lagergelegen gebieden  
in een groot deel van Noordwest-
Overijssel. Het waterschap is een 
van de grotere opgaven van het 
Hoogwaterbeschermingspro-
gramma. Qua grootte is het de een-
na-grootste van Nederland, waarvan 
22% bestaat uit bos en natuur.

Jan Visscher is lijsttrekker. Sinds 2009 
is hij lid van het algemeen bestuur van 
het waterschap. Sinds 1978 is Visscher 
werkzaam op een accountantskantoor 
in diverse functies. 

SPEERPUNTEN
Voor deze verkiezingen hebben wij drie 
speerpunten: 1. blijven richten op onze 

kerntaken (waterveiligheid,  
-zuivering en voldoende water);  
2. durf vastgesteld beleid te herover-
wegen nu de wereld, vooral sinds de 
uitbraak van de oorlog in Oekraïne, 
compleet veranderd is; 3. blijven 
inzetten voor zo laag mogelijke tarieven.

Onze slogan is ‘Vertrouwd met water’ 
omdat we willen aansluiten bij de 
provinciale SGP. Daarnaast denken  
wij ook redelijk wat kennis en ervaring 
te hebben opgebouwd van zaken die 
met water te maken hebben. 

WAAROM SGP?
De SGP wil inzetten op kostenbewust 
waterschap. Binnen het waterschap 
wordt goed gelet op de SGP als het 
gaat om financiële degelijkheid. Dat 

de SGP daarvoor gewaardeerd wordt, 
blijkt uit het feit dat we als eenmans-
fractie al sinds 2016 de voorzitter 
mogen leveren van de auditcommissie 
(adviseert bij financiële besluitvorming, 
red.). Visscher: ‘’Ik geloof zeker dat 
onze kritische, consequente mening 
over tariefsverhogingen een dempend 
effect heeft op de voorgestelde jaar-
lijkse verhoging van de tarieven.’’

Waterschap Vechtstromen is een 
waterschap dat zich bevindt aan de 
oostzijde van het land en omvat een 
gedeelte van de provincies Overijssel 
en Drenthe en een klein stukje van 
Gelderland. Het waterschap heeft 
een totaaloppervlak van ongeveer 
225.000 hectare in 23 gemeenten. 

Lijsttrekker Johan Ligtenberg is werk-
zaam als KAM-coördinator (kwaliteit, 
arbo en milieu, red.) bij een middel-
groot landelijk bouwbedrijf. Ligtenberg 
heeft tien jaar bestuurlijke ervaring bij 
kiesvereniging Rijssen-Holten.

TOEKOMSTIGE UITDAGINGEN
Vanuit een reëel rentmeesterschap 
willen we de werkzaamheden binnen 
het waterschap benaderen. Landbouw-

gronden zijn óók natuur die we  
moeten koesteren, doordat ze voed-
selzekerheid leveren en essentieel zijn 
voor de voedselvoorziening. Daarnaast 
staat het waterschap voor grote uitda-
gingen: zuivering van medicijnresten 
uit afvalwater, afvalstoffen inzetten  
als grondstof, klimaatadaptatie en 
energietransitie.

WAAROM SGP?
‘Vertrouwd met water’ is onze slogan. 
De komende periode willen we ons 
inzetten voor een waterschap dat 
zich concentreert op de kerntaken: 
voldoende, veilig en schoon water. 
Investeringen moeten zich op termijn 
terug kunnen verdienen met als doel 
de lasten zo laag mogelijk te houden. 
Bij bemaling van het gebied kijken wij 

eerst naar het belang van de voedsel-
voorziening en daarna naar de belangen 
van de (nieuwe) natuur. Agrariërs 
betrekken we bij natuuronderhoud, 
tegen een ruimhartige vergoeding.

VERTROUWD MET WATER

‘REËEL RENTMEESTERSCHAP’ IN 
WATERSCHAP DE VECHTSTROMEN

door jan visscher

door johan ligtenberg

Johan Ligtenberg bij de heringerichte Regge.  

Het waterschap heeft hier, samen met belang-

hebbende partners in het gebied, bergings-

oevers aangelegd en de loop van de rivier 

verlengd om in natte perioden het water vast 

te kunnen houden. Zo hebben lagergelegen 

gebieden minder snel wateroverlast en ontstaat 

er minder snel watertekort in droge perioden. 



ALT IVELLO .NL

O U T S TA N D I N G  I N T ERI O RS

055 506 14 02 
 depatersloopwerken.nl 

ASBEST
SLOOP 
BODEM
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Waterschap Rivierenland wordt ook 
wel eens het ‘dijkenwaterschap’ 
genoemd. De ligging is van de Duitse 
grens tot bij Kinderdijk en de Bies-
bosch. Aan de noordzijde worden 
we begrensd door de rivieren Rijn 
en Lek en aan de zuidkant door 
de Maas. Dit geeft wel aan dat het 
werkgebied ingeklemd ligt tussen 
dijken om het gebied te beschermen 
tegen overstromingen. 

Goos den Hartog is lijsttrekker en sinds 
2013 ook namens de fractie actief als 
heemraad in het college. De SGP is al 
jaren vertegenwoordigd in het alge-

meen bestuur met 2 van  
de 22 verkiesbare zetels. 

TOEKOMSTIGE UITDAGINGEN
Belangrijke thema’s voor de voorlig-
gende bestuursperiode zijn water-
veiligheid en de daaraan gekoppelde 
forse financiële bijdrage. Klimaatadap-
tatie speelt ook een grote rol in ons 
watersysteem tegen droogte of juist 
veel neerslag in korte tijd.

WAAROM SGP?
Onze slogan voor de komende 
verkiezingen is ‘Hart voor water’, 
omdat wij van mening zijn dat water 
in de breedste zin in onze opgave alle 
aandacht verdient, mede gezien de 
enorme opgave die ons wacht. 
De komende periode willen wij ons 
sterk maken voor een goede en

constructieve bestuurscultuur die 
bijdraagt aan krachtdadige besluitvor-
ming. De tijd dringt namelijk bij veel 
opgaven om tot realisatie en uitvoering 
te komen. Wij rekenen op minimaal 
twee zetels, maar gezien ons werkge-
bied en het grote aantal inwoners uit 
onze achterban, moeten drie zetels 
mogelijk zijn. Daarom doen wij een 
beroep op u: laat geen SGP-stem 
verloren gaan!

Waterschap Vallei en Veluwe is een 
van de grootste waterschapen van 
Nederland. Er wonen 1,1 miljoen 
mensen in ons gebied, verspreid 
over 37 gemeenten in de provincies 
Utrecht, Gelderland en wat snip-
pertjes Overijssel. De primaire en 
regionale waterkeringen hebben 
samen een lengte van 248 kilometer. 
Ze beschermen ons tegen het water.

De SGP is met Henk van der Wind (foto) 
en Bert van Vreeswijk vertegenwoor-
digd in het algemeen bestuur. Lambert 
Polinder is actief als commissielid. Bert 
van Vreeswijk is heemraad met onder 
andere financiën, waterzuivering en 
circulaire economie in zijn portefeuille. 
Henk van der Wind is lijsttrekker en 

heeft met zijn zonen een melkveehou-
derij in het Utrechtse Maarsbergen.

SPEERPUNTEN
De SGP-fractie van waterschap Vallei 
en Veluwe staat voor: 1. veiligheid 
voorop bij dijkversterkingen, gecombi-
neerd met maximale innovatie; 2. extra 
inspanningen voor waterbesparing 
door de grootgrondwateronttrekkers 
(zij die veel grondwater gebruiken, 
red.) en een eerlijke verdeling over alle 
watergebruikers van de gevolgen van 
maatregelen om droogte te bestrijden.

WAAROM SGP?
Onze slogan is ‘Hart voor water’. We 
benadrukken daarmee waar het in de 
kern bij de waterschappen om gaat;

voldoende en schoon water ener-
zijds en waterveiligheid anderzijds. 
Daarbij willen we bestuurlijke drukte 
op allerlei andere dossiers, waar we 
als waterschap feitelijk niets over te 
zeggen hebben, in tegenstelling tot 
veel andere politieke stromingen in 
waterschappen voorkomen. We vinden 
het vooral belangrijk dat de watertaken 
waterzuivering en waterveiligheid 
betaalbaar blijven.

‘DE TIJD DRINGT’ IN RIVIERENLAND

HART VOOR WATER

door goos den hartog

door lambert polinder

“Drie zetels moet 
mogelijk zijn.”
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Waterschap Zuiderzeeland is groter 
dan Flevoland, maar ons beheerge-
bied ligt wel volledig op de bodem 
van de voormalige Zuiderzee. Met 
deze ligging is ons schap ook direct 
gekarakteriseerd: meer dan 95% van 
ons beheeroppervlak ligt onder de 
zeespiegel. Niet verwonderlijk dus 
dat de grootste hoeveelheid van 
onze energie naar de gemalen gaat! 

Ook voor de komende bestuursperiode 
komen ChristenUnie en SGP uit met  
een gezamenlijke kandidatenlijst.  
Jacob de Borst van de SGP gaat als 
nummer 2 op voor een derde bestuurs-
periode. De Borst heeft na zijn oplei-
ding werktuigkunde een masterstudie 
gedaan aan de Technische Universiteit  
te Eindhoven.

SPEERPUNTEN
Onze slogan is ‘Samen actief in Zuider-
zeeland’. Deze periode zetten we in op 
robuust, schoon, mooi en efficiënt. Een 
robuust watersysteem moet de klimaat-
verandering het hoofd bieden. Zeker 
in de bodemdalingsgebieden is dit een 
enorme uitdaging, waarbij niet iedere 
oplossing maatschappelijk verantwoord 
is. Microplastics en medicijnresten die in 
het rioolwater zitten, hebben een grote 
negatieve invloed op de natuur. De 
afgelopen jaren is ingezet op functio-
neel beheer, maar met beperkte kosten 
kunnen dijken en waterlopen ook mooi 
zijn door een brede biodiversiteit. 

WAAROM SGP?
Wij hebben een kritische houding  
en stemmen zeker niet altijd in met  

 
 

collegevoorstellen. Daarbij hebben  
we veel oog voor de agrariërs in ons 
beheergebied. We bieden tegenwicht 
aan een tendens om de organisatie  
fors te laten groeien en houden onze 
kerntaken als basis in het oog. Met 
Gods hulp, proberen we ons beheerge-
bied te bouwen en te bewaren voor  
ons nageslacht.

Iedereen kent het waterrijke 
Zeeland wel. Daarmee is ons 
betrokken waterschap ook direct 
gekarakteriseerd. Altijd alert op 
veilige dijken. Zoekend naar oplos-
singen tegen verzilting.

Al vele bestuursperiodes lang is de 
SGP binnen ons waterschap Schelde-
stromen een van de grootste partijen.

Gert van Kralingen is onze lijsttrekker. 
Als ‘gezworene’1 heeft hij al twee 
bestuursperioden achter de rug met 
als verantwoordelijkheid de afvalwater-
keten, innovatie en duurzaamheid, dijk-
versterking in Hansweert en Sint Anna-
land. Als nuchtere bestuurder zoekt hij 

de samenwerking met alle lagen van de 
Zeeuwse overheden, maar ook met de 
burgers en hun belangen.

SPEERPUNTEN
Onze speerpunten zijn: 1. veilige 
dijken - daarbij denkend aan de verre 
toekomst; 2. afvalwaterketen die wordt 
voorbereid op het verwijderen van 
medicijnresten en kleine deeltjes; 
3. watersysteem waarvoor we, samen 
met de boeren, nadenken over het 
nodige zoetwater en veilige wegen voor 
onze kinderen en landbouwvoertuigen.

WAAROM SGP?
Ons slogan is ‘Koersvast waterbeheer’. 
Wij willen een stabiele lijn hebben bij 

het besturen van ons waterschap. 
Als SGP voeren we een stabiele lijn 
waarin we de verschillende belangen 
van burgers en boeren zullen bewaken 
en recreatie en natuur op een optimale 
manier samenwerken.

‘ROBUUST, SCHOON, MOOI EN EFFICIËNT’

ZEEUWSE STRIJD TEGEN VERZILTING

door jacob de borst

door gert van kralingen

1 Binnen het dagelijks bestuur heten wij in Scheldestromen ‘gezworenen’.
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Het hoogheemraadschap van 
Schieland en de Krimpenerwaard 
(HHSK) is in oppervlakte gerekend 
het kleinste waterschap van 
Nederland - mét het laagste 
punt van Nederland. Ook liggen 
verschillende rivieren in het gebied, 
zoals de Maas, Hollandse IJssel, 
Gouwe en Rotte. Maar dit gebied 
kent ook veenweide, kleiakkerbouw, 
glastuinbouw en industrie. En dat 
alles in een klein gebied!

Onze lijsttrekker is Martin van der 
Spek. “Ik ben opgegroeid op een 
boerderij in Moerkapelle en werk als 
ondernemer in de financiële branche. 
Veel vraagstukken binnen de water-
schappen raken de agrarische sector. 
Het is dus van belang om daarvan 
kennis te hebben.”

SPEERPUNTEN
De komende vier jaar willen we 
invulling geven aan een stabiel 
waterschap door: 1. veilige dijken 
en een sterk watersysteem voor 
de toekomst; 2. opkomen voor 
gezinnen in de lastenverdeling; 
3. circulaire economie - waarbij 
economie, voedselzekerheid en 
klimaat hand in hand gaan en  
4. zakelijke kijk op de eigen bedrijfs-
voering van HHSK. Dat betekent goed 
onderhoud, bijgewerkte installaties 
met bedrijfszekerheid en stabiele 
tarieven voor de inwoners.

WAAROM SGP?
SGP-ChristenUnie draagt bij aan een 
nuchtere, zakelijke benadering van de 
taken van het hoogheemraadschap. 
We proberen de taken zowel doelmatig

als duurzaam uit te voeren. Verder 
komen wij op voor de belangen van 
gezinnen. Soms zien we dat het publiek 
belang voorrang krijgt en iemand in 
zijn persoonlijk belang kan raken. In 
dat geval komt onze fractie op voor 
schadeloosstelling van de gedupeerde. 

Hoogheemraadschap De Stichtse 
Rijnlanden regelt het lokale en 
regionale waterbeheer in Midden-
Nederland. Het gebied loopt uiteen 
van de toppen van de Utrechtse 
Heuvelrug tot diepe polders in het 
veenweidegebied, van agrarisch 
gebied tot en met de stad Utrecht. 
Kenmerkend voor ons gebied is 
de veenweideproblematiek met 
bodemdaling en het houden van 
voldoende water voor de fruitteelt.

Hans Marchal is onze lijsttrekker.  
Hij is een ervaren bestuurder en  
oud-wethouder van gemeente  
Wijk bij Duurstede. Marchal kent  
de dilemma’s van zowel stedelijk 
gebied als landelijke gebied vanuit  
zijn professie en zijn ervaring. Hij is  

een bruggenbouwer die diverse 
belangen in balans kan afwegen.

SPEERPUNTEN
Wij hebben drie speerpunten: 1. voor 
voldoende schoon water met aandacht 
voor nieuwe stoffen; 2. voor blijvende 
agrarische activiteit in veenweidege-
bied, en 3. voor beperken tot de kern-
taken om het watersysteem betaalbaar 
te houden. Onze slogan is ‘Hart voor 
water’. We beheren het watersysteem 
vanuit praktische rentmeesterschap, 
bij een open Bijbel.

WAAROM SGP?
We maken ons sterk voor lokaal  
maatwerk en dus geen generiek beleid 
met desastreuse effecten, maar een 
nuchtere praktische kijk op wat we wel  

 

 
 

 
 
 
kunnen doen in ons mooie gebied.  
SGP richt zich op de noodzakelijke 
kerntaken, 1. schoon water,  
2. voldoende water en 3. veilige  
dijken. Ook willen we de stem van  
het platteland en de agrariërs laten 
doorklinken in het waterbeleid en  
daarnaast de verbinding zoeken  
tussen stad en platteland.

NUCHTERE KIJK IN SCHIELAND EN KRIMPENERWAARD

‘HART VOOR WATER’ BIJ EEN OPEN BIJBEL

door martin van der spek

door bertrick van den dikkenberg
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Delfland is een dynamisch water-
schap met een groeiend besef 
dat de regionale energiestrategie 
onomkeerbare gevolgen heeft voor 
de manier van werken. Daarnaast 
groeit ook de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid die Delfland 
heeft. Zorgvuldig omgaan met 
Delflands erfgoed en monumenten 
vinden wij erg belangrijk.

De SGP-fractie van Delfland heeft een 
gecombineerde lijst met de Christen-
Unie. De samenwerking is uitstekend. 
We hebben samen één zetel. In de 
steunfractie zitten 2 SGP-vertegen-
woordigers; William Anker en Harm 
Roeten. Onze Lijsttrekker is Ytzen Lont 
van de ChristenUnie. Nummer twee op 
de lijst is SGP-kandidaat Harm Roeten.

SPEERPUNTEN
Onze slogan is ‘Ruimte voor  
elkaar én water’. Er gebeurt veel in 
ons Delfland. Er moeten bijvoor-
beeld nog 10.000 woningen 
gebouwd worden. 
 De vraag is waar dat op een 
verantwoorde manier kan 
gebeuren. Wij hebben vier speer-
punten voor deze campagne: 
1. duurzaamheid; 2. grondstoffen 
terugwinnen uit het afvalwater; 
3. veilig wonen en werken in een 
druk gebied, en 4. niet onbelangrijk: 
klimaatadaptatie.
 
WAAROM SGP? 
Samen werken we aan onze gezamen-
lijke maatschappelijke verantwoorde-
lijkheid voor een fijne woonomgeving.

Als we de Bijbel naast ons water-
schapswerk blijven leggen, zullen  
we niet beschaamd worden. Voor  
deze verkiezingen hopen we weer 
op één zetel, maar dat zal spannend 
worden, denk ik.

Het Waterschap Hollandse Delta 
(WSHD) beheert in Zuid-Holland 
vijf regio’s: IJsselmonde, Hoeksche 
Waard, Voorne-Putten en Rozen-
burg, Eiland van Dordrecht en ook 
Goeree-Overflakkee. In ons gebied 
bevinden zich steden, veel industrie, 
maar ook veel dorpen en platteland.

De missie van Waterschap Hollandse 
Delta is om de Zuid-Hollandse 
eilanden tegen wateroverlast te 
beschermen, het oppervlaktewater en 
(vaar)wegen te beheren, het afvalwater 
te zuiveren en een actieve bijdrage te 
leveren aan de ruimtelijke invulling van 
het gebied. De lijsttrekker voor de SGP 
is Wim de Jong, woonachtig in Hendrik-
Ido-Ambacht.

SPEERPUNTEN
Belangrijkste thema’s voor de SGP 
zijn: 1. meeontwikkelen van een 
sterk bestuur met een vaste koers 
voor het waterschap; 2. verantwoord 
vernieuwen of renoveren van de 
bestaande rioolwaterzuiveringen;  
3. vasthouden van (zoet)water in 
ons beheersgebied om uitdroging te 
voorkomen en 4. geen uitvoerende 
werkzaamheden op zondagen  
(calamiteiten uitgesloten).

WAAROM SGP?
Onze slogan is: ‘Sociaal, Gedreven, 
Principieel’. Sociaal: voor gezinnen 
met een minimuminkomen en zonder 
eigen vermogen moet het kwijtschel-
dingsbeleid in stand worden

gehouden. Gedreven: de SGP zet zich 
in voor een vaste koers en goed rent-
meesterschap. Dat houdt in: betaal-
baar, duurzaam en toekomstbestendig 
dijk-, weg-, en waterbeheer. Principieel: 
de SGP is tegen een 24/7-economie en 
wil niet-noodzakelijke werkzaamheden 
op zondagen voorkomen.

RUIMTE VOOR ELKAAR ÉN WATER IN DELFLAND

SOCIAAL, GEDREVEN EN PRINCIPIEEL

door harm roeten

door wim de jong



25DE BANIER     FEBRUARI RUBRIEK 25EUROPA

Geef voedselzekerheid 
meer prioriteit 

Er zijn wereldwijd steeds meer monden te voeden, maar de voedselproductie in 
Nederland en de EU dreigt te dalen. Dat is zorgelijk. Voedselzekerheid moet meer 
prioriteit krijgen, vindt de SGP. Koester dus onze boeren, tuinders en vissers. 

door bert-jan ruissen 
lid van het europees parlement

“Koester de boer, 
de tuinder en  
de visser!”

Bart Kemp, voorman Agractie,  
spreker bij conferentie  

“Wie voedt morgen de wereld?”

Dat de winkels 
elke dag vol met 
voedingsmiddelen 

liggen, lijkt vanzelfsprekend. 
Maar dat is het niet. Uw melk, 
tomaten of verse schol: ze 
komen allemaal van boeren, 
tuinders en vissers. 

Maar de productie van onze 
landbouw en visserij dreigt 
fors te dalen. Menige boer 
in Nederland loopt vast. En 
oogsten kunnen afnemen 
door verregaande EU-plannen, 
zoals voor uitbreiding van 
natuurgebieden, meer 
biologische landbouw en minder 
gewasbeschermingsmiddelen.
 
Onderzoeker Jongeneel van 
de Wageningen Universiteit 
is bezorgd: alleen al door de 
EU-plannen leveren de boeren 
hier 12% minder vlees, zuivel en 
dergelijke in 2030. Voeding zou 
daardoor 17% duurder worden.

HONGER
Ons eten wordt dus schaarser 
en duurder, met grote gevolgen 
voor landen in Afrika bijvoor-
beeld, die al een voedseltekort 
hebben. Nu al zijn 770 miljoen 
mensen op aarde chronisch 
ondervoed. Dat is een op de tien 
wereldburgers. En de honger zou 

dan wereldwijd nog toenemen, 
waarschuwde Jongeneel vorige 
maand bij onze SGP-conferentie 
“Wie voedt morgen de wereld?”. 
Zorgelijke geluiden kwamen ook 
van Bart Kemp (Agractie) en  
van Kees Huizinga (Nederlandse 
boer in Oekraïne). 

EGOÏSTISCH 
Deze cijfers heb ik onlangs ook 
aan de Europese Commissie 
voorgehouden. Maar EU- 
commissaris Sinkevičius (Milieu) 
antwoordde dat we ons vooral 
geen zorgen hoefden te maken. 
Want, zei hij, we blijven echt wel 
genoeg produceren voor ónze 
Europese bevolking.

Ik vond dat een schokkend 
antwoord. Op het egoïstische 
af bijna. Uiteraard moeten we 
ontwikkelingslanden helpen 
om hun voedselproductie te 
verbeteren. Maar dat neemt 
niet weg dat we met onze zeer 
vruchtbare landbouwgrond 
een blijvende taak hebben om 
een bijdrage te leveren aan de 
wereldwijde voedselvoorziening.

VIS 
Teruglopende voedselproductie 
in de EU betekent ook dat we 
meer moeten importeren. Voor 
sommige producten zoals vis 

zijn we nu al zeer 
sterk afhankelijk van 
invoer. We vangen 
en kweken in de 
EU jaarlijks slechts 
4 miljoen ton vis, 
terwijl we 10 miljoen 
ton consumeren. 
Dat verschil groeit 
door de huidige 
EU-plannen. Dat is 
niet verstandig. De 
energiecrisis leerde 
ons hoe kwetsbaar 
we worden als we 
te zeer afhankelijk 
worden van 
producten van elders. 

Zeker, we hebben te 
maken met de nodige 
uitdagingen rond 
klimaat, biodiversi-
teit, bescherming van 
ons water, enz. Die zien 
wij als SGP ook en we 
lopen daar niet voor weg. We 
moeten daarmee aan de slag, 
maar wel met behoud van de 
voedselproductie!

Dus, koester onze boer, tuinder 
en visser en laten we zorgen voor 
toekomstperspectief, tijd, ruimte 
en middelen, om zeker te zijn 
van volle schappen en gezonde 
maaltijden in de hele wereld!



De een leest graag persoonlijke verhalen, 
de ander zoekt verdieping bij het nieuws. 
Maar allemaal hebben we behoefte aan goede, 
evenwichtige en eerlijke informatie. Aan zicht op 
het Bijbelse perspectief in ons bestaan.  

Het RD wil helpen verder te kijken dan jezelf. 

RD, de krant voor het hele verhaal.  

Scan mij

Het RD is er ook voor jou.
Ga naar rd.nl/banier
Ontdek het RD 4 weken lang vanaf 4 euro.

Cor Willem | Uitvoerder bouw

Het RD levert mij ’s avonds 
de juiste kant van het verhaal.

Ga voor industriële
automatisering 
naar Hematech
Wij ontwikkelen en installeren besturingen voor 
machines, lossen storingen op en voeren onderhoud uit. 
Hematech bestaat uit een team van professionals, die al 
jaren in het vakgebied werkzaam zijn.

Verhelpen van 
storingen

Onderhouden en  
optimaliseren

Besturings- 
systemen  

programmeren

Maasdijk 27, 4261 AC Wijk en Aalburg
info@hematech.nl | www.hematech.nl

De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl
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Artikel 1 Grondwet
“De SGP stemt tegen het wetsvoorstel 
om handicap en seksuele gerichtheid 
als non-discriminatiegronden toe te 
voegen. Uit het huidige artikel 1 van de 
Grondwet blijkt al duidelijk dat discri-
minatie verboden is. De voorgestelde 
toevoegingen zijn dus overbodig en ze 
doen geen recht aan andere groepen 
in de samenleving die discriminatie 

ervaren. Dit wetsvoorstel ademt op 
het terrein van seksuele diversiteit de 
lhbti-ideologie die de SGP nadrukkelijk 
afwijst,” aldus de beide SGP-senatoren 
Peter Schalk en Diederik van Dijk over 
de stemmingen in de Eerste Kamer. 
Naast de SGP stemden alleen PVV,  
JA21 (Nanninga), FVD en fractie  
Frentrop tegen.

Handje 
contantje 
Chris Stoffer pleit voor het 
behoud van contant geld. In 
Elsevier en in het Reformatorisch 
Dagblad schreef hij samen met 
zijn SP-collega Mahir Alkaya een 
opiniestuk. Stoffer pleit ook voor 
een wettelijke acceptatieplicht  
van contant geld in winkels.

Mestbeleid
De laatste aanslag (peildatum: 26 januari) op het boerenbe-
staan betreft het mestbeleid in relatie tot de kwaliteit van het 
water. Minister van Landbouw Adema verkeerde in de veron-
derstelling dat er dit jaar nog extra ruimte zou zijn voor onze 
boeren, maar Brussel kapte dat resoluut af, waarmee de 
zoveelste rel in Den Haag een feit was. “Waar is het oog van 
Brussel voor de boer, de boerin en hun kinderen die deze 
stapeling van regels en alle wijzigingen maar moeten zien bij 
te benen?” Vraagt Roelof Bisschop zich af.

Holocaustontkenning
“Het is ontstellend dat bijna een kwart 
van de Nederlanders tussen de 18 
en 42 jaar de Holocaust betwijfelt of 
bagatelliseert. Als deze cijfers kloppen, 
dan is er nog veel werk aan de winkel. 
Deze onkunde gaat zich vroeg of laat 
wreken, al was het maar in nóg meer 
antisemitisme.” Dat zegt Roelof Bisschop 

in reactie op het onderzoek naar de 
kennis van Nederlanders over de 
systematische vervolging van en moord 
op de Joden door de nazi’s. De SGP 
heeft de bevindingen van het onderzoek 
van de Claims Conference in schriftelijke 
vragen aanhangig gemaakt bij minister 
Yeşilgöz van Justitie en Veiligheid.

Slavernijverleden
“Slavenhandel, uitbuiting en mishandeling 
zijn strijdig met de gelijkwaardigheid van 
ieder mens als schepsel van God. Het is 
treurig dat de staat slavenhandel, uitbuiting 
en mishandeling bewust in stand hield.  
Ook christenen droegen voor die 
misstanden verantwoordelijkheid,” aldus 
Roelof Bisschop aan het begin van zijn 
spreektekst bij het debat over de excuses 
van de regering voor het Nederlandse 
slavernijverleden. “Maar,” zegt hij, “de SGP 
vindt het onzorgvuldig om excuses over het 
slavernijverleden te vermengen met actuele 
discussies over racisme en discriminatie.” 
Hij vraagt het kabinet om met een betere 
onderbouwing te komen.
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Ontwerpwet voor de afschaffing van de slavernij.



De wonderen des Allerhoogsten    
Bij de Landelijke Stichting is een volledig nieuwe heruitgave ver-
schenen van het bekende boek De wonderen des Allerhoogsten 
van ds. Abraham van de Velde (1614-1677). Het is een heruitgave:  
❖ Waarin de tekst zorgvuldig herspeld/hertaald is met de oor-

spronkelijke tekst uit 1677 als uitgangspunt!  
❖ Waarin de vele fouten die in de loop van de tijd in de tekst 

geslopen waren, hersteld zijn (meer dan honderd!). Ook zijn de 
na 1677 weggelaten zinnen en alinea’s weer opgenomen.   

❖ Waarin de vele, in de tekst voorkomende historische personen 
en gebeurtenissen in voetnoten zijn toegelicht.  

❖ Waarin een uitgebreide biografie van de hand van prof. dr. 
W.J. op ’t Hof opgenomen is, alsmede een persoonsregister.  

❖ Waarin vele historische platen ter illustratie opgenomen zijn. 
 

Deze prachtige en toegankelijke heruitgave mag in geen gezin ont-
breken! Destijds werd dit boek voor jong en oud zeer ter lezing 
aanbevolen door ds. P. Zandt, ds. W.C. Lamain en anderen. 
 
Stevig ingebonden, harde kaft, 896 pagina’s, prijs: € 25,- (exclusief 
€ 5,- porto). Ook zeer geschikt als cadeau of relatiegeschenk! 
 
Raadpleeg voor actuele aanbiedingen onze site www.inhetspoor.nl. 

 
Bestellen: bel 06 - 22 62 61 40 (b.g.g.: 0416 - 693844) of mail naar: 
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DE ARCHITECT DIE LUISTERT.

We ontwerpen plannen, oplossingen en nieuwe 
perspectieven voor uw opgave. Om deze te laten 
voldoen aan de wensen van u, als opdrachtgever, 
moeten uw wensen onze gedachten worden. 
Dat doen we door te luisteren. Luisteren naar uw 
wens, luisteren naar uw bedrijfsproces, luisteren 
naar u als opdrachtgever.



29DE BANIER     FEBRUARI WERKBEZOEK

Op bezoek in Benin: 
“DICHT BIJ HEN DIE VER WEG ZIJN”

Om met dat laatste te beginnen: op 
sommige plaatsen slaat de oceaan  
ieder jaar tot víér meter kust weg.  
De economische hoofdstad Cotonou, 
gelegen in een rivierdelta, kampt door 
hevige regenval steeds vaker met 
overstromingen. Daarom werd Boskalis 
ingeschakeld: indrukwekkend om hun 
schepen en bulldozers met eigen ogen 
te zien werken aan de kustversterking. 
Projectleider Frans vertelde hoe hij 
de lokale vissersbevolking daarbij 
probeert te betrekken. Schoolvoorbeeld 
van hoe ‘handel’ en ‘hulp’ kunnen 
samengaan. Datzelfde gold trouwens 
voor de uitbreiding van de zeehaven 
en de vissershaven met behulp van de 
Antwerpse haven en het Nederlandse 
‘Invest International’.

Niet alleen de overheid van Benin werkt 
aan klimaataanpassing en economische 
ontwikkeling. Ook maatschappelijke 
organisaties - waaronder partners van 
Woord en Daad - worden ingeschakeld. 
Dan gaat het niet alleen over klimaat en 
landbouw, maar ook over onderwijs en 
mensenrechten. Interessant was om juist 

van een vrouwenrechtenorganisatie te 
horen dat steun voor veilige (meisjes)-
toiletten op scholen welkom is, maar dat 
ze een progressieve emancipatieagenda 
vanuit het Westen kunnen missen als 
kiespijn. In gesprek met de Nederlandse 
ambassadrice in Benin, mw. Tjoelker, 
gaf zij aan te zoeken naar ‘balans’, en 
graag samen te werken met religieuze 
leiders. Een hoopvol geluid tegenover 
de seculiere wind die door de Haagse 
vergaderzalen waait.

€3,- per dag
De armoede in Benin wordt het 
zichtbaarst in een steengroeve bij de 
stad Parakou. Mannen, vrouwen en 
kinderen hakken in de brandende zon 
met mokers grote keien tot steeds fijner 
grind, voor een schamele €3,- per dag. 
Juist hier zagen we hoezeer gerichte  
hulp nodig blijft om economische groei  
te laten doorsijpelen naar de 
allerarmsten en kwetsbaarsten. 

Jihadisme
Het derde probleem voor Benin is het 
gewelddadig jihadisme vanuit noordelijke 

buurlanden 
als Niger en 
Burkina Faso. 
Juist in dit 
licht was het 
bemoedigend 
om te zien hoe 
Dedras, een 
van de partner-
organisaties 
van Woord en 
Daad, in alle 
‘communes’ 

(gemeenten red.) van Benin werkt aan 
onderwijs en sociale projecten. Zo kan 
de voedingsbodem voor extremisme 
en onordelijke migratie worden wegge-
nomen. Opvallend is dat de Tweede 
Kamer direct na onze terugkomst debat-
teerde over militaire steun tegen het  
jihadisme in de regio.

We leerden Benin kennen als een land 
van uitersten. Ondanks economische 
vooruitgang is voedsel voor velen 
schaars en - door de oorlog in Oekraïne 
- duur. Voor Nederland liggen juist 
hier kansen om hulp en handel slim 
te combineren, met respect voor de 
lokale context. Met een echt Afrika- en 
mensgerichte agenda. Zo kunnen we 
nabij degenen zijn die ver weg zijn. 

door henri krooneman en chris stoffer

Menig SGP’er zou zich best thuis voelen in het West-Afrikaanse land Benin. De mensen zijn er 
vriendelijk, de gezinnen kinderrijk, de bevolking is veelal christelijk en net als Nederland ligt 

het land aan zee. Toch was de reden voor het werkbezoek aan Benin door SGP, Woord en Daad 
en Prisma minder fraai: het land kampt met armoede, onveiligheid en klimaatverandering.



De schaduwen van de geschiedenis zijn soms lang, heel lang. Als dat de afgelopen tijd ergens 
zichtbaar was, is dat wel in de discussie over ‘ons’ slavernijverleden. Daar zitten zóveel facetten 
aan, dat het soms lastig is om daarin een positie te bepalen. 

“Sire! De ondertekenaars van deze 
petitie willen u eerbiedig verzoeken 
om toestemming te geven voor het 
oprichten van een vereniging die 
zich inzet voor de afschaffing van 
de slavernij. Hierbij bieden wij u de 
statuten van deze vereniging aan, met 
daarbij de beweegredenen om  
deze aanvraag in te dienen. 

VERSCHRIKKINGEN 
Het is onze overtuiging dat de  
slavernij niet te verenigen is met de 
letter en geest van het Evangelie die 
door Uzelf en door het Nederlandse 
volk wordt beleden. Gelukkig is de 
behandeling van de slaven in onze 
overzeese gebiedsdelen relatief 
goed, zeker als je het vergelijkt met 
de vele verschrikkingen waar slaven 
in koloniën van andere landen onder 
lijden. Dat neemt niet weg dat ieder 
onbevooroordeeld mens zal moeten 
erkennen dat slavernij per definitie 
strijdt met het geloof dat uit Gods 
liefde voor zondaren voortvloeit, dat 
mensen elkaar lief hebben en elkaar 

behandelen zoals ze zélf behandeld 
willen worden.

Daar komt nog dit bij: de verkon-
diging van Gods Woord aan slaven 
heeft inderdaad soms vrucht mogen 
afwerpen. Maar het resultaat van 
deze prediking was, als gevolg van 
de toestand waarin slaven verkeren, 
gering. Door de slaven vrij te laten, 
komt de deur voor het brengen van het 
Evangelie wijder open te staan, al was 
het maar omdat óók hun voormalige 
eigenaars, de plantagehouders, het 
belang inzien van veiligheid en rust in 
de samenleving.

Dat het christelijk geloof een kracht ten 
goede is als het gaat om het afschaffen 
van de slavernij, blijkt ook uit de 
geschiedenis toen in de Middeleeuwen 
de ketenen van het lijfeigenschap 
verbroken werden. Het is ook nu te 
zien in Engeland, waar christenen het 
langdurige en heftige verzet tegen de 
afschaffing van de slavernij hebben 
weten te breken.

De ondergetekenden vleien zich met 
de gedachte en hoop dat deze argu-
menten ook Uwe Majesteit ervan 
hebben overtuigd dat de slavernij in 
een christelijk land als het onze geen 
plaats mag hebben. Dat levert zeker 
bezwaren en moeilijkheden op. Ook zal 
het ons wat kosten, maar die wegen 
nooit op tegen de morele winst die 
daartegenover staat.” 

Afschaffing van de slavernij
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BEZOEK DE ‘BUNKER’ 
Tijdens het voorjaarsreces hoop ik  
weer een rondleiding te verzorgen.  
Het laatste stukje Binnenhof dat nog 
(tot de zomer?) open is en daarna een 
kijkje in de ‘bunker’ waar de Tweede 
Kamer nu tijdelijk zit.  
 
De datum: zaterdag 25 februari.  
 
Belangstellenden kunnen zich  
opgeven met een mailtje, een  
belletje of een appje via: 

mdebruyne@tweedekamer.nl  
06 12 54 17 41

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

1 De 19e-eeuwse zinnen en woorden zijn ‘vertaald’ in hedendaags Nederlands.

Neem het aanbieden van excuses. Wie moet dat doen en 
wie niet? Aan wie en aan wie niet? Er was politieke heisa 
over en er zijn zelfs rechtszaken over gevoerd. Dat voelt 
ongemakkelijk. Daar komt bij dat de huidige discussie 
wortelt in het ‘wokisme’, een extreem revolutionair uit 
Amerika overgewaaid gelijkheidsdenken, niet alleen over 
rassen, maar ook over bijvoorbeeld gender en seksualiteit. 

STARTSCHOT RÉVEIL
Los van de discussie nu: er kan geen twijfel over bestaan 
dat er in het verleden, ook in Bijbels licht, dingen zijn 

gebeurd die absoluut niet kunnen. Het is mooi om te  
zien dat de grondlegger van de christelijke politiek in 
Nederland, Groen van Prinsterer, in Nederland een van 
de meest vooraanstaande voorstanders was van het 
afschaffen van de slavernij. Er is zelfs gezegd dat de  
antislavernijorganisatie van 1841/1842 het startschot 
 was van het ‘maatschappelijk’ Réveil.

Een van de initiatieven van die organisatie was een  
petitie (‘adres’) aan koning Willem II. Daaruit enkele  
treffende citaten1:
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Waardering voor  
de waterschappen

Waterschappen zijn kenmerkend voor de Nederlandse politiek.  

Ze dragen zorg voor ons unieke landschap. Ze zijn ook uniek als we 

ons staatsrechtelijke systeem vergelijken met dat van andere landen. 

Intussen hebben onze waterschappen nog iets anders, wat Nederland 

zelf wel meer mag waarderen. Waterschappen zoeken minder politieke 

profilering op, maar leveren een bijdrage aan het landsbestuur in  

de luwte van allerlei stormgeweld dat over Nederland raast.

Dit is niet hetzelfde als ‘boven 
de partijen staan’. In de water-
schappen zijn partijkleuren 

wel zichtbaar en worden standpunten 
verdedigd. ‘Partijloos’ is het dus ook niet. 
‘Politiek correct’ geeft al helemaal geen 
goede associatie. Deze ongeschreven 
gedragscode beschermt het gedachten-
goed dat op dat moment in de mode 
is. Dit heeft veel debatten verziekt en 
gedegen werk van ambtenaren onrecht 
aangedaan. Dit meewaaien met de wind 
van de dag heeft stormen aangewakkerd 
die ons politieke landschap teisteren. 

Waterschappen laten zien dat een 
vastgelegd kader van besturen van  
groot belang is bij het maken van 
politieke afwegingen. Zij combineren dit 
met ambachtelijke kennis van natuur-, 
landschaps- en andere ontwikkelingen. 
Zo te mogen bijdragen aan het 
landsbestuur doet weldadig aan. 

Eerlijk is eerlijk. Deze objectieve rol  
heeft ons als SGP’ers wat te bieden.  
Het helpt de klassieke grondslag van  
de Nederlandse politiek duidelijk te 
maken en is in veel opzichten knap 
doordacht vanuit het christelijk beginsel. 
Juist dát geeft een wijze rechtmatigheid 
die ons volk alleen maar tot zijn schade 

kan veronachtzamen. Helaas beseffen 
veel politici onvoldoende hoe sterk  
en rijk de staatsrechtelijke traditie van 
Nederland is. Wij mogen daarop wijzen 
en daaraan werken. 

Laten we dat onverminderd mogen 
doen met het Goddelijk rechtsbeginsel 
als uitgangspunt. Steeds als ons 
Nederlandse landschap in al zijn 
veelzijdigheid ons bekoort, worden  
we opgewekt tot de erkenning van  
onze Schepper en Onderhouder.  
Hij heeft er recht op dat eenieder  
Zijn inzettingen eerbiedigt. Een volk 
vaart er wel bij als het leven is ingericht 
overeenkomstig Gods heilzame geboden. 
Dan zullen ‘de beekjes der rivier 
verblijden de stad Gods’. (Psalm 46:5)

De waterschappen hebben veel om zuinig 
op te zijn. Nederland kan wel 
wat meer waterschap 
gebruiken. We 
wensen onze 
vertegenwoordigers 
in de waterschappen 
Gods zegen toe 
op de verkiezingen 
en bij hun belang-
rijke werk. 

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter
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SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

Kies koersvast. Stem SGP!
“Een keer naar het stemhokje levert drie stemmen op”, benadrukt 

voorzitter Van Meeuwen (p. 13). Enerzijds zorgt die efficiëntie voor 

een ontspannend gemak, maar anderzijds voelen wij het gewicht  

van de verantwoordelijkheid dat iedere stemgerechtigde die de  

SGP serieus overweegt, ook daadwerkelijk een stem uitbrengt  

op de koersvaste politiek van de SGP.

In deze uitgave van het SGP-partijblad 
leest u over de verkiezingen voor  
de provincie (p. 18-23), voor het 

waterschap (p. 5 en 24) en deze keer 
vooral over die voor de Eerste Kamer. 

AFHANKELIJKHEID
Marc de Vries (onze derde Eerste 
Kamerkandidaat) schrijft op sgp.nl over 
zijn motivatie: “Dienen in Gods Koninkrijk 
is iets dat je doet in verwondering dat 
God in Zijn goedheid zondige mensen  
wil inschakelen. Daarom geeft dat dienen 
ook vreugde. Het geroepen worden tot 
dienst in de christelijke politiek is voor 
mij nieuw. Het meer reflexieve karakter 
van de Eerste Kamer past op zich goed 
bij mijn filosofische werk. Niettemin weet 
ik mij volkomen afhankelijk van de Heere 
wanneer het zover zou komen dat ik 
geroepen zou worden om aan te treden.” 
Een navolgenswaardige houding, wat  
mij betreft. U leest meer van hem in  
zijn column (p. 14).

KOSTBARE GAVE
Bij het bezoek aan de tijdelijke 
huisvesting van de Eerste Kamer drong 
het opeens door: op deze deur staat  
SGP. Er is hier plaats voor politiek bij  
een open Bijbel! En ook als je de omgang 
van de collega’s van onze senatoren ziet 
met onze SGP’ers, kun je merken dat ze 
er echt hun plekje hebben. Dat is 

bijzonder, maar het is ook een  
kostbaar bezit. Elke SGP’er zal wel zijn 
verantwoordelijkheid moeten nemen. 
Harten moeten worden genegen. 

OPROEP
Ook tot slot nog een citaat uit de  
tekst van Kees van der Staaij (p. 11): 
“Het zou een zegen zijn als een koersvast 
SGP-geluid in de Eerste Kamer 
behouden, ja versterkt zou worden.  
Wat zou het mooi zijn als de tweede zetel 
niet langer een wankele restzetel zou 
zijn, maar een volle zetel, zodat zowel 
Peter Schalk als Diederik van Dijk hun 
belangrijke taak kunnen voortzetten!  
Het zou natuurlijk geweldig zijn als  
Marc de Vries ons geluid in de senaat  
zou kunnen komen versterken.”

GEEF DAAROM AAN IEDEREEN DIE 
HET HOREN WIL DE OPROEP DOOR: 
• Kies koersvast! 
• Stem voor politiek bij een open Bijbel. 
• Stem voor betrouwbare politiek! 
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“De rivier Gods is vol waters…” 

(Ps. 65: 10b)

Waterprobleem

Nederland kent een waterprobleem. Afgelopen zomer werd ons land geteisterd door extreme 
droogte. Toenemende hitte, klimaatverandering en een stijgende waterspiegel zorgen voor 

de nodige hoofdbrekens. Wetenschappers beweren dat – als de omstandigheden blijven zoals 
ze nu zijn – de zeespiegel de komende 80-150 jaar wel 2 tot 5 meter zou kunnen stijgen. 

De gevolgen? Dijkdoorbraken, de Wadden aan de wandel en de Randstad als moerasgebied. 

Naast deze mondiale zorgen  
zijn er ook op lokaal vlak zorgen. 

Onlangs berichtte het kabinet  
het grondwaterpeil te willen 

verhogen om CO2-uitstoot en 
verzakking van huizen tegen te 

gaan. De boeren lijken weer het 
kind van de rekening te worden.  

Een verhoogde waterstand 
 betekent drassige weilanden…

Het bovenstaande benadrukt  
het belang van de komende 

verkiezingen voor het waterschap 
en de Provinciale Staten, zodat  
niet alleen op nationaal, maar  

ook op lokaal niveau het  
waterprobleem het hoofd geboden kan worden.

Ook Israël kende waterproblemen. In een droog en  
warm land moet je uiterst behoedzaam omgaan met  

water. Vandaar dat overal bakken (cisternen) stonden  
om het regenwater op te vangen. De HEERE zag er een 

geestelijke les in: “Mijn volk heeft twee boosheden begaan; 
Mij, den Springader des levenden waters, hebben zij  

verlaten, om zichzelven bakken uit te houwen, gebroken 
bakken, die geen water houden” (Jer. 2: 13).

VERVUILD WATER
Blijkbaar hebben we ook in geestelijk opzicht een 

waterprobleem... Geschapen voor de gemeenschap met de 
levende God, hebben we Hem de rug toegekeerd om ons heil 

te zoeken in het stilstaande (en dus 
vuile) water dat de wereld ons biedt. 
Hoewel het je dorst niet kan lessen, 
blijven we ervan drinken. Maar ook 
hiervan geldt: “…eenieder die van 
dit water drinkt, zal wederom 
dorsten” (Joh. 4: 13). Het water  
van deze wereld maakt ons ziek  
en verontreinigt ons. 

NIEUWE DORST
Wie dat ontdekt, kan het met dit 
water niet meer uithouden. Er komt 
een nieuwe dorst: “Zoals een hert 
schreeuwt naar de waterstromen, 
zo schreeuwt mijn ziel tot U, o God!” 
(Ps. 42: 2). De HEERE wil zulke 

dorstige zielen verzadigen (Ps. 107: 9). Juist op wie dor en 
droog is wil Hij water gieten (Jes. 44: 3). In deze lijdenstijd 
horen we over Christus Die dorst leed om uit Zijn zijde  
een stroom van levend water te laten vloeien (Joh. 19: 34).  
Hij zegt: “Zo iemand dorst, die kome tot Mij en drinke”  
(Joh. 7: 37). Wie niets heeft om water te betalen, mag  
evenwel komen (Jes. 55: 1) en met vreugde water scheppen 
uit de fonteinen van het heil (Jes. 12: 3).  

Heeft u uw waterprobleem al ontdekt? God heeft geen 
waterprobleem! “De rivier Gods is vol waters”! Wie dorst 
heeft, kome en die wil die neme het water des levens om  
niet (Openb. 22: 17b)! 

Veel dorst toegewenst…

DS. M. KLAASSEN
Barneveld
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KopEEN STEM OP DE SGP 
IS EEN GOEDE ZET 

In de Kazernestraat van Den Haag lopen we het tijdelijke Eerste Kamercomplex binnen. Door de gangen 
voert de tocht na korte tijd via een hoog en licht trappenhuis naar de 18e-eeuwse architectuur van het statige 

Huis Huguetan aan het Lange Voorhout. Het is een voornaam gebouw waarin wij met onze cameraman 
duidelijk bovengemiddelde onrust teweegbrengen. Maar van afstandelijkheid is geen sprake. Uit de reacties 

blijkt dat onze SGP-senatoren breed geaccepteerde en gewaardeerde collega’s zijn. 

Op de deur van kamer 308 staat met 
statige letters ‘SGP’. De ongeveer 25 
vierkante meters van de kantoorruimte 
zijn sober ingericht met een werkbureau 
voor beide heren, een vergadertafel met 
een openliggende Bijbel (vandaag bij 
Hebreeën 13), een kast en een kapstok 
met onder meer een reservestropdas 

eraan. De blikvanger van deze kamer is 
de kleine zithoek aan de verste blinde 
wand. De met groen pluche beklede 
stoelen geven nog iets van de sfeer uit 
het voor renovatie verlaten pand aan het 
Binnenhof weer. Boven het zitje hangt 
een metersgroot schilderij met een 
bovenaanzicht van het Binnenhof.  

Op het tafeltje tussen de twee stoelen is 
plaats voor slechts een schaakbord. 

AAN ZET
Senator Diederik van Dijk is aan zet. 
Voorovergebogen speurt hij naar 
openingen in de defensie van de 
schijnbaar argeloos rondhangende 

DOOR FEMKE VAN AMERONGEN EN SJON VAN DER REE DOOLAARD

Interview met SGP-senatoren Peter Schalk en Diederik van Dijk
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pionnen. Tegenover hem zit senator 
Peter Schalk. Ontspannen wacht hij af 
wat de strategie van zijn tegenstrever  
zal zijn. En áls er dan een zet gedaan 
wordt, kan het langzaam en met milde 
dreiging klinken: “Weet je het zéker?” 
Door de afleiding van de interviewers is 
de zekerheid minder groot dan anders 
en daarom gaat het kartonnetje weer  
op het bord. De volgende zet kan pas 
veel later plaatsvinden en dan kan het 
naamkartonnetje uitwijzen wie er aan  
de beurt is.

ZICHTBAARHEID
In aanloop naar de verkiezingen praten 
we bij met onze senatoren. Ze doen hun 
werk veelal op de achtergrond, maar in 
vergelijking met voorgaande generaties, 
zijn ze al veel zichtbaarder. Dat is niet in 
de eerste plaats nodig om hun werk  
goed te kunnen doen, maar wel om  
het volk dat zij vertegenwoordigen 
deelgenoot te laten zijn van wat ze  
doen en hoe ze zich inspannen voor  
hun waarden en normen. 
 
Overigens is ‘zichtbaarheid’ niet hun 
grootste zorg, want beiden hebben  
ze zes commissies en daar ben je 
inhoudelijk zo druk mee dat je je niet 
voortdurend afvraagt of je wel ‘in beeld’ 
bent. Dat is wel anders in de Tweede 
Kamer. Daar word je bij sommige fracties 
veel meer afgerekend op wat je scoort  
en waarop je zichtbaar bent. 
Een ander voordeel van de verminderde 
hang naar zichtbaarheid in de Eerste 
Kamer is dat je ook minder meningen  
uit het land over je heen krijgt. We zien 
de laatste tijd dat het een flinke impact 
kan hebben op het Kamerlid en zijn 
thuisfront. Gelukkig staat het thuisfront 
van de twee heren achter hun taak op 
het ‘Binnenhof’. Er is alle steun om in de 
Eerste Kamer het verschil te maken. 

VERWAARDIGING
Hoe is het eigenlijk om een Eerste 
Kamerlid, oftewel een senator te zijn? 
“Het is een verwaardiging”, zegt Schalk, 
“maar ik geniet er ook zeker van”, haast 
hij zich om daaraan toe te voegen. Voor 

Van Dijk maakt het wel verschil dat hij 
hier niet een hele week mee bezig is. 
“Mijn hele bestaan staat of valt niet met 
de politiek.” Voor beide mannen is hun 
functie voor de Eerste Kamer een 
nevenfunctie. En ook al is er maar een 
vergaderdag per week, toch zijn ze er 
beiden minstens twee dagen stevig  
mee in de weer.

BIJBELS GELUID 
En wat nu als er na de verkiezingen  
blijkt dat er maar één senator voor  
de SGP is gekozen? Dat is iets waar 
beiden eigenlijk niet aan willen denken. 
Een waarschuwing wordt wel gegeven:  
“Het heldere Bijbelse geluid zal dan  
op veel terreinen minder helder  
klinken. Je kunt maar bij een beperkt 
aantal onderwerpen aanwezig zijn  
en je erin verdiepen.”

KWINTELOOIJEN
Maar wat de twee aan elkaar hebben, 
blijkt door het hele gesprek heen. 
Toen ze acht jaar geleden aan elkaar 
gekoppeld werden door de posities op 
de lijst was er een gesprek gepland om 
de portefeuilles en commissies te 
verdelen. Tijdens een wandeling bij 
Kwintelooijen zouden de onderwerpen 
besproken worden, maar ze waren nog 
maar amper de parkeerplaats af toen  
het al in kannen en kruiken was. Schalk 
zou de binnenlandse en de wat ‘zachtere’ 
sociale onderdelen voor zijn rekening 
nemen en Van Dijk de buitenlandse  
en de ‘hardere’ pakketten. Daarnaast 
Schalk op Onderwijs en Van Dijk op 
Volksgezondheid, logisch gelet op  
de maatschappelijke achtergronden  
van beiden.

“Dat je samen bent, geeft steun. Wij 
geloven en vertrouwen dat de Heere  
ons steunt. Hij geeft ook de mensen om 
ons heen die ons steunen. En zelfs als de 
hele Kamer over je standpunt heen valt, 
heb je nog steeds je collega.” Die steun is 
wel hard nodig, want om je heen zie je 
steeds meer de isolatie als je wilt 
opkomen voor klassieke christelijke 
waarden, zoals voor huwelijk en gezin. 

“Het is een 
verwaardiging, 

maar ik 
geniet er ook 

zeker van.”
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GETUIGEN
Van Dijk: “Juist in het parlementaire werk merk je heel sterk  
dat je opereert in een seculiere tijd. Een tijd waarin je als 
christenpoliticus tegen de stroom in roeit. Wie aanzien en 
erkenning zoekt, is daarom niet in staat tot werkelijk christelijk 
belijden. Dat zien we wel heel duidelijk terug in de debatten 
over abortus, huwelijk, gender, seksualiteit enzovoort.  
Maar als je zeker weet dat Gods geboden goed zijn voor  
de hele samenleving, kun je daarin moed vinden. Dan is  
er ook niets mooiers om van te getuigen en de naam van 
Christus te noemen.”  

Dat is inderdaad iets opvallends. Op het YouTubekanaal zijn 
met grote regelmaat bijdragen van de Eerste Kamer te horen 
waarin met veel vrijmoedigheid en onverkort de Bijbelwoorden 
klinken. Schalk: “We gebruiken heel graag Bijbelwoorden en we 
doen dat ook onbeschroomd. Het is juist belangrijk om de 

Bijbel te citeren, soms met een letterlijke tekst uit de Bijbel, dan 
wel parafraserend. De Bijbel geeft heel praktische lessen, zoals 
laatst bij het debat over strafverzwaring bij doodslag. Daar kon 
Diederik het 6e gebod noemen.”

DE EERSTE KAMER
Om wat perspectief aan te brengen: het Nederlandse 
parlement, de Staten-Generaal, bestaat uit 225 
parlementariërs. 150 daarvan hebben zitting in de Tweede 
Kamer en 75 in de Eerste Kamer. De SGP zit met twee zetels in 
een Kamer met 16 fracties. (Gemiddeld zijn de fracties dus nog 
geen vijf zetels groot!) De zetelverhouding is niet hetzelfde als 
in de Tweede Kamer en daarom is het weer spannend hoe de 
uitslag voor kabinet-Rutte IV zal uitpakken. Als ze voor veel 
wetten afhankelijk zijn van de medewerking van 
oppositiepartijen, zal het regeren hen extra moeite kosten. 

Met zijn 61 jaar is Schalk een gemiddeld Eerste Kamerlid en  
Van Dijk, die tien jaar jonger is, haalt de gemiddelde leeftijd dus 
nog naar beneden. Sowieso zijn senatoren gemiddeld ouder 
dan hun collega’s van de Tweede Kamer. Qua zittingstermijn 
(anciënniteit) behoren onze twee senatoren tot het ervaren 
deel van de Kamer, met hun ervaring vanaf 2015.

De Eerste Kamer wordt elke vier jaar opnieuw gekozen, door  
de leden van Provinciale Staten. Wat de Eerste Kamer dan 
voornamelijk doet, is samengevat te lezen in het midden van 
deze Baniereditie. Daarnaast komen er zo’n 300 wetten langs 
waarover gedebatteerd wordt. Slechts een ruime handvol zal 
het in de Eerste Kamer niet overleven. Een belangrijk voorbeeld 
was bijvoorbeeld de Tijdelijke wet met maatregelen tegen 
covid-19. Die wet tastte veel te veel grondrechten aan.  

De wetsvoorstellen gaan getalsmatig ook de verkeerde  
richting op, want ze komen eerst langs (of zelfs uit) de  
Tweede Kamer. Je zou het dan ook kunnen vergelijken met 
een lancering: 2… 1… en dan volgt de lancering van de wet  
na de handtekening van de Koning en de betrokken minister.

HET KWADE VOORKOMEN
Schalk: “Wij mogen geen wetten maken en daarom kunnen  
wij niet ‘het goede realiseren’.” Van Dijk vult aan: “Wij zijn er  
dus niet allereerst om het goede te realiseren, maar meer om 
het kwade te voorkomen.” Schalk: “Stel het je zo voor dat de 
Tweede Kamer een wet wijzigt en in een bepaalde vorm kneedt. 
Daardoor kan het zicht op de rechtmatigheid, uitvoerbaarheid 
en handhaafbaarheid van het geheel van het wetsvoorstel uit 
het oog verloren worden. De Eerste Kamer kan er dan met een 
nieuw advies en met meer afstand nog eens rustig naar kijken. 
Het is namelijk heel belangrijk dat de wetsvoorstellen de 
menselijke maat niet uit het oog verliezen. Daarom kan de 
Eerste Kamer vaak een dempende werking hebben, om de 
scherpe randjes van een wetsvoorstel af te halen. Zonder de 
Eerste Kamer zou wetgeving veel extremer zijn. Nu houden de 

“Wie aanzien en erkenning 
zoekt, is daarom niet 
in staat tot werkelijk 
christelijk belijden.”
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regering en de Tweede Kamer ook van 
tevoren al rekening met het oordeel van 
de Eerste Kamer.”

OUDE WAARDEN
Ook buiten de debatten om zijn er goede 
contacten met alle mede-Kamerleden.  
Er is ook ruimte voor het uitdragen van 
de christelijke standpunten. Onlangs zei 
een VVD’er tegen senator Schalk: “Peter, 
ik ben voor abortus, maar jij zet mij zó 
aan het denken!” Als SGP’er kun je soms 
dingen zeggen die bij andere partijen al 
besmet zijn geraakt. Zo zie je dat er 
openingen ontstaan om mensen terug  
te brengen naar de oude waarden.

SGP-ATTRIBUTEN
Bij het vertrek kijken we nog eens om. 
Op de ene tafel staat het schaakbord.  
Bij het bord en bij de debatten wordt 
gezocht naar verrassende openingen.  

Er wordt strategische nagedacht  
over dingen die soms zwart-wit lijken, 
maar toch heel complex blijken.  
Er wordt vooruitgedacht, er worden 
perspectieven afgetast. Ja, vooral wordt 
steeds gezocht naar het welzijn van  
de koning. Op die manier zullen de 
senatoren hun politieke zetten ook 
proberen te bepalen. 

Op de andere tafel ligt de Bijbel open. 
Vandaag is Hebreeën 13 aan de beurt. 
Een troostrijk woord, ook als we zelf 
verder proberen te kijken dan 15 maart. 
“…zijt vergenoegd met het 
tegenwoordige; want Hij heeft gezegd:  
Ik zal u niet begeven, en Ik zal u niet 
verlaten. Zodat wij vrijmoediglijk durven 
zeggen: De Heere is mij een Helper, en  
ik zal niet vrezen, wat mij een mens zal 
doen. (…) Jezus Christus is gisteren en 
heden Dezelfde en in der eeuwigheid.” 

DE EERSTE KAMER IN DE BANIER

DECEMBER 
“Verkiezingen van de Eerste Kamer”  
(door Jan Schippers) – over hoe de 
getrapte verkiezingen in z’n werk gaan.

JANUARI 
“Wat deed de SGP in de Eerste Kamer 
tussen 2019 en 2023?” (door August 
Moens) – een bloemlezing over de grote 
lijnen en de belangrijkste onderwerpen 
waaraan de SGP een bijdrage heeft 
geleverd in de Eerste Kamer.

FEBRUARI 
“De Eerste Kamer in beeld” 
 (Door Sjon van der Ree Doolaard) 

MAART 
“SGP en de Eerste Kamerverkiezingen” – 
een infographic met een greep uit de 
belangrijkste feiten en weetjes.
 
“Een filosoof past goed in de Eerste 
Kamer” – de motivatie van kandidaat 3,  
M.J. de Vries.
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Kies voor koersvast!
We leven in onzekere tijden. In de wereld om ons heen zien we wapengekletter, aardbevingen, grenzeloos 
veel leed. Dichter bij huis is er veel onvrede over de koers van de overheid. Niet zelden wordt het kwade 

‘goed’ genoemd: abortus als mensenrecht bijvoorbeeld. Maar ook het goede als ‘kwaad’ weggezet, zoals het 
vasthouden aan Bijbelse opvattingen over huwelijk en seksualiteit. Er staat veel op het spel. 

Zeker, de verkiezingen  
van 15 maart D.V. zijn 
allereerst een verkiezing 

voor de provincies en voor de 
waterschappen. Het doet er wél 
toe wie daar aan het roer zitten. 
Voor wie wordt wáár gebouwd? 
Welke ruimte is er voor onze 
agrariërs? Hoe zit het met de 
bereikbaarheid en de 
voorzieningen in het landelijk 
gebied? Het is mooi om te zien,  
hoe de SGP’ers in provincies en 
waterschappen zich met hart en 
ziel inzetten voor hun gebied.

EERSTE KAMER
Deze verkiezingen hebben daarnaast  
ook een landelijke betekenis. Het gaat 
evengoed om de samenstelling van de 
nieuwe Eerste Kamer. De nieuwgekozen 
Statenleden kiezen immers op hun beurt 
weer de Eerste Kamer. Hoe meer 
inwoners een provincie heeft, zoals Zuid-
Holland en Gelderland, hoe zwaarder ook 
de doorwerking voor de Eerste Kamer.

Elke wet die door de Tweede Kamer 
wordt aangenomen, moet ook de 

goedkeuring van de Eerste Kamer 
krijgen. Het is daarom heel erg belangrijk 
wie er in de nieuwe Eerste Kamer komen. 
Verzetten we ons tegen wetten die 
tornen aan de beschermwaardigheid van 
ongeboren leven? Worden er 
gezinsvriendelijke keuzes gemaakt? 
Leggen we de boeren steeds weer 
nieuwe regels op of bieden we hen juist 
ook perspectief?

Het zou een zegen zijn als een koersvast 
SGP-geluid in de Eerste Kamer 
behouden, ja versterkt zou worden. Wat 
zou het mooi zijn als de tweede zetel niet 
langer een wankele restzetel zou zijn, 
maar een volle zetel, zodat zowel Peter 
Schalk als Diederik van Dijk hun 

belangrijke taak kunnen 
voortzetten! Het zou natuurlijk 
geweldig zijn als Marc de Vries ons 
geluid in de senaat zou kunnen 
komen versterken.

BETROUWBAARHEID
Geef daarom aan iedereen die het 
horen wil de oproep door: kies 
koersvast! Stem voor politiek bij 
een open Bijbel. Stem voor 

betrouwbare politiek! Meer dan ooit is 
het vertrouwen in de overheid in het 
geding. Het zittende kabinet heeft veel 
steken laten vallen. Er is te weinig oog 
voor de balans tussen Randstad en regio. 
Er is meer navolging nodig van Bijbelse 
waarden en normen. Er moet beter 
gekeken worden hoe politieke keuzes 
uitpakken voor het leven van alledag. 
Minder luchtfietserij, meer 
werkelijkheidszin.

Roep daarom ook anderen op om te 
gaan stemmen en te kiezen voor de SGP! 
Je kunt van de SGP zeggen wat je wilt, 
maar je weet wat je eraan hebt. Het komt 
aan op betrouwbare keuzes, vanuit het 
Woord van God als fundament. 

MAART
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De Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie komt voort uit een 
fusie van de Partij van de Vrijheid 

met een aantal ontevreden leden van de 
links-liberale Vrijzinnig-Democratische 
Bond (DVB). In 1948, het jaar van de 
oprichting, haalde de VVD 8 van de toen 
100 Kamerzetels. In 2012 scoorde ze het 
hoogst tot nu toe, 41 van de 150 zetels. 
Bij de laatste verkiezingen in 2021 stopte 
de teller bij 34 zetels. Maar de liberalen 
bleven nog altijd de grootste partij.

VERSCHUIVEN
Er is wel iets aan het verschuiven bij de 
VVD. In 1948 stond de VVD als liberale 
middenpartij nog voluit achter een 
algemeen christendom. In het 
Beginselprogramma (1948): “De Partij is 
diep overtuigd, dat de grondslagen der 
Nederlandse beschaving wortelen in het 
christendom, al moge dit door de 
onderscheidene groepen des volks nog 
zo verschillend worden verstaan. Het is 
de christelijke geest geweest die ons volk 
heeft gevormd en aanzien in de wereld 
heeft gegeven. Versterking van deze 
geest zal zedelijke ontworteling en 
geestelijk nihilisme overwinnen”. Dat is 
taal waar ook een SGP’er nog wel een 
warm gevoel bij kan krijgen, al gaat het 
over een ‘algemeen christendom’. Van 

deze uitgangspunten vindt men  
helaas nu niets meer terug in hun 
beginselprogramma (2008). 

NIEUW LIBERALISME
Er is meer aan het verschuiven. De 
klassieke opvatting over liberalisme, 
vrijheid tenzij een ander geschaad wordt, 
vindt men nu niet meer terug. De oude 
liberalen wisten dat vrijheid alleen kan 
functioneren binnen kaders en 
instituties. Daarom waren ze onder 
andere voor het gezin, maar het  
woord gezin is geschrapt in het 
beginselprogramma. Nu is de opvatting 
van de meeste VVD’ers over vrijheid 
dezelfde als die van D66. Vrijheid is 
vooral en alleen individuele vrijheid. Het 
individualisme bepaalt nu de norm. En ja, 
de VVD is in de loop der jaren behoorlijk 
links geworden, waardoor het gat dat de 
VVD op rechts liet ontstaan nu opgevuld 
wordt door populistische partijen.  
Wel felicitaties dus, maar hopelijk kijkt  
de ‘jarige’ nog eens terug naar het 
geboortejaar en keert ze weer terug  
tot haar klassiek-liberale wortels. 

VERKIEZINGEN
De campagne voor de Provinciale  
Staten- en waterschapsverkiezingen is  
in volle gang. Velen zetten zich in bij de 
vele activiteiten in de provincies. Graag 
willen we hiervoor onze grote waardering 
uitspreken! Vanuit het partijbureau 
ondersteunt de landelijke SGP deze 
campagne. In ons partijblad De Banier is 
in drie nummers aandacht besteed aan 
deze verkiezingen en zijn kandidaten en 
activiteiten in beeld gebracht. Ook in 
Studio SGP komen deze belangrijke 
verkiezingen aan bod. Daarnaast 
adverteert de landelijke SGP in kranten, 
tijdschriften en online media. Ook is er 
een campagnefilm gemaakt. Dit alles om 
de boodschap van de SGP bij zoveel 
mogelijk Nederlanders te brengen. 
Daarom gaan we ook gebruik maken  
van zendtijd politieke partijen. 

Het hoofdbestuur hoopt dat er veel 
gebed mag zijn voor deze belangrijke 
verkiezingen. En… u en jij gaan toch  
wel stemmen? 

13

‘Een keer naar het 
stemhokje levert 
drie stemmen op.’

VOORZITTER

Op 24 januari 2023 was er een jarige politieke partij. De VVD bestond vijfenzeventig jaar. 
Een mooie leeftijd, maar ze blijven voorlopig nog ver bij ons achter. De SGP bestaat immers 
al honderdvijf jaar! Toch een gedenkwaardig jubileum en een felicitatie waard. 

Een jarige en verkiezingen

DE BANIER     MAART

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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Een filosoof past goed 
in de Eerste Kamer

Niet verbazingwekkend dus dat er in de Eerste Kamer 
regelmatig ook filosofen toetreden. Verschillenden van hen 
waren en zijn christen-filosoof. Het is belangrijk dat ook 
christenen zich op wetenschappelijke wijze bezinnen op  
alles wat er zich in de werkelijkheid voordoet.

WETENSCHAP
Ik ben een van de christen-filosofen die met name nadenkt 
over de rol van wetenschap en technologie in onze 
samenleving. Het wemelt van de onderwerpen die met 
technologie te maken hebben, waarover politieke discussies 
gevoerd werden of nog steeds worden. Voorbeelden daarvan 
zijn: de mestproblematiek en andere milieu-uitdagingen, 
medische technologieën waarmee aan DNA gesleuteld kan 
worden, de toenemende plaats van robots in de zorg en in de 
oorlogsvoering en allerlei vragen rondom internettoepassingen. 
Veel vragen hebben te maken met ethiek: wat vinden we 
verantwoord en wat niet? Daar hebben christenen vaak een 
eigen antwoord op, gebaseerd op een Bijbelse visie op de 
werkelijkheid waarin we leven. 
Wat is in Gods ogen goed en wat kwaad? Gods wil is niet  
alleen voor christenen goed. Het is heilzaam voor de hele 
samenleving om serieus te nemen wat Gods Woord zegt over 
allerlei onderwerpen, al is er altijd wel een vertaalslag naar 
onze tijd nodig. Daar is christelijke filosofie ook voor.

ONDERWIJS
Er is een tweede onderwerp dat mij sterk bezighoudt: het 
onderwijs. De overheid probeert steeds meer grip te krijgen  
op de inhoud van het onderwijs en dat te sturen in de richting 
van seculiere normen en waarden. Het is belangrijk dat 
christelijke scholen de ruimte houden om hun onderwijs te 
mogen blijven geven vanuit Bijbelse normen en waarden.  
Ook dat is niet alleen in het belang van het christelijk onderwijs 
maar voor de hele maatschappij. 

Burgerschap is daar een mooi voorbeeld van. De meeste 
mensen denken dan meteen aan inclusie en diversiteit en die 
behoren er ook zeker bij. Maar ook het hebben van een helder, 
evenwichtig zicht op wat je met wetenschap wel en wat niet 
kunt, is belangrijk. Voor het christelijk onderwijs ligt het belang 
traditioneel in bepaalde uitkomsten van wetenschap (zoals de 
evolutietheorie) die op gespannen voet met de Bijbel staan. 
Dan is het van belang dat je kunt wegen hoe veel die 
wetenschap nu precies waard is. Dat voorkomt zowel over-  
als onderschatting van wetenschap. Maar dat kunnen wegen 
van de waarde van wetenschap is voor elke burger een 
vereiste. We noemen dat ‘wetenschappelijke geletterdheid’. 
Politieke discussies over burgerschap in het onderwijs zouden 
daar best wat meer over mogen gaan. En dan kan het christelijk 
onderwijs mooi aan iedereen laten zien hoe je dat doet. 

DOOR MARC DE VRIES
KANDIDAAT 3 VOOR DE EERSTE KAMER

Natuurlijk hoef je geen filosoof te zijn om in de Eerste Kamer goed mee te kunnen doen. 
Maar de Eerste Kamer is wel een plaats waar filosofen goed in passen. De Eerste Kamer 
wordt wel de ‘reflectiekamer’ genoemd. Het gaat er minder heftig en dynamisch aan toe 

dan in de Tweede Kamer waar de waan van het moment soms veel invloed heeft. 
Reflectie is helemaal het ‘ding’ van filosofen. 

• 64 jaar oud
• getrouwd, vier kinderen, twaalf kleinkinderen
• natuurkunde gestudeerd aan de  

Vrije Universiteit Amsterdam
• gepromoveerd aan de  

Technische Universiteit Eindhoven
• docent wis- en natuurkunde geweest 

en daarna docent natuurkunde en didactiek 
aan een lerarenopleiding in Eindhoven

• sinds 2003 hoogleraar christelijke 
filosofie en sinds 2008 ook hoogleraar 
didactiek van de bètaschoolvakken  
aan de Technische Universiteit Delft

• ouderling in de Hervormde  
gemeente Papendrecht

• lid van het hoofdbestuur van  
de Gereformeerde Bond

PROF. DR. M.J. (MARC) DE VRIES



De foto op Twitter toont 
een schroothoop van wel 
vier meter hoog. Het zijn 

de restanten van vissersschip de 
KW-5 uit Katwijk, die 23 jaar de 
zeeën bevoer.

Helaas is dit de trend in 
Nederland. Ongeveer 80 van de 
120 vissersschepen op platvis 
hebben ingetekend op de 
sloopregeling van het ministerie 
van LNV. De vissers zien geen 
uitweg meer. Hun visgebied 
krimpt door windmolens,  
brexit en gesloten gebieden, 
terwijl de kosten toenemen.
De ondernemers uit Katwijk,  
Urk en elders grijpen grotendeels 
naast de EU-steun voor de  
dure dieselprijs, omdat de 
Nederlandse overheid daaraan 
amper meewerkt.

“Waarom werkt deze minister ons 
zo tegen? Wat kunnen we doen?”, 
zei een boze visser eind januari 
bij een verkiezingsavond van SGP 
Zeeland in Zierikzee, waar ik bij 
mocht zijn. Lijsttrekker Harry van 
der Maas gaf een raak antwoord: 
“Stem SGP”. Verkiezingen doen 
ertoe. Als de SGP het 

visserijbeleid mocht bepalen  
was dit nooit zo gebeurd.
 
GARNALEN 
Naast de vissers op platvis  
zijn ook de ongeveer 90 
garnalenvissers de dupe van het 
huidige beleid. Die hebben een 
nieuwe natuurvergunning nodig 
sinds 1 januari 2023. Ze moeten 
wegens stikstofmaatregelen  
zeer dure investeringen doen. 
Nu volgen ook nog Europese 
maatregelen tegen de 
palingvangst: de periode waarin 
kustvissers geen paling mogen 
vangen is verdubbeld naar  
6 maanden. Veel te rigoureus, 
vindt de SGP. Maatwerk is nodig. 
Zelf mag ik gelukkig meeschrijven 
aan een ‘palingrapport’ in het 
Europees Parlement. Daarin  
zal ik pleiten voor alternatieven,  
zoals meer uitzetten van  
glasaal en obstakels voor de 
palingtrek wegnemen.

GEZOND
De SGP begrijpt dat er best  
wat stikstofmaatregelen en 
windmolens moeten komen. 
Maar zeker niet zoveel en niet op 
visrijke gronden van de Noordzee. 

Er moet wel ruimte blijven  
voor de visserij op de Noordzee.  
Want onze schol en haring is  
goed voor uw gezondheid. 
Maar door de maatregelen groeit 
de kans dat u in de winkel vooral 
andere soorten vis vindt, zoals 
tilapia uit vage Aziatische 
kwekerijen. Of die vis net zo 
gezond en milieuvriendelijk is…? 
En dat juist op een moment dat 
de Noordzee wemelt van de vis. 
De visbestanden floreren! Vissers 
in andere EU-landen kijken met 
verbazing naar de Nederlandse 
krimpmaatregelen. 

Laat de vissers vissen! Dat is  
de inzet waar de SGP-kiezer op 
kan rekenen. 

“Als de 
SGP het 
mocht 

bepalen, 
was dit 

nooit zo 
gebeurd.”

Stem SGP voor 
gezonde visserij! 

Verkiezingen doen ertoe. Vraag het maar aan de vissers van Nederland. Tientallen 
vissers varen hun schip naar de sloop, omdat de Nederlandse regeringscoalitie niet 
voor hen opkomt. Een zorgelijke ontwikkeling, vindt de SGP.

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT
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Vissersschip KW-5 uit Katwijk op de schroothoop.



 

EN DE EERSTE

WIST U DAT...
... er 75 Eerste Kamerleden zijn? Zij worden ook wel senatoren genoemd.

… de Eerste Kamer meestal maar één dag (dinsdag) per week vergadert? Dat ge-
beurt bijna 40 keer per jaar.

... Eerste Kamerleden door hun maatschappelijke werkervaring met iets meer afstand 
wetsvoorstellen kunnen beoordelen?

... de Eerste Kamer pas als twééde aan zet is? Een wetsvoorstel komt pas bij de Eer-
ste Kamer als de Tweede Kamer voorstemt.

... de Eerste Kamer zo heet, omdat ze vroeger bestonden uit vooral adellijke perso-
nen die door de Koning zelf waren aangewezen? Daarom werd deze voorname Ka-
mer de éérste van de twee.

... de macht van de Eerste Kamer groot is, omdat zij het wetsvoorstel kunnen aanne-
men, of verwerpen?

... de zetelverdeling over de partijen in de Eerste Kamer heel anders kan zijn dan in 
de Tweede Kamer, omdat de Nederlandse kiezer in een paar jaar tijd voor een deel 
weer op iets anders stemt? Daardoor is het moeilijk voor de regering om in beide 
Kamers eenvoudig een meerderheid te krijgen.

KAMERVERKIEZINGEN

Provinciale  
Statenverkiezingen

Eerste  
Kamer

KERNTAKEN VAN DE EERSTE KAMER
De kerntaak van de Eerste Kamer is het controleren van de regering 
en kwaliteit van de wetgeving toetsen op:

Rechtmatigheid; kloppen wetsvoorstellen juridisch – volgens het 
geldende recht?

Uitvoerbaarheid; zijn wetsvoorstellen goed in de praktijk toe te 
passen?

Handhaafbaarheid; zijn wetsvoorstellen in stand te houden? Kan de 
naleving worden afgedwongen?

Stemgerechtigde burgers stemmen op 15 
maart voor het bestuur van hun provincie, 
ook wel de (Provinciale) Staten genoemd.

Na de verkiezingen worden de  
Provinciale Staten gevormd. 

De Statenleden mogen op 30 mei 2023 hun stem 
uitbrengen voor een kandidaat van de Eerste 
Kamer. Elk Statenlid mag één stem uitbrengen. 
Maar omdat niet elk Statenlid evenveel inwoners 
vertegenwoordigt, worden per provincie de 
stemgewichten met een formule uitgerekend en 
door de Kiesraad vastgesteld.

Na de stemming wordt de Eerste 
Kamer gevormd door 75 leden. 
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ZEELAND: 
Nuchtere Zeeuwen die weten van aanpakken

De SGP is momenteel de op een na grootste partij in 
Provinciale Staten met vijf zetels. Sinds 2003 mag de SGP deel 
uitmaken van de coalitie en een gedeputeerde leveren. We zijn 
dankbaar dat we op die manier de Bijbelse boodschap concreet 
om kunnen zetten in praktisch beleid. Dankzij onze inzet 
hebben we meer jongeren aan Zeeland weten te binden met 
Campus Zeeland, aandacht voor de binnenvaartsector in 
Zeeland, geld voor zoetwaterprojecten en cultureel erfgoed  
en nog tal van andere zaken. Kijk op zeeland.sgp.nl voor  
meer concrete voorbeelden. 

LIJSTTREKKER
Harry van der Maas (51) uit Aagtekerke, momenteel 
gedeputeerde namens de SGP, is opnieuw lijsttrekker bij de 
Statenverkiezingen. Voordat hij een baan in de politiek kreeg, 
was hij actief in het onderwijs. Van der Maas was van 2007  
tot en met 2015 Statenlid en daarna werd hij gedeputeerde. 

SPEERPUNTEN
We willen politiek bedrijven bij een open Bijbel en zetten  
ons onder andere in voor: 1. aandacht en daadkracht voor 
landbouw, visserij en binnenvaart; 2. kansen vergroten  
voor jongeren door aantrekkelijk onderwijs en een goede 
arbeidsmarkt en 3. bereikbaarheid in Zeeland met een goed  
ov, een tolvrije tunnel en veilige wegen en fietspaden.

Onze slogan is ‘Betrokken en daadkrachtig!’. Het geeft aan  
dat we in de afgelopen vier jaar overal in Zeeland zijn geweest 
om te luisteren, maar vooral ook datgene wat we hebben 
gehoord om te zetten in actie, oftewel: daadkracht. In de 
afgelopen tijd hebben we gemerkt dat hiervoor veel waardering 
is. We hopen dat ook in de komende vier jaar weer op die 
manier te mogen doen. 

WAAROM SGP?
We leven in een tijd van polarisatie. Veel mensen hebben 
weinig tot geen vertrouwen meer in de overheid. Politieke 
partijen komen en gaan. De SGP staat echter op een 
laagdrempelige manier midden in de samenleving om te horen 
en zien wat er speelt. Niet zomaar wat roepen, maar goed ons 
huiswerk doen en de daad bij het woord voegen. Dat maakt de 
SGP een betrouwbare partij waarop de kiezer kan rekenen. 

VERKIEZINGEN
Elke stem is heel erg nodig. We merken dat er nog best wat 
SGP-stemmers thuisblijven bij de Statenverkiezingen die bij de 
Tweede Kamerverkiezingen wel naar de stembus gaan. Onze 
oproep is: geef je stem niet weg aan een andere partij door niet 
naar de stembus te gaan op 15 maart D.V. Juist nu in Zeeland 
ook andere partijen oprukken, is het nodig dat er een duidelijk 
christelijk geluid wordt gehoord in de Staten van Zeeland.

Zeeland is uniek, niet alleen door de ligging aan zee, maar zeker ook door kenmerkende 
elementen als rust, ruimte, veiligheid en authentieke dorpen en steden. Zeeland is een prachtig 

deltagebied om te wonen, te werken, te leren en te recreëren. Eilanden, apart en toch verbonden. 
Een provincie waar mensen oog hebben voor elkaar en klaarstaan om de handen uit de mouwen 

te steken. Aanpakken, dat spreekt ons aan. Uitdagingen kent Zeeland ook, maar van een crisis 
spreken we niet snel. Nuchterheid, dat kenmerkt ons Zeeuwen.

DOOR HAROLD VAN DE VELDE
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NOORD-BRABANT: 
‘Ruimte voor elkaar’ in Noord-Brabant

Henk van Zelst (SGP), het huidige Statenlid, staat op de tweede 
plek van de verkiezingslijst. Hij zal straks als burgerlid, of bij 
zetelgroei als lid van de Provinciale Staten, in de fractie en 
provincie het SGP-geluid laten horen. Hij wordt hierbij 
ondersteund door diverse andere SGP’ers uit de steunfractie. 
Onze lijsttrekker is Anne Schipper, directeur partijbureau van 
de ChristenUnie. 

De ruimte in Brabant is schaars en er zullen keuzes gemaakt 
moeten worden. Daarom is onze slogan ‘Ruimte voor elkaar’. 
Dat gaat over oog hebben voor elkaar en rechtvaardige keuzes 
maken in ons aller belang. Als je elkaar ruimte wilt geven, zul je 
zelf soms moeten inschikken. Dat is niet altijd makkelijk, maar 
wij staan vóór samen verantwoordelijkheid nemen voor de 
schepping en de volgende generatie. Er is dus volop werk 
aan de winkel! 

SPEERPUNTEN
De thema’s landbouw en stikstof vormen een belangrijk 
onderdeel van ons verkiezingsprogramma. Ook klimaat en 
betaalbare energie krijgen hierin volop de aandacht. Daarnaast 
hebben we oog voor de zwakkeren in de samenleving, waarbij 
de sterkste schouders de zwaarste lasten moet dragen. 
Al met al willen wij ons de komende periode inzetten voor 
een brede welvaart.

WAAROM SGP?
We zetten ons ervoor in dat ook in Noord-Brabant het Bijbelse 
geluid blijft klinken. Op dit moment heeft de fractie van 
ChristenUnie-SGP 1 van de 55 zetels in de Provinciale Staten. 
Wij gaan voor zetelbehoud, maar zien ook kansen voor een 
tweede zetel. Uw gebed, steun en stem zijn hard nodig! 
Mogen we daarop rekenen?

Met de slogan ‘Ruimte voor elkaar’ gaan we de campagne in, in onze 
prachtige provincie Noord-Brabant! Het is hier goed wonen en werken en 
de provincie staat bekend om haar gastvrijheid. In Noord-Brabant hebben 

we een gecombineerde lijst van ChristenUnie-SGP.

DOOR CORNÉ VAN TILBORGH

“We zien kansen voor een tweede zetel.”



Onze 20 advocaten staan voor vakkundige, resultaatgerichte en persoonlijke dienstverlening.
Het zijn specialisten op hun rechtsgebied en ze staan voor uw zaak.

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -wat ons betreft- ook ter voorkoming daarvan!
Recht op het doel af. Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, tot uw dienst!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 244 50 89, www.mglaw.nl

More e Ge lderbloM AdvocAten    
-  S I N D S  1 9 7 7  -

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -nog beter- ook ter voorkoming daarvan.
Recht op het doel af.

Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, aangenaam!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 477 67 77, www.mglaw.nl

Rijksstraatweg 233
ELST (RHENEN)
0318 47 21 14
esseveld.nl

Dijnselburgerlaan 1-12
ZEIST

Het beste 
kozijn voor 
uw huis

A. v. Leeuwenhoekweg 38
ALPHEN A/D RIJN
0180 32 18 18
alfaramen.nl

Hoogeveenenweg 81
NIEUWERKERK A/D IJSSEL

Tinstraat 99
RIDDERKERK

Darwinstraat 12
ZOETERMEER

Mortiereboulevard 40
MIDDELBURG
0118 44 19 44
ascozeeland.nl

Je hebt houten kozijnen, kunststof kozijnen en GAYKO kozijnen. Deze laatste zijn ontwikkeld en gemaakt 

in Duitsland volgens de hoogste kwaliteitsnormen. Dankzij een uniek en gepatenteerd veiligheidssysteem 

zijn ze extreem inbraakwerend en duurzaam. Daarnaast besparen ze energie, hebben ze een hoge 

isolatiewaarde en zijn ze onderhoudsvriendelijk. Ervaar het zelf bij uw dichtstbijzijnde dealer.
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In de Overijsselse Staten zitten twee SGP’ers: Dirk van Dijk  
en Jan Jonker. In 2019 kon de SGP deelnemen aan de coalitie. 
Nadat hij vier jaar Statenlid was geweest, ging Gert Harm ten 
Bolscher aan de slag als gedeputeerde Landbouw, Natuur, 
Vergunningverlening, Stikstofaanpak en Facilitair. Daarmee  
was hij de eerste SGP-gedeputeerde in Overijssel. Voor de 
verkiezingen van 2023 is hij lijsttrekker.

REALITEITSZIN
Overijssel neemt binnen ons land een speciale positie in.  
“We hebben een grote melkveesector. Milieuorganisaties 
begonnen helaas regelmatig met procedures tegen Overijsselse 
bedrijven. Daardoor liepen we vaak voorop”, zegt Ten Bolscher. 
De afgelopen jaren zag hij hoe het Haagse stikstofbeleid zorgt 
voor onzekerheid bij boerengezinnen. “Het onzekere beleid 
treft onze boeren, maar brengt ook onze voedselvoorziening in 
gevaar. Nuchterheid en realiteitszin ontbreekt helaas in de 
Haagse plannen. We moeten ons niet alleen richten op stikstof 
en natuur. Het gaat ook over de leefbaarheid op het platteland 
en een toekomstbestendige agrarische sector. Wij zijn tot nu 
toe de enige provincie die dat zo scherp heeft neergezet.”

DREMPELS VERWIJDEREN
De woningbehoefte is in Overijssel fors. “Wij zetten ons in voor 
een gezonde woningmarkt waar starters ook een kans hebben. 
Drempels verwijderen door samen te werken met gemeenten, 
woningcorporaties en marktpartijen.” Daarnaast moet er 
ruimte zijn voor groeiende en nieuwe bedrijven. De SGP wil de 
samenwerking tussen onderwijs en bedrijfsleven versterken. 
“We hebben namelijk vakmensen nodig met het oog op de 
toekomst van Overijssel.” Veilige wegen en betrouwbaar 
openbaar vervoer zijn ook speerpunten van de partij. “Goed 
openbaar vervoer op het platteland vraagt om maatwerk.”

VERTROUWEN
Bij deze verkiezingen zet SGP Overijssel het woord ‘vertrouwen’ 
centraal. “Dat is juist omdat we zien dat de afstand tussen 
Randstad en provincies groter wordt, de samenleving het 
vertrouwen in de politiek verliest en boer en natuur tegenover 
elkaar komen te staan. De Bijbel is voor ons het betrouwbare 
kompas. Dat biedt zekerheid en geeft vertrouwen. Vanuit die 
basis willen we een bijdrage leveren aan het beleid en het 
bestuur van Overijssel: koersvast, betrokken en daadkrachtig.”

Ruim 1,2 miljoen mensen wonen in Overijssel. Bijna de helft daarvan woont op het platteland, waar  
ook 6.200 agrarische bedrijven gevestigd zijn. Overijssel kent een variatie aan landschappen: van de 

stuwwallen in Twente naar de veen(weide)gebieden in de Kop van Overijssel. Familiebedrijven vormen 
de kern van de Overijsselse economie. Tegelijkertijd is er ook veel cultuurhistorie te bewonderen,  

zoals herinneringen aan de Hanze en de Moderne devotie. Het belangrijkste kenmerk is misschien wel  
het ‘noaberschap’: oog hebben voor elkaar en elkaar helpen.

DOOR ENRICO KOLK

OVERIJSSEL: 
provincie van het noaberschap

“Het woord ‘vertrouwen’ staat centraal”
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SGP Gelderland
Eerste Kamerlid Diederik van Dijk was in 
Oldebroek om in gesprek te gaan over 
mobiliteit en de aankomende verkiezingen.

SGP Overijssel
Een werkbezoek aan Combi Terminal Twente 
(CTT) in Hengelo. Roelof Bisschop en Gert Harm 
ten Bolscher, gedeputeerde en lijsttrekker 
van SGP Overijssel en anderen spraken over 
verduurzaming, transport en de waterstand. 

SGP Drenthe
Zaterdag 10 november 2022 was het superzaterdag.  

Dit houdt in dat er in heel Drenthe voedsel en/of geld 
wordt opgehaald voor de voedselbanken. De SGP in 

Hoogeveen deed ook mee. Fractievoorzitter Brand van 
Rijn stond bij de Spar in Noordscheschut.

SGP Zeeland
Vrijdag 2 februari was de aftrap van de campagne van SGP Zeeland. 
We waren te gast bij SGP Schouwenduivenland onder leiding van 
wethouder Paula Schot, met als extra gast Europarlementariër 
Bert-Jan Ruissen. We zijn op werkbezoek geweest bij Boerderij Hoeve 
De Hond. Daar spraken we over landbouw, zoet water en natuur.
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SGP Utrecht
Op 11 februari vond een 
van de familiedagen 
plaats in Veenendaal/
Rhenen. We zijn te 
gast op boerderij Het 
Binnenveld, bij Roel van 
Dijk. Thema: mobiliteit 
en vlot verplaatsen.  
De SGP is namelijk voor 
goed vervoer. Zo komt 
u snel van A naar B, 
ook in het buitengebied. 
Tweede Kamerlid  
Chris Stoffer was te gast.

SGP Flevoland
Roelof Bisschop was op werkbezoek in 
Flevoland. Hij ging in gesprek met de boeren 
in Zeewolde die kampen met stikstofregels en 
kazerneplannen. Ook namen we een kijkje bij 
de IJsselmeervissers. Daarna kregen we een 
rondleiding door het internationale bedrijf  
Sea Fresh. Ten slotte gingen we in gesprek met 
de achterban op Urk, de ‘parel van Flevoland’.

SGP Noord-Brabant
Samen met de Statenfracties ChristenUnie 

Zeeland en SGP Zeeland legden wij een 
werkbezoek af en kregen we presentaties 

over innovaties in de landbouw. Onze 
hoofdgasten waren de minister van  

Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit 
Piet Adema en senator Peter Schalk.

SGP Zuid-Holland
Donderdag 16 
februari waren we in 
Nieuwerkerk aan den 
IJssel. Lijsttrekker  
Nico de Jager was 
aanwezig bij een 
tv-debat van Omroep 
West. Hier ging hij in 
debat met Meindert 
Stolk van het CDA en 
Bram Talman van D66.

SGP Groningen
In Groningen zijn ze op 20 februari op pad geweest om hun 

campagnestunt uit te voeren. Met slogans op borden gingen ze 
de straat op om ‘green graffiti’ in praktijk te brengen.
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BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1 en 6-9: Beeld door Cees van der Wal Fotografie 
Pagina 16/17: ontwerp door Rozemarijn Kunst, Rose K. Studio
Pagina 15: Bron Twitter @EMKvissers
Pagina 16-23: campagnebeelden vanuit de provincies

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, 
verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te verschijnen op 
donderdag 13 april. De kopijdatum daarvoor is maandag 27 maart. 
De daaropvolgende uitgave staat gepland voor 25 mei.

NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen naar de 
toekomst geldt: ‘Deo volente’.

Partijdag 13 mei 2023
In 2023 hopen we onze jaarlijkse algemene  
ledenvergadering te houden op zaterdag 13 mei. 
Centrale onderwerpen:  
75 jaar Israël & Europese verkiezingen 

Locatie:   EXPO Houten
Tijd:    09.30 – 13.00 uur  
    (aansluitend is er een lunch)
Aanmelding:  via de eigen afdeling/kiesvereniging

STUDIO SGP LIVE OP 10 MAART 
Verkiezingsuitzending over ‘Bereikbaarheid in de regio’

Locatie: Zeeland
Live te bekijken vanaf 19.30 uur, maar ook 
later terug te kijken. Volg de QR-code naar 
ons YouTubekanaal.

De lijst van kandidaten voor Hoogheemraadschap Rijnland is 
gecombineerd met de ChristenUnie, waarbij de SGP een kandi-
daat als lijsttrekker aanlevert: Nico van der Meij. 

Nico van der Meij woont in Katwijk en vertegenwoordigt de 
SGP in het oudste nog bestaande waterschap. Hoogheemraad-
schap van Rijnland is opgericht in 1255.

Meer informatie over 
dit waterschap: 
rijnland.net

HOOGHEEMRAADSCHAP RIJNLAND

Nieuw:
SGPJ-podcast

Vanaf 16 maart 17:00

SGPJ lanceert een maandelijkse  
podcast! Live bij de Reformatorische 
Omroep en terug te luisteren via  
onze website. Luister je mee?

sgpj.nl/podcast
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Rectificatie: In het interview met waterschapsbestuurder  
Bert van Vreeswijk (Banier 2, 2023, pagina 8, kolom 2) zijn de  
overleggen op dinsdag niet met het college van een van de 18,  
maar van de 28 gemeenten binnen het waterschap.

VRIJDAG 17 FEBRUARI
Debatavond SGP Beekbergen
“Stikstof, hoe verder?”
Evert Mulder, Michiel Kerpel en Cees van Baren
20.00 uur | Loenen, Loenensemarkweg 90, bij de boer

VRIJDAG 10 MAART
Verkiezingsconcert SGP Utrecht
Met verschillende musici, ds. M.J. Kater en  
Diederik van Dijk
20.00 uur | Utrecht, Domkerk
Reservering: consolonl.nl
Live op YouTube: @sgp-provincieutrecht

ZATERDAG 11 MAART

Slotbijeenkomst SGP Zeeland
Kees van der Staaij, Harry van der Maas en
Gert van Kralingen 
10.00 – 15.30 uur
Nieuwdorp, Coudorp 41, Bevrijdingsmuseum Zeeland
Aanmelden: zeeland.sgp.nl/slotbijeenkomst

DINSDAG 14 MAART

Bidstond SGP Zeeland
Verkiezingen PS en WS
Ds. P.C. Vlot
19.30 uur | Krabbendijke, J.W. Frisostraat 1, geb. GG

DONDERDAG 16 MAART

Tijdrede SGP Capelle a/d IJssel
Ds. Heemskerk 
19.45 uur 
Capelle aan den IJssel, Kerklaan 2, dorpskerk

DINSDAG 21 MAART

Tijdrede SGP Yerseke
Student J.C. Kriekaart
19.30 uur | Yerseke, Oude Boogaert 2, geb. GG

WOENSDAG 22 MAART
Tijdrede SGP Scherpenisse
Ds. J. de Kok
19.30 uur | Scherpenisse, geb. GG

DONDERDAG 30 MAART 
Tijdrede SGP Rhenen
Ds. M.T. Al-Chalabi
19.30 uur | Rhenen, Elizabethplantsoen 5, geb. GGiN

AGENDA
DONDERDAG 30 MAART

SGP Leusden & SGP Amersfoort
“Kloof SGP’ers en de samenleving?”
B.J. Spruyt
20.15 uur (leden 19.30 uur) 
Amersfoort, Van Lodenstein College

WOENSDAG 10 MEI

Tijdrede SGP ’s-Gravenpolder
Ds. J.A. Weststrate 
19.30 uur | ’s-Gravenpolder, geb. GG
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Je wilt misschien wel gaan stemmen voor de provinciale en waterschapsverkiezingen omdat je 
weet dat het belangrijk is voor de SGP, maar verder… Meestal hoor je inderdaad weinig van de 
provincie. Zoals de provincie Zuid-Holland uitlegt in een filmpje: “Wij doen dingen die heel erg 
nodig zijn, zodat niemand doorheeft dat ze gebeuren.” Maar wat zijn die dingen dan? Dat leg 
ik je graag uit in dit artikel aan de hand van allerlei voorbeelden uit het dagelijks leven. Ik ben 
benieuwd of je straks nog steeds stiekem denkt dat de provincie wel kan worden afgeschaft… 

 Lianne Ruitenbeek Interim-bestuurslid Politiek SGP-jongeren

Niet overbodig 
maar hard nodig!

Niet onder water
Je komt verhit thuis na school of werk. Een 
glaasje fris water gaat er wel in. Ongemerkt heeft 
de provincie ondertussen al twee taken voor je 
uitgevoerd (of eraan meegewerkt) op het gebied 
van waterbeheer. Het is de verantwoordelijkheid 
van de provincie dat in Nederland waterland de 
waterkeringen goed werken, zodat jouw huis niet 
ónder water staat. Ook de bescherming van de 
drinkwatervoorraad is een taak van de provincie. De 
waterbeheertaken worden meestal niet uitgevoerd 
door de provincie zelf, maar door waterschappen. 
Daarom worden de verkiezingen voor de provincie 
en waterschappen tegelijk gehouden in maart. 

Ongestoord onderweg
Vroeger ging je naar je werk of school in de plaats 
waar je woonde. Nu is dat meestal anders. Je gaat 
erheen op de fiets, met het ov of met de auto. Iedereen 
kent de provinciale wegen wel (de N-wegen), maar 
veel minder bekend is dat de provincie opdrachtgever 
is van het openbaar busvervoer. En dat mooie fietspad 
door het natuurgebied? Ook dat regelt de provincie. 

Leven, wonen en werken in de toekomst
Natuurbeheer, het behoud van het platteland, het 
zorgen voor voldoende energie én klimaattaken  

horen ook bij de provincie. Deze taken zijn erg 
belangrijk voor nu en de toekomst: hoe leven, wonen 
en werken we samen in de toekomst? Is er nog 
voldoende groen? Kunnen boeren nog wel bestaan? 
De laatste tijd zien we dat de visie van een provincie 
daarover soms niet hetzelfde is als die van politiek Den 
Haag en dat de visie van de provincie echt gewicht 
in de schaal kan leggen. Ook daaraan kun je zien: 
de provincie is niet overbodig, maar hard nodig! 

Jouw stem is hard nodig! 
15 maart mogen we het bestuur van provincie en 
waterschappen kiezen. Natuurlijk rekenen we op 
jouw stem voor de SGP! Mag je nog niet stemmen? 
Vertel dan de mensen om je heen hoe belangrijk de 
provincie is en vraag hen om op de SGP te stemmen. 
Zeker omdat het provinciebestuur later voor de 
Eerste Kamer stemt. Hoe meer SGP in de provincie, 
hoe meer zetels voor de SGP in de Eerste Kamer. En 
als je denkt: daar hoor ik óók weinig van, denk dan 
terug aan die zin: “Wij doen dingen die heel erg nodig 
zijn, zodat niemand doorheeft dat ze gebeuren.”
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Iedere vrijdag praten Danielle
de Groot en Cornel van Beek
u bij over de laatste politieke
nieuwtjes. Te bekijken op ons
YouTubekanaal. 

Terugkeer basisbeurs
VVD, PvdA, GroenLinks en D66 schaften in 2015 de basisbeurs voor 
studenten af. Dat de SGP destijds tegen die afschaffing stemde, blijkt 
nu helemaal terecht. De Tweede Kamer stemde in februari weer 
voor de herinvoering van de basisbeurs. 

Reden voor Roelof Bisschop om zijn D66-collega 
Jeanet van der Laan te vragen of haar partij in het 
vervolg beter rekening wil houden met de inzich-
ten van minderheden in ons land. Haar reactie is 
te bekijken op het YouTubekanaal van de SGP.

Ophef om  
motie Stoffer
Iedere burger moet vrije toe-
gang hebben tot de rechter. 
Dat staat buiten kijf. Maar be-
langenclubs die processen 
voeren onder het mom van 
‘opkomen voor het algemeen 
belang’, die moeten dat vol-
gens SGP-Kamerlid Chris Stof-
fer voortaan beter kunnen on-
derbouwen. Hij diende daarom 
een motie in om de lat voor 
clubs als Urgenda iets hoger te 
leggen om – vaak met sponsor-
geld – rechtszaken tegen de 
Staat aan te spannen. Het is 
immers aan de Tweede Kamer 
om het regeringsbeleid te con-

troleren en niet aan niet repre-
sentatieve actiegroepen. De 
motie leidde tot veel ophef. 
Partijen als D66, PvdA en 
GroenLinks kwamen 
ervoor uit hun Ka-
merbankjes. 

Rijmen
De Eerste Kamer debatteerde in februari over het verhogen van 
de maximumstraf voor doodslag. Aan het begin van zijn bijdrage 
sprak SGP-senator Diederik van Dijk over de waarde van het le-
ven. De PvdA dacht hier het SGP-standpunt over de doodstraf 
bij te moeten slepen: hoe rijmt de SGP die twee zaken met el-
kaar? “Dat is heel logisch,” antwoordde Van Dijk, “tegenover de 
hoge waarde van het leven staat dat als iemand zich aan het le-

ven vergrijpt, hij eventueel ook de hoogste straf tegemoet moet 
kunnen zien.” Om aan het slot van zijn antwoord nog toe  
te voegen: “Omgekeerd kan ík niet begrijpen 
waarom onschuldig ongeboren leven kan wor-
den gedood, maar dat het leven van bijvoor-
beeld Saddam Hoessein, heilig is.”

Europees Paspoort
Staatssecretaris Van Huffelen kwam onder vuur te liggen omdat zij 
eind vorig jaar instemde met een Europees Digitaal Identiteitsbewijs 
terwijl de Tweede Kamer zich daartegen had uitge-
sproken. Chris Stoffer sprak van een ‘aantasting 
van het parlement’ en citeerde de eerdere woor-
den van Roelof Bisschop: “Wie het parlement tan-
deloos maakt, maakt een volk monddood.” 

Golanhoogten
Nederland heeft een VN-resolutie gesteund waarin het 
internationaal gerechtshof wordt verzocht een opinie te 
formuleren over de zogenaamde ‘Israëlische bezetting 
van Palestijnse gebieden’. Senator Diederik van Dijk 
stelde schriftelijke vragen over de kwestie aan het minis-
terie van Buitenlandse Zaken. De antwoorden zijn vol-
gens Van Dijk teleurstellend en geven geen blijk van enig 
begrip voor de uiterst precaire veiligheidssituatie van 
Israël. “De gedachte dat Israël de Golanhoogten zou 
moeten overdragen aan het Syrië van Assad is pervers.”
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

29HAAGSE PROPJES

Mogen klimaatactivisten 
geweld gebruiken? Dat 
was de insteek van een 

debatavond in Amsterdam.  
Ik herhaal: mogen klimaat-
activisten geweld gebruiken? 
Een van de sprekers die zich had 
opgegeven was een Kamerlid 
van GroenLinks, mevrouw 
Kröger. Ze vond het thema wel 
‘spannend’. Maar toen er over 
deze spannende bijeenkomst 
spanning ontstond, trok zij  
zich ijlings terug. Ook bij het 
debatcentrum was sprake van 
voortschrijdend inzicht. De 
bijeenkomst werd geschrapt. 
Toepasselijke naam van het 
centrum: Pakhuis de Zwijger. 

Ik zou daar normaal gesproken 
geen aandacht aan hebben 
besteed. Ik bedoel, iedereen  
doet wel eens spannende dingen, 
ik ook. Dus wie zou mevrouw 
Kröger dat recht ontzeggen? 
Bovendien, het is zeer in 
mevrouw Kröger te prijzen dat  
zij, geschrokken van de reacties 
op de ‘spannende’ bijeenkomst, 
snel haar keutel introk, al was  
het maar omdat zelfs een 
‘ganzenpoepje’ met de huidige 
uitleg van de stikstofregels 
voldoende kan zijn om een 
boerenbedrijf op non-actief te 
stellen. Iedere keutel minder 
helpt, nietwaar?

Dat neemt het harde feit niet 
weg dat met geweld flirtende 

klimaatactivisten geen nieuw 
verschijnsel zijn. Ook in kringen 
van GroenLinks. Neem ex-
Kamerlid Wijnand Duyvendak, 
ooit begonnen als kraker, en  
tot voor kort, (of nog steeds?), 
campagneleider van GroenLinks. 
Zijn naam wordt al jaren in 
verband gebracht met duistere 
milieuclubs die de uitvinding van 
het buskruit dankbaar aangrepen 
om hun eisen kracht bij te zetten. 

BLUF
In 2008 moest Duyvendak, na  
de zoveelste publicatie over  
zijn verleden als milieuactivist, 
uiteindelijk opstappen. Ik citeer 
Wikipedia: “Op 13 augustus 
publiceerde NRC-Handelsblad een 
open brief van George Verberg, 
voormalig directeur-generaal van 
het ministerie van Economische 
Zaken en belast met het 
onderwerp kernenergie. De 
topambtenaar beschuldigde 
Duyvendak in de brief van het 
(aanzetten tot) terroriseren van 
zijn gezin in het midden van de 
jaren tachtig. Hij zou brandende 
lappen door de brievenbus  
en nachtelijke telefonische 
bedreigingen hebben gekregen. 
Als redacteur van Bluf! was 
Duyvendak in 1985 
verantwoordelijk voor de 
publicatie van de adressen 
en vakantiedata van zes hoge 
ambtenaren, waaronder 
Verberg. Bluf! riep lezers onder  
de kop “Inbreken kan iedereen” 

op, om deze ‘onruststokers’  
op te zoeken.”

In het kader van hoor en 
wederhoor moet gezegd worden 
dat Duyvendak verklaarde “niet 
op de hoogte te zijn geweest van 
de poging tot brandstichting bij 
Verberg en deze ook ten stelligste 
af te keuren.” Top! Maar hoe dit 
zich dan weer verhoudt tot wat  
hij kort vóór deze rel had gezegd 
in Elsevier, is me dan wel weer een 
raadsel: “Ik vond dit soort acties 
altijd legitiem.” Rara, wat  
is het nou?”1

En dan te bedenken dat mevrouw 
Kröger in de Tweede Kamer als 
een malle tekeer ging tegen  
Chris Stoffer omdat hij een motie 
indiende die de regering vraagt  
te gaan bekijken “in hoeverre  
voor belangenorganisaties met 
een ideëel doel op grond van 
artikel 3:305a BW nadere vereisten 
te stellen met het oog op de 
representativiteit”. Niets meer, 
niets minder. Ze twitterde: 
“Schokkende ondermijning van  
de rechtsstaat…”, en liet niet na 
dat in alle toonaarden te herhalen. 

GEWELD-IG
Misschien dat ze als 
vertegenwoordiger van een  
partij Klaverjassers met zó’n 
verleden, iets minder hoog  
van de toren kan gaan blazen.  
Dat zou ik nou echt geweld-ig 
vinden. Spannend! 

Spannend

DE BANIER     MAART

1 Eén van de actiegroepen die in Duyvendaks activistentijd regelmatig aanslagen pleegde, was RaRa. Revolutionaire Anti-Racistische 
Actie. De Binnenlandse Veiligheidsdienst (nu AIVD) beschouwde de RaRa als een vorm van ‘politiek gewelddadig activisme’.

   Rondje
Apenrots
  
De Tweede Kamer 
zit nu ruim een 
jaar in de tijdelijke 
huisvesting. Een 
bijzonder gebouw, 
en dat is het. Op 
zaterdag 8 april 
hoop ik weer een 
rondleiding te 
verzorgen.

Tijdstip: 9.30 uur.

Aanmelden kan 
via mdebruyne@
tweedekamer.nl of 
de app: 06 1254 1741

WELKOM IN 
‘DE BUNKER’!

“SCHOKKENDE 
ONDERMIJNING 

VAN DE 
RECHTSSTAAT…”
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Grenzend aan de Dam in 
Amsterdam is een straat naar 
hen vernoemd. De straat is niet 

groot, maar wel belangrijk en van grote 
symbolische waarde. Als u vanaf de Dam 
richting de Nieuwezijds Voorburgwal de 
Mozes en Aäronstraat inloopt, hebt u aan 
de linkerkant het paleis. Oorspronkelijk 
werd dit als stadhuis in gebruik 
genomen. Het staat dus symbool voor de 
overheid. En aan de andere kant hebt u 
de Nieuwe Kerk. Vroeger kwamen grote 
groepen mensen hier samen om te 
luisteren naar de verkondiging van Gods 
Woord. En precies daartussenin bevindt 
zich dus de Mozes en Aäronstraat.

De straat illustreert de verhouding 
tussen kerk en staat. De straat maakt 
scheiding. We moeten de taken en 
bevoegdheden van beiden niet 
verwarren. Tegelijk maakt deze straat 
duidelijk hoe kerk en staat met elkaar 
verbonden zijn. Contact tussen beiden is 
belangrijk en moet laagdrempelig zijn. Je 
hoeft immers alleen maar een straat 
over te steken.

De Bijbelse geschiedenis plaatst deze 
namen in een nog krachtiger perspectief. 
Mozes en Aäron groeiden op in hetzelfde 
gezin. Ze hadden ouders die de God van 
Israël van harte dienden. Het gezag van 
Zijn Woord en de kracht van Zijn belofte 
betekenden voor hen meer dan de 
tirannie van farao. Mozes’ ouders werden 
door het geloof geleid om hem te redden 
van de dood. Zo is hij zelf later gebruikt 

om zijn volk te verlossen van Egyptes 
onderdrukking. Aäron was Mozes’ 
oudere broer. Hij heeft dit alles van nabij 
meegemaakt. Hij werd later door God 
geroepen om de eerste hogepriester te 
zijn. Oprechte Godsvrucht bond Mozes 
en Aäron samen. Hoe verschillend ze ook 
waren, hun samenwerking stond in het 
teken van de gehoorzaamheid aan God.

Eigenlijk doet het naambordje in 
Amsterdam aan iedere voorbijganger 
een klemmende oproep. De overheid 
heeft mannen nodig als Mozes, de kerk 
als Aäron. We hoeven niet naar 
Amsterdam te reizen om het gewicht van 
deze dingen te beseffen. De Geest der 
genade en der gebeden moge de nood 
die hieraan verbonden is binden op onze 
harten. We bidden om Gods zegen over 
de komende verkiezingen. We zien uit 
naar (jonge) mensen die in het voetspoor 
van Mozes en Aäron willen gaan.

In verkiezingstijd worden ons lange lijsten met namen 

gepresenteerd. De namen van Mozes en Aäron zullen er niet 

op voorkomen. Maar hun namen zijn verrassend actueel.

Mozes en Aäron 
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KIEZERSTROUW 
EN STEMMENWINST 
HARTVERWARMEND

Bijna 20.000 stemmen winst!

▸  Woningtekort. Hoe komt het goed?
▸  Bijt stikstof woningbouw?
▸  Gods trouw en kiezerstrouw



Van Dam, Van Dam & Verkade B.V. feliciteert de SGP en al haar
leden met de mooie verkiezingsuitslag: 18.897 stemmen extra. Om
dat te vieren bieden wij de Banier-lezers die klant worden vóór
de installatie van de nieuwe Eerste Kamer de kans om voor 1,897
procent extra rente zaken te gaan doen tot en met Prinsjesdag.
Daarna overleggen we over al dan niet gewenste continuering
van de samenwerking.
 
 

Bij een mooie uitslag hoort een dito cadeau: 
wij doen een uniek verkiezingsuitslagaanbod

Verkiezingsuitslag-
cadeau
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3WOORD VOORAF

SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

“De situatie op de woningmarkt is nijpend. Een goed en betaalbaar 

koop- of huurhuis is voor steeds meer mensen onbereikbaar, vooral 

voor starters en jongeren. Daar mogen we ons niet bij neerleggen. 

Iedereen heeft recht op een eigen thuis in een veilige, bereikbare en 

aantrekkelijke wijk en daar ligt een kerntaak voor de overheid.” (…) 

Een nijpend tekort 

Dit citaat is genomen uit de  
laatste troonrede. Onze koning 
verwoorde het onderwerp 

compact en compassievol. ‘Nijpend’ is 
dan zo’n woord wat de kramp van de 
bestuurders en de radeloosheid van de 
woninglozen uitdrukt. Je zult maar horen 
en lezen dat het een ‘recht’ is om een 
eigen huis te hebben, maar er toch 
machteloos een te missen… Het is een 
primaire levensbehoefte van de mens 
om een dak boven zijn hoofd te hebben. 
En dan hebben we het nog niet eens 
gehad over een thuis.

WONINGTEKORT!
Het woningtekort is een van de grote 
crises van onze tijd. Het gaat over 
honderdduizenden woningen die we 
tekortkomen. We mogen dan wel weer 
een minister voor Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening hebben, maar de 
omvangrijke taak waar hij voor staat, 
wordt extra bemoeilijkt door allerlei 
andere problemen en uitdagingen die 
hiermee samenhangen. Lees over 
verschillende oorzaken in de artikelen 
van Sander Bossenbroek (pagina 6-8), 
Hans Maljaars (pagina 15) en Bert-Jan 
Ruissen (pagina 28).

STEMMENTEKORT?
De voorkant van deze editie is positiever 
van toon, want die gaat niet over het 
woningtekort. De SGP is namelijk heel blij 
en ook dankbaar voor al die stemmers 

die ons hun vertrouwen hebben 
gegeven. Binnenin deze editie gaan we 
op verschillende plekken dan ook in op 
de bijzonder verblijdende resultaten. 
Kees van der Staaij bedankt en blikt terug 
(pagina 9). Een analyse van de uitslagen 
schrijven Sander Bossenbroek en Jan 
Schippers (pagina 18-21). Ook is er een 
kleine bloemlezing van beelden uit de 
campagne (pagina 12 en 13).

Het lijkt er dus op dat er geen tekort is 
aan kiezerstrouw onder de SGP’ers. Of 
het aantal stemmen uiteindelijk genoeg 
zal blijken te zijn voor een Senaatszetel, 
zullen we pas met zekerheid weten aan 
het eind van mei D.V. 

WONINGOVERSCHOT
Je zou er een gevoel van heimwee aan 
overhouden na al dat lezen en nadenken 
over woningtekort en ander tekort.  
Of misschien zit je wel zonder woning. 
Dan toch maar weer een citaat van de 
Koning: “In het huis Mijns Vaders zijn  
vele woningen; anderszins zo zou Ik  
het u gezegd hebben; Ik ga heen om u 
plaats te bereiden.”

Hoe ontheemd  
een mens hier  
ook kan zijn. Dát 
kan een troostrijk 
vooruitzicht zijn. 
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10 JAAR GARANTIE 
OP ONZE MONTAGE
Perfect eindresultaat door onze vakmensen

Als familiebedrijf verkopen wij niet 

alleen keukens, wij monteren en in-

stalleren ze ook. Door onze vakmensen 

met hart voor de zaak. Of beter gezegd: 

hart voor uw keuken. Ze leveren uit-

sluitend kwaliteit en zijn pas tevreden 

als alles perfect is afgewerkt en alle 

apparatuur werkt zoals het hoort. Wij 

geven dan ook met een gerust hart 

tien jaar garantie op onze montage, 

zodat u onbezorgd kunt genieten.
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“...en gij zult Mijn getuigen zijn”

Handelingen 1:8b1

Getuigen
Geliefde lezer, de tekstwoorden zijn gesproken door de opgestane Heere tot de discipelen 

die om Hem heen stonden, kort voor Zijn luisterrijke hemelvaart. Het kan niet anders dan 
dat een stille en zoete vrede afdaalde in hun harten in de intieme en gevoelige nabijheid van 

hun dierbare Heere. Iedere nieuwe ontmoeting geeft zo’n nauwe verbinding aan Hem.

Kom, laten we de getuigen van de 
opgestane Levensvorst eens volgen. 

Zojuist hebben ze de plaats gepas-
seerd waar hun Meester in de  

donkerste nacht ooit de bittere  
beker van Gods eeuwige toorn  

tegen de zonde aanvaard had. Met  
beschaamdheid ziende op hun dier-

bare Borg zullen ze teruggedacht 
hebben aan de nacht van verschrik-

kingen toen ze allen van Hem vlucht-
ten in doodsangst en vertwijfelingen. 

IN DE KRACHT GODS
Maar nu zo geheel anders. Door 

genade hebben ze allen getuigenis 
afgelegd naar anderen van Gods 

volk: “De Heere is waarlijk opgestaan”. Daar staat ook Thomas 
die na al zijn aanvechtingen en ongelovige gestalten een rijk 
getuigenis aflegde van zijn geloof in de levende Jezus: “Mijn 

Heere en mijn God”. Onder hen is ook de vurige volgeling 
Simon Petrus. In liefde en verwondering en verootmoediging 

ziet hij op Zijn dierbare Meester. Hij had in een zeer diepe weg 
moeten leren dat hij geen ogenblik in eigen kracht staande kon 

blijven, maar dat het nu alles ligt in Hem, Die hem vooraf zo 
liefdevol waarschuwde: “Simon, Simon, …maar Ik heb voor u 

gebeden, dat uw geloof niet ophoude”. Hoor later Petrus 
getuigen in zijn eerste brief: “Die in de kracht Gods bewaard 

wordt door het geloof tot de zaligheid”. 

IN ZIJN DIENST
Nu staan ze opnieuw hier in de nabijheid van hun dierbare 

Heere en het is nog steeds voor hen verborgen dat Hij in 

enkele ogenblikken zal opvaren naar 
de hemel. Nu is het ogenblik bijna 
aangebroken dat ze met kracht 
zullen worden uitgezonden om 
vissers van mensen te worden.  
Dan gaat de profetie van Jezus in 
onze tekstwoorden in vervulling: 
…”en gij zult Mijn getuigen zijn”... 
Straks op de pinksterdag zal Petrus 
met de anderen in de kracht Gods 
getuigen: “En de zaligheid is in geen 
ander!” Dan zal het vuur van de 
liefde Gods zo krachtig opvlammen 
dat ze volle vrijmoedigheid 
ontvangen om onvoorwaardelijk 
zich over te mogen geven in Zijn 
dienst. Vanuit het hart vandaan 

zullen ze moeten getuigen dat het noodzakelijk is voor een 
geheel verslagen en verloren zondaar in schuld om deze 
Jezus te leren kennen in Zijn onmisbaarheid, dierbaarheid  
en beminnelijkheid. 

GETUIGEN, OOK IN DE POLITIEK
De Heere geve zulke ware getuigen van Christus in 
de politiek en op alle terreinen in onze samenleving.  
Getuigen te midden van de zorgvolle crises als leden en 
vertegenwoordigers van onze beginselpartij, overeenkomstig 
Zijn onfeilbaar Woord. Ja Hij geve ons te getuigen tot aan  
het uiterste der aarde dat Christus alle macht bezit in de 
hemel en op de aarde en Zijn Kerk wereldwijd toeroept: 
“En zie, Ik ben met ulieden al de dagen tot de voleinding  
der wereld. Amen”. 

DS. A. GEUZE
Vriezenveen



Komt het nog goed 
met de woningmarkt?

Als huizen van papier gemaakt konden worden, was de woningnood beslist minder hoog 
geweest. Er zijn de laatste jaren zoveel rapporten en analyses over de woningmarkt 

opgesteld, dat je van de geprinte exemplaren minimaal een straat kan bouwen. Maar helaas, 
ook die woningen zijn niet gebouwd, naast talloze andere woningen die nog op oplevering 

wachten. Ondertussen stapelen de (complexe) problemen zich op en kijken starters 
reikhalzend uit naar die ene betaalbare woning die vrijkomt in het dorp of de stad.
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Die problemen zijn met name zichtbaar in  
de hoogte van de huizenprijzen. Waar de 
gemiddelde verkoopprijs van een bestaande 
woning in 2013 nog 213.353 euro bedroeg,  
was deze vorig jaar ruim verdubbeld tot maar 
liefst 428.591 euro! Tegelijk lopen de 
wachttijden voor sociale huurwoningen stevig 
op, tot gemiddeld zeven jaar. Er wordt geschat 
dat er op dit moment ruim 300.000 woningen 
te weinig zijn in Nederland. Maar spreek een 
willekeurige woonwethouder aan over 
volkshuisvesting, en je hoort - ook los van de 
cijfers - over langslepende bouwprocedures 
of een gebrek aan locaties. Of spreek een 
projectontwikkelaar en je hoort zorgelijke 
berichten over de stijging van grondstofprijzen 
en het niet kunnen ‘rondrekenen’ van 
bouwprojecten. Tegelijk zijn er ook positieve 
berichten. Na jaren van prijsstijgingen lijkt de 
woningmarkt nu wat af te koelen. Eerst vlakte 
de groeicurve af, recent was er zelfs sprake van 
een prijsdaling. Of dat een voorbode is van 
stevige dalende woningprijzen, of slechts een 
kortstondig dipje, moet de tijd uitwijzen.  
De energiecrisis en de minder gunstige 
economische vooruitzichten lijken de grootste 
aanjagers van de daling. Of bijvoorbeeld ook 
starters hiervan kunnen profiteren is maar  
zeer de vraag: waar de prijzen dalen, stijgen  
de hypotheekrentes juist.

OORZAKEN
De naam van het tussenkopje doet wellicht 
vermoeden dat er in deze alinea een heldere 
opsomming volgt van de oorzaken van het 
probleem. Maar helaas, die oorzaken zijn  
niet zo eenvoudig in kaart te brengen en de 
oplossingen al helemaal niet. Toch zijn er  
wel degelijk duidelijke oorzaken aan te wijzen.  
De meest voor de hand liggende reden is  
het tekort aan woningen. Er zijn de afgelopen 
 jaren simpelweg te weinig woningen gebouwd.  
De crisis heeft er aan het begin van het  
vorige decennium voor gezorgd dat veel 
bouwbedrijven omvielen. De productie viel 
daardoor terug. Maar ook politieke keuzes 
hebben ervoor gezorgd dat de woningbouw 
stagneerde. Het feit dat er in de kabinetten 
Rutte I en III geen ministers waren die primair 
verantwoordelijk waren voor ‘wonen’ zegt niet 
alles, maar wel veel over de waarde die een 
deel van de politiek hechtte aan dit thema.  
Een ander veelgenoemd probleem is stikstof. 
Elders in deze Banier (p. 15) kunt u lezen welke 
impact dat heeft op woningbouw.  

DEMOGRAFIE
Twee oorzaken worden te vaak onderbelicht  
in de discussie over de oorzaken. Ze hebben 
beide te maken met demografie. Dat is 
allereerst de gezinsverdunning: minder 
personen per huishouden. Het aantal personen 
per huishouden daalt namelijk al jaren.  
De laatste tien jaar zijn er zo’n 750.000 
huishoudens bijgekomen. Een half miljoen 
daarvan zijn eenpersoonshuishoudens. De 
stijging van huishoudens met één persoon 
komt met name door de vergrijzing. Verder 
komt het doordat jonge mensen op latere 
leeftijd een gezamenlijk huishouden gaan 
voeren en het komt ook door echtscheidingen. 
Hoewel de gevolgen wel op het gebied van 
volkshuisvesting te zien zijn, liggen de 
oplossingen vaak op andere gebieden, 
bijvoorbeeld op sociaal gebied (het bevorderen 
van huwelijkstrouw) of in het fiscale en het 
zorgdomein. Toch is het relevant om ook  
hier de vinger bij te leggen. 

Een tweede thema is migratie, ook dat trekt 
een stevige wissel op het woonbeleid. Het 
migratiesaldo is de afgelopen jaren gegroeid, 
wat logischerwijs tot extra druk op de 
woningmarkt leidt. Of het nu om asielzoekers, 
statushouders of arbeidsmigranten gaat: 
iedereen die hierheen komt, wil een dak boven 
het hoofd - terecht. Tegelijk heeft het wel 
degelijk grote impact op onze volkshuisvesting. 
Voorbij gaan aan dit soort oorzaken doet tekort 
aan de complexiteit van het probleem,  
maar zorgt ook voor een te beperkt zicht op 
de oplossingen.

REGELTJES
De woningbouw kan ook onnodig tegengewerkt 
worden. Natuurlijk, een woningmarkt zonder 
regels werkt niet. Dat zou kunnen leiden  
tot huren die torenhoog worden en tot 
woningen die niet veilig zijn. Of het leidt tot 
een woningaanbod dat niet aansluit bij de  
vraag. Anderzijds, zijn de regels niet wat 
doorgeschoten als woningbouw enorm  
wordt belemmerd door bijvoorbeeld 
rugstreeppadden? Weliswaar prachtige dieren 
met een herkenbare gele rugstreep, maar een 
googelen op ‘rugstreeppad woningbouw’ toont 
aan dat dit schitterende dier niet alleen leidt  
tot werk voor bedrijven die de ‘translocatie’ 
(verplaatsing) van deze dieren verzorgen,  
maar ook tot het vastlopen van vele 
woningbouwprojecten.



En wat te denken van de eis van 
woonminister De Jonge dat minimaal 
30% van de woningen in een gemeente 
uit sociale huurwoningen moet bestaan? 
In sommige gemeenten is dat zeker 
haalbaar en misschien ook wel nodig, 
maar in veel gemeenten is die vraag er 
helemaal niet. Moet er dan gebouwd 
worden voor een doelgroep die er  
niet is? En als derde: door de stapeling 
aan regelgeving voor particuliere 
verhuurders, is de kans levensgroot  
dat de verhuur in die sector soms niet 
meer rendabel is. Met als gevolg hogere 
huren en minder aanbod, precies wat 
niet beoogd is. Ook hier wordt weer 
aangetoond dat regelgeving net als 
onkruid voortdurend aandacht vraagt. 
Voor je het weet is de tuin overwoekerd. 
Af en toe met de schoffel door  
de onnodige regels kan absoluut  
geen kwaad!

PRIJSOPDRIJVING
Dat de huizenprijzen de laatste jaren 
gestegen zijn, is algemeen bekend.  
Maar wat wellicht minder bekend is,  
is dat deze ontwikkeling mede door 
overheidsbeleid komt. Voor 
tweeverdieners is het heel mooi dat het 
inkomen van de tweede verdiener steeds 
meer mee is gaan tellen bij de bepaling 
van de hypotheek. Vóór 2016 telde het 
tweede inkomen nog voor 30% mee. Dit 
jaar kan het hele inkomen meegerekend 
worden. Het gevolg: meer leencapaciteit 
en meer budget voor de aanschaf van 
een woning. Een ander voorbeeld is de 
verlaagde overdrachtsbelasting voor 
starters. Op zich een sympathieke 
maatregel. De SGP heeft er ook 

voorgestemd, maar wel onder 
voorwaarde dat deze echt tijdelijk is.  
Een lagere overdrachtsbelasting 
betekent namelijk dat er meer geld 
overblijft voor het huis zelf. Dat is mooi 
voor de starters, maar wel een manier 
om de prijs verder om te stuwen.

WOONDEALS
Tot en met 2030 moeten er 900.000 
woningen bijgebouwd worden, aldus  
het huidige kabinet. Waar dat getal 
precies op gebaseerd is, is niet helemaal 
duidelijk. Of we er met 800.000 ook zijn, 
is niet bekend en of er misschien toch 
niet een miljoen nodig zijn, is ook  
niet helder. De afgelopen maanden  
zijn er allerlei woondeals gesloten  
met gemeenten, provincies, 
woningcorporaties, marktpartijen en 
anderen. Daarin wordt afgesproken 
wanneer, waar en welke woningen 
gebouwd gaan worden. Dat is op zich 
een goede ontwikkeling. Het begint 
namelijk wel met een goede afstemming, 
met overleg tussen al die partijen die te 
maken hebben met de woningmarkt.  
Ze zijn niet op twee handen te tellen.

WAT VINDT DE SGP?
Ook de SGP heeft zich schuldig gemaakt 
aan de groei van het aantal rapporten 
over de woningmarkt. Een jaar geleden 
brachten we onze eigen ‘woonagenda’ 
uit. Maar die telde slechts acht pagina’s – 
die overigens te vinden zijn op sgp.nl. 
Daarin staan tal van ideeën voor een 
beter werkende volkshuisvesting. Een 
oplossing uit die agenda die nog niet 
aangestipt is, is het beter benutten van 
de bestaande woningvoorraad. Met 

alleen maar ‘meer bouwen’ laten we 
namelijk kansen liggen. Een betere 
benutting van de woningvoorraad kan 
ook al veel problemen oplossen. Zo 
staan er nog te veel woningen onnodig 
leeg, voor huurders bijvoorbeeld. Ook 
moet er veel meer ingezet worden op  
het transformeren van leegstaande 
kantoren en winkels. Uiteraard alleen 
waar dit kan en vaak gericht op bepaalde 
doelgroepen. Ook kan het delen van 
woningen meer gestimuleerd worden, 
net als het bieden van meer ruimte aan 
het bouwen op eigen kavels en voor  
het bouwen van huizen, zoals (pre)
mantelzorgwoningen, aan of in de  
buurt van een bestaande woning.

Een makkelijke oplossing is er niet, een 
snelle al helemaal niet. Om op de goede 
weg te komen en te blijven, zijn een paar 
dingen in ieder geval relevant. Eigenlijk  
is dat goed vergelijkbaar met de bouw 
van een woning. Alléén gaat dat niet, je 
hebt allerlei mensen nodig en je bent  
van velen afhankelijk. Zo ook op de 
woningmarkt: gemeenten, 
bouwbedrijven, banken, verhuurders, 
allemaal zijn ze hard nodig voor een 
gezonde volkshuisvesting. Daarnaast, 
een woning wordt niet op één dag 
gebouwd, een goed functionerende 
woningmarkt ook niet. Dat duurt jaren. 
Een oplossing van vandaag kan pas over 
een jaar of nog langer effect hebben.  
Ten slotte: bij complexe gebouwen is 
creativiteit nodig. Ruimte voor goede 
initiatieven. Ook dat is iets wat de 
vastgelopen woningmarkt nodig  
heeft. Gezond verstand, zo kun je het 
ook noemen.
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Hartverwarmend
De enorme winst van BBB in heel het land laat overtuigend zien dat er veel onvrede en onrust in het land 
leeft. Dat heeft heel veel bestaande partijen flink wat stemmen gekost. Des te verheugender is dat onze  

SGP zich te midden van deze politieke aardverschuiving zo goed mocht handhaven. 

Soli Deo gloria. Alleen God  
de eer. Die woorden kreeg 
ik in de nacht en de dag na 

de verkiezingen van verschillende 
kanten op de app, toen bleek  
dat de uitslag voor onze SGP  
zo gunstig uitpakte. Overal 
zetelbehoud, een stevige 
stemmenwinst van ruim 19.000 
stemmen, en een extra zetel erbij in 
Flevoland en in Utrecht. Inderdaad,  
wat een mooie uitslag! Daarvoor past  
ons allereerst dankbaarheid tegenover 
de Heere God. Alle gekozenen in de 
provincies en in de waterschappen 
wensen we van harte Gods zegen toe!

BIDDEN EN WERKEN
Het was een campagne van bidden en 
werken. Op verschillende plekken in het 
land werden aan de vooravond van de 
verkiezingen bidstonden belegd. In het 
hele land is de afgelopen tijd ook veel 
werk verzet. Petje af voor allen die van 
Groningen tot Zeeland op pad zijn 
geweest voor werkbezoeken en 
partijbijeenkomsten en voor al die 
andere verkiezingsactiviteiten...  

Op de zaterdag voor de verkiezingen  
was ik te gast bij het bevrijdingsmuseum 
in Zeeland waar de SGP een gezellige  
en drukbezochte familiedag had 
georganiseerd. Hartverwarmend. Het 
goede gevoel dat we met elkaar hadden, 
bleek gelukkig te kloppen.  

We zijn dankbaar voor de trouw van  
onze kiezers. Hartverwarmend. Dat is 
nooit een vanzelfsprekendheid waar  
we rustig bij achteroverleunen. De 
keerzijde daarvan is steeds weer om  
ook daadwerkelijk goed het contact te 
voeden en te onderhouden met de 
achterban. Het betekent ook de onvrede 
die er over het kabinetsbeleid leeft bij 
bijvoorbeeld de boeren en de vissers 
ernstig nemen.  En tegelijk ook helder 
houden waar ons hart klopt: bij de  

trouw aan het Woord van God  
als fundament voor onze politieke 
keuzes. 

EK EN EP
Met deze goede verkiezingsuitslag 
is de SGP dicht bij een tweede 
Eerste Kamerzetel. Het zal nog  

wel moeten blijken of we die  
daadwerkelijk kunnen verzilveren.  
Het gaat immers om een restzetel.  
Ook andere partijen vlassen daarop.  
We doen er achter de schermen alles aan 
om te bevorderen dat naast Peter Schalk 
ook Diederik van Dijk weer zijn plek mag 
innemen. De gunstige verkiezingsuitslag 
is ook een opsteker richting de 
verkiezingen voor het Europees 
Parlement die bij leven en welzijn in  
2024 worden gehouden. Laten we het 
enthousiasme levend houden. Zoals 
bekend, gaat de SGP met een eigen lijst 
die verkiezingen in. Een SGP-zetel is bij 
een hoge opkomst van onze achterban 
zeker een serieuze mogelijkheid. Er is  
ons veel aan gelegen dat Bert-Jan Ruissen 
zijn gewaardeerde SGP-inbreng in het 
Europees Parlement kan voortzetten! 

door kees van der staaij
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Barneveld  |  Hardinxveld-Giessendam  |  Kampen  |  Veenendaal  |  Werkendam

Onze advocaten zetten uw belangen op scherp.
Met ondernemerschap en passie. Om u te dienen.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Recht doen.

     |           |      

ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR
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Verrassend
Verrassend, verwonderd en dankbaar. Dat zijn de woorden die bij je opkomen als we de 
resultaten zien van de verkiezingen voor de Provinciale Staten en de waterschappen. 

Woensdagavond 15 maart 
volgde een groep SGP’ers in 
Utrecht de uitslagen van de 

verkiezingen. De spanning was voelbaar, 
de uitkomst nog erg onzeker. Maar op 
donderdagavond, toen de meeste 
stemmen geteld waren, sloeg mijn 
stemming helemaal om. De uwe ook, 
denk ik. Wat een mooi resultaat. Dat heeft 
de Heere ons gegeven! De gemaakte 
afspraak met de CU ten aanzien van de 
ongeveer 30% van het aantal stemmen in 
Brabant voor een SGP-zetel in de Eerste 
Kamer blijft staan en brengt die zetel dus 
dichterbij. Zie verder ook het artikel van 
Kees van der Staaij.

WATERSCHAPPEN
Ik wil hier graag even aandacht  
vragen voor de goede uitslag bij de 
waterschappen. BBB werd als 
nieuwkomer de grootste - een knappe 
prestatie. Maar de SGP kreeg ook bij 
deze verkiezingen meer stemmen.  
Bij elkaar steeg het aantal zetels van  
9 naar 13, een forse verhoging! In 
waterschappen waar een gecombineerde 
lijst CU/SGP was, gingen helaas 2 zetels 
verloren, één SGP’er en één CU’er. Toch 
een mooie uitslag! We wensen onze 
mensen die de zetels mogen bezetten 
veel wijsheid toe. Het werk bij de 

waterschappen gebeurt wat op de 
achtergrond, maar is wel heel belangrijk.
Overal in het land is keihard gewerkt 
voor een goed resultaat. Daar wil het 
hoofdbestuur allen die hierbij betrokken 
waren hartelijk voor bedanken. Maar ons 
werk moet ook gezegend worden. We 
weten dat er in onze partij om deze 
zegen gebeden wordt. Die wetenschap 
verbindt aan elkaar.

ONTMOETINGEN
Het was een drukke tijd voor de 
toekomstige Statenleden maar ook  
voor de leden van de Eerste en  
Tweede Kamer. Dagen van ontmoeting, 
gesprekken en lezingen. Vermoeiend 
maar boeiend. Ik zag ze genieten. Ze 
vinden het allemaal belangrijk om met de 
leden in het land contact te houden. Zelf 
was ik betrokken bij een werkbezoek in 
Drenthe. Het werd een interessante 
middag en avond. Ik was onder de indruk 
van de gedrevenheid van deze kleine 
groep SGP’ers om toch met deze 
verkiezingen mee te doen, hoewel er 
maar één SGP-zetel in de gemeente 
Hoogeveen is. Ze zijn niet in de Staten 
gekomen maar we weten één ding: de 
SGP staat door hun activiteiten weer 
helemaal op de kaart in heel Drenthe. 
Datzelfde geldt voor Groningen. Ook 

daar bruiste het van vernieuwde energie. 
We hopen dat de gestadige groei van het 
stemmenaantal in de toekomst nog eens 
verzilverd mag worden. 

ONDERNEMERSPLATFORM
Het SGP-ondernemersplatform, ooit 
opgericht door mijn voorganger Maarten 
van Leeuwen, is een netwerk met een 
bestuur dat inmiddels in de persoon van 
Bernard Koster uit Genemuiden een 
nieuwe voorzitter heeft. Dit platform 
komt na de coronaperiode weer 
regelmatig bij elkaar en men wil graag 
meedenken over inhoudelijke thema’s, 
die ondernemers aanspreken.  
Dit versterkt de band tussen het 
ondernemersplatform en de SGP. 
 
Op 21 april D.V. staat een excursie voor 
de leden gepland bij Shipyard Damen. 
Het is een mooi programma en we 
hopen dat deze bijeenkomst goed 
bezocht zal worden...

DE BANIER     APRIL VOORZITTER

‘Onder de indruk van 
de gedrevenheid…’

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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SGP opvoeding |  
Een goed begin is het halve werk 
“Mijn collega stuurde mij een foto van haar 
jongste dochtertje die over de vloer kroop en 
jullie partijblad te pakken had. Ik appte haar 
dat ik blij was dat ze haar kinderen Lennard en 
Lieselotte zo goed opvoedde en dat ik nog wat 
zou sturen om haar te helpen bij de opvoeding. 
Dus ik heb haar een slab en een klompje met 
sjaal gegeven voor d’r kinderen.”  
(Ria Bok-Oomen, Nederhemert)

SGP Gelderland | Asfaltcampagne in Elspeet 
Jorina en Marilynn van der Wilt hebben in Elspeet actief campagne 
gevoerd voor de SGP. De vele toeristen die over de Bergweg in Elspeet 
fietsten, werden opgeroepen om SGP te stemmen. En die tekst werd 
zeker gelezen door de toeristen! Een leuk vakantiebesteding!

SGP Sliedrecht | Je vangt meer kiezers met stroop… 
De SGP in Sliedrecht bestaat dit jaar 100 jaar. De verjaardagstraktatie wordt 

op een strategisch moment bezorgd: tijdens de campagne. 11.650 adressen 
kregen iets om van te genieten, want… “wie jarig is trakteert!” De overgebleven 

stroopwafels waren een geschenk voor de lokale voedselbank.

SGP Groningen | Dat wordt 
ook al een SGP-stem. 

Dat kun je op je klompen 
aanvoelen! 

De SGP in Groningen gaf 
klompjes aan de aanwezigen 

van hun campagneavond: 
“Kenmerkend voor de SGP. 

Zowel een linkse als rechtse 
klomp op de campagneavond 

te verkrijgen. Wel met een 
boerenzakdoek.”
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SGP Utrecht & Flevoland | Twee zetels in de Staten! 
Hoera! De SGP in Utrecht en Flevoland hebben er een zetel bij gekregen. 
Van harte gefeliciteerd met dit prachtige resultaat en natuurlijk hartelijk 
dank aan alle stemmers!

SGP Flevoland | ‘Sliksnuut’
“Twee jaar terug ben ik benaderd door de SGP op Urk om alle 
nieuwe baby’s op Urk een slab aan te bieden als kraamcadeautje 
met opschrift ‘sliksnuut’ en de naam. Het waren drukke 
bezorgmomenten, want vijf nieuwe baby’s elke week op Urk, is 
geen uitzondering. (…) De laatste gemeenteraadsverkiezingen 
enorm veel extra stemmen voor de plaatselijke SGP!”  
(Co van den Heuvel-Hoekstra, Urk)

SGP Landelijk | Uitslagenavond 
De SGP dankt u hartelijk voor uw 

steun en stem. Kees van der Staaij: 
“We zijn heel dankbaar dat de SGP 

zich te midden van de enorme 
politieke aardverschuivingen 

zo goed handhaaft. Er is zelfs 
sprake van een stabiele groei. De 

kiezerstrouw is hartverwarmend.”

SGP Zeeland | In afhankelijkheid 
“In maart zijn alle 39 Provinciale Statenleden van Zeeland door de 
commissaris van de Koning beëdigd. De SGP-fractieleden legden 
allemaal de eed af: ‘Zo waarlijk helpe mij God almachtig.’ In die 
afhankelijkheid gaan we de komende 4 jaar weer graag aan de slag 
voor onze mooie provincie.”

SGP Zuid-Holland | 
Europese versterking 
Onze Europarlementariër Bert-Jan 
Ruissen deed mee aan de campagne 
voor de Provinciale Staten en 
waterschappen. Zo was hij hier te 
vinden op de markt in Capelle: “Mooi 
veel positieve reacties te merken, ook 
zaterdag bij verkiezingsmarkt in Capelle 
aan den IJssel met onder anderen Martin 
van der Spek, lijsttrekker waterschap 
Schieland en Krimpenerwaard.”
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Waar gaat het om? Bouwkranen en vrachtwagens zorgen voor 
stikstofuitstoot. Dat geldt later ook voor de autoritten van en 
naar de nieuwgebouwde huizen. Maar, hoeveel stikstof komt 
dan terecht op naastgelegen natuur? Stel: honderd huizen op 
een kilometer afstand. Tijdens de bouw geeft dat tijdelijk een 

extra stikstofdepositie van ongeveer 3 gram stikstof per hectare 
per jaar. En daarna een tiende ervan. Deze depositie valt in het 
niet bij de totale depositie op die plek, gemiddeld ongeveer 21 
kilogram per jaar. In de Randstad is de extra depositie van alle 

woningbouwprojecten bij elkaar op de naastgelegen duinen niet 
meer dan 0,2% van de totale depositie, in het oosten des lands 

niet meer dan 0,02%. 

HOOGSPANNING
Vormt stikstof desondanks een juridische belemmering voor 

woningbouw? Omdat de stikstofdepositie als gevolg van de 
bouwfase van een project beperkt en tijdelijk is, koos de regering 

voor een algemene vrijstelling van de stikstofregels. De rechter 
zette hier echter een streep door. Het tekent de juridische 

hoogspanning. Moet de stikstofwet nu aangescherpt worden om 
de woningbouw te redden? Nee, het frame van kabinet en D66 
klopt niet. We leggen ons oor te luisteren bij enkele provincies. 

Overijssel vertelt dat ruim driekwart van de geplande nieuwbouw 
sowieso geen last heeft. De rest moet extra berekeningen doen, 

maar kan meestal alsnog door. Noord-Brabant heeft de 
vergunningverlening - voor zover sprake is van stikstofdepositie - 

stopgezet. Uit natuuranalyses zou blijken dat de natuur 
verslechtert. Maar, zegt de provincie, veel woningbouwprojecten 

kunnen desondanks gewoon doorgaan. Slechts twee grote 
projecten, bij elkaar ongeveer duizend woningen, lopen gevaar. 

De rentestijging en het tekort aan bouwvakkers en materialen zijn 
grotere problemen. Deze signalen worden benadrukt door het 

Economisch Instituut voor de Bouw: 90% kan waarschijnlijk

ongewijzigd gebouwd worden. 6% slaagt na ecologisch  
onderzoek of met emissiearme apparatuur. Een paar procent 
heeft een serieus probleem. Vervelend, maar niet het 
voorgespiegelde rampscenario.

WAT WIL DE SGP?
Wat wil de SGP voor die bouwprojecten waar stikstof een  
juridisch obstakel blijft? Belangrijk kritiekpunt van de rechter  
was het ‘openeindekarakter’ van de bouwvrijstelling en zo 
onvoldoende grip op de depositie. Dat geeft ruimte voor een 
begrensde vrijstelling voor woningbouw en maatschappelijk 
belangrijke utiliteitsbouw (verzamelnaam voor alle gebouwen 
zonder woonbestemming).. Verder was het de bedoeling  
om stikstofruimte, ontstaan door verlaging van de 
maximumsnelheid op snelwegen, in te zetten voor 
bouwprojecten. Hier stak de rechter een stokje voor, omdat  
op enkele locaties een depositietoename niet uitgesloten  
kon worden. Kan hier geen mouw aan gepast worden om  
een deel van deze stikstofruimte alsnog te gebruiken? 

MAATREGELEN
Voor de langere termijn is een gegarandeerde depositiedaling 
nodig, door onder meer reductiemaatregelen in de industrie. 
Maar ook door opkoop van bedrijven van boeren die willen 
stoppen en emissiereducerende maatregelen op het  
boerenerf. Dat is overigens iets anders dan halvering van  
de stikstofuitstoot in 2030. Dat wetsvoorstel moet als de 
wiedeweerga ingetrokken worden. Ook moet gekeken worden 
hoe de natuur zich lokaal daadwerkelijk ontwikkelt en wat de 
precieze invloed van stikstof is. De genoemde Brabantse 
natuuranalyses geven hier nog steeds nauwelijks zicht op.  
Waar stikstof geen probleem is, moet je er geen probleem  
van maken. 

Als je minister Van der Wal en D66 moet geloven, is rigoureus stikstofbeleid 
noodzakelijk om huizen te bouwen. Is dat echt zo?

VERDIEPING 15DE BANIER     APRIL

HANS MALJAARS
BELEIDSMEDEWERKER TWEEDE KAMERFRACTIE

BIJT STIKSTOF WONINGBOUW?
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15 december 2023

30 juni 2023

VANAF 19.30 UUR LIVE VIA YOUTUBE 

Houd onze website in de
gaten via sgp.nl/agenda! 

Voor alle data geldt D.V.

29 september 2023

Diverse live-uitzendingen met publiek 

ZET DE VOLGENDE STUDIO 
UITZENDINGEN ALVAST IN UW AGENDA

Iedere vrijdag praten Danielle
de Groot en Cornel van Beek
u bij over de laatste politieke
nieuwtjes. Te bekijken op ons
YouTubekanaal. 

sgp.nl/actueel/agenda

UITNODIGING
SGP-ondernemersbijeenkomst 

21 april 2023

Damen Shipyards

Hoe krijgen we ondernemend
Nederland van slot?

Interactieve bijeenkomst
voor leden en introducees

13.30 - 18.00 uur

info & aanmelden via

Diepgang

Netwerken

Kennisopbouw

Interessante sprekers

Gratis toegang, inclusief lunch

 

 22 april 2023

GUIDO ACADEMIE 
OVER SOLIDARITEIT

ir. Chris Stoffer - SGP Tweede Kamerlid  
dr. Marin Terpstra -Voormalig docent politieke
wetenschappen aan de Radboud Universiteit
dr. Roelf Haan -Voormalig docent theologie aan de VU
Marco Oosterwijk - Voormalig SGP-wethouder

SPREKERS

Meld je aan via wi.sgp.nl
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Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te 
verschijnen op donderdag 25 mei. De kopijdatum daar-
voor is maandag 8 mei. De daaropvolgende uitgave staat 
gepland voor 29 juni.
NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen  
naar de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

Rectificatie 
De foto van de voorpagina van ons 
decembernummer was niet door  
WebNL zelf gemaakt. Zij maakten  
gebruik van de diensten van: 
Michel Mees Photography.

PARTIJDAG 13 MEI 2023
In 2023 hopen we onze jaarlijkse algemene  
ledenvergadering te houden op zaterdag 13 mei. 

CENTRALE ONDERWERPEN: 
• 75 jaar Israël 
• Europese verkiezingen 

Locatie:  EXPO Houten
Tijd:  09.30 – 13.00 uur  
 (aansluitend is er een lunch)
Aanmelding:  via de eigen afdeling/kiesvereniging

AARNOUT VAN GELDER
Per 1 maart is Aarnout van Gelder bij het 
WI-SGP aangetreden als wetenschappelijk 
medewerker. Aarnout heeft geschiedenis 
gestudeerd en is nog bezig met de afronding 
van zijn rechtenstudie. De komende tijd 
verdiept hij zich in de Europese Unie en onze 
visie op ontwikkelingen in de Europese poli-
tiek. Op de partijdag (13 mei) kunt u nader 
met hem kennismaken.

WIMKE DE JONG
Per 14 maart is Wimke de Jong aangetreden 
in de functie van beleidscoördinator van 
SGP-jongeren. Deze deeltijdfunctie zal 
Wimke combineren met het geven van  
maatschappijleer aan het Van Lodestein 
College in Hoevelaken. Daarvoor volgt ze  
nu nog een opleiding. 

Wij wensen beiden een goede tijd toe op het partijbureau  
van de SGP in Rotterdam.
(In de colofon op pagina 31 staan de contactgegevens van  
SGP-Jongeren en het Wetenschappelijk Instituut.)

Personeelsmutaties

WOENSDAG 10 MEI
Tijdrede SGP ’s-Gravenpolder
Ds. J.A. Weststrate 
19.30 uur | ’s-Gravenpolder, geb. GG

Tijdrede SGP Maartensdijk
Ds. J. van Laar
19.30 uur | Maartensdijk, geb. HHG

Tijdrede SGP Zaltbommel
Ds. J.D. Heikamp
19.30 uur | Poederoijen, geb. GG

DINSDAG 6 JUNI
Tijdrede SGP Elspeet-Vierhouten
Ds. A. den Hartog
19.30 uur | Elspeet, Vierhouterweg 45, geb. HHG

VRIJDAG 30 JUNI
Uitzending Studio SGP
19.30 uur | Sgp.nl/agenda of
Youtube.com/@sgpnieuws

AGENDA

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1, 13 (SGP Landelijk) en 28:  
Beeld door Cees van der Wal Fotografie 

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, 
verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

Ledenmagazine van de Staatkundig Gereformeerde Partij

Interview RD-journalist 
Gerard Vroegindeweij 
“blijf trouw aan  
het Woord”

“Voorlichters fungeren 
als meedenktank en 
doorgeefluik.”

POLITIEK & 
MEDIA

JAARGANG 101 – DECEMBER 2022 – NUMMER 10

SGP.NL

Lintjesregen
De jaarlijkse lintjesregen is aanstaande. 
In de komende uitgaven willen we hen 
een plekje geven die (mede) vanwege 
hun inspanningen voor de SGP gedeco-
reerd worden. Als u daar gebruik van  
wilt maken, zien we graag een beeld  
en een korte beschrijving tegemoet  
op debanier@sgp.nl.
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Kiezerstrouw 
en stemmenwinst 

hartverwarmend

Hoeveel zetels gaan ze halen? Alle ogen waren vooraf op de 
BBB gericht. De prognoses lieten al zien dat de stemmenwinst 
voor deze partij enorm zou zijn. BBB overtrof zelfs de 
verwachtingen. In alle provincies werden ze de grootste partij. 
In de Eerste Kamer lijken ze op zeventien zetels uit te komen. 
Wat gaat de SGP merken van de opmars van de BBB? Dat was 
een tweede vraag die speelde. Gaan veel SGP-stemmers dit 
keer voor de BBB? Gaan we zetels verliezen en hoeveel?  
Allicht zijn er ook stemmers die in 2019 voor de SGP gingen  
en nu voor de BBB gekozen hebben. Toch bleek de 
kiezerstrouw opnieuw hartverwarmend.

STEMMEN PER PROVINCIE
In alle provincies waar de SGP meedeed, werd stemmenwinst 
behaald. Het aantal stemmen steeg het meest in Zuid-Holland: 
maar liefst 4.772 meer. Maar Drenthe springt er ook uit met 
39,1% extra stemmen ten opzichte van vier jaar geleden!  
5.109 stemmen waren genoeg geweest voor een Statenzetel. 
Ook Groningen is vermeldenswaard. Daar deed de SGP  
voor het eerst mee en behaalden we 3.181 stemmen.  
Dat is nog meer dan het aantal tijdens de Tweede 
Kamerverkiezingen van 2021 (2.912), terwijl de opkomst  
toen fors hoger lag. Ook dat biedt hoop voor de toekomst. 
Nederlandse kiezers in het buitenland konden dit jaar  
voor het eerst stemmen voor de provinciale verkiezingen.  
Dat kostte vaak meer moeite dan slechts naar het  
stembureau lopen. Toch behaalden we ook daar een  
mooi stemmenaantal: 542.

In Noord-Holland, Limburg en Friesland deden we dit keer niet 
mee. Velen in die provincies hadden graag op de SGP gestemd. 
Hopelijk kan dat een volgende keer wel! In Noord-Brabant 
hadden we een gezamenlijke lijst met de ChristenUnie. Daar 
verloren we helaas 2.094 stemmen. Toch haalden de CU/SGP 
daar één zetel, hoewel het slechts 670 stemmen scheelde.

Bij de Tweede Kamerverkiezingen in 2021 was de opkomst 
78,71%, terwijl de opkomst bij deze verkiezingen beduidend 
lager lag. Daarom is het opvallend dat in vier provincies het 
stemmenaantal van de SGP maar net onder dat van de landelijke 
verkiezingen ligt. In Groningen, Drenthe, Utrecht en Zeeland 
behaalden we in 2023 zelfs meer stemmen dan in 2021. Er is 
duidelijk sprake van een positieve trend die hopelijk doorwerkt 
in volgende verkiezingen.

GEMEENTELIJK BEELD
Een analyse is niet compleet zonder een overzicht van de 
gemeente met de grootste stemmenwinst. Barneveld, 
Molenlanden en het Groningse Westerkwartier bezetten dit  
keer de top drie. De overige toptiengemeenten staan in tabel 1. 
Maar helaas, waar sommige gemeenten winnen, verliezen 
anderen. Overigens vallen de verliezen per gemeente mee.  
De laatste gemeente in de top tien behaalde slechts 
negenentwintig stemmen minder dan in 2019. Wat wel hoopvol 
stemt, is dat in zowel Vijfheerenlanden als in Utrechtse 
Heuvelrug het stemmenaantal in maart hoger was dan bij  
de Kamerverkiezingen in 2021.  

DOOR SANDER BOSSENBROEK EN JAN SCHIPPERS

Een politieke aardverschuiving. Dat mag gerust gesteld worden na een blik 
op de uitslag van de Provinciale Statenverkiezingen. De BoerBurgerBeweging 

(BBB) kwam vanuit het niets op 137 zetels in de Staten. Vrijwel alle andere 
partijen verloren stemmen en zetels. De SGP is een van de weinigen die een 

ander beeld laat zien: 19.439 stemmen extra en twee Statenzetels winst!
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Daar lijkt de weg omhoog dus weer te zijn gevonden.
In ongeveer de helft van de gemeenten waar we als SGP  
een eigen lijst hadden, behaalden we bij de afgelopen 
Statenverkiezingen (PS23) meer stemmen dan bij de Tweede 
Kamerverkiezingen van 2021 (TK21). En dat terwijl de opkomst 
in 2021 veel hoger lag dan in 2023. Veenendaal spant daarbij 
de kroon met 418 stemmen meer. Dat was overigens precies 
de gemeente die nodig was voor een extra Utrechtse 
Statenzetel. En of we die extra zetel zouden krijgen, was  
nog lang erg spannend. Veenendaal had wat problemen  
met het tellen van de stemmen, waardoor de uitslag pas 
donderdagavond laat binnendruppelde. Maar de uitslag  
was heel positief, waardoor de extra SGP-zetel in de Staten  
van Utrecht binnengehaald werd. Maar ook Bunschoten, 
Twenterand en Krimpenerwaard behaalden fors meer 
stemmen. En zo zijn er nog tal van andere gemeenten waar  
het aantal stemmen in 2023 hoger lag dan in 2021. In tabel 4 
ziet u de top tien.

EERSTE KAMER
In de weken voor de verkiezingen is er voortdurend op 
gehamerd: de stem voor de Provinciale Staten telt dubbel!  

De Eerste Kamer wordt namelijk door de Statenleden uit de 
provincies gekozen. Op 30 mei D.V. is het zover. In principe 
stemmen Statenleden op ‘hun’ partij. Op die manier wordt de 
Provinciale stem vertaald in een Eerste Kamerzetel. Niet elk 
Statenlid telt even zwaar mee1; een Statenlid uit Noord-Holland 
vertegenwoordigt meer inwoners dan iemand uit Friesland. 
Elke provincie telt voor een bepaalde waarde mee, die opgeteld 
het onafgeronde zetelaantal bepalen. Daarna worden de 
restzetels verdeeld. Dat zijn er dit keer acht. Dit gaat via een 
ingewikkelde rekenmethode op basis van de grootste 
gemiddelden. De kans bestaat dat de SGP twee zetels in de 
Eerste Kamer behoudt. Maar dat blijft tot de uitslag op 30 mei 
nog heel spannend.

VERKIEZINGEN EUROPEES PARLEMENT
In 2024 staan de volgende verkiezingen gepland, dit keer voor 
het Europees Parlement (EP). Zoals u wellicht weet, doet de SGP 
dit keer met een eigen lijst mee. Bert-Jan Ruissen is recent 
voorgedragen als lijsttrekker. Voor een zetel in het Europees 
Parlement zijn uiteraard veel meer stemmen nodig dan voor 
een zetel in de Tweede Kamer. Toch laten de recent gehouden 
Provinciale Statenverkiezingen zien dat de SGP bij de EP-

PROVINCIE
STEMMEN 

2019
STEMMEN 

2023
STEMMENWINST

PROCENTUELE 
WINST

ZETELS
AANTAL 

STEMMEN TK21

Groningen 0 3.181 3.181 0 2.912

Drenthe 1.877 2.611 734 39,1% 0 2.445

Overijssel 20.473 21.621 1.148 5,6% 2 22.257

Flevoland 6.128 6.835 707 11,5% 2 (+1) 9.451

Gelderland 49.097 52.420 3.323 6,8% 3 53.533

Utrecht 21.760 24.724 2.964 13,6% 2 (+1) 22.671

Zuid-Holland 56.742 61.514 4.772 8,4% 2 62.256

Zeeland 20.624 22.692 2.068 10,8% 5 22.274

Buitenland 0 542 542

GEMEENTE STEMMENWINST

Barneveld 921

Molenlanden 820

Westerkwartier 793

Veenendaal 717

Groningen 711

Urk 605

Hoeksche Waard 579

Ede 515

Het Hogeland 504

Reimerswaal 444

GEMEENTE STEMMENVERLIES

Vijfheerenlanden -153

Oldebroek -132

Utrechtse Heuvelrug -103

Dronten -60

Capelle a/d IJssel -57

Berkelland -41

Zwolle -39

Dinkelland -33

Heerde -30

Noordoostpolder -29

GEMEENTE VERSCHIL PS23 – TK21

Veenendaal 418

Bunschoten 271

Twenterand 247

Krimpenerwaard 189

Woudenberg 178

Schouwen-Duiveland 141

Culemborg 137

Lopik 135

Sliedrecht 122

De Bilt 110

 1Zie uitleg “Verkiezingen van de Eerste Kamer”, pagina 11, De Banier, december 2022

Tabel 1

Tabel 4

Tabel 2 Tabel 3
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verkiezingen kans maakt. Er zijn circa 180.000 stemmen nodig 
voor een EP-zetel. Maar bij verkiezingen voor het Europees 
Parlement is de opkomst een stuk lager - helaas ook onder 
onze achterban. De boodschap is daarom glashelder: ga ook in 
mei 2024 naar de stembus! Als alle SGP’ers dat doen, kan Bert-
Jan Ruissen uw SGP-stem in Brussel blijven laten horen.

WAT BETEKENT DEZE UITSLAG?
Ondanks de opschudding van de Nederlandse politiek steeg 
het aantal stemmen en zetels. De goede verkiezingsuitslag legt 
overigens ook een grote verantwoordelijkheid op onze SGP-
Statenleden en gedeputeerden. Die warme trouw van onze 
achterban geeft moed en stemt tot dankbaarheid. 
Dat een nieuwkomer in alle provincies de grootste partij is 
geworden, werd nog niet eerder vertoond in de Nederlandse 
politiek. De aardverschuiving die de BBB-kiezers op 15 maart 
hebben veroorzaakt, is nog groter dan die van de LPF (Lijst Pim 
Fortuyn) in 2002 of FvD in 2019. De trend dat het kiezerscorps 
steeds beweeglijker wordt, was al eerder zichtbaar, maar lijkt 
zich nu verder door te zetten.

De herkomst van de BBB-kiezers laat dat ook zien. Bijna de 
helft van het BBB-electoraat stemde bij de laatste landelijke 
verkiezingen op VVD, PVV of CDA, maar ook kiezers van D66, 
PvdA, FvD, CU, SP en SGP zijn naar de BBB overgestapt. In veel 
zogenoemde ‘Biblebeltgemeenten’ is BBB de grootste partij 
geworden, hoewel dat in verschillende SGP-bastions zoals Urk, 
Staphorst, Nunspeet, Tholen en Reimerswaal niet is gebeurd.

De BBB heeft haar overwinning vooral te danken aan mensen 
die zich door de politici in ‘Den Haag’ niet gehoord en gezien 
voelen. Veel boeren en bewoners van het platteland weten 
immers niet waar ze aan toe zijn. Maar die onzekerheid speelt 
ook veel stedelingen parten. Laten we niet over het hoofd zien 
dat een derde van de BBB-aanhang in een stad woont. Boeren 
én burgers hebben behoefte aan perspectief. Dit betekent dat 
een politieke partij niet zonder een heldere visie en degelijke 
uitgangspunten kan. Een bestuur dat blind afkoerst op 
rationele doelen mist bezieling en draagvlak. Daar lopen  
kiezers bij weg. Of ze komen niet eens naar de stembus.

De komende tijd zullen de coalities in de provincies worden 
gevormd. De BBB heeft daarin de voortrekkersrol. Hopelijk  
gaat de regeringscoalitie in ‘Den Haag’ – met steun van PvdA  
en GroenLinks – niet stug door op de ingeslagen weg. Dat zou 
niet alleen weinig respectvol zijn ten opzichte van de kiezers. 
Het zal het vertrouwen in ons democratisch bestuur nog verder 
ondermijnen. Wat iedere politicus en bestuurder nu vooral 
nodig heeft, is wijsheid, inzicht, gezond verstand en gevoel voor 
rechtvaardige verhoudingen. Die komen niet uit de lucht vallen, 
al komen ze wel van Boven. En dat niet alleen, ook voor de 
goede uitslag van de verkiezingen mogen en moeten we 
allermeest God danken. 

Op 15 maart werden ook de verkiezingen voor de 
waterschappen gehouden, de oudste bestuurslaag van 
Nederland. De SGP had in zeven waterschappen een eigen 
lijst. In nog eens vijf waterschappen deden we samen met 
de ChristenUnie mee. Ook hier was de uitslag positief! We 
wonnen vier zetels in evenzoveel waterschappen. In 
Hoogheemraadschap De Stichtse Rijnlanden doen we onze 
intrede in het algemeen bestuur.

In waterschappen waar we samen met de ChristenUnie 
een lijst hadden, verloren we helaas twee zetels. In zowel 
Rijnland als Delfland wordt het SGP-geluid de komende 
jaren vertolkt door CU-leden van het algemeen bestuur.

WATERSCHAP 2019 2023

SGP

Waterschap Drents Overijsselse Delta 1 1

Waterschap Vechtstromen 0 0

Waterschap Vallei en Veluwe 2 3
Hoogheemraadschap De Stichtse 
Rijnlanden

0 1

Waterschap Rivierenland 2 2

Waterschap Hollandse Delta 1 2

Waterschap Scheldestromen 3 4

Totaal 9 13

CU/SGP

Waterschap Zuiderzeeland 3 2

Hoogheemraadschap van Rijnland 2 1

Hoogheemraadschap van Delfland 1 1
Hoogheemraadschap van Schieland  
en de Krimpenerwaard

2 2

Totaal 8 6

WATERSCHAPSVERKIEZINGEN

“Boeren én burgers 
hebben behoefte 

aan perspectief.”



WOONVISIE
De vraag naar de woonbehoefte lag op 
tafel kort na de herindeling van regio 
Werkendam. Er volgde een intensief 
traject, met allerlei partijen. Van 
projectontwikkelaars tot architecten, 
corporaties en zorginstellingen en 
uiteraard ook met de provincie.  
Aan de orde kwamen onder andere 
demografische prognoses (inschatting 
van hoe de bevolking zich ontwikkelt en 
opbouw van leeftijd en aantal), 
marktontwikkelingen en woonbehoeften. 
Uiteindelijk heeft dit geleid tot een breed 
gedragen visie, waarbij alle partijen de 
wens uitspraken om samen met de 
gemeente de uitwerking ter hand te 
nemen. Na vaststelling door de 
gemeenteraad zijn we aan de slag 
gegaan met woongesprekstafels,  
met alle partijen die meegewerkt hebben 
aan de woonvisie. We hebben eerst 
teruggeblikt; waar lopen we tegenaan in 
de onderlinge samenwerking. Dit leidde 
tot aanpassingen van processen.
We blijven elkaar periodiek ontmoeten 
om projecten af te stemmen, te  
zoeken naar versnelling en de 
marktontwikkelingen te bespreken.

BELEID
Het uitgangspunt is dat Altena een  
meer sturende rol neemt bij ruimtelijke 
ontwikkelingen. Naast betaalbare 
woningen speelt immers ook de 
leefbaarheid van de kernen, het  
aanbod van voorzieningen en het 
klimaatbestendig maken van de 
leefomgeving.

Het uitwerken hiervan leidt tot 
beleidskeuzes. Kies je als gemeente  
voor áctief grondbeleid (meer 
bemoeienis vanuit de gemeente),  
met de nodige risico’s, voor pássief 
grondbeleid, waarbij het initiatief meer 
bij ontwikkelaars ligt, of hangt deze  
keuze af van de concrete situatie. 

Grondbeleid is geen doel op zich, maar 
een middel om de gemeentelijke doelen 
mogelijk te maken.  De Wet ruimtelijke 
ordening (Wro) biedt veel mogelijkheden 
om die ontwikkeling met een derde partij 
mogelijk te maken. Doelen die specifiek 
gerealiseerd dienen te worden zijn het 
woningbouwprogramma, groen, 
waterberging of parkeerbeleid. Tevens 
kan er een bijdrage gevraagd worden 
voor ruimtelijke ontwikkelingen als 

landschap, infrastructuur, aanleg  
en herstel van natuur. Naast de 
stedenbouwkundige eisen zijn er ook 
stimuleringsmaatregelen vanuit de 
overheid en de markt om de plannen  
uit te kunnen werken. 
 
WOONDEAL
Begin 2022 heeft het Rijk de ‘Nationale 
Woon- en Bouwagenda’ uitgebracht,  
met als kerndoelen: beschikbaarheid, 
betaalbaarheid en kwaliteit. Aan de 
provincies is gevraagd een ‘Woonbod’ op 
te stellen, en die te vertalen in regionale 
woondeals. Noord-Brabant heeft een 
ambitie van 130.600 woningen tot en met 
2030. Het uitgangspunt is een langjarige, 
wederzijdse inspanning tussen regio, 
corporaties, marktpartijen, Rijk en 
provincie. Naast de stedelijke gebieden 

Wonen is een speerpunt. Hoe zorgen we voor het juiste 

aanbod? Woningen die bij voorkeur beschikbaar komen  

voor eigen inwoners. Wat is de speelruimte bij regionale 

samenwerking? Hoe borg je de belangen van de eigen 

gemeente? In Altena zijn we op zoek naar antwoorden. 

Wonen in Altena
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DOOR HANS TANIS 
WETHOUDER SGP ALTENA



Bouwambitie 
in Doetinchem
Doetinchem heeft de ambitie 
om te groeien van bijna 60.000 
naar 70.000 inwoners. Groeien 
in kwaliteit is nadrukkelijk 
ons streven! Dat is nodig om 
een sterke werkgemeente 
te kunnen blijven en om de 
draagkracht voor voorzieningen 
te behouden en versterken. 
Ook willen we kunnen inspelen 
op de veranderende bevol-
kingssamenstelling en een 
aantrekkelijke gemeente zijn 
voor inwoners, ondernemers 
en bezoekers. Een gemeente 
die groeit, moet investeren en 
innovatief (om)denken, kansen 
zoeken en benutten. 

PROJECT FLEXCITY
Doetinchem gaat met hulp van 
het ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties de 
bouw van betaalbare flexwo-
ningen onderzoeken. Binnen dit 
onderzoek, met de naam ‘project 
Flexcity’, wordt een nieuwe en 
creatieve oplossing ontwikkeld 
voor versnelde woningbouw. 
Samen met de gemeente Apel-
doorn heeft Doetinchem met 
minister voor Volkshuisvesting 
en Ruimtelijke Ordening Hugo de 
Jonge een intentieovereenkomst 
voor dit project ondertekend. We 
gaan onderzoeken of we versneld 
300 tot 500 goedkope semiper-
manente en tijdelijke woningen 
kunnen realiseren voor verschil-
lende doelgroepen waaronder 
starters en spoedzoekers.

INNOVATIEF EN CREATIEF
De woningnood is en blijft hoog, 
ook in onze gemeente. We 
omarmen hiervoor verschillende 
oplossingen om alle soorten 
woningzoekenden iets te kunnen 

bieden. In Doetinchem komen 
bijvoorbeeld al tiny houses en is 
er een versnelde procedure om 
30 starterswoningen te realiseren. 
We zijn blij dat we nu ook, in 
samenwerking met het ministerie 
aan de slag gaan met flexwo-
ningen. Hiermee kunnen we  
meer betekenen in het goedkope 
deel van de woningmarkt. We 
willen vooral kijken wat wél kan 
en met innovatieve en creatieve 
plannen en pilots op dit moment 
al iets doen aan de woningnood 
die er is.

CRISISNOODOPVANG
Ook hebben we blijvend aandacht 
voor onze naaste. Zo vangen 
we circa 300 Oekraïners op en 
hebben we een crisisnoodopvang 
(cno) waar 225 vluchtelingen 
worden opgevangen sinds 
augustus 2022. We zijn aan het 
onderzoeken om een klein asiel-
zoekerscentrum (azc) te kunnen 
realiseren om op deze manier 
ook op een structurele manier bij 
te dragen aan de instroom van 
vluchtelingen. De Bijbel wijst ons 
erop dat christelijke barmhar-
tigheid vereist is en dat we aan 
vreemdelingen in nood onderdak 
moeten bieden, hieraan proberen 
we op onze manier in Doetinchem 
ook een bijdrage te leveren.

rondom ov-knopen moet er ook 
aandacht zijn voor de dorpen door in te 
zetten op behoud en versterking van 
vitaliteit. Juist vanuit Altena (met 21 
dorpskernen) is hier aandacht voor 
gevraagd en gaan we een proef starten 
met het opstellen van een 
dorpenstrategie. 

Per gemeente zijn zogenoemde 
‘sleutellocaties’ benoemd die door extra 
inzet versneld gerealiseerd moeten gaan 
worden. Om de betaalbaarheid van de 
woningen te garanderen, is afgesproken 
dat 30% in de sociale huur wordt 
gerealiseerd, 40% in middeldure 
huurwoningen en/of betaalbare 
koopwoningen.

Een woonzorganalyse biedt de basis  
voor de uitwerking voor de woonopgave 
van aandachtsgroepen, zoals ouderen, 
statushouders, arbeidsmigranten.
Ook zijn afspraken gemaakt over 
samenwerking, monitoring en sturing. 
Dat is een variant op de manier waarop 
Altena plaatselijk met partners  
afspraken maakt. 

Een woondeal biedt kansen, maar 
ook aandachtspunten: de rol van de 
gemeenteraad bij dit proces en blij-
vende aandacht voor het platteland. 
Ook de relatie met andere beleidsvelden 
(wonen-werken-bereikbaarheid) zijn 
immers thema’s die onlosmakelijk  
aan elkaar verbonden zijn.

“Noord-Brabant 
heeft een ambitie van 
130.600 woningen tot 

en met 2030.”

Door Henk Bulten, Wethouder ChristenUnie-SGP Doetinchem
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Houd de 
zaag scherp
met SGP Scholing! 

Er staan ook trainingen bij die interessant zijn voor 
mensen die zich al jaren inzetten voor de partij. 
Periodieke bijscholing houdt je scherp en het is 
meteen een mooi moment om te netwerken.

HET HELE JAAR DOOR
Voorheen organiseerde de SGP jaarlijks een regiotour. 
Op drie tot vijf plekken in het land konden 
bestuursleden, bestuurders en politici zich inschrijven 
voor een trainingsdag. In de nieuwe opzet van SGP 
Scholing kunt u zich het hele jaar door inschrijven. 
Zodra het minimale aantal aanmeldingen bereikt is, 
plannen we de training in en kiezen we voor de 
deelnemers een centrale locatie. 

BEGINSELEN, VAARDIGHEDEN EN VAKKENNIS
We bieden scholing in SGP-beginselen, vaardigheden 
en vakkennis. Denk bijvoorbeeld aan trainingen over 
het hanteren van de Bijbel in de politiek, het SGP-merk, 
de invulling van de functie van bestuurslid of raadslid/
Statenlid, debatteren, speechschrijven, snellezen, 
mediawoordvoering en ledenwerving.

MAATWERK
Hebt u als bestuur of fractie een specifieke 
scholingsvraag, zoals iets waar u in vastloopt of de 
uitdaging om invulling te geven aan permanente 
campagne? We horen het graag en proberen dan 
maatwerk te leveren. 

Ervaar hoe SGP Scholing werkt en enthousiasmeer 
mensen in uw omgeving. Graag tot ziens!

DOOR AFDELING COMMUNICATIE, VOORLICHTING EN VORMING

SGP’ers staan bekend om hun betrouwbaarheid en deskundigheid. Dat is iets 
om zuinig op te zijn! Graag investeert de SGP in haar mensen door permanent 

trainingen aan te bieden. Neem een kijkje op sgp.nl/scholing!

MEDIATRAINING
Wie bent u en wat doet u voor de SGP?
“Ik ben Lauren Zwemer en sinds een jaar ben  
ik raadslid voor SGP Houten, daarnaast ben ik sinds 
enkele maanden vicevoorzitter van SGP-jongeren.”

Waarom hebt u deze training aangevraagd?
“Ik nam deel aan een cursusdag die de SGP had 
georganiseerd voor (aankomende) raadsleden en 
volgde toen onder meer een mediatraining. Ik koos 
daarvoor, omdat ik wilde weten hoe ik om kon gaan 
met de lokale media.”

Hoe hebt u het ervaren? 
“Tijdens de training leerde je ook van andere 
deelnemers, van de fouten die zij maakten of  
juist de ervaring die zij hadden. We kregen ook 
praktische handreikingen mee voor woordvoering 
namens de SGP.”

BEKIJK ONS 
AANBOD: 
SGP.NL/

SCHOLING
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ONLINE TRAINING DEBATVAARDIGHEDEN
Wie bent u en wat doet u voor de SGP?
“Mijn naam is Klaas Huisbrink en sinds 2010 zit 
ik voor de SGP in de raad van Zwartewater-
land. Sinds 2018 ben ik fractievoorzitter.”

Waarom hebt u deze training aangevraagd?
“Sinds de laatste verkiezingen is de SGP de 
grootste fractie in de gemeenteraad van 
Zwartewaterland en maken we onderdeel uit 
van het college. Er is behoefte aan scholing, 
het verbeteren van debatvaardigheden en 
het structureren van de fractie. In overleg 
met de bestuurdersvereniging en de fractie is 
ervoor gekozen om een online training 
debatvaardigheden te volgen bij Debat.nl. In 

deze training, die een jaar duurt, komen 
verschillende debatvaardigheden uitgebreid 
aan bod.”

Hoe zijn uw ervaringen tot nu toe? 
“Een ervaren debattrainer leert ons hoe je een 
overtuigend betoog houdt, goed kunt inter-
rumperen/weerleggen en effectief je politieke 
invloed kunt vergroten. Elke deelnemer kan 
feedback vragen. Debatvaardigheden is nu 
een vast agendapunt van onze fractie-
vergaderingen. Iedereen is enthousiast om 
aan de slag te gaan met deze training en de 
SGP meer kleur op de wangen te geven in de 
gemeenteraad van Zwartewaterland.”

CAMPAGNE- EN MEDIATRAINING
Wie bent u en wat doet u voor 
de SGP? 
“Jan Hartog, lijsttrekker van SGP 
Groningen voor de verkiezingen van 
de Provinciale Staten.”

Waarom hebt u deze training 
aangevraagd?
“Omdat we als SGP voor het eerst 
meededen aan de Provinciale 
Statenverkiezingen in Groningen en 
hierdoor media-aandacht zouden 
krijgen. Verschillende mensen van 
onze lijst hadden geen ervaring met 
media. Een training zou ons helpen 
om beter voor de dag te komen.”

Hoe hebt u het ervaren?
“Ikzelf - iedereen trouwens - 
heb het als professioneel en 
bijzonder leerzaam ervaren. 
De training was een knappe 
benadering van de actualiteit en 
realiteit. Achteraf was ik verbaasd 
dat er zoveel concrete handvatten 
en situaties in die ene training 
behandeld werden. Los van de 
opgedane kennis en vaardigheden 
zorgde de training er bij vrijwel 
iedereen voor dat potentiële  
media-aandacht met wat meer 
zelfvertrouwen tegemoet gezien  
kon worden.”

TRAINING PERMANENTE CAMPAGNE
Wie bent u en wat doet u  
voor de SGP?
“Ik ben Johan Leendertse en ben 
secretaris van de plaatselijke 
afdeling van Zwijndrecht.”

Waarom hebt u deze training 
aangevraagd?
“We hebben de SGP uitgenodigd 
omdat we de communicatie naar 
onze achterban en de burgers van 
Zwijndrecht willen verbeteren. We 
willen daarmee zowel het 
raadswerk als de politieke 

activiteiten van de ChristenUnie-
SGP beter voor het voetlicht 
brengen.”

Hoe hebt u het ervaren? 
“We hebben ervaren dat we met 
de SGP-mensen een prettig, 
informeel gesprek kunnen voeren 
over de plaatselijke politiek. 
Tijdens dit gesprek hebben we 
allerlei mogelijkheden besproken 
waarbij mooie, nieuwe initiatieven 
op tafel kwamen met het oog op 
communicatie.”
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storingen

Onderhouden en  
optimaliseren

Besturings- 
systemen  

programmeren

Maasdijk 27, 4261 AC Wijk en Aalburg
info@hematech.nl | www.hematech.nl

De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl

Ons rekeningnummer is: NL96 RABO 0129 4451 18
t.n.v. Gereformeerde Bijbelstichting.

Samen met verschillende kerken en hulporganisaties verspreiden 
wij gratis Bijbels in vele landen van de wereld. 

Ook steunen wij diverse vertaal- en revisieprojecten: vertaling van 
de Bijbel in het Chinees, de revisie van de Spaanse Bijbel

(Reina-Valeravertaling) en het Hebreeuwse Nieuwe Testament
(Delitzschvertaling).

gbs.nl/steun-ons-werk/geef-een-gift/

Gods Woord
wereldwijd verspreid

Uw gift
is van harte

welkom!
Hartelijk dank!

Ds. G.J. Blankers

Nijverheidstraat 21 • Leerdam  
(0345) 61 01 55
www.gbs.nl

Verhalen uit het noorden 
van Syrië

In dit boekje neemt de her-
steld hervormde predikant 
ds. G.J. Blankers de lezer 
mee in zijn belevingen in 
dit door oorlogsgeweld 
getroffen gebied. De auteur 
beschrijft de verwoestende 
gevolgen van de zonde, 
maar wijst tevens op de
herstellende en onweer-
staanbare kracht van de 
Heere door Zijn Woord en 
Geest.

Nieuwe uitgave!
VAN DE GEREFORMEERDE BIJBELSTICHTING

Ds. G.J. Blankers 
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Gorz kwam in 2019 vanuit Roemenië naar Nederland om te werken. Hij kwam amper rond, 
maar Nederland bood goede perspectieven. Eenmaal hier aangekomen viel dat erg tegen. 
Zijn baas buitte hem uit. Hij moest een klein appartement delen met zeven anderen, sliep op 
een gammel bed en had geen fatsoenlijk sanitair. Toen in 2022 de gasprijzen stegen, leidde 
dat tot ontslag. Daarmee verloor Gorz niet alleen zijn baan, maar werd hij ook dakloos. 

 Door Jurrian Nijsse en Maurits Verhoeven Commissie Sociaal Economische Zaken

Een toekomstdroom  
vanuit een gammel bed

Een mooie bijdrage aan Nederland
In Nederland verblijven momenteel zo’n 750.000 
arbeidsmigranten. Zij leveren een grote bijdrage aan 
de economie. Netto levert dit de samenleving ruim 11 
miljard euro per jaar op. Daarnaast wordt de krapte op 
de arbeidsmarkt deels opgelost door arbeidsmigratie. 
Sommige sectoren, zoals de bollenteelt, zijn echt 
van arbeidsmigranten afhankelijk. Maar de vacatures 
in sectoren waarin veel tekorten zijn, zoals het 
onderwijs, zijn lastig te vullen met arbeidsmigranten.

De schaduwkanten
Arbeidsmigranten bevinden zich in een kwetsbare 
positie. Hun werkgever moet niet alleen zorgen voor 
werk, maar ook voor huisvesting. Arbeidsmigranten 
hebben daarom vaak een gecombineerd werk- en 
huurcontract. Vooral daar gaat een hoop mis. 
Een aanzienlijk deel van de werkgevers, vaak 
uitzendbureaus, verzaakt fatsoenlijk onderdak 
te regelen. Sommige arbeidsmigranten slapen op 
krakkemikkige, houten stapelbedden of hebben 
geen douche tot hun beschikking. Ook verblijven 
migranten vaak met te veel mensen op een te klein 
woonoppervlak. Wanneer ze door omstandigheden niet 
meer kunnen blijven werken bij hun huidige werkgever, 
belanden velen op straat. Naast de onbarmhartige 
situatie van het individu, brengt dit vaak ook overlast 
voor de betreffende gemeente met zich mee.

Betere regelgeving nodig
Het is aan de politiek om de nadelen van 
arbeidsmigratie te minimaliseren  

en de voordelen te behouden. Hiervoor is 
betere regelgeving vereist om uitbuiting van 
arbeidsmigranten tegen te gaan. De Nederlandse 
Arbeidsinspectie heeft nu onvoldoende middelen om 
dit probleem echt aan te pakken. Het kabinet bereidt 
momenteel een wetsvoorstel voor om uitbuiting 
strafbaar te stellen. Ook moeten uitzendbureaus 
aan voorwaarden voldoen voor het verkrijgen 
van een certificaat. Bureaus die geen certificaat 
bezitten mogen niet langer arbeidskrachten ter 
beschikking stellen. Ten slotte zijn er plannen 
om het huur-en werkcontract te scheiden, zodat 
arbeidsmigranten niet meteen dakloos zijn 
wanneer ze hun baan verliezen. SGP-jongeren 
is voorstander van deze maatregelen, omdat ze 
bijdragen aan het aanpakken van de misstanden in 
de uitzendbranche en onder arbeidsmigranten.

Conclusie
Arbeidsmigranten zijn belangrijk voor de 
economie, maar SGP-jongeren vindt dat de 
krapte op de arbeidsmarkt op andere manieren 
moet worden aangepakt. Arbeidsmigranten 
die wel in Nederland werkzaam zijn, moeten 
rechtvaardig en verantwoord worden behandeld.

Luister nu de SGPJ-podcast ‘Haags bakkie’!
In maart lanceerden we onze podcast ‘Haags 
bakkie’! In de podcast nemen Floris en Carla 
je mee naar Den Haag voor je maandelijkse 
portie politiek. In de eerste aflevering is Menno 
de Bruyne te gast. Luister via jouw favoriete 
podcastplatform of ga naar sgpj.nl/podcast. 



Iedereen is vast vóór natuur, 
dacht EU-commissaris Frans 
Timmermans waarschijnlijk.  

Hij gaf een voorstel daarom  
de aanlokkelijke naam: 
‘Natuurherstel’. 

Maar Europarlementsleden en 
ministers die dit plan lezen, 
ontdekken al snel de grote 
gevolgen: zo ongeveer alles zou 
moeten wijken voor de natuur.

Het EU-voorstel gaat veel verder 
dan de Natura2000-richtlijnen. 
Planten en dieren buiten de 
Natura2000-gebieden moeten 
meer bescherming krijgen. En 
niet zomaar de huidige planten 

en dieren: het voorstel mikt op 
herstel van planten- en 
diersoorten tot 70 jaar geleden. 
Dat is nogal een periode. Ziet u 
het voor u? Hoe is die extra 
natuur in te passen in ons land? 
De bevolking is in 70 jaar sinds 
1953 bijna verdubbeld: van  
10 naar 18 miljoen mensen! 

Met dit plan dreigt een 
stikstofcrisis 2.0. Als dit doorgaat, 
komt Nederland op een dubbel 
slot: naast het slot van de 
stikstofcrisis ook dat van  
EU-natuurherstel.

VERNATTEN
Alsof dat probleem al niet genoeg 
is, wil het voorstel ook onze 
veenweidegebieden ‘vernatten’. 
Het doel is zo de CO2-uitstoot te 
verminderen, die vrijkomt bij  
het verdrogen en inklinken van 
veengrond. Maar de vernatting  
is erg lastig: vooral voor 
melkveehouders en 
woningbouwers in met name  
het Groene Hart. Bovendien 
zijn er goede alternatieven in 
de maak, bijvoorbeeld via 
onderwaterdrainage.
 
Dan is er nog een staats-
rechtelijke hobbel. Volgens het 
voorstel moet elk EU-land de 
geplande maatregelen eerst 

voorleggen aan de Europese 
Commissie. Als die het niet 
goedkeurt, is een land in 
overtreding. Die machtspositie 
vinden we als SGP erg 
onwenselijk.

BALANS
Kortom, dit EU-voorstel voor 
natuurherstel klinkt leuk, maar 
meer balans is nodig. Dat 
evenwicht probeert de SGP aan  
te brengen nu het voorstel op  
de agenda staat van meerdere 
commissies in het Europees 
Parlement. Ik heb bijna 100 
wijzigingsvoorstellen ingediend. 
Mijn collega-Europarlementsleden 
schreven nog eens ruim 1100 van 
zulke amendementen. Dit is best 
veel, maar we moeten opboksen 
tegen een groene en linkse 
meerderheid die ‘natuurherstel’ 
boven alles wil stellen. 
 
Ik roep de Nederlandse regering 
op om ook kritischer naar dit 
voorstel te kijken. Een brede actie 
in zowel Europarlement als de 
EU-landen zelf is nodig. Anders 
zullen komende generaties zich 
verwonderd afvragen: hebben 
politici in 2023 welbewust zulke 
ingrijpende besluiten genomen  
of hebben ze zich laten leiden 
door een aanlokkelijke naam  
van het plan? 

“Zo dreigt een 
stikstofcrisis 
2.0”

28 EUROPA LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

Moet alles wijken 
voor natuurherstel 

anno 1953?
Woningbouw loopt nu al stroef door het juridische moeras aan stikstofregels. 
Helaas is vanuit de EU een nog ingrijpender maatregel onderweg. Die maakt 
woningbouw, landbouw en andere economische activiteit nog moeilijker. 
De SGP probeert meer balans aan te brengen.

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT
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Is er een kloof tussen de stad en het platteland? Die vraag kan naar mijn bescheiden mening het  
best worden beantwoord door mensen die zowel op het platteland als in de stad hebben gewoond, 
dan wel wonen. Ik dus, afkomstig uit de Zeeuwse kleipolder en nu alweer bijna 40 jaar Hagenaar. 

“In de stikstofwedstrijd tussen kabinet en 
boeren hebben de Nederlandse burgers 
massaal voor de boeren gekozen. Vanuit 
het niets werd BBB de grootste partij in 
alle provincies én in de Eerste Kamer.  
De BoerBurgerBeweging heeft haar naam 
waargemaakt: burgers zijn om de boeren 
heen gaan staan. Om het platteland en 
zich achtergesteld voelende regio’s en 
gemeenten. Boeren en burgers hebben 
zich in deze klimaatverkiezingen niet 
tegen elkaar willen laten opzetten.

LEVENSSTIJL
“De BBB-doorbraak zou men de ‘interne 
Brexit’ van Nederland kunnen noemen: 
een beweging van ‘take back control’ 
tegenover externe krachten die inbreuk 
maken op de levensstijl van de bestaande 
gemeenschap. De BBB-lijsttrekker van 
Overijssel hoorde ik zeggen: Overijssel is 
te mooi om zich door Brussel en Den 
Haag voorgeschreven te laten krijgen  
hoe we hier moeten leven.”

“Met name de enorme klimaat- en 
migratiedruk waaraan het land door het 

kabinet wordt blootgesteld, veroorzaakt 
‘samenlevingsstress’. Vooral ook omdat 
de effecten van klimaatbeleid en  
migratie uiterst onrechtvaardig 
uitpakken. Beleidsmakers verordonneren 
vanuit hun beeldschermwerkelijkheid  
hoe stikstofuitstoters zichzelf  
moeten opheffen. 

Van Europa moet er veel op 
klimaatgebied, en mag er weinig 
op migratiegebied. Progressieve 
hoogopgeleiden zijn een meester in 
het vinden van de ‘moral highground’: 
klimaat en migratie worden als morele 
deugthema’s ingezet, zonder veel 
zekerheid te bieden over de 
langetermijngevolgen voor economie 
en sociale samenhang.

De BBB-overwinning (…) is een correctie 
met terugwerkende kracht op de bizarre 
kabinetsformatie van het laatste 
Ruttekabinet. Het regeerakkoord kreeg 
destijds een triomfalistisch D66-stempel. 
Dat was het zoenoffer dat de VVD moest 
brengen voor het aanblijven van Rutte als 

premier. Het doorregeren van het 
afgetreden kabinet heeft rampzalig 
uitgepakt voor het politiek vertrouwen.  
De D66-ramkoers op klimaat, met  
stikstof als nieuw kroonjuweel, heeft de 
politiek-maatschappelijke scheidslijnen  
in Nederland extra op scherp gezet. 
Het heeft Nederland verdeeld in 
klimaatdeugers tegenover klimaat-
vervuilers, Randstad versus regio, sexy 
steden tegenover onpopulaire gemeenten, 
tevredenen tegenover ontevredenen.  
De aloude emancipatie-partijen PvdA  
en CDA moeten zich schamen geheel en  
al in de wereld van zelftevreden 
succesvollen te zijn terechtgekomen, 
zonder brugverbin-dingen naar de 
andere kant van Nederland.” 

Kloof zonder brugverbindingen

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Mijn antwoord: die kloof bestaat! Zet Caroline van der Plas 
naast Sigrid Kaag, en je ziet – en hoort! - het verschil. Na 
een monsteroverwinning wiegt en zingt de eerstgenoemde 
mee met een liedje dat wordt gespeeld en weet de 
laatstgenoemde van gekkigheid niet wat ze moet doen en 
gaat dansen op een tafel. Einde discussie. 

SCHOK 
Deze intro slaat uiteraard op de spectaculaire uitslag van 
de Statenverkiezingen. Politiek correct Den Haag, arrogant 
Hilversum en zelfvoldaan Amsterdam begrepen er niks van, 
het beste bewijs dat de kloof bestaat. Er werd zelfs 

gespeeld met de gedachte om de democratie maar af te 
schaffen, zoals referendumpartij D66 een paar jaar geleden 
het referendum onthalsde toen bleek dat de democratische 
uitslag de democraten niet zinde. Het wachten is nu op een 
initiatiefwet van D66/GL/PvdA waarin het algemeen 
kiesrecht wordt toegekend aan kiezers van D66/GL/PvdA. 

Een van de commentatoren die de klap van 15 maart  
recht deed, was René Cuperus. Ik weet niet waar hij 
woonde en woont, maar wel dat hij PvdA’er is dan wel  
was. In NRC-Handelsblad trok hij pijnlijke conclusies voor 
links-Nederland:



De een leest graag persoonlijke verhalen, 
de ander zoekt verdieping bij het nieuws. 
Maar allemaal hebben we behoefte aan goede, 
evenwichtige en eerlijke informatie. Aan zicht op 
het Bijbelse perspectief in ons bestaan.  

Het RD wil helpen verder te kijken dan jezelf. 

RD, de krant voor het hele verhaal.  

Scan mij

Het RD is er ook voor jou.
Ga naar rd.nl/banier
Ontdek het RD 4 weken lang vanaf 4 euro.

Gerjanne | Moeder en onderwijsassistente

Het RD heeft oog voor de 
ander en houdt me bij de les. 

www.vermogensraad.nl
0653989604

Hoe ziet úw 
financiële stip 
op de horizon
eruit?

Maak eerst een 
financieel plan.

Stip op de horizon: 
In je waarneming filteren op kansen 
en mogelijkheden om je doel te bereiken.

Richard van Willigen FFP CFP®

Certified Financial Planner
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Trouw van God

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter

Trouw moet blijken. Zo bleek bij de laatste verkiezingen (opnieuw!) 

de trouw van onze kiezers. Dit is reden tot dankbaarheid. Een sterke 

band van trouw geeft ook houvast voor de toekomst. 

Trouw blijkt het duidelijkst als de 
omstandigheden moeilijk zijn. Bij 
deze verkiezingen was er sprake 

van een enorm krachtenveld. Partijen  
die ingrijpende overheidsmaatregelen 
willen inzetten om -zoals zij dat zeggen - 
de natuur te redden, hebben 
indrukwekkende verhalen verteld.  
En aan de andere kant werd duidelijke 
taal gesproken om het platteland en de 
agrarische sector te beschermen. Een 
politieke aardverschuiving werd een feit. 
Helaas hebben andere christelijke partijen 
(grote) verliezen geleden. Ondanks al  
deze krachten hield de SGP stand.

Hieruit blijkt sterke steun voor het profiel 
van onze partij. Daarbij denken we aan 
een realistische kijk op natuurbeheer. 
Ook denken we aan een rechtmatige 
behandeling van onze agrariërs. Het 
belang van deze dingen is met deze 
uitslag krachtig benadrukt. Maar laat 
Bijbelvastheid het diepste motief mogen 
zijn dat ons verenigt. Een dergelijke koers 
heeft boven een goed perspectief een 
verborgen innerlijke kracht.

Boven de kiezerstrouw staat immers  
de trouw van God. Terwijl in het politieke 
landschap een aardverschuiving zich 
voltrekt, mogen we deze trouw 
opmerken. Dat maakt ons klein. Want in 
het licht van Gods trouw gaat het niet om 
de naam van onze partij. Evenmin tellen 
dan onze verdienstelijkheden mee.  
Hier toont de Heere Zijn onveranderlijke 
goedheid. De ervaring daarvan geeft 
hoop, die kenmerkend is voor het 

christelijk geloof. Het is de hoop op  
het Koninkrijk van God. Wie door het 
oprechte geloof in Christus begrepen is, 
mag nu al in Zijn vrede delen.

Zo kunnen de nieuwgekozen Statenleden 
bemoedigd verdergaan – en wij met hen. 
We mogen met vrijmoedigheid spreken 
over de rechtmatigheid van Gods Woord 
en Wet. Het is goed om het onderhouden 
daarvan vóór te leven en te bepleiten. 
Laten we verbinders zijn tussen onze 
naaste en het Bijbelse beginsel. Meer 
verbinding is hard nodig. Dat geldt niet 
alleen buiten, maar ook binnen onze 
achterban. Wilt u zich daar ook voor 
inzetten? Laat deze verkiezingsuitslag 
ons stimuleren. Het Bijbelse beginsel is 
het meer dan waard.

Deze verkiezingen zijn voorbij. Er is  
veel gebed geweest. Laat dat mogen 
blijven. Het is onmisbaar dat God Zijn 
trouw betoont aan onze overheid en  
ons volk. Ook voor ons als partij is  
dat onmisbaar. 
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SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

Israël 75 jaar
Voor de SGP is het geen vraag, dat is een wonder van formaat! 

Kees van der Staaij schrijft ter gelegenheid van dit jubileum een 

kernachtig bericht van nog geen 75 tekens op de sociale media: “Ondanks 

alle tegenstand, steeds moedig standgehouden. Een wonder!” (p. 19)

We hebben niemand gesproken 
die daar anders over dacht. 
Dat kunt u lezen in De Banier. 

Dominee Dekker schrijft in zijn meditatie 
over een bewarende God die Israël als Zijn 
oogappel behandelt, hen zoekt, leidt en 
onderwijst. (p. 5)

Onze oud-Europarlementariër Bas Belder 
beschrijft het historisch onvergelijkbare 
van deze bladzijde in de wereldgeschiedenis. 
Hij beschrijft in een introducerend artikel 
enerzijds de grote historische lijn, maar 
tegelijkertijd ook de doorwerking ervan in 
een individueel mensenleven. In de 
aangehaalde getuigen lees je vaak de 
dubbelheid van enerzijds de vreugde en 
dankbaarheid, maar anderzijds de hoge 
prijs van vrijheid. (p. 6)

Partijvoorzitter Van Meeuwen waarschuwt 
tegen het gevaar van de holocaustontkenning 
en beschrijft de strijd daartegen in het 
Europees Parlement. (p. 8)

Ter gelegenheid van het jubileum van 
Israël kregen wij de gelegenheid om voor 
De Banier en voor de partijdag te spreken 
met Israëls ambassadeur in Nederland, 
Z.E. Modi Ephraïm. (p. 11 en 24)

Het beeld van de spiegel staat vaak 
symbool voor reflectie. Dat gebeurt ook in 
deze Banier. Vicevoorzitter dominee 
Mulder houdt ons een spiegel voor en 
stelt de vraag wat wij daarin zien. (p. 31)
Jan Schippers van het Wetenschappelijk 

instituut voor de SGP duikt in de 
historische geschriften van de SGP en 
speurt eerlijk naar hoe wij over Israël 
spraken en ook of, en zo ja hoe, dat 
verschilt van het heden. (p. 14)

We krijgen ook een beeld geschetst vanuit 
Israël zelf. Zo’n 3.500 kilometer verder is 
het land Israël, het land van het wonder. 
Gaan daar profetieën in vervulling? De 
Nederlandstalige gids Aryel Tsion vertelt 
over zijn ervaringen. (p. 21)

De vraag of Israël onrechtvaardig wordt 
behandeld door het internationaal 
rechtssysteem wordt beantwoord door dr. 
Matthijs de Blois van Thinc. (p. 22)

Ook de fractie van het Europees 
Parlement, waar Bert-Jan Ruissen 
vicevoorzitter is van de Israëldelegatie 
beziet de status van Israël in de EU. “De 
EU-bestuurders geven Israël geen steun, 
maar de schuld.”

Wij hebben niet de gewoonte om een 
jubileum te vieren voordat de datum daar 
is, maar zodra deze editie verschijnt, 
kunnen we – bij leven en welzijn – 
herdenken dat onze voorman Kees van 
der Staaij een zilveren parlementariër is. 
25 jaar trouwe dienst! (p. 9)

Wij wensen u veel 
leesgenoegen en deze 
keer voegen we daar 
ook een Shalom aan 
toe! 
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“Hij vond hem in een land der woestijn,  
en in een woeste, huilende wildernis;  
Hij voerde hem rondom, Hij onderwees hem,  
Hij bewaarde hem als Zijn oogappel.”

Deuteronomium 32:10

Gods grote liefde voor 
Zijn volk Israël 

Het boek Deuteronomium is een afscheidslied van Mozes over de onbegrijpelijke, 
heerlijke, soevereine liefde van God tot Zijn volk Israël in de weg van het wonder. 

EEN ZOEKENDE GOD 
We mogen Mozes afscheidslied 

betrekken op hoe de Heere handelt 
met Zijn kinderen, maar we moeten 

niet vergeten dat Mozes allereerst 
spreekt tot het volk Israël. De Heere 

heeft naar dit volk gezocht in de 
woestijn, in de huilende wildernis 

met alle vijanden rondom. Daar bij 
de berg Horeb, mocht het volk 

horen: “Ik ben de Heere uw God, Die 
u uit Egypteland, uit het diensthuis 
heb uitgeleid.” Daar gaf God in Zijn 
opzoekende liefde Zichzelf aan een 
arm en een schuldig volk. Zo vindt 

de Heere nog Zijn kinderen in de 
woestijn, Joden en heidenen.

EEN LEIDENDE GOD 
“De Heere voerde Zijn volk rondom,” dat is de leiding van Zijn 

liefde! De weg, die God met Israël heeft gehouden - én nog 
houdt - is voor het menselijke verstand een raadsel. Na vele 

eeuwen en ontberingen mocht Israël in 1948 weer 
thuiskomen in het land, een Godswonder! God bereikt Zijn 

doel, al is het langs omwegen die voor ons mensen 
onbegrijpelijk zijn. Zoals het nodig was bij Israël, zo is het voor 

Gods kinderen nodig om van dag tot dag geleid te worden.
 

EEN ONDERWIJZENDE GOD 
Mozes mag zingen van een God, Die liefdevol onderwijst:  

“En Hij onderwees hem.” De Heere was ook Israëls 
Onderwijzer. Om onderwijs te geven is liefde nodig en  

veel geduld. In Zijn afscheidsrede mag Mozes wijzen op de

Messias. God zal in de volheid des 
tijds Zijn Zoon in de wereld zenden 
als de allerhoogste Profeet en 
Leraar: “Een Profeet, uit het midden 
van u, uit uw broederen, als mij, zal 
u de HEERE, uw God, verwekken; 
naar Hem zult gij horen” (Deut. 
18:15). Wat is de beste plaats om 
door de Heere onderwezen te 
worden? Aan Zijn voeten. 
Dat zou ook nu voor Israël de 
beste plaats zijn.

EEN BEWARENDE GOD 
De Heere heeft dat volk bewaard  
als Zijn oogappel en ze uit de 
verstrooiing teruggebracht in het 

land. De staat Israël mag nu 75 jaar bestaan. Dat is Gods 
bewarende hand. Want hoeveel Hamans zijn er niet 
opgestaan in de geschiedenis tot vandaag de dag? Echter, 
Gods Welbehagen blijft Zich uitstrekken naar het volk van 
Israël. Hij zal Zijn beloften vervullen op Zijn tijd en wijze.  
Wat zal dat een heerlijke dag zijn voor Israël, maar ook  
voor Gods Kerk. 

Het volk Israël zál komen tot de kennis van Hem Die ze 
doorstoken hebben. Wat zal dat een onbeschrijflijk 
moment zijn, met weeklage en geween. Wat zullen ze de 
Naam van Jezus, hun Messias, grootmaken, als nooit 
tevoren. Dan zullen ze getuigen van deze woorden uit het 
afscheidslied van Mozes:  De Heere heeft ons gevonden in  
de woestijn, Hij heeft ons geleid, Hij heeft ons onderwezen  
en Hij heeft ons bewaard als Zijn oogappel! 

DS. M.L. DEKKER
Nazareth
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De ‘heroprichting van de Joodse staat in het land van zijn 
vaderen’ bracht deze ooggetuige in ware vervoering: “De 
geschiedenis van de mensheid is zeer oud en zeer rijk aan 
velerlei gebeurtenissen, maar niets kan worden vergeleken met 
de terugkeer van de Joden in hun Heilige Land. Wie dat heeft 
meebeleefd, moet zich wel als uitverkoren beschouwen.”

Let wel, de ooggetuige spreekt in één adem evenzeer over  
de bijzonder hoge prijs die het Joodse volk hiervoor betaalde. 
En dat van meet af aan. Een harde overlevingsstrijd tegen  
een vijandige Arabische overmacht wachtte immers direct na 
14 mei 1948. Op Israëls onafhankelijkheidsverklaring volgde 
Israëls onafhankelijkheidsoorlog.

HERSTEL VAN DE JOODSE STAAT
Deze historische terugblik drukte de Illustrierte Neue Welt in 
haar jubileumnummer “75 jaar Israël” af. Geen gewoon 
tijdschrift overigens, gesticht blijkens haar ondertitel door 
niemand minder dan Theodor Herzl (1860-1904), de vader  
van het zionisme als politieke beweging. Zijn brochure Der 
Judenstaat legde daarvoor het theoretische fundament:  
“De gedachte die ik in dit geschrift vastleg, is eeuwenoud.  
Het herstel van de Joodse staat.”

Inderdaad, de Joodse natie, diasporavolk bij uitstek na verlies 
van tempel en politieke soevereiniteit, verloor nimmer haar 
nationaal bewustzijn. In de gebeden uitte zij de eeuwen door 
het verlangen naar een nationale herleving in eigen land: 
“Heere, herbouw Jeruzalem spoedig in onze dagen”. En op de 
beide Paasavonden klonken deze slotwoorden: “Het volgende 
jaar in Jeruzalem”. Drie keer per dag baden Joden in de 
diaspora om een terugkeer naar Jeruzalem, waarvoor de  
berg Zion symbool stond. Het begrip zionisme vindt hier  
zijn oorsprong.

Terwijl de Joodse immigratie (alia) naar het Beloofde Land al 
vanaf 1882 begonnen was, kreeg de zionistische beweging een 
enorme impuls door de Britse belofte (Balfour Declaration, 
1917) van een ‘nationaal tehuis in Palestina’ voor het Joodse 
volk. De toezegging toch van een relevante grootmacht. 
Bovendien kwam Palestina onder Brits mandaatsbestuur  
na de Eerste Wereldoorlog.

Echter, al snel verscheen een teken aan de wand. Zo maakte de 
toenmalige Britse minister van koloniën, Winston Churchill, in 
1922 officieel in een Witboek duidelijk dat het niet de bedoeling 
was Palestina ‘zo Joods te laten worden als Engeland Engels is’. 

Historisch onvergelijkbaar, dankzij Gods genade en hulp

“Een wonder, voor ons allen. Je kunt dat eigenlijk niet schilderen, er zijn geen 
woorden voor.” Zo diep, zo innig beleefde een tijdgenoot de proclamatie van de 

staat Israël, 14 mei 1948. Bij Israëls 75e verjaardag passen ook de dankwoorden 
van dezelfde Jodin voor Gods genade en hulp bij al ’s lands ‘enorme 

verworvenheden’ in de voorbije decennia.

DOOR BAS BELDER 
HISTORICUS EN OUD-EUROPARLEMENTARIËR

israël
75 jaar
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Onder toenemende druk en 
gewelddadige agressie van Arabische 
zijde met de grootmoefti van Jeruzalem 
in de hoofdrol discussieerde het Britse 
parlement 9 november 1938 opnieuw 
over een verdelingsplan van Palestina in 
een Arabische en Joodse staat. Op 
dezelfde dag brandden in nazi-Duitsland 
de synagogen en werden tienduizenden 
Duitse Joden in concentratiekampen 
opgesloten. “Nog konden zij vrijkomen, 
op voorwaarde dat zij een inreis-
vergunning voor een land hadden”, aldus 
historicus Michael Brenner. “Uitgerekend 
in deze situatie sloten de poorten van 
Palestina zich steeds dichter.”

Hitlers overname van de macht in 
Duitsland (1933) en de daarmee 
verbonden dreiging voor de buurlanden 
leidden in 1933 tot ongeveer 37.000 
Joodse nieuwkomers in Palestina, voor 
1934 waren dat er 45.000 en het jaar 
daarop 66.000. In drie jaren verdubbelde 
zich bijna de Joodse bevolking in 
Palestina, tot groeiend ongenoegen  
van de Arabische bevolking. 

BEPERKTE IMMIGRATIE
De notoir antisemitische moefti van 
Jeruzalem verklaarde zelfs het 
zionistische project voor mislukt.  
Dat diende zijns inziens onverwijld te 
worden afgebroken. Met het oog op  
het toespitsende conflict met de 
fascistische mogendheden op het 
Europese continent vreesde Londen  
voor zijn machtspositie in het Midden-
Oosten en beperkte de Joodse 
immigratie vanaf 1936 allengs en na 
1939 zelfs bijzonder drastisch. Voor de 
periode 1939-1944 werd een totaal 
quotum van 75.00 Joodse immigranten 
vastgesteld waarna geen enkele Jood 
meer zonder Arabische toestemming in 
Palestina zou worden toegelaten…

Israëls eerste premier, David Ben-Gurion, 
vatte de nieuwe situatie aldus samen: 
“Eeuwenlang vroegen de Joden in hun 
gebeden: ‘Wanneer zal er weer een staat 
zijn voor ons volk?’ Maar niemand zou er 
toen aan hebben kunnen denken de 
vreselijke vraag te stellen: ‘Zal ons  

volk er nog zijn, wanneer deze staat  
zal ontstaan?’”

En toch, en toch, kwam die Joodse staat 
er met een Joods volk! Bij dat politieke 
besluit woog een morele factor zeker 
zwaar. Dat was de gedwongen 
vasthouding in Duitse en Cypriotische 
interneringskampen van Holocaust-
overlevenden om hun aankomst in  
het Beloofde Land te verhinderen. 

ONVOORWAARDELIJKE STEUN
En nu een cruciale vraag: wat  
betekent 75 jaar Israël voor de SGP? 
Onveranderlijk luidt dan ons antwoord: 
onvoorwaardelijke steun aan veiligheid 
en welzijn voor de Joodse staat en zijn 
inwoners. Gelet op de genocidale 
intenties en moorddadige acties van de 
Islamitische Republiek Iran en haar 
soennitische en sjiitische bondgenoten  
in de regio is en blijft deze doelstelling 
acuut actueel!

De Israëlische expert voor het Midden-
Oosten, Martin Kramer, publiceerde 
recent de persoonlijke terugblik “Israel 
from 25 to 75”. Als 18-jarige woonde hij 
met zijn ouders een grootse militaire 
parade bij ter gelegenheid van Israëls 
zilveren jubileum. Een dag om nooit te 
vergeten, schrijft Kramer. “Een dag van 
onovertroffen trots op Israël. En ook, als 
we zouden ervaren, een dag van 

onovertroffen overmoed.” Niemand kon 
op die dag vermoeden dat vijf maanden 
later, op Jom Kippoer (6 oktober), de 
Joodse staat in een ware overlevingsstrijd 
werd gestort door de gecombineerde 
verrassingsaanval van Egypte en Syrië.  
Veel soldaten, die maanden eerder 
paradeerden in Jeruzalem, sneuvelden.

“Waarom ik dit verhaal nu vertel? 
Israël heeft niet het meest te vrezen  
van onzekerheid, maar van overmoed”, 
beklemtoont Kramer. Daarom kan hij 
zich prima vinden in de roerige én 
reflectieve stemming bij de viering van  
75 jaar Israël.

WAAKZAAM BLIJVEN
Zeker, Israël heeft veel te vieren, zegt 
Kramer er direct bij. “We moeten onze 
kinderen en kleinkinderen het 
onverklaarbare uitleggen: hoe een 
gekweld volk van de stortplaats van  
de geschiedenis oprees en zichzelf 
herbouwde tot een onafhankelijke  
staat en welvarende natie, tegen alle 
verwachtingen in. Echter, Israëli’s moeten 
ook waakzaam blijven.” En wij als SGP’ers 
met hen! 



Anti-Israël in Brussel
We vielen met onze neus in de boter. Als hoofdbestuur brachten we kortgeleden 
een bezoek aan het Europees Parlement in Brussel. Na binnenkomst werden we 
direct naar een grote vergaderzaal geloodst waar we onze vertegenwoordiger 
Bert-Jan Ruissen zagen functioneren als voorzitter.

We schoven in de bankjes  
en hoorden de discussie 
aan over… toenemend 

antisemitisme in Europa. Daar schrik je 
wel van. Diepe indruk maakte de bijdrage 
van een Duitser. Ondanks de holocaust 
zit het antisemitisme nog diep in de 
genen van het Duitse volk. De Joden 
worden door velen nog steeds als een 
gevaar voor de wereldvrede gezien.  
Als het niet goed gaat in het land krijgt 
 de Joodse minderheid al eeuwenlang  
de schuld! De schaamte klonk door  
zijn woorden heen. 

HOLOCAUST
Dit zien we niet alleen in Duitsland. In het 
door Bert-Jan kundig geleide debat 
werden deze gedachten bevestigd door 
verschillende andere vertegenwoordigers 
uit diverse landen. Ook in Afrika neemt 
het antisemitisme toe. En laten we maar 
eerlijk zijn: in Nederland wijzen de cijfers 
dezelfde kant uit. Dit gaat tot en met de 
gedachte dat de holocaust gewoon niet 
waar zou zijn. Je verstand staat hier toch 
stil! Op onze vraag aan Bert-Jan, later op 

de dag, of dit antisemitisme ook 
merkbaar is onder de 705 leden van  
het Europees Parlement antwoordde hij 
bevestigend. In de debatten over Israël 
merk je die anti-houding heel goed. 
Daarom vraagt hij regelmatig het woord 
over dit thema.

CHRISTENVERVOLGING 
Naast de woordvoering over landbouw 
en visserij en vele andere onderwerpen 
kaart Bert-Jan Ruissen onderwerpen  
aan als: christenvervolging en abortus 
dat een mensenrecht zou moeten 
worden. Hij wordt hierin gesteund  
door een beperkt aantal christelijke 
vertegenwoordigers uit Europa. 
Nieuw voor ons was de discussie rond 
de ‘regenboogfamilie’ in Italië. Wat dat is 
hoef ik, denk ik, niet uit te leggen. Die 
‘familie’ wordt in Italië niet erkend, maar 
in het EP ontstaat hier een fel debat.  
Dit zou niet meer van deze tijd zijn.  
Waar bemoeit Europa zich eigenlijk mee?! 
Daar legt onze vertegenwoordiger dan 
ook de vinger bij. Dat geldt bij ethische 
onderwerpen, maar natuurlijk ook  
bij de (te) grote invloed van Europa bij 
veel onderwerpen, zoals bij het 
landbouwbeleid en de desastreuze 
neergang van onze visserij. Ga maar eens 
praten met onze boeren of onze vissers. 

Hier laat de SGP terecht een zeer 
eurokritisch geluid horen. 

MOED
Bij bepaalde onderwerpen klinkt  
ook het Bijbelse geluid. Dat gebeurt in 
het Europees Parlement bijna nooit.  
Bert-Jan mag het doen! Soms gaan de 
wenkbrauwen dan omhoog en leidt het 
tot afkeuring. Soms is er ook instemming. 
We voelden als hoofdbestuur de grote 
spanning die dit alles teweegbrengt.  
Daar is moed voor nodig. Meer nog, daar 
is gebed voor nodig! Bij de afsluiting van 
ons bezoek klonk dan ook een 
indringend smeekgebed voor Bert-Jan  
en al zijn medewerkers op die eenzame 
plek daar in Brussel. Bidt u alstublieft  
ook voor hen? Opdat de SGP standvastig 
ons eigen christelijk geluid mag laten 
horen in Europa. “Ook als dat leidt tot 
opgetrokken wenkbrauwen”, zoals  
Bert-Jan Ruissen schreef in het laatste 
nummer van Zicht.

“De holocaust 
gewoon niet waar…?”

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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Des te uitzonderlijker is het dat er Kamerleden zijn die langer 
op hun post blijven. ‘Onze’ Kees van der Staaij bereikte op 
vrijdag 19 mei jongstleden de mijlpaal van 25 jaren. Drie 
SGP’ers gingen hem daarin voor. Dat waren ds. Zandt,  
ir. Van Dis en ir. Van der Vlies. Ook zij zaten meer dan 25 jaren 
in (toen nog) de groene bankjes, de blauwe zetels van nu.  
Ds. Zandt mocht zijn ambt uiteindelijk ruim 35 jaren vervullen, 
Van Dis 33 en Van der Vlies 29. 

ZILVEREN JUBILEUM
Bij het zilveren jubileum van de voorgangers van onze huidige 
voorman werd op verschillende manieren stil gestaan, zowel 
in de Tweede Kamer als in de partij, met name de Banier. Zo 
kreeg ir. Van der Vlies ter gelegenheid van zijn jubileum van 
Kamervoorzitter Weisglas een zilveren koets en werd ds. Zandt 
door Voorzitter Kortenhorst een koninklijke onderscheiding 
opgespeld. Daarover is nog een aardige anekdote bekend. Op 

de receptie kwam ook de journalist Henry Faas ds. Zandt de 
hand schudden. Faas werkte bij de Volkskrant, toen nog heel 
Rooms-katholiek. Faas zei daarover later: “Ik stak mijn hand uit. 
Zandt keek mij moeilijk aan. “Wie bent U?” “Faas van de 
Volkskrant”, zei ik. Hij aarzelde even, maar toen, met een gebaar 
alsof hij de prachtigste zelfoverwinning van zijn leven had 
behaald, stak hij zijn hand uit en zei: Vooruit, vandaag is het 
feest.” Dit verhaal wordt nog af en toe aangehaald om aan te 
geven dat SGP’ers streng (kunnen) overkomen, maar ‘in het 
echt’ erg beminnelijk zijn. 

Op het zilveren jubileum van Kees hopen we in de volgende Banier 
uitgebreider terug te komen. Omdat de kopij voor deze Banier 
moest worden ingeleverd vlak voor de officiële jubileumdatum, is 
ervoor gekozen in het juni-nummer wat uitgebreider stil te staan bij 
onze ‘zilveren’ fractievoorzitter. Om tóch alvast iets te laten zien, 
twee sprekende plaatjes.

Kees kwarteeuw 
KAMERLID

De gemiddelde zittingsduur van een Kamerlid is tegenwoordig zo’n 5 à 6 jaren. 
Dat komt niet alleen door de kiezers, die steeds vaker snel zijn uitgekeken op politici 
en partijen, maar ook door de hoge werkdruk van parlementariërs waarvan verwacht 

wordt dat ze 24 uur per dag, zeven dagen in de week ‘aan staan’.

Kees van der Staaij als beginnend jong Kamerlid. Ook toen al actief 
argumenterend en discussiërend bij de interruptiemicrofoon. 

In 2019 stond het Bijbelverhaal over de ‘verloren zoon’ centraal in de SGP-
bijdrage bij de algemene beschouwingen. Het gelijknamige schilderij van 

Rembrandt diende daarbij als illustratie.

MENNO DE BRUYNE
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“Als je in Israël een realist 
wilt zijn, móét je wel 
in wonderen geloven”

Op de receptie van de Israëlische ambassade was het indrukwekkendste moment de 
harmonische samenklank van twee volksliederen, gebroederlijk bij elkaar: het Israëlische 

volkslied Hatikva en het Nederlandse Wilhelmus. 

“Zolang het oog naar Sion kijkt, is onze hoop nog niet verloren. De hoop die al 
tweeduizend jaren leeft. Een vrij volk te zijn in ons land, het land van Sion en Jeruzalem.” 

Als je het Hebreeuws (Ivriet) niet machtig bent, is het moeilijk om de betekenis direct 
mee te krijgen, maar een volkslied heeft de misschien wel unieke kracht om je te laten 

voelen wat je met het verstand niet helemaal begrijpt.

Het mooie van de twee volksliederen die samen werden opgevoerd, is ook dat het 
de band tussen Israël en Nederland laat voelen. Je zou kunnen zeggen dat  dit een 

alternatieve vertolking is van het ‘Israëlstandpunt’ van de SGP. 

Een interview met de Israëlische ambassadeur 
in Nederland, Modi Ephraïm.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD 
EN FEMKE VAN AMERONGEN

75E ONAFHANKELIJKHEIDSDAG, 
‘JOM HAÄTSMAOET’
Op de vijfde dag van de maand iar 
van het jaar 5708 van de 
Hebreeuwse kalender leest David 
Ben-Gurion de onafhankelijkheids-
verklaring voor. Na ondertekening is 
de staat Israël een feit. Die datum 
viel samen met 14 mei 1948 van 
onze kalender. Omdat de Hebreeuwse 
kalender anders werkt dan de onze, 
viel de 75e onafhankelijkheidsdag dit 
jaar op 26 april. 
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De dag voor de receptie mochten we op 
bezoek bij Zijne Excellentie Modi 
Ephraïm, ambassadeur van Israël in 
Nederland. Hoe zal het voor hem zijn om 
zo’n bijzonder jubileum mee te maken? 
En hoe is het voor zijn land, Israël? 

Wat betekent het voor u en voor uw land 
om het 75-jarig jubileum te herdenken 
en te vieren?
“Zoals jullie weten is de geboorte van de 
staat Israël geen gemakkelijke geweest 
en de groei al evenmin. Het geeft ons 
gemengde gevoelens, want enerzijds is 
er natuurlijk de grote vreugde vanwege 
dit fantastische jubileum, maar 
anderzijds hadden we onlangs ook de 
herdenking van de holocaust. Daarnaast 
was er, net als de dodenherdenking in de 
Nederlandse situatie, een herinneringsdag 
vlak voor de feestdag van de 
onafhankelijkheid. We herinneren daarbij 
dat we door de verschrikkingen van de 
Tweede Wereldoorlog een derde van ons 
volk zijn verloren. Van de Nederlandse 
Joden zijn er meer dan 100.000, dat is meer 

dan 70% omgekomen.Dankzij God hebben 
wij vandaag, 75 jaar later, ons thuisland, een 
stabiele en levendige democratie in het 
Midden-Oosten, in Israël.”

En hoe ervaart u het persoonlijk?
“Het is natuurlijk heel fijn om een eigen 
land te hebben! Na vele jaren van 
verstrooiing was er in 1948 eindelijk weer 
een veilige haven waar de Jood naar 
terug kon gaan. Mijn vader Abraham was 
een Bulgaarse Jood en mijn moeder Ruth 
een Roemeense Jodin. Mijn opa werd 
vermoord in Roemenië. In de jaren 40 
van de vorige eeuw was de onveiligheid 
in Europa zo groot dat mijn voorouders 
terug wilden naar Israël. Iedere Jood 
weet nu dat ze een veilige plek hebben, 
want een eigen staat kan haar inwoners 
beschermen en is niet afhankelijk van 
anderen bij de bescherming van zijn 
eigen volk.”

Bij de totstandkoming van de staat 
Israël las David Ben-Gurion de 
onafhankelijkheidsverklaring voor.  

Wat betekent ‘onafhankelijkheid’ in  
uw ogen?
Onafhankelijkheid betekent vrijheid. 
Vrijheid van godsdienst, zelfbeschikking 
over eigen doen en laten, persvrijheid – 
belangrijke waarden voor een land. Echte 
onafhankelijkheid betekent ook dat je de 
waarden waar je voor staat kunt 
ontplooien. Bij de onafhankelijk-
heidsviering in Israël worden er jaarlijks 
twaalf mensen uitgekozen (verwijzend 
naar de twaalf stammen) die hebben 
bijgedragen aan het verwezenlijken van 
onze waarden en die daarmee de wereld 
een stukje proberen te verbeteren. Die 
houding doet denken aan de houding 
van de mensen die in de Tweede 
Wereldoorlog de moed hadden om, 
ondanks gevaar voor hun eigen leven, de 
juiste keuzes te maken. Met een citaat uit 
de Talmoed (de Joodse mondelinge 
overleveringen) zou je kunnen zeggen: 
‘Wie één mens redt, redt de hele wereld’.”

Onze politiek leider Kees van der Staaij 
zei op jullie onafhankelijkheidsdag in 
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een bericht: “Ondanks alle tegenstand, 
steeds moedig standgehouden. Een 
wonder!” Hoe beleeft u dat?
“Nou, ik ben het helemaal eens met onze 
vriend en jullie partijleider, Kees van der 
Staaij. Ik waardeer zijn vriendschap en 
steun enorm. Wat hij zei, herinnert mij aan 
wat David Ben-Gurion, de oprichter van de 
staat Israël, zei: ‘Als je in Israël een realist 
wilt zijn, móét je wel in wonderen geloven’.”

Als u zegt dat het een wonder is, kunnen 
we dan stellen dat u Gods hand in de 
geschiedenis ziet, in de geschiedenis van 
de Joodse staat?
“Zeker, absoluut! Als je vandaag de dag 
naar Israël kijkt en bedenkt dat er 
ondanks de kleine bevolkingsaantallen in 
het jaar 1948 toch werd standgehouden, 
kun je dat niet ontkennen. We moesten 
helaas het hoofd bieden tegen een 
zevenvoudige Arabische strijdkracht, 
maar we hebben toch overleefd.  
Ook tijdens het bestaan van Israël, 
waarin we oorlogen en bedreigingen 
kenden, hebben we standgehouden. Het 
is een wonder en we waarderen het 
enorm. Daarom gaan we ook naar de 
synagogen hier in Nederland, in Israël en 
over de hele wereld.”
 
In het Jodendom zijn cultuur en religie 
erg met elkaar verweven. Welke plaats 
heeft religie in uw leven?
“Ik ben geen orthodoxe jood, maar de 
Joodse traditie ligt mij na aan het hart. Ik 
houd de sabbat. Dat is ook de reden dat 
ik niet op jullie jaarlijkse partijdag kon 
komen. Ik onderhoud ook een goede 
relatie met onze rabbijnen en hecht veel 
waarde aan het in leven houden van de 
Joodse traditie in Nederland. Op dit 
moment leven er zo’n 40.000 Joden in 
Nederland. Die Joodse gemeenschap 
vormt een belangrijke brug tussen beide 
landen. Het helpt om de landen aan 
elkaar te binden. Dat geldt niet alleen 
voor de studenten en de werknemers in 
de hightechindustrie, maar ook voor de 
Joodse cultuur. Je moet je voorstellen dat 

je in Israël niet uniek bent in het 
praktiseren van wie je bent als Jood, 
maar hier is dat anders. Hier ben je 
uniek. Dat vraagt om zelfbewustheid, 
toewijding en dat is een uitdaging, zeker 
omdat niet iedereen het waardeert.”

U sprak zojuist over vriendschap. 
Hoe belangrijk is die voor Israël?
“De vriendschap tussen Nederland en 
Israël is erg belangrijk. Toen ik hier naar 
Nederland kwam, ervoer ik hoe 
belangrijk het bondgenootschap tussen 
de tweede landen was in historisch 
perspectief en hoe dat ook nu nog zo is. 
Er is een historische band tussen de 
beide landen. Nederland steunde Israël 
na de Zesdaagse Oorlog. Dat waardeerde 
Israël heel erg. We ontdekten ook veel 
overeenkomsten tussen de twee landen, 
die ons helpen om een goede 
samenwerking te creëren, niet alleen 
tussen de parlementen, maar ook tussen 
de twee volken.”

Uw volkslied spreekt over de hoop 
(hatikva), ‘onze hoop is nog niet 
verloren’. Als u denkt aan hoop, 
wat betekent dat voor uw 
toekomstverwachting?
“Bij deze vraag moet ik denken aan mijn 
oude werkgever. Ik mocht een tijd de 
persoonlijke adviseur zijn van Israëls oud-
president Shimon Peres. Een uitspraak 
van hem is: ‘Optimisten en pessimisten 
sterven op dezelfde manier, maar ze 
leiden heel verschillende levens’. 
Als we het over de Joodse mensen 
hebben en over Gods hand, dan denk ik 
dat hoop een heel belangrijk onderdeel is 
van de Joodse natuur. Het zit in ons 
wezen. De hoop op een betere toekomst, 
de hoop dat ondanks alle moeilijkheden 
die we moeten ondergaan, een betere 
toekomst zal worden bereikt. Ik denk dat 
deze hoop ons levend hield tijdens de 
Tweede Wereldoorlog. Deze hoop 
houdt ons ook vandaag nog levend, 
mede door de steun van onze vrienden 
in Nederland. 

Meer van het gesprek met de Israëlische ambassadeur vindt u op onze website sgp.nl. 
Een klein deel vindt u ook op ons YouTubekanaal, waarop het videogesprek met de 
ambassadeur voor de partijdag van 2023 is geplaatst.

DE BANIER IN 1948
Na de Tweede Wereldoorlog 
was De Banier teruggekomen 
als weekblad, vanwege de 
papierschaarste. Het plan was 
om weer terug te gaan naar een 
dagblad, maar dat is er niet 
meer van gekomen.

Het gevolg voor de verslaglegging 
van de situatie in het Midden-
Oosten was dat er een 
vertraging was. Dat is meestal 
niet erg, maar de vreugde van 
de eigen staat voor Israël had 
daardoor niet eens een kans in 
De Banier, want direct na de 
onafhankelijkheidsverklaring, 
kwam de onafhankelijkheidsoorlog.  
Dominee Zandt beschreef dit in 
zijn Buitenlands Overzicht als 
een situatie van ‘grenzeloze 
verbittering’. Hij zag dat er 
partijen waren die op de hand 
van de Arabieren waren, maar 
hij zag ook steunbetuigingen 
voor de Joden en ‘volle 
sympathie voor de Joodse staat’ 
en het door de Joden willen 
‘vestigen in een eigen vaderland, 
hetgeen ongetwijfeld de volle 
instemming zal hebben van een 
ieder, die met Gods Woord 
enige rekening houdt.’
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De Joodse gemeenschap in Amsterdam 
groeide sterk in de 17e eeuw. De Joden 
die in Portugal door de inquisitie werden 
vervolgd, namen de wijk naar ons land. 
Hier konden ze veilig wonen. Dat spreekt 
niet vanzelf, weten we uit de 
geschiedenis. Want toen kort voor de 
Tweede Wereldoorlog steeds meer Joden 
uit Duitsland een veilig heenkomen 
zochten, konden ze in geen enkel 
Europees land terecht. Ook niet in 
Nederland. De SGP-fractie in de Tweede 
Kamer toonde zich kritisch over de anti-
Joodse maatregelen in Duitsland, maar 
steunde tegelijk het anti-

immigratiebeleid. “En toch, Mijnheer de 
Voorzitter, de volharding in de weg, 
waarin de Joden de beloofde Messias 
verwerpen, maakt het menigmaal zo, dat 
de volken, waarbij zij schuiling gevonden 
hebben, hen uitwerpen”, zo stelde ds. 
Kersten op 2 december 1938 in de 
Tweede Kamer. En dat was ná de 
rampspoed van de ‘Kristallnacht’ in 
november. Iets om je als SGP’er schuldig 
over te voelen, toch?
Verandert deze houding van de SGP na 
de oorlogsjaren? Ja, daarover later meer. 
Vreemd genoeg staat er in De Banier van 
15 januari 1953 een soortgelijke 

Eind april bezocht ik de Portugese synagoge in Amsterdam. Een 
indrukwekkend monumentaal gebouw uit 1675. Het grondplan vertoont een 

gelijkenis met dat van Salomo’s tempel die eeuwen terug in Jeruzalem stond.

Sympathie voor het Joodse 
volk en de staat Israël

DOOR JAN SCHIPPERS 
DIRECTEUR WI-SGP
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argumentatie als die uit 1938. Terwijl er 
kritiek wordt geuit op het groeiend 
antisemitisme in de communistische 
Oost-Europese landen, staat er toch dit: 
“Niet dat wij enige haat of afkeer tegen 
een Jood of het Jodendom willen 
verwekken. Integendeel! Met de apostel 
Paulus achten wij om der vaderen wil de 
Joden de beminden. Maar anderzijds 
moet er toch op gewezen worden hoe de 
vloek, welke de Joden zichzelf op de hals 
haalden, toen zij voor de rechter Pontius 
Pilatus riepen: ‘Zijn bloed kome over ons 
en onze kinderen!’ zich eeuw in eeuw uit 
over hen voltrekt.” Met andere woorden: 
als gevolg van hun verwerping van Jezus 
als de Messias hebben de Joden zichzelf 
allerlei ellende berokkend. Op de 
achtergrond resoneert hier de gedachte 
dat de christelijke kerk in de plaats van 
Israël is gekomen (de vervangingsleer). 
Daardoor krijgt Mattheüs 27:25 een heel 
verkeerde uitleg. Inmiddels hebben we 
daar oog voor gekregen. Maar is de SGP 
dan pas na 1953 anders over het Joodse 
volk en de staat Israël gaan denken? Op 
basis van onderzoek van de partijredes 
van ds. Zandt en ds. Abma trok ik in 2017 
de conclusie dat de wending in 1968 ligt. 
Maar na lezing van de bijdragen in de 
rubriek ‘Buitenlands overzicht’ in De 
Banier blijkt dit toch anders te zijn.

MEI 1948 EN DAARNA
Over de bijzondere gebeurtenissen in de 
meimaand van 1948 schrijft Zandt met 
enige distantie: “Nog geen dag nadat de 
nieuwe Joodse staat afgekondigd was, 
zijn de Arabische legers Palestina 
binnengetrokken.” De onafhankelijk-
heidsoorlog typeert Zandt als ‘een strijd 
op leven en dood’ tussen Joden en 
Arabieren. Zijn kritische toon over de rol 
van de Verenigde Naties springt in het 
oog. Zandt begrijpt goed dat de 
strijdende partijen zich niets van deze 
instelling aantrekken, wegens de 
eindeloze deliberaties tussen Amerika, 
Sovjet-Unie, Groot-Brittannië en anderen. 
“Hoe het ook zij, de gedragswijze die de 
organisatie der Verenigde Naties heeft 
aangenomen en nog aanneemt, toont 
ons wel overduidelijk hoe bedrogen 

degenen uitkomen die hun verwachting 
op de wijsheid dezer wereld stellen. Een 
sprekender beeld van de machteloosheid 
en verdeeldheid dan het instituut van de 
Verenigde Naties biedt, kan moeilijk 
worden gegeven.”

In de zomer van 1948 is er een 
kortdurende wapenstilstand. Een 
verlenging ervan wijzen de strijdende 
partijen van de hand. Zandt laat zich nu 
kritischer uit over de houding van de 
Arabieren: “Hardnekkig weigeren zij de 
staat Israël in Palestina te erkennen. 
Deze is een doorn in hun oog. Hij moet 
verdwijnen. Daar zet de Arabische Liga 
alles op. Gaat het niet goedschiks, dan 
maar kwaadschiks.”

In februari 1949 schrijft Zandt onder 
meer het volgende over Israël: “De staat 
is thans gevestigd en zal in weerwil van 
het Arabische verzet maar niet één, twee, 
drie weer verdwijnen. … Binnen de loop 
van vijf jaren zullen een miljoen Joden uit 
Europa en het Midden-Oosten naar Israël 
migreren. … Zo zien wij dan de 
voorspellingen uit Gods Woord ook in 
deze weer letterlijk vervuld. Wie het maar 
wil opmerken, die moet toch wel 
toestemmen, dat Gods Woord in alles 
vervuld wordt.”

STEUN VOOR ISRAËL
De toestand in het Midden-Oosten blijft 
gespannen. In de jaren na 1950 brengt 
Zandt dit met enige regelmaat ter sprake 
in de kolommen van De Banier. In 
februari 1958, bij de begrotings-
behandeling van Buitenlandse Zaken, 
bekritiseert hij de opvatting van de 
regering dat dankzij het optreden van de 
Verenigde Naties in het Midden-Oosten 
(na de zogenoemde Suezcrisis, najaar 
1956) een relatieve rust zou zijn 
ingetreden. Zandt: “Het is daar nog zelfs 
verre van rustig. De oude vijandschap 
van de Arabische volken tegen Israël is 
allerminst afgelegd. … Het zou stellig niet 
aan de Arabische staten liggen, indien 
Israël niet geheel van de kaart verdween. 
Verschillende van hun regeringspersonen 
hebben openlijk uitgesproken, dat zij dit 

wensen. … De vijandelijkheden aan de 
grenzen van Israël hebben nog 
voortdurend plaats, waarbij Israël en zijn 
buurlanden elkaar over en weer 
verwijten, dat hun tegenpartij daarvan de 
schuld draagt. Wij zijn van oordeel, dat 
ook Nederland, voor zover het daartoe in 
staat is, het zijne ertoe heeft bij te 
dragen, dat de staat Israël in Palestina 
blijft bestaan. Dat oude volk, dat na 
zoveel omzwervingen en verdrukking een 
woonplaats op de voorvaderlijke grond 
van Palestina heeft gevonden, dient deze 
woonplaats gelaten te worden, al zullen 
stellig van Arabische kant pogingen 
aangewend worden om Israël zoal niet 
van de voorvaderlijke grond te 
verdrijven, dan toch, zo dit niet gaat, zijn 
grondgebied te verkleinen.”

CONCLUSIE
Al zoekend in oude ‘Banieren’ blijkt dat 
SGP-voorman Zandt in de zomer van 
1948 de verbetenheid en haat van de 
Arabieren tegen de Joden bekritiseert en 
in februari 1949 waarderende woorden 
uitspreekt over de stichting van de staat 
Israël. De terugkeer van Joden uit Europa 
naar het grondgebied van hun 
voorvaders, typeert Zandt als vervulling 
van Gods Woord. In de jaren daarna 
bepleit hij onomwonden dat ook 
Nederland zich zal inzetten voor het 
voortbestaan van Israël. Kortom, van de 
driekwart eeuw dat de Joodse staat Israël 
bestaat, heeft de SGP deze, op slechts 
drie kwartalen na, alle jaren gesteund. 
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informatie en aanmelden:
www.eurofractie.sgp.nl/actueel/agenda

Initiatief van Europarlementslid Bert-Jan Ruissen. 
Sprekers van de Europese Commissie, Europese 
Raad, Europarlement, Nederlandse ambassade, 
Brusselse lobbyisten, Europese christelijke partij 
ECPM. Met bezoek aan Europese Commissie. 
Aanmelden voor 15 juni.

MEER WETEN OVER DE EU? 

BEZOEK DE SGP EUROPA ZOMERSCHOOL
24 EN 25 JULI IN BRUSSEL

VRIJDAG 23 JUNI
Jubileumbijeenkomst 100 jaar SGP Opheusden
Kees van der Staaij en Dick van Meeuwen
19.30 uur | Opheusden, Hamsestraat 2a, dorpskerk

ZATERDAG 24 JUNI
Dankdienst 100 jaar SGP Huizen
Marco den Toom (orgel)
Remco Terlouw en Jakob Bout (trompet)
20.00 uur | Huizen, Kerkstraat 1, Oude Kerk
Toegang gratis, wel collecte

ZATERDAG 7 OKTOBER
Zangavond 100 jaar SGP Sliedrecht
Roelof Bisschop, Dick van Meeuwen, Ds. M. Klaassen, 
René van den Bos en Mark Brandwijk (orgel en piano)
19.30 uur | Sliedrecht, Grote Kerk

AGENDA
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BEELDVERANTWOORDING
Pagina 9: foto vroeger: Fotobureau Michiel Sablerolle
Pagina 12 en 13: Beeld Israëlische ambassade
Pagina 21: beeld gids Aryel Tsion
Pagina 24 en 25: Beeld Cees van der Wal Fotografie, behalve de 
ambassadeur: SkyProductions

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel 
mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, 
verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier is de laatste voor de zomerva-
kantie en staat gepland om te verschijnen op donderdag 29 juni. 
De kopijdatum daarvoor is maandag 12 juni. De daaropvolgende 
uitgave staat gepland voor 14 september. NB: voor alle in dit blad 
genoemde data en verwijzingen naar de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

DINSDAG 6 JUNI

Tijdrede SGP Elspeet-Vierhouten
Ds. A. den Hartog
19.30 uur| Elspeet, Vierhouterweg 45, geb. HHG

WOENSDAG 14 JUNI

Tijdrede SGP Elburg
Ds. A.C. Uitslag
19.30 uur | Doornspijk, geb. HHG

VRIJDAG 30 JUNI

Uitzending Studio SGP
19.30 uur
Sgp.nl/agenda of Youtube.com/@sgpnieuws

ZATERDAG 30 SEPTEMBER
Open dag Tweede Kamer

AGENDA

Op 14 april overleed de heer G.R.J. (George) van 
Heukelom uit Nieuwerkerk in Zeeland. Hij werd  
73 jaar. George heeft veel mogen betekenen voor 
de SGP. Eerst als voorzitter van SGP-jongeren in 
de periode 1986-1991. Daarna in de Staten van 
Zeeland als Statenlid van 1987 tot 2003 en als 
gedeputeerde van 2003 tot 2015. Op 20 april 
werd hij onder grote belangstelling, waaronder  
de commissaris van de Koning, begraven.
Tijdens deze begrafenis klonken woorden van 
dankbaarheid voor wie hij mocht zijn en wat  
hij gedaan had, maar ook wie de Heere voor  
hem was geweest in zijn leven. 
Wij wensen zijn vrouw en zijn grote gezin Gods 
ondersteuning toe in dit verlies. 

IN MEMORIAM
G.R.J. van Heukelom 

Koninklijk onderscheiden 
 D. VAN DIJK, GENEMUIDEN
Bij zijn afscheid van de Provinciale Staten 
van Overijssel ontving Dirk van Dijk uit 
handen van de commissaris van de 
Koning een koninklijke onderscheiding. 

Hij werd benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau. 
29 jaar zat Van Dijk in de Provinciale Staten. 16 jaar lang 
was hij de nestor van de Staten. Provincie Overijssel 
heeft een erepenning laten ontwerpen voor personen en 
organisaties die hebben bijgedragen aan de kwaliteit en 
uitstraling van de provincie. Het eerste exemplaar werd 
eveneens overhandigd aan Van Dijk.

 C. VERLOOP, OUD-VOSSEMEER
Bij de jaarlijkse lintjesregen heeft Cees 
Verloop een koninklijke onderscheiding 
ontvangen. Verloop werd benoemd tot Lid 
in de Orde van Oranje-Nassau vanwege 

zijn langdurige inzet op verschillende terreinen. Voor de SGP 
was hij lid van de raad van advies, hoofdingeland in water-
schap Scheldestromen, betrokken bij de oprichting en de 
financiën van de bestuurdersvereniging (BSV) van de SGP en 
ook was Verloop raadslid in de gemeente Tholen.

DE SGP FELICITEERT DE DECORANDI MET HUN WELVER-
DIENDE ONDERSCHEIDING. 
In De Banier willen we graag aandacht besteden aan hen 
die hun sporen in de politiek hebben verdiend. Mist u nog 
iemand? Stuur dan een korte omschrijving en een foto toe.



Wij zijn leverancier van:

Geef uw vertrouwde fiets een 
enorme upgrade waardoor het 
een volwaardige eBike wordt!

www.OMEGAFietsen.nl

U heeft een kwalitatief 
goede fiets, maar mist 
de trapondersteuning?

Met de Pendix ombouwset 
hebben wij voor u de juiste 
oplossing binnen handbereik! 

5 redenen om 
te kiezen voor: 

1. Lichtgewicht

2. Snelle levertijd

3. Vertrouwd gevoel 

4. Hoge waarde 

5. Lage prijs

Breng het Evangelie 
bij Sergej en Raisa
Met uw hulp ondersteunt Friedensstimme 120 evangelisten. In Rusland, 
Centraal-Azië en de Kaukasus. Uw steun maakt Levensgroot verschil!

Kijk op www.friedensstimme.nl

ondersteunt Russische evangelisten

Help en bid mee!
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75 jaar Israël 
75 jaar staat Israël is alle reden voor een hartelijke gelukwens. 

Wij wensen Israël en het Joodse volk boven alles Gods rijke zegen toe! 

De Bijbelse geschiedenis 
van Israël is een en al 
getuigenis van de 

onverdiende trouw van God, van 
de wonderen die Hij werkte. Water 
uit de rots, een doorgang door de 
Rode Zee en zoveel andere 
wonderlijke uitreddingen van de 
ondergang. Maar boven alles ook 
het grote wonder dat de beloofde 
Messias geboren werd, Christus, 
Die zich bekendmaakte als de 
Weg, de Waarheid en het Leven. 
Wij weten ons diep verbonden met  
Israël en het Joodse volk. De Joden zijn  
en blijven de ‘beminden om der vaderen 
wil’ die door de Heere hun land 
toebedeeld kregen.

De geboorte van de moderne staat  
Israël is een zichtbaar teken van Gods 
trouw. Wie had dat kunnen denken?  
Na zoveel eeuwen van verstrooiing, na 
alle verschrikkingen van de Tweede 
Wereldoorlog, na de verschrikkelijke 
holocaust, toch weer een eigen staat.  
We zien dat de tegenstand in kringen van 
de Verenigde Naties in de decennia erna 
in rap tempo toenam. Sinds de eerste 
dag van haar bestaan wordt ook de 
moderne staat Israël bedreigd. Het is 

letterlijk een godswonder dat Israël 
tijdens de Arabisch-Israëlische oorlogen 
niet van de kaart is geveegd. En nog 
steeds zien we regelmatig fel oplaaiend 
geweld door raketbeschietingen of  
het oplaten van vuurballonnen.  
Er is niet alleen dreiging van buitenaf.  
De sterke interne spanningen in Israël 
vandaag de dag baren velen in Israël 
grote zorgen.

GEESTELIJKE STRIJD 
75 jaar Israël. Wie alleen door een 
seculiere bril naar de geschiedenis  
kijkt, ziet voorbij aan de geestelijke strijd. 
Die heeft onvoldoende oog voor de 
kwaadaardigheid van het telkens weer 
opduikende antisemitisme. Wie geen  

oog heeft voor de ernst en de 
hardnekkigheid van het kwaad, 
denkt gemakkelijk dat met wat 
goede gesprekken, een slimme 
vredesconferentie en een flinke 
zak geld alle leed wel snel geleden 
zal zijn. En wie geen oog heeft 
voor de eigen invloed van de islam 
in het verzet tegen Israël, heeft 
eveneens een gigantische blinde 
vlek in het begrijpen van wat zich 
in en om Israël afspeelt.

GESCHENK VAN BOVEN
Toen ik met een politieke delegatie eens 
in Israël was, ontmoetten we een rabbijn 
die vroeg wat het doel van onze reis was. 
We vertelden dat we er waren om te zien 
welke kansen voor vrede er waren tussen 
Israël en de Palestijnen. Hij antwoordde: 
“heel goed dat jullie dit doen. Doe vooral 
je best. Maar besef dat vrede nooit het 
resultaat van menselijke inspanningen is. 
Het is een geschenk van boven.” Een les 
om nooit te vergeten. Israël en het 
Joodse volk - en wij met hen - zouden de 
goede, de Bijbelse weg inslaan door 
vooral omhoog te zien, en met Psalm 124 
uit te roepen: “Onze hulp is in den Naam 
des HEEREN, die hemel en aarde 
gemaakt heeft.”

door kees van der staaij
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Ezechiëls profetie
in vervulling

Aryel (57) is een orthodoxe jood, wat 
betekent dat hij leeft bij de Thora. In het 
interview komen dan ook tal van 
verwijzingen naar de Bijbelboeken van 
Mozes en het Oude Testament terug. 
Aryel is daarbij ook een gids en spreekt 
veel mensen in Israël, waaronder veel de 
Nederlandstaligen, vanwege zijn eigen 
Nederlandse wortels. Dit is dus een 
uitgelezen kans om hem te vragen hoe 
de Joden in Israël dit jubileum beleven.

Wat betekent 75 jaar Israël voor u?
Ik zie het als een heel bijzonder moment: 
ondanks alle tegenstand heeft Gods 
hand ons uit alle landen van de wereld 
teruggebracht. Zelf kan ik het niet anders 
zien dan een belangrijk moment waarop 
de vervulling van de profetieën uit 
Ezechiël realiteit worden. 

Kent u ook mensen die 1948 bewust 
hebben meegemaakt?
“Er zijn er niet veel meer, maar de ouders 
van kennissen zie ik regelmatig en zij 
hebben het onafhankelijk worden in 
1948 meegemaakt. Voor hen is dat nog 
meer dan voor ons een emotioneel 
moment. Ze vertellen over de mengeling 
van vreugde en angst. Vreugde vanwege 
deze historische verandering, maar ook 
angst vanwege de oorlogsdreiging van de 
omringende landen die deze staat 
absoluut niet wilden accepteren.”

En hoe reageert de jongere  
generatie hierop? 
“Jongeren kijken uit naar feest, maar het 

gaat hier veel dieper, want ze zijn zich 
bewust van de geschiedenis en van de 
vijandige realiteit om hen heen. Als mijn 
kinderen een onlinespel doen, gaan veel 
dingen goed, tót het moment waarop 
blijkt dat ze Joods zijn. Dan ontmoeten ze 
de vijandigheid. Dat maakt de jonge 
generaties waakzaam en alert. De 
geschiedenis wordt bewust verteld en 
het is niet iets dat ver van hen af staat. 
Vrede is een heel kostbaar goed.”

Hoe wordt hier aandacht aan de 
onafhankelijkheid besteed?
“Net als in Nederland is er een nationaal 
(uitgezonden) deel, maar ook lokaal 
worden er allerlei dingen ondernomen. 
Daarbij staat de gemeenschap vaak 
centraal. Zo zijn er heel veel gezellige 
barbecues, bijvoorbeeld. In de synagoge 
staat ook een specifiek deel centraal: het 
Hallel, Psalm 113-118 worden als 
dankwoorden gereciteerd. Om 8 uur ’s 
avonds beginnen we daar onze dag mee.”

Hoe ziet u Israël zoals het nu is?
“Israël is door Gods zegenende hand een 
mooi land geworden. Een beschrijving 
waar ik me in kan vinden is te lezen in 
Psalm 126. Het is mijn bevinding dat ik 
hier ‘thuis ben. Dat is een groot 
voorrecht.”

Wat verwacht u van de toekomst?
Ik ben heel hoopvol - ondanks dat wat ik 
om me heen zie - en richt me vooral op 
de beloften die in de Bijbel geschreven 
staan. Dat deed Abraham in zijn tijd. Dat 
deden we in de achterliggende 75 jaar en 
ook in de toekomst geldt: “’t Is Israëls 
God die krachten geeft”.

Een uitgebreidere weergave van dit gesprek 
vindt u op onze website sgp.nl 
Contactgegevens voor Nederlandstalige gids 
Aryel zijn bij de redactie beschikbaar.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD

In de 75 jaar die de staat Israël nu oud is, zijn vele Joden van over de hele wereld teruggekeerd 
naar ‘het land van hun vaderen’. Ook vanuit Nederland hebben mensen hun alia gemaakt naar 

Israël. Emigreren, een alia maken, is letterlijk ‘opgaan’ naar Israël. In 2007 maakte Aryel Tsion zijn 
alia, samen met zijn gezin. Sinds die tijd wonen ze in Israël. 

… MET 1948 ALS MARKERINGSPUNT

LEESTIP
In het kader van ‘politiek bij een 
geopende Bijbel’: lees Ezechiël 
36 en 37.
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Dat Joden sinds oudsher worden gediscrimineerd is helaas bij velen wel bekend. Maar dat 

discriminatie zelfs doorgaat tot aan het internationaal rechtssysteem zal wellicht verbijstering op 

kunnen roepen. De SGP sprak met dr. Matthijs de Blois, docent aan de Universiteit van Utrecht op 

het Departement Rechtsgeleerdheid - Staatsrecht, Bestuursrecht en Rechtstheorie. Daarnaast is hij 

werkzaam bij Thinc., een organisatie die zich inzet voor Israël en internationaal recht.

ISRAËL ONRECHTVAARDIG 
BEHANDELD DOOR 

het internationaal rechtssysteem

WORDT ISRAËL RECHTVAARDIG 
BEHANDELD DOOR INTERNATIONALE 
ORGANISATIES DIE EEN BEROEP 
DOEN OP INTERNATIONAAL RECHT? 
Israël wordt niet rechtvaardig behandeld 
door internationale organisaties zoals de 
Verenigde Naties (VN) en de Europese 
Unie (EU). Dat blijkt in de eerste plaats uit 
het systematisch negeren door deze 
internationale organisaties van de 
‘geboortepapieren’ van de Joodse staat. 
Ik doel op de Balfour Declaratie (1917) 

van de Britse regering, de San Remo 
Resolutie (1920) overeengekomen door 
de geallieerde mogendheden na de 
Eerste Wereldoorlog en met name ook 
het Palestina Mandaat (1922), vastgesteld 
door de Raad van de Volkenbond.  
In deze teksten is er sprake van het  
recht van het Joodse volk op een 
nationaal tehuis in Palestina.

Dat recht komt toe aan het Joodse volk, 
waar het ook woont in de wereld. 

VERDIEPING22 LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD

DE REDACTIE IN GESPREK MET 
DR. MATTHIJS DE BLOIS, SENIOR 

FELLOW BIJ THINC.
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Daarom voorziet het Mandaat in een 
recht op immigratie en op vestiging in 
het territoir (grondgebied). Dat omvat in 
ieder geval heel het gebied ten westen 
van de rivier de Jordaan tot aan de kust 
van de Middellandse Zee. De rechten 
onder het Mandaat zijn nog steeds 
juridisch relevant gelet op artikel 80 van 
het VN-handvest. Dat betekent dat Israël 
in de gebieden Judea en Samaria,  
die in de krant de ‘bezette Westelijke 
Jordaanoever en Gaza’ worden genoemd, 
een soevereiniteitsclaim heeft. Dat geldt 
dus ook voor de gehele stad Jeruzalem, 
die in 1967 herenigd werd en een deel is 
van de staat Israël. Dit alles speelt geen 
rol in het beleid van de VN en de EU. 
Deze organisaties gaan ervan uit dat de 
gebieden die Israël in 1967 na de 
Zesdaagse Oorlog onder controle kreeg 
‘gewone’ bezette gebieden zijn. Zij 
oordelen dat de Joodse nederzettingen 
daar illegaal zijn en dat Israël daar plaats 
moet maken voor een Palestijnse staat.

DISCRIMINATIE
In de tweede plaats wordt Israël 
onrechtvaardig behandeld, omdat in het 
kader van de VN en de EU de Joodse 
staat anders wordt behandeld dan 
andere staten. Dat blijkt onder andere uit 
het disproportioneel grote aantal 
resoluties tegen Israël dat door de 
algemene vergadering van de VN wordt 

aangenomen, in vergelijking met andere 
staten. In 2022 bijvoorbeeld waren er 
vijftien resoluties (gerechtelijk besluit) 
over Israël, er was één met betrekking tot 
Afghanistan en geen enkele over China. 
Verder heeft de algemene vergadering 
van de VN in 2022 opnieuw een verzoek 
gedaan aan het Internationaal 
Gerechtshof om een ‘Advies inzake de 
bezetting van de Palestijnse gebieden’, 
zoals eerder in 2003. Een dergelijke 
adviesaanvraag met betrekking tot 
bijvoorbeeld Tibet of Noord-Cyprus is 
nooit gedaan.

Voor wat betreft de EU geldt dat er al 
sinds de zeventiger jaren van de vorige 
eeuw een ontwikkeling gaande is naar 
een steeds kritischere opstelling 
tegenover Israël en een steeds verdere 
toenadering tot de Arabische wereld.  
Dat vertaalt zich ook in de Europese 
regelgeving en rechtspraak. Zo blijkt dat 
de wetgeving met betrekking tot 
consumenteninformatie op producten 
zich in de praktijk vooral heeft ontwikkeld 
tot een instrument dat zich keert tegen 
de producten afkomstig uit Joodse 
nederzettingen in Judea en Samaria.

VANAF HET ONTSTAAN VAN DE 
STAAT ISRAËL TOT EN MET HET 
HEDEN HEEFT ISRAËL TE MAKEN 
GEHAD MET BETWISTING VAN HUN 
BESTAAN(SRECHT). WAT IS VOLGENS 
THINC DE HUIDIGE STATUS? 
Het bestaan van de staat Israël is vanaf 
het begin betwist door met name 
Arabische en islamitische staten. Nog 
steeds zijn er 24 staten die Israël niet 

erkennen. Daaronder zijn ook nog enkele 
communistische staten. Vanaf het begin 
heeft gespeeld dat men een Joodse staat, 
op wat werd gezien als islamitisch 
grondgebied, niet duldde. Verder werd 
geclaimd dat het Verenigd Koninkrijk 
toezeggingen had gedaan aan Arabische 
leiders die aan de vorming van de staat 
Israël in de weg zouden staan. Er is 
sindsdien wel sprake van positieve 
ontwikkelingen. Zo heeft Israël met een 
aantal Arabische staten, Egypte en 
Jordanië, vredesverdragen gesloten. 
Korter geleden zijn door Israël (en de VS) 
met de Verenigde Arabische Emiraten en 
Bahrein de zogenaamde Abraham 
Akkoorden tot stand gebracht. 
Ten slotte zijn de betrekkingen van  
Israël met Soedan en Marokko 
genormaliseerd. We moeten afwachten 
of deze trend zich zal voortzetten. De 
recente toenadering tussen Iran en 
Saoedi-Arabië stemt niet hoopvol.

HOE BEOORDELEN JULLIE DE 
STATUS VAN HET INTERNATIONAAL 
RECHT ALS ISRAËL ER ZO BEKAAID 
VANAF KOMT? 
Het functioneren van internationaal 
recht is goeddeels afhankelijk van de 
ongeveer 195 soevereine staten in  
deze wereld. Zij gaan over het tot stand 
brengen en het handhaven daarvan. 
Internationale rechterlijke colleges 
kunnen in het algemeen slechts hun 
rechtsmacht uitoefenen als de betrokken 
staten die rechtsmacht erkennen.  
Dit alles is wel complexer geworden 
vanwege de dominante rol van door 
staten opgerichte internationale 
organisaties zoals de VN en de EU.  
Het blijkt in de praktijk nog steeds 
mogelijk dat een in een aantal opzichten 
redelijk functionerend internationaal 
rechtssysteem de staat Israël 
onrechtvaardig behandelt. De reden 
daarvan moeten we toch uiteindelijk 
zoeken in het helaas blijkbaar 
onuitroeibare antisemitisme dat  
tot op vandaag een spoor door  
de wereldgeschiedenis trekt. Israël  
is wel getypeerd als ‘de Jood onder 
de naties.’

VERDIEPING 23DE BANIER     MEI

“Israël heeft een 
soevereiniteitsclaim 

in die gebieden.”

“De reden moeten 
we toch uiteinde-
lijk zoeken in het 
helaas blijkbaar 

onuitroeibare 
antisemitisme.”



Partijdag 2023
Op zaterdag 13 mei 2023 werd de algemene vergadering van de SGP – beter 

bekend onder de naam ‘partijdag’ – gehouden. Zo’n 430 SGP’ers bevolkten de 
ruimte in Expo Houten. Op deze stralende dag is het eerst wat wennen aan 
het sterk gedimde licht. Maar later op de dag wennen de bezoekers er wat 
meer aan. Het samen zingen is weer indrukwekkend en dat horen we ook 
terug van het op voorhand misschien nietsvermoedende personeel van de 
locatie. Het ochtendprogramma bestaat uit stemmingen, toespraken van 

dominees, partijprominenten en hoofdbestuursleden, zoals het 
afscheidnemende hoofdbestuurslid mr. Hoek.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD 

De heer H.J.A. Ruissen werd met een overtuigende 
meerderheid van 98% verkozen tot lijsttrekker voor de 
Europese verkiezingen in 2024, Deo volente. Met de 
overige 2% lijken zich nog enkele ‘rebelse 
tegenstemmers in de gelederen van de SGP te 
verbergen, maar er gaat ook een verhaal rond dat een 
van deze tegenstemmers de voorkeur gaf aan ene 
‘Bert-Jan’ boven die voorgestelde heer Ruissen… 

Vanwege de sabbat kon de Israëlische 
ambassadeur niet te gast zijn op onze 

partijdag. Wel stond hij ons te woord in een 
videoboodschap (zie ons YouTubekanaal) 

en elders in deze Banier.
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Partijleider Van der Staaij sprak zijn 
jaarlijkse partijrede uit. In zijn speech 
benadrukte hij dat de Europese 
verkiezingen spannend zullen zijn, 
omdat we nu voor het eerst met een 
zelfstandige lijst zullen uitkomen. Ook 
sprak hij uit dat het elan dat te zien 
was bij verkiezingen in de afgelopen 
jaren vertrouwen geeft. Zijn speech is 
te lezen via sgp.nl en te bekijken via 
ons YouTubekanaal
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SGP op bezoek 
IN CONGO

MCSD wil meedoen aan de parlements-
verkiezingen en de provinciale 
verkiezingen in december. In Congo zijn 
verder geen christelijke politieke partijen, 
terwijl de bevolking voor het grootste 
deel (80%) christelijke wortels heeft. Na 
de oprichting is gestaag gewerkt aan de 
opbouw van de partij. Momenteel is 
MCSD vertegenwoordigd met een 
senator, de heer R. Muaka Muaka en vijf 
vertegenwoordigersin een provincie.

Het doel van het bezoek was een 
bijdrage te leveren vanuit de Bijbelse 
beginselen van de SGP op het 
partijcongres van de MCSD in Kinshasa. 
Naast de bijdrage aan het partijcongres 
hebben we diverse ontmoetingen gehad 
met de geledingen van de partij, zoals 
het bestuur en de jongerenafdeling en 
enkele vertegenwoordigers van de 
overheid, zoals een minister en de 
vicevoorzitter van de senaat. Ook 
bezochten we in een sloppenwijk een 
hulpproject voor weeskinderen dat is 
opgezet door leden van de MCSD.

Westerse invloeden
Men was erg blij met ons bezoek en onze 
bijdrage, ook omdat men weinig 
aandacht ervaart vanuit Europa voor 
Congo. De ambassadeur van Nederland, 
de heer J. Oppewal, bevestigde dit. Wel 
komen er invloeden vanuit het Westen 
op het gebied van moderne levensstijl  
en gender, die men liever niet ziet. 
Bijvoorbeeld worden via 

handelsovereenkomsten verplichtingen 
opgelegd op het gebied van gender, 
onderwijs en seksualiteit. Deze strijden 
met Bijbelse waarden en normen. 
Daaraan wil de MCSD tegenstand bieden.

Problemen en uitdagingen
De problemen in Congo zijn immens. 
Armoede, gebrekkige infrastructuur, veel 
afval en luchtverontreiniging. Daarnaast 
woedt in het oosten van het land een 
burgeroorlog waarbij geregeld aanslagen 
worden gepleegd door extremistische 
moslims. Aan de andere kant is Congo 
een rijk land door de vele delfstoffen 
zoals kobalt, maar die rijkdom komt 
maar beperkt ten goede van de 
samenleving. De bevolking groeit snel 
terwijl er een grote afstand tussen 
overheid en inwoners ervaren wordt, 
onder andere door de corruptie.

Een belangrijke uitdaging is de 
ontwikkeling van christelijk onderwijs om 
de jongeren een goede start te geven op 
de arbeidsmarkt. De MCSD wil graag het 
protestantse onderwijs versterken.  
En via de kerk stimuleert en faciliteert 
men jongeren om vanuit een christelijke 
visie een bijdrage te leveren aan de 
samenleving. De partij hoopt dat 
Nederland meer gaat investeren in 
Congo. Er is behoefte aan betrouwbare 
partners. Hier liggen ook kansen voor  
het Nederlandse bedrijfsleven. We kijken 
terug op een goed bezoek aan dit land 
van uitersten.

DOOR HENK JAN VAN SCHOTHORST EN BERT WATERMAN

Van 8 tot 13 maart hebben wij namens SGP-Internationaal een bezoek gebracht aan 
Kinshasa in de Democratische Republiek Congo. Dit bezoek was op uitnodiging van 
de christelijke partij de ‘Le Mouvement Chrétien pour la Solidarité et Démocratie’, 
MCSD. Deze partij is in 2007 opgericht op initiatief van een Congolees in Nederland 

die geïnspireerd is door de SGP. 
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“EU-bestuurders 
geven Israël geen 
steun, maar de 
schuld”

De 75-jarige staat Israël 
verdient onze steun. Het 
is de enige democratie in 

het Midden-Oosten. Israël is een 
zegen voor het Joodse volk: een 
eigen veilige plek na een 
afschuwelijke holocaust. 
Bijzonder knap hoe de 
initiatiefnemers een florerende 
samenleving hebben opgebouwd. 
En dat uit grotendeels dorre 
woestijngrond in een vijandige 
omgeving.

Dat is althans de positieve visie 
van de SGP. Die verdedig ik vaak 
in het Europees Parlement.  
Maar helaas denkt de Europese 
Commissie hier heel anders over. 
De EU-bestuurders geven Israël 
geen steun, maar de schuld.

In de Europarlementsdelegatie 
voor de relaties met Israël, 
waarvan ik vicevoorzitter mag 
zijn, loop ik hier vaak tegenaan. 
Toen ik pas weer vroeg om een 
EU-akkoord met Israël uit 1995  
te vernieuwen, was de reactie: 
“eerst ook een overeenkomst  
met de Palestijnen”.

VREDESPROCES
Natuurlijk moet de EU alles doen 
om het vredesproces op gang te 
krijgen. Maar dat lukt niet door zo 
eenzijdig de schuld bij Israël te 
leggen en voorwaarden te stellen 
aan de bestaande samenwerking 
met Israël. 

Als de EU werkelijk wil bijdragen 
aan vrede in de regio, moet ze 
breder kijken. Bijvoorbeeld  
naar de ruim 200 miljoen euro  
die ze jaarlijks doneert aan de 
Palestijnen voor onderwijs en 
andere overheidstaken. Brussel 
ziet door de vingers dat deze 
gesubsidieerde Palestijnse 
schoolboeken vol staan met 

haat tegen Joden en Israël.

Als SGP klagen we dit met  
succes aan in de EU-jaarrekening. 
Dit jaar proberen we de EU-
uitgave voor foute schoolboeken 
te bevriezen. Het kan niet zo zijn 
dat we antisemitisme binnen de 
EU bestrijden, maar erbuiten  
juist betalen.

VERKIEZING
Zelfs nu Israël ondertussen 
zogeheten Abraham-
vredesakkoorden sluit met vele 
Arabische landen, kunnen die 
amper op waardering rekenen 
van de EU. Ook hier laat de  
EU kansen liggen. 

Josep Borrell, EU-coördinator  
voor buitenlands beleid, vindt het 
kennelijk ook geen probleem dat 
de Palestijnen al 17 jaar geen 
verkiezing hebben georganiseerd. 
Sterker nog, dat president 
Mahmoud Abbas betrokken  
was bij financiering van de moord 
op elf Israëlische atleten bij de 
Olympische Spelen in 1972. 
Abbas wordt vriendelijk 
ontvangen in Brussel.

Hoog tijd dat de EU geneest van 
deze blinde vlek. Alleen met een 
goed zicht kan de EU bijdragen 
aan vrede in deze mooie regio.
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EU heeft blinde vlek 
voor terreur tegen Israël 
Als de EU naar het Midden-Oosten kijkt, is het vaak nogal gekleurd. Brussel 
houdt Israël eenzijdig verantwoordelijk voor het conflict met de Palestijnen. 
Voor de ernst van terreur en geweld waar Israël zich tegen moet verdedigen, 
heeft Brussel helaas veel te weinig aandacht. Hoog tijd dat de EU geneest van 

deze blinde vlek.

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT



De eerste die waarschuwend de vinger 
opstak was niemand minder dan oud-
minister Ronald Plasterk (PvdA), ooit 
minister van OCW (Onderwijs, Cultuur  
en Wetenschap). In zijn column in  
De Telegraaf schreef hij:

“D66 vindt de vrije pers ingewikkeld.  
D66-Kamerleden stellen dat hun D66-
staatssecretaris de omroep ON moet 
stoppen, omdat hij onwaarheden 
verkondigt. Maar een omroep mág zaken 
als feit presenteren waarvan anderen 
zeggen dat die niet waar zijn. Je mag bij de 
publieke omroep vertellen dat Jezus na drie 
dagen is opgestaan uit de dood. Je mag 
vertellen dat de natuur in Nederland op 
omvallen staat. Anderen zullen zeggen dat 
je niet uit de dood kunt opstaan, of dat de 
natuur er best behoorlijk bij staat, maar  
het tegendeel mag gezegd worden. (…)  
Zolang iedereen binnen de grenzen van  
het strafrecht blijft, is het de bedoeling  
dat de publieke omroep pluriform is.” 

De tweede die de vinger opstak was  
Max Pam, al sinds jaar en dag columnist 
bij de Volkskrant. Hij haalde publicist 
Karel van het Reve aan, die ooit zei: “Als 
je mag zeggen wat je wil, dan mag je ook 
zeggen wat je wil. Dan kan je niet zeggen  
“je mag zeggen wat je wil, behalve de 
dingen die wij op een lijstje hebben staan 
die je niet mag zeggen.” 

Pam zelf had het over een tolerantietest 
nu het om ON gaat: 
“De vrijheid van meningsuiting staat toe 
om weerzinwekkende dingen te zeggen. 
Wie weerzinwekkende uitingen wil 
verbieden, wordt zelf weerzinwekkend. Erg 
gevaarlijk wordt het ook wanneer je 
nepnieuws wilt gaan verbieden. (…) 
Tegenspraak is in een democratie een 
krachtiger middel dan verbod. (…) Bij mijn 
weten is Ongehoord nooit door een rechter 
veroordeeld. Het publieke bestel zegt alle 
geledingen van de Nederlandse 
samenleving te willen vertegenwoordigen, 
dus logischerwijs ook de groepen die in 
hun afwijkende mening stuitend of niet 
goed snik zijn.”

Ten slotte Martin Sommer, ook van  
de Volkskrant. Hij gaat vooral in op de 
argumenten op grond waarvan ON uit 
het bestel dreigt te worden gezet, na 
geconstateerd te hebben dat 
meningsvrijheid alleen voor de juiste 
meningen, geen meningsvrijheid is.
Een van de verwijten aan ON is dat ze 
ondermijnend zijn, omdat de omroep 
zelf en de mensen die aan het woord 
komen, uitstralen dat je de overheid en 
andere instituties niet kunt vertrouwen. 
In dat verband verwijst Sommer naar  
een van de meest geprezen journalisten 
van Nederland ooit, H.J.A. Hofland  
(1927-2016). 

“Hoflands belangrijkste boek heet Tegels 
lichten (1972) en was een boutade tegen 

het gezag, inclusief de dociele 
journalistiek. Voor de elite had Hofland 
geen goed woord over en ook het 
complot was zelden ver. Onder de tegels 
die hij lichtte, krioelde van alles dat het 
daglicht niet kon verdragen. Hofland  
zag de overheid als een georganiseerde 
oplichtersbende… Sommige 
ondermijnende visies zijn klaarblijkelijk 
getapter dan andere, want Hofland werd 
gekroond tot journalist van de eeuw en 
de belangrijkste journalistieke prijs heet 
nog altijd de Tegel.” 

Sommer eindigt met de vaststelling dat 
het verbieden van een omroep een zaak 
hoort te zijn van de rechter, en zeker 
niet van journalisten of ombudsmannen, 
en al helemaal niet van de politiek. Wie 
een beetje het geestelijk klimaat in 
Nederland aanvoelt, kan daar alleen 
maar mee instemmen.

Steun uit onverwachte hoek. Dat kreeg de jongste omroep, Omroep Nederland (ON), nu (linkse) 
politici en omroepbobo’s van ON af willen, omdat die onjuiste of desinformatie zou verspreiden 
en zich ‘anti-institutioneel’ opstelt. De steun kwam van mensen die niets met ON hebben, maar 
haarfijn aanvoelen dat zo’n verbod de vrijheid van meningsuiting in het hart raakt.

Tolerantietest

RONDJE APENROTS

Een bijzonder gebouw en dat is het.
Binnenkort hoop ik weer een 
rondleiding te verzorgen door de 
‘apenrots’ en het alleroudste deel van 
het historische Binnenhof, dat wellicht 
na de zomer op slot gaat.

• zaterdag 27 mei
• zaterdag 17 juni

AANMELDEN
• mdebruyne@tweedekamer.nl
• app: 06 1254 1741

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

29DE BANIER     MEI VAN EEN ANDER



Lunteren, Holland Tel. 0342-415728

Dorpsplein 14 · 4363 AC  Aagtekerke · 0118 58 13 06
www.leojoossetweewielers.nl

elektrische �etsen

sportieve �etsen

stads�etsen

onderhoud

Wilt u ons steunen in ons werk? 
Word vandaag nog lid (dit kan al vanaf 1 euro per jaar).
Geef uw gegevens vandaag nog door.



Wat is de rustdag u waard? 
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t bevordering van de Zondagsrust en
de

Zondagsheiliging

Allerlei wetgeving in ons land draagt eraan bij dat de zondag meer en meer als een 
gewone dag wordt gezien. De 24 uurseconomie lijkt zich alleen maar uit te breiden. 
Om verschillende redenen is hier weerstand tegen. 

De Vereniging Zondagsrust is ervan overtuigd dat het onze plicht is om op te komen voor de rust op en de 

heiliging van de dag des Heeren. Dat doen we op diverse manieren:

 Wij zoeken contact met mensen die de zondagsrust niet in acht nemen, via brieven of persoonlijke gesprekken.

  Wij geven voorlichting over ons werk, bijvoorbeeld op scholen en verenigingen.

  Wij verlenen juridische bijstand en geven advies bij o.a. procedures tegen evenementen op zondag.

Daarom, wat is de zondag als rustdag ú nog waard?

Fred. van de Paltshof 15  |   3911 LA Rhenen  |  0317 61 43 98  |  info@zondagsrust.nl  |  www.zondagsrust.nl

Vereniging Zondagsrust is ANBI -gecertifi ceerd  RSIN: 004629875  |  IBAN: NL98 INGB 0000 8786 28



COLOFON
REDACTIE  

E debanier@sgp.nl

drs. D. van Meeuwen en  
drs. J.W. van Berkum  

(hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard 

 (eindredacteur),  
Mw. E.E. van Amerongen -  

van de Weteringh,  
drs. J.A. Schippers en  

M. de Bruyne  
 

PARTIJBUREAU 
Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 

E info@sgp.nl  
T 010 - 720 07 70  

Telefonische bereikbaarheid:  
maandag t/m vrijdag,  

9.00 – 16.30 uur

DIRECTEUR PARTIJ BUREAU  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

AFDELING COMMUNICATIE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTUURDERSVERENIGING  
E bsv@sgp.nl  

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidscoördinator@sgpj.nl
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FINANCIËLE ADMINISTRATIE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMINISTRATIE  
E administratie@sgp.nl 
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VORMGEVING  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
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met Treffend & Co. 
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Israël als spiegel

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter

De staat Israël bestaat 75 jaar. We staan stil bij een monument van 

Gods leiding en trouw. De herdenking van dit feit is een markering 

in de geschiedenis. Het houdt de volken ook een spiegel voor.

Het volk Israël heeft een bijzondere 
plaats. Wel in de eerste plaats 
omdat God er Zijn verbond mee 

oprichtte. Hij bracht Abraham in het 
beloofde land en deed er de kinderen 
van Jacob opnieuw wonen. We hebben 
het volk Israël lief omdat God in zijn 
geschiedenis Zijn heilsbelofte gestalte 
heeft gegeven. Daarom zijn de zwarte 
bladzijden uit Israëls geschiedenis ook 
zou verbijsterend. Wat is door menselijke 
wandaden een onbeschrijfelijk leed te 
weeg gebracht. Maar Israël bestaat.  
Wie zal Gods wijs beleid doorgronden?  
Hij belooft dat Hij Zijn volk zal brengen 
tot de erkenning van Zijn Zoon. Zo 
dragen we Israël een warm hart toe en 
bidden we om de vrede van Jeruzalem.

Intussen houdt Israëls nationaal bestaan 
ons ook een spiegel voor. We kunnen 
toch onze ogen niet sluiten voor de 
dreiging waar het volk steeds mee te 
maken heeft? Geen staat zo bestreden 
als de staat Israël. De mate van vrede en 
veiligheid die dit volk ervaart, maakt 
duidelijk hoe de omliggende volken Israël 
bejegenen. Er lijkt wel sprake van een 
verband. Is er vrede in Israël, dan zal de 
verhouding met andere volken 
waarschijnlijk rustig zijn. Zijn er 
spanningen in Israël, dan zijn de andere 
volken waarschijnlijk op drift. Dit zou 
naarmate de eindtijd vordert wel eens 
steeds actueler kunnen worden. 

Wanneer Israël Gods heil mag 
aanvaarden, zal dit voor de volken zijn als 
een leven uit de doden. Ziet u de spiegel?

Maar we kunnen de spiegel ook 
omkeren. Wat ziet Israël als het naar de 
volken kijkt? Zelfingenomenheid en 
technocratie vieren hoogtij. In de 
toonaangevende landen kan de welvaart 
het diepe morele verval echter niet meer 
verhullen. We hebben Gods geboden 
terzijde gesteld, omdat we het beter 
wisten dan God. Straks gaan we aan 
zelfgenoegzaamheid ten onder.  
Zouden we Israël werkelijk niet wat 
beters kunnen laten zien? Juist op  
ons als SGP’ers rust de opdracht Israël 
tot voorbeeld te zijn. We zouden  
hen immers tot jaloersheid moeten 
wekken? Of toont deze spiegel uw 
gevouwen handen? 
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Jullie hypotheek.
Gewoon goed en
voordelig geregeld.
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Kees van der Staaij 
25 jaar Kamerlid

Twee zetels in de 
Eerste Kamer

Thema: Politieke cultuur 
in Nederland

“HEEL ONZE ACHTERBAN BEN IK DANKBAAR VOOR 
HET GEDURIGE GEBED, HET GROTE VERTROUWEN EN 

ALLE WARME BETROKKENHEID!”



Wij zijn altijd 
op zoek naar:

Kom bij Broekhuis werken!

In Putten werken zo’n 100 Broekhuis-
medewerkers die zich elke dag 
inzetten met de ambitie ‘alles voor een 
enthousiaste klant’. Dit doen zij onder 
andere door klanten te helpen, maar ook door 
collega’s  van de verschillende mobiliteitsbedrijven 
in het land te ondersteunen. 

Met deze bedrijven erbij opgeteld, heeft Broekhuis maar 
liefst 1.800 medewerkers. De lijntjes zijn echter altijd kort 
tussen de collega’s. Broekhuis is en blijft namelijk een 
familiebedrijf en dat merk je als werknemer. Mensgericht 
handelen staat hoog in het vaandel. We helpen elkaar altijd!

Wil jij ook werken bij een organisatie die investeert in de 
persoonlijke ontwikkeling van haar medewerkers én een 
fi jne werksfeer? Kom dan werken bij Broekhuis! 

Broekhuis garanties
+ Je bent altijd vrij op zondag
+ Bij wederzijds enthousiasme

na 7 maanden al een vast contract
+ Moderne werkplekken met 

o.a. zit-sta bureau’s 
+ Je profi teert van interessante 

kortingen op onze producten en 
diensten Aanvullende trainingen, 
cursussen en opleidingen 

+ Een mensgerichte organisatie 
waarbij betrokkenheid voorop staat

+ Korting op sportabonnementen
+ Leuke activiteiten met collega’s

Solliciteren of meer weten? 
Scan de QR-code!

Begin je carrière bij het 
mooiste mobiliteitsbedrijf 
van Nederland

+ (Meewerk) Stagiaires

+ Afstudeerders, zowel MBO als HBO

+ Starters met een diploma 
 MBO of HBO op zak

Ben jij op zoek naar een grote werkgever 
midden op de Veluwe? Wil je meewerken 
op afdelingen die continu op zoek zijn naar 
jonge talenten die van ons willen leren, maar 
die ook kennis meenemen waar wij wat van 
kunnen leren?

Solliciteer dan bij Broekhuis via 
werkenbijbroekhuis.nu/toekomst en bekijk 
de video voor een sfeerimpressie van onze 
locatie in Putten!
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SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

Die vraag kan weleens bovenkomen als je ze bezig ziet in de politiek. 

Die vraag moeten wij ons als SGP ook stellen, want het vertrouwen 

in de politiek is na de coronapandemie alleen maar gedaald. Nog 

maar een kwart van de Nederlanders vertrouwt de politiek. Het is tijd 

voor bezinning.

Waarom doen ze 
het eigenlijk zo?

We proberen een stukje van 
een antwoord te vinden door 
te kijken naar de ‘politieke 

cultuur in Nederland’.  
Politiek gaat over het oplossen  
van problemen.  
Politieke cultuur kun je beschrijven 
door naar gedrag te kijken.  
Politieke cultuur in Nederland laat 
typische kenmerken zien van hoe we in 
Nederland al polderend zoeken naar 
overeenstemming tussen partijen en 
belanghebbenden.

We spreken met Henk te Velde, een 
hoogleraar in Leiden die dit onderwerp 
onderzocht. We vragen het aan Peter 
Schalk en Diederik van Dijk, die na hun 
verkiezing direct weer aan de slag 
mogen. Eerste Kamerleden staan iets 
meer op afstand en hebben daarom de 
unieke positie om én van binnenuit én 
van afstand te kunnen beoordelen.

Een ander bijzonder perspectief komt van 
onze Europarlementariër. Enerzijds is Bert-
Jan Ruissen een Nederlandse politicus, 
maar anderzijds kan hij toch helemaal 
vanuit Brussel - en nu zelfs vanuit 
Straatsburg - naar de Nederlandse politiek 
kijken. Hem valt iets positiefs op. Daar zou 
Brussel nog iets van kunnen leren.

Ons zoeken naar inzicht in de politieke 
cultuur in Nederland is slechts bij een 
beperkte poging gebleven, want er moet 

ruimte zijn voor het jubileum van Kees van 
der Staaij. Hij is 25 jaar lid van de Tweede 
Kamer! Ook u en jij worden bedankt voor 
de trouwe steun in al die jaren. 
Kamervoorzitter Bergkamp komt in haar 
toespraak bij dit jubileum tot een 
belangrijke conclusie en doet daarmee 
ook een oproep aan partijen en politici 
zelf: om een ambacht als het 
Kamerlidmaatschap onder de knie te 
krijgen, moeten politici en politieke 
partijen de tijd nemen en de tijd krijgen 
van hun partij. De zorgelijke trend is dat 
de gemiddelde zittingsduur van een 
Tweede Kamerlid nog nauwelijks langer 
dan vier jaar is… 

Het advies om de tijd te nemen, geldt 
ook voor de Banierlezer. Wij wapperen 
niet met dubbeldikke zomerbanieren.  
U en jij hebben dus drie maanden de tijd 
om deze Banier minutieus door te 
nemen. Via een enquête hebben we al 
naar uw mening gevraagd, maar we 
staan altijd open voor meer reacties 
(debanier@sgp.nl). 
We wensen u een goede zomerperiode 
toe en hopen u op 
14 september weer 
een nieuwe editie 
van De Banier 
te bezorgen, 
Deo volente. 

Het ga u goed. 
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De keerzijde hoor je in de straat:  
“in wat voor tijd leven we eigenlijk?” 

Er is vrijheid gepredikt, muren 
moesten eraan geloven, vooral de 

heilzame geboden van de Heere. En 
wat is ervoor in de plaats gekomen? 

Dat is een vraag waar eenieder, 
christen en niet-christen, eens over 

na moet denken.
Er is echter niets nieuws onder de 

zon. Salomo zag het in het 
Bijbelboek Prediker in zijn dagen  

al gebeuren.
Wie een kuil graaft,

zal daarin vallen;
en wie een muur doorbreekt,

een slang zal hem bijten.

BESCHERMENDE MUUR
Het is een aansprekend beeld. Je ziet het gebeuren. De muur 

die was opgetrokken rondom bijvoorbeeld een wijngaard, 
stond daar ter bescherming. Het gaf de mogelijkheid om 

veilig in de wijngaard te werken. Maar soms was zo’n muur 
ook wat hinderlijk. Want vanwege die muur moet je weleens 
omlopen. Die muur geeft ook een gevoel van beperking. En 
de verleiding is groot om te zeggen: weg met die muur. Dan 

kunnen we tenminste door.

DOORBROKEN MUUR
Maar dat heeft zijn prijs. Want de Prediker zegt:

Wie een muur doorbreekt,
een slang zal hem bijten.

Je mag ook vertalen met: wie een muur afbreekt. Dat kan 
actief, maar dat kan ook door verwaarlozing. En we zien het 

gebeuren: de bovenste rij stenen brokkelt af. Niets aan de 
hand. De muur biedt nog steeds zijn bescherming. 

Als de wijngaardenier echter niets onderneemt, zal binnen de 

kortste keren een volgende rij 
stenen eraan moeten geloven. 
Salomo zegt: dat kan niet zonder 
gevolgen blijven. Er komt een 
moment dat de muur zijn 
beschermende functie heeft 
verloren. En onverhoeds, als een 
slang, slaat het onheil toe.

MUREN GEËNT OP  
GODS GEBODEN
Hoe zijn in onze samenleving 
beschermende muren – niet zelden 
geënt op Gods geboden – 
verwaarloosd of soms actief, steen 
voor steen afgebroken? Het is 
duidelijk dat aandacht voor 

gezinnen in de afgelopen tientallen jaren bepaald niet in de 
mode was. Die eervolle plaats is ingenomen door het 
individu. De gevolgen konden niet uitblijven. Meer en meer 
kinderen zijn in de knel gekomen.

Het is een uitdaging voor iedere christen om te laten zien: 
Gods geboden zijn tot heil en zegen voor iedereen. Laten 
zien, niet alleen met onze woorden, maar ook in onze 
levenswandel. We kunnen het ook niet uit eigen kracht laten 
zien, maar met het zicht op de Heere Jezus. Hij heeft Gods 
geboden onderhouden, niet enkel naar de letter, maar ook in 
zijn diepste betekenis. Want de dragende grond van de wet is 
liefde, liefde tot God en liefde tot de naaste. Van Wie anders 
kunnen wij dat leren, dan van Hem Die gezegd heeft:
Mijn juk is zacht
En Mijn last is licht.

Zo mag de christen het belijden en ervaren: 
Zijn geboden zijn niet zwaar. 

DS. G. VAN WIJK
Hedel

Het is geen geheim dat er binnen onze samenleving inmiddels heel wat verschuivingen 
hebben plaatsgevonden en muren zijn afgebroken. De samenleving is langzaam maar zeker 

opgeschoven naar het ‘ideaalbeeld’: doe vooral waar je zelf zin in hebt. Daarbij passen 
geen oude, knellende denkbeelden. Maar dit ‘ideaalbeeld’ heeft een keerzijde. 

Een doorbroken muur…

“Wie een muur doorbreekt,
een slang zal hem bijten”

Prediker 10:8b
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Wat de jubilaris niet wist, was dat kort na 
de opening van de wekelijkse fractie-
vergadering Kamervoorzitter Vera 
Bergkamp langs zou komen om hem te 
feliciteren en het bij deze mijlpaal 
horende zilveren koetsje te over-
handigen. Dat koetsje heeft een 
decennialange traditie, die waarschijnlijk 
teruggaat tot ergens kort na 1945. 
Personen die 25 jaren onafgebroken in 
de Kamer werken, komen daarvoor in 
aanmerking. 

VAN DER STAAIJ-1 EN -2
Uiteraard ging de overhandiging gepaard 
met een toespraak van de Kamer-
voorzitter, met wie onze voorman meer 
dan gemiddeld contact heeft in verband 
met de werkwijze van de Tweede Kamer. 
Op het Binnenhof komt regelmatig ‘Van 
der Staaij-1’ en ‘Van der Staaij-2’ langs, 
commissies die onder leiding van Kees 
aanbevelingen hebben gedaan voor een 
betere organisatie en een krachtiger rol 
van het parlement. Een deel van de 

bijdrage van Kamervoorzitter Bergkamp 
volgt hierna.

“Beste Kees,

(…) Voor de effectiviteit en het aanzien van 
de Kamer zijn leden nodig die oog hebben 
voor continuïteit en die het institutioneel 
geheugen dragen. Ik denk dat je dat met mij 
eens bent, omdat je weleens hebt gezegd 
dat je het Kamerlidmaatschap ziet als een 
roeping én als een ambacht. Om dat onder 

Zilveren koets voor Kees
Op vrijdag 19 mei was het precies 25 jaar geleden dat Kees van der Staaij Kamerlid werd: 
een zilveren jubileum. Tijdens de fractievergadering van de dinsdag erna is daar uiteraard 
bij stilgestaan. Daar was niet alleen het fractieteam bij aanwezig, maar ook partijvoorzitter 
van Meeuwen, zoon Michael en zijn vriendin, en - via een videoverbinding - de mensen die 

op het partijbureau in Rotterdam dagelijks voor de SGP in touw zijn.

Kamervoorzitter Bergkamp houdt een toespraak en 
geeft een cadeau. 

DOOR MENNO DE BRUYNE 
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de knie te krijgen, is tijd nodig, tijd die 
mensen zichzelf niet gunnen of die hun 
partij hen soms niet gunt.

Continuïteit en institutioneel geheugen zijn 
bij jou in ruime mate aanwezig. En dan te 
bedenken dat je ooit begon als een van de 
jongste Kamerleden. Met de hakken over de 
sloot: je wist pas laat in de nacht na de 
verkiezingen van 1998 dat je de derde 
Kamerzetel voor de SGP had veroverd. 

PRESENTIELIJST
Je toog, als frisse 29-jarige, naar Den Haag 
waar je werd verwelkomd door een bode 
die toen nog bij de presentielijsten stond. Ik 
weet dat je die mooie traditie tot de dag van 
vandaag mist. Je was geen voorstander van 
de invoering van de digitale presentielijst. In 
25 jaar ben je uitgegroeid tot de nestor 
onder de Kamerleden. Je wordt geroemd 
om je dossierkennis, je gedegen voor-
bereiding van debatten en de fijnzinnige 
humor die je daarin tentoonspreidt. 

Dat laatste doe je met een reden: als kleine 
fractie ben je altijd aan het eind van een 
debat aan de beurt. Soms ontstaat in dat 
stadium dan het gevoel dat alles al gezegd 
is. Jij probeert altijd met een verhaal te 
komen waar iedereen voor wil blijven zitten. 
En als je het nodig vindt, neem je een 
voorwerp mee dat de discussie kan 
losmaken en waar je je betoog omheen 
bouwt. Interessante momenten zijn dat, ook 
voor mij in de voorzittersstoel.

Je hecht erg aan zorgvuldige procedures en 
kwaliteit van het werk. Daarin ben je ook 
consistent. Al in 1999, vers in de Kamer na 

een periode als jurist bij de Raad van  
State, verbaasde je je over de kwaliteit  
van de wetgeving.

Je zei daarover: “Bij de Raad van State zat ik 
wel een dag op een zaak. Die zorgvuldigheid 
contrasteert scherp met het gemak 
waarmee hier soms nog even een 
amendement in een wet wordt geprutst. We 
hebben roerende debatten over de kwaliteit 
van de wetgeving, maar in de praktijk wint 
de politieke opportuniteit het.”

ONDER DE MOTORKAP
Ik denk dat je het met me eens bent dat op 
dit gebied nog steeds veel te winnen is. Niet 
voor niets kijken wij bijna altijd naar jou als 
er een commissie moet worden ingesteld 
die onze procedures kan verbeteren. Ook je 
bijdragen in de Commissie voor de 
Werkwijze worden hoog gewaardeerd. Ik 
ben blij dat jij de fijne kneepjes van het 
ambacht, die je in de loop der jaren hebt 
geleerd, met ons wilt delen. Je hebt een 
groot hart voor de parlementaire 
democratie, daarom doe ik steeds weer 
graag, en nooit vergeefs, een beroep op jou 
als er ‘werk onder de motorkap’ moet 
worden verricht. Er is meestal wel een 
commissie- of werkgroep-Van der Staaij aan 
de slag, en dat is goed.
Jouw functioneren wordt natuurlijk ook 

buiten onze vergaderzaal al langere tijd 
opgemerkt. En niet alleen bij je eigen 
achterban. In de loop van de jaren heb je 
een plek veroverd bovenin alle ranglijstjes 
van effectieve en succesvolle Kamerleden, 
en ook de Thorbeckeprijs voor welsprekend-
heid in 2016 is een bevestiging van jouw 
vele kwaliteiten als Kamerlid. Er kan 
discussie zijn over je standpunten als 
SGP’er, maar de waardering voor je 
optreden is breed.

GOEDGEMUTST
Bepaalde gewoontes die je eropna houdt, 
worden zelfs met enige vertedering 
beschreven. Zoals het feit dat je eerste gang 
naar het schoenpoetsapparaat is, zodat je 
altijd goed gepoetst en goedgemutst de dag 
begint. Of dat je hecht aan gewoontes: toen 
we nog niet zo lang verhuisd waren naar de 
Bezuidenhoutseweg, reed je soms 
gewoontegetrouw nog naar het Binnenhof. 
En áls je dan een keertje met de trein was 
gekomen, kon het gebeuren dat je aan het 
eind van de dag naar de parkeergarage 
liep, om daar te constateren dat er geen 
auto stond. 

Beste Kees, 25 jaar Kamerlid, ik zei het al 
aan het begin, is een prestatie, zeker op de 
manier waarop jij het invult en hebt 
ingevuld. Het is daarom dan ook met groot 
genoegen dat ik je nu het zilveren koetsje 
wil overhandigen, om daarmee te 
onderstrepen hoe zeer we die inzet 
waarderen.”

Tot zover de Kamervoorzitter. 

Wie Kees kent, weet dat hij kan genieten 
van dit soort plechtige momenten. Dat 
straalde hij ook deze keer uit. Maar voor 
hem geldt evenzeer - en ook dat is 
sprekend Kees: nu is het mooi geweest. 
Laten we overgaan tot de orde van de dag. 

Aldus geschiedde. 

“Je stiptheid en 
plichtsgevoel staan 

hoog aangeschreven.”

“Om een ambacht onder 
de knie te krijgen, is 

tijd nodig.”
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Op 19 mei 2023 was Kees van der Staaij 25 jaar lid van de Tweede 
Kamer. Ter gelegenheid van dit jubileum verschijnt deze bundel. 
Dit boek laat de opvallende verscheidenheid van de bijdragen 
van Kees zien. Het betre�t niet alleen bijdragen aan het parle-
mentaire debat, maar ook interviews, toespraken, een artikel of 
een brief-advertentie in kranten. Het is kenmerkend voor Kees 
dat hij zoekt naar creatieve manieren om de boodschap van 
de SGP onder de aandacht te brengen. Op grond van de Bijbel 
en geïnspireerd door personen als Groen van Prinsterer wil hij 
staatkundig gereformeerde politiek actueel laten zijn.

Deze publicatie belicht Kees ook door bijdragen van personen 
die op verschillende manieren met hem verbonden zijn. We le-
ren hem bijvoorbeeld kennen als pietje-precies en als iemand 
die zoekt naar de balans tussen recht en genade. En wilt u weten 
aan welk schilderij minister-president Mark Rutte moet denken 
als hij Kees bezig ziet met het Woord in de politiek? In dit boek 
staat het antwoord. Het bevat bovendien illustraties, karika-
turen en verwijzingen naar videofragmenten. Kortom, dit jubi-
leumboek brengt met recht de veelzijdige inbreng van Kees in 
beeld!

M
ET

 R
EC

H
T 

K
EE

SM
ET R

EC
H

T K
EES

25
 ja

ar
 d

aa
d 

bi
j h

et
 W

oo
rd

Kees van der Staaij (1968) werd 
op 19 mei 1998 beëdigd als 
Tweede Kamerlid namens de SGP. 
In 2010 volgde hij Bas van der 
Vlies op als fractievoorzitter.   
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Het kostte het deel van het 
fractieteam dat in het 
boekcomplot zat de nodige 
moeite om het geheim te 
houden voor de 
hoofdpersoon. Hij heeft nu 
eenmaal de neiging om 
soms op het 
alleronverwachtst een 
werkkamer binnen te 
stappen of stuiven, wat 
vanuit het oogpunt van 
relatiebeheer en 
teambuilding natuurlijk een 
prijzenswaardige eigenschap is, maar op momenten dat iets 
onder de pet moet worden gehouden problematisch. 

Maar het is gelukt, in mijn geval dankzij de uitvinding van de 
la. Op een bijeenzijn van hen met wie Kees op het Binnenhof 
samenwerkt(e) is het boekje aan hem aangeboden. 

DOOR MENNO DE BRUYNE 

Het zilveren jubileum van Kees van der Staaij heeft een blijvend aandenken opgeleverd.  
Een mooi en uniek boek, getiteld: Met recht Kees. 

“Met Recht 
Kees”

LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

INHOUD
In deze bundel staan 25 stukjes óver Kees, 
geschreven door mensen die hem goed kennen of 
met wie hij persoonlijk of zakelijk te maken had. Ook 
bevat het boekje 25 bijdragen van Kees: toespraken 
en debatten, interviews of artikelen. Die zijn 
gelardeerd met veel illustraties, waaronder foto’s en 
tekeningen. Ook staan er aardige internetlinks in die 
verwijzen naar memorabele fragmenten uit debatten 
of mediaoptredens.

Het boek is gedrukt door uitgeverij De Banier.
Bestellen kan in de SGP-webshop op onze site.
De prijs is € 9,95, inclusief verzendkosten. 

8 MET RECHT KEES
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Eén of twee zetels maakt heel 
wat uit. Soms kan juist één 
stem het verschil maken. 

Neem alleen al de abortuswet die 
in het begin van de jaren 80 met 
één stem meerderheid helaas 
werd aangenomen... Ook nu staan 
er genoeg spannende thema’s op 
de agenda: rond de bescherming 
van het leven bijvoorbeeld, of het 
behoud van de onderwijsvrijheid.
 
Ook in praktische zin maakt het veel uit 
of je één of twee zetels hebt. Met twee 
mensen heb je simpelweg meer 
mogelijkheden om inbreng te leveren bij 
allerhande wetsvoorstellen en dus een 
groter bereik. Peter Schalk en Diederik 
van Dijk horen inmiddels beiden tot de 
kleine groep ervaren senatoren. Het is 
buitengewoon waardevol dat die 
ervaring opnieuw ingezet mag worden, 
zowel voor onze SGP, als voor de Eerste 
Kamer als geheel.

EUROPESE VERKIEZINGEN
Tijdens de campagne voor de 
Statenverkiezingen kwam het vaak naar 

voren: let erop dat elke stem dubbel telt. 
Het zijn immers de nieuw gekozen leden 
van de Provinciale Staten die de Eerste 
Kamer kiezen. Gelukkig is dat signaal 
goed doorgekomen. Door de winst in 
stemmen en zetels voor de SGP, in 
combinatie met de afspraken met de 
ChristenUnie over de combizetel in 
Noord-Brabant was het mogelijk 
opnieuw een tweede zetel te krijgen. 

Dat is tegelijk een krachtige aansporing 
met het oog op de verkiezingen voor het 
Europees Parlement die bij leven en 
welzijn volgend jaar gehouden zullen 
worden. Laten we met elkaar bidden en 
werken met het oog op het behoud van 
een SGP-zetel voor onze gewaardeerde 

Bert-Jan Ruissen. Als alle kiezers 
die eerder bij de Staten-
verkiezingen of bij de 
verkiezingen voor de Tweede 
Kamer SGP hebben gestemd, dit 
opnieuw gaan doen bij de 
Europese verkiezingen, dan is een 
SGP-zetel menselijk gesproken 
zeker te halen.   

25 JAAR KAMERLID 
Op verschillende momenten is er 
afgelopen tijd aandacht aan besteed dat 
ik alweer 25 jaar SGP-Kamerlid mag zijn. 
Dat is allereerst reden tot dankbaarheid 
tegenover de Heere God, die daarvoor de 
gezondheid en de kracht wilde schenken. 
Hem komt bovenal de dank toe! Ook 
mijn vrouw, kinderen en familie zijn 
steeds tot grote steun geweest. Maar 
graag wil ik in deze Banier ook nogmaals 
het fractieteam, partijbestuur, 
partijbureau, de verschillende geledingen 
van onze partij hartelijk bedanken voor 
de uitstekende samenwerking. Heel onze 
achterban ben ik dankbaar voor het 
gedurige gebed, het grote vertrouwen, 
en alle warme betrokkenheid! 

In deze Banier mogen we opnieuw stilstaan bij een voor de SGP gunstige verkiezingsuitslag.  
De vreugde was groot toen duidelijk werd: opnieuw twee zetels in de Eerste Kamer! Zowel Peter 

Schalk als Diederik van Dijk mogen weer een nieuwe periode hun plaats in de senaat innemen. 
Van harte wensen we hun wijsheid en Gods zegen toe!

Goed nieuws
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Geslacht als keuze, is dat 
verstandig?’, het hoofdartikel, 
gaat over de nieuwe 

Transgenderwet “waar het onderscheid 
tussen man en vrouw verder losgelaten 
wordt. De onderliggende genderideologie 
roept twijfels op. De pijnpunten zijn 
reëel.” Deze nieuwe wet gaat over de 
versoepeling van de procedure “wijziging 
vermelding geslacht in de geboorteakte”. 
Dat dreigt niet meer te worden dan een 
administratieve handeling op eigen 
initiatief. CDA en VVD twijfelen over  
dit wetsvoorstel. 

Bezorgde burgers uit brede lagen van de 
bevolking steunen het platform 
Gendertwijfel die met posters en 
mediaboodschappen oproept om niet 
mee te gaan in deze versimpelde 
procedure van geslachtsverandering.

Genderdysforie bestaat. Een klein deel 
van de mensheid, zo’n 0.5 tot 1 procent 
twijfelt over hun geslachtelijke identiteit. 
Vaak is er bij hen een conflict in gevoelens 
tussen lichaam en geest.  Vanuit christelijk 
oogpunt verdient er respect en zorg te zijn 
voor deze mensen. Daarom is het zo goed 
dat de stichting Bijbels Beraad Man/
Vrouw vanuit onze achterban hier 
aandacht voor vraagt en voor toerusting 
probeert te zorgen. Dit is immers ook in 
de kerken een braakliggend terrein. 

ELSEVIER
Opmerkelijk dat Gerry van der List in 
Elsevier, breed gelezen onder onze 
bevolking, argumenten noemt die ons 
ook aanspreken. Zo wijst hij op het 
dubieuze principe om zelf je geslacht te 
kiezen! Dat principe druist tegen alle 
traditionele visies in, zoals de aloude 
gedachte dat God man en vrouw als 
aparte wezens geschapen heeft. Maar 
belangrijker nog in deze seculiere tijd, 
“dat dit voorbij gaat aan voor iedereen 
duidelijk waarneembare en heel 
relevante biologische verschillen”, aldus 
Van der List. Als je uitgaat van dit liberale 
beginsel van keuzevrijheid, zou je ook 
vragen kunnen stellen bij je leeftijd. Zo 
gaf een 31-jarige man zich uit als 15-jarig 
meisje, want zo voelde hij zich. Dit moest 
toch kunnen. Echt gebeurd!

Van der List wijst op de onderschatting 
van de medische ingrepen. De 
psychische en ook lichamelijke gevolgen 
zijn vaak groot. En waarom moet de hele 
Nederlandse samenleving tegemoet 
komen aan het principe van 
genderneutraliteit. In de Provinciale 

Staten van de Gelderland wilden twee 
mensen van GroenLinks niet meer 
aangesproken worden met meneer of 
mevrouw maar als Statenlid. Waarom 
moeten alle heren en dames dan ook 
ineens aangesproken worden met de 
neutrale term Statenlid? “Tal van tradities 
moeten wijken om een piepklein groepje 
te plezieren”, aldus het artikel in Elsevier. 
Nee, de SGP staat niet alleen in haar 
opvattingen over de genderideologie. 
God verhoede dat deze wet, die dwars 
tegen Gods scheppingsorde indruist, 
aangenomen wordt. 

DANKBAAR
Wat waren we blij en dankbaar met de 
boodschap dat we toch een 2e zetel in de 
Eerste Kamer kregen. We wensen Peter 
Schalk en Diederik van Dijk Gods zegen 
toe bij dit belangrijke werk. Dankbaar 
waren we ook voor het verloop van de 
partijdag. Samenbindend en inhoudsvol, 
zo mogen we het samenvatten. Van onze 
kant is dit alles onverdiend. Het past ons 
om de Heere te danken.

De voorkant van het blad Elsevier van 3 juni trok onmiddellijk de aandacht.  
Er stond: De gevaren van de genderideologie. Soms denken wij weleens dat de 
SGP alleen staat in haar opvattingen over dit onderwerp. Dat is echt niet waar.

Opmerkelijk!

“Nee, de SGP staat 
niet alleen in haar 

opvattingen over de 
genderideologie.”
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WAAR HEBBEN WE HET OVER ALS WE 
SPREKEN OVER ‘POLITIEKE CULTUUR’?
“‘Cultuur’ is een begrip dat vaak gebruikt 
wordt, bijvoorbeeld in ‘bedrijfscultuur’. Er 
worden dan de omgangsvormen en 
onderlinge relaties mee bedoeld en zo 
zou ik het ook voor de politiek willen 
gebruiken. Het gaat dan om de 
omgangsvormen tussen politici en in de 
politiek, maar ook tussen politici en het 
publiek of de kiezers. In de politicologie 
heeft het ook nog een specifieke 
betekenis. Daar wordt dan de houding 
van de bevolking tegenover de politiek 
mee bedoeld.”

HOE ZOU U DE POLITIEKE CULTUUR 
IN NEDERLAND OMSCHRIJVEN?
“Je kunt daarover alleen spreken in 
vergelijking, dus bijvoorbeeld in 
vergelijking met andere landen. Vaak 
wordt gezegd dat Nederland een land is 
van overleg en consensus (overeen-
stemming). Vergaderen is er tot kunst 
verheven. Alleen in het Nederlands 
betekent ‘parlementair’ meer dan alleen 
‘wat er in de Kamer gebeurt’. Het 
betekent ook ‘fatsoenlijk’ in het 
algemeen.”

IS DE OPKOMST VAN POPULISTISCHE 
PARTIJEN HIEROP VAN INVLOED?
“Je kunt je wel afvragen of dat beeld van 

overleg en consensus nog kan worden 
volgehouden. Populistische partijen 
richten zich niet op overleg, willen vaak 
niet meebesturen en proberen stemmen 
te winnen door alleen te polariseren.”

WELKE ONTWIKKELINGEN ZIET U OP 
DIT VLAK IN NEDERLAND?
“Doordat de politieke partijen 
grotendeels de kiezers niet meer binden, 
komt voor vertegenwoordiging veel aan 
op de Tweede Kamer, die de laatste 
decennia veel meer in de publieke 
belangstelling staat. Lawaai maken in de 
Kamer is daarmee ook een electoraal 
verdienmodel geworden.”

WAT BEDOELT U DAARMEE?
“Mensen binden zich niet zo snel 
vanwege idealen aan een politieke partij. 
Maar door bijvoorbeeld filmpjes met 
prikkelende debatfragmenten kun je wel 
mensen voor je inwinnen.
Wie de publieke opinie wil bereiken, 

moet in de Kamer zitten. Wie zou van 
Caroline van der Plas hebben gehoord 
als ze niet in de Kamer zat?”

IS ER EEN DUIDELIJK ONDERSCHEID 
TUSSEN DE NEDERLANDSE EN DE 
BUITENLANDSE POLITIEKE CULTUUR?
“De overeenkomsten tussen de 
parlementaire democratieën zijn groter 
dan de verschillen. In dat opzicht is er 
binnen de EU ook veel dat bindt – vooral 
binnen West, Noord en deels Zuid-Europa. 
De traditionele nadruk op overleg en 
consensus is wel onderscheidend, maar 
ook daarin lijken we nog veel op de 
Noordelijke landen.”

IS DE TOESLAGENAFFAIRE EEN 
TYPISCHE BLIJK VAN EEN FALENDE 
POLITIEKE CULTUUR?
“Hier gaat het vooral om een naar binnen 
gekeerde vorm van bestuur. Mede 
doordat een deel van de volks-
vertegenwoordiging alleen maar 
polariseert, heeft de regering de neiging 
om alleen maar bestuurlijke logica te 
volgen en maatschappelijke signalen te 
negeren. Dat dezelfde premier die 
verantwoordelijk was voor het ontstaan 
van de problemen denkt dat hij het 
probleem ook kan oplossen, zonder dat 
hij echt blijk geeft van een veranderde 
opstelling (Hoe zou je ook nog kunnen 

Het vertrouwen in de politiek is na de coronapandemie alleen maar gedaald. Het CBS (Centraal Bureau voor 
de Statistiek) meldt dat eind 2022 nog maar een kwart van de Nederlanders de politiek vertrouwt. Bij het 

ongeziene en ongehoorde deel van Nederland is het vertrouwen nóg lager.  Heeft dit wantrouwen te maken 
met de politieke cultuur in Nederland? We vragen het een kenner van de politieke cultuur in Nederland, 

hoogleraar Henk te Velde van de Leidse Universiteit.

Nederland, land van 
overleg en consensus

DOOR FEMKE VAN AMERONGEN & SJON VAN DER REE DOOLAARD

EEN INTERVIEW MET HOOGLERAAR HENK TE VELDE 
OVER POLITIEKE CULTUUR IN NEDERLAND.

“Lawaai maken in  
de Kamer is  

een electoraal verdien-
model geworden.”
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“De kracht 
van de SGP is 

een principiële 
opstelling 

in de 
parlementaire 

democratie.”

veranderen na zoveel jaar?), is wel een 
teken van falende politiek. Voor geen 
enkel bedrijf is het goed als de leiding zo 
lang blijft zitten. Dat geldt ook voor 
de politiek.”

IS EEN ‘NIEUWE BESTUURSCULTUUR’ 
DE OPLOSSING?
“Door alles op ‘cultuur’ te schuiven, kun je 
ook weglopen voor concrete 
veranderingen. De toeslagenaffaire had 
ook concreet tot ander gedrag moeten 
leiden, zoals het aftreden van de 
premier. Pas dan zou er eventueel een 
nieuwe cultuur kunnen komen. 
Langdurige termijnen van de minister-
president naast vaak juist te korte 
zittingsduur van Kamerleden zijn juist 
deel van het probleem!”

HOE ZOU EEN VERNIEUWDE 
CULTUUR ER VOLGENS U UIT 
MOETEN ZIEN?
“Meer echte pogingen om de bevolking 
aan te spreken. Van der Plas spreekt aan 
doordat ze concreet is en ergens ook 
constructief probeert te zijn. (Er zit ook 
onredelijkheid in, zoals haar ontkennen 
van de wetenschap.) Regeringspolitici 
zouden meer hun best moeten doen om 
hun beweegredenen te laten zien, 
contact te zoeken met de bevolking, te 
vertellen waarom ze in de politiek zitten, 
en niet alleen ‘besturen’ en ‘scoren’.”

IS DE POLITIEKE CULTUUR 
ÜBERHAUPT TE BEÏNVLOEDEN?
“Integriteit en werkelijke overtuiging zijn 
van belang, die zijn niet makkelijk te 
behouden in de politiek. Ook zie je dat 
gemakkelijker aan de flanken van de 
politiek dan in de regering. Je ziet het 
bijvoorbeeld eerder bij de PvdD en de 
BBB dan in de bestuurlijke en 
carrièregerichte VVD. 
 
Polarisatie en kritiek horen overigens bij 
de democratie, we zouden ons pas echt 
zorgen moeten maken als er geen kritiek 
meer was. Kritiek is ook een teken van 
werkelijke betrokkenheid en die moet 
worden gewaardeerd.”

HOE ZIET U DE ROL VAN DE SGP IN 
HET POLITIEKE LANDSCHAP EN WAT 
IS DE INVLOED VAN DE SGP OP  
DEZE CULTUUR? 
“Als oudste nog bestaande partij met 
trouwe aanhang en langzittende 
Kamerleden neemt de SGP een bijzondere 
plek in die haar een grotere rol geeft dan 
alleen op basis van getuigen. 
Bij de SGP zie ik als kenmerken haar 
overtuiging en minderheidspositie. Dan 
ligt de kracht van de SGP eerder in het 
wijzen op de rechtsstaat, in de 
bescherming van minderheden en het 
volgen van de juiste en fatsoenlijke 
aanpak. Die kracht moet dan niet worden 
gezocht in een populistische democratie.
Kees van der Staaij is weleens ‘het 
geweten van de Kamer’ genoemd. Het 
zou jammer zijn als de SGP haar oren te 
veel laat hangen naar populistische 
standpunten, doordat een deel van de 
achterban daarvoor gevoelig is. De kracht 
van de SGP is een principiële opstelling in 
de parlementaire democratie.” 

Henk te Velde:
Te Velde is hoogleraar Nederlandse 
geschiedenis aan het Instituut voor 
Geschiedenis aan de Universiteit 
Leiden. Hij houdt zich onder meer 
bezig met politieke cultuur, 
geschiedenis en het debat.
Te Velde is medeauteur van Land van 
kleine gebaren. Een politieke 
geschiedenis van Nederland 1780-2012.

Meer lezen? Een uitgebreidere versie van 
dit interview staat op sgp.nl.
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De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl



De Stichting Wetenschappelijke Biografie 
Groen van Prinsterer start daarom een 
publiekscampagne waarbij iedereen een 
donatie kan doen om het afronden van 
de biografie te steunen.

LEVENSLESSEN
Alhoewel Groen twee eeuwen geleden 
leefde, van 1801 tot 1876, heeft zijn werk 
niets aan scherpte verloren en spreekt 
zijn leven ook vandaag nog tot de 
verbeelding!

In de Tweede Kamer was hij in de 19e 
eeuw een formidabele politicus die 
liberalen en conservatieven voorhield dat 
niet eendracht, maar meningsverschil de 
kern van politiek is. Politiek op basis van 
gelovige overtuiging, daar vroeg Groen 
als eerste ruimte voor.

Kees van der Staaij
Ambassadeur

GROENSCHOLEN
Groens overtuiging kwam nergens 
sterker naar voren dan in het onderwijs. 
Hij verzette zich tegen een algemeen-
christelijke school, omdat deze geen 
ruimte liet voor geloof. Onderwijs is niet 
aan de staat, maar aan ouders en 
samenleving. Groen zette zich met 
succes hiervoor in, zowel in de Tweede 
Kamer als daarbuiten.
 
GROEN INSPIREERT
Groen was een schrijvende politicus. 
Met Ongeloof en Revolutie en Handboek 
der Geschiedenis van het Vaderland zette 
hij een grootse visie uiteen, die velen na 
hem inspireerde. Hij verzette zich tegen 
slavernij en samen met zijn vrouw Betsy 
keek hij als filantroop om naar armen in 
en rond Den Haag. Vanuit zijn huis in Den 
Haag hield hij een christelijk netwerk in 
stand, tot ver over de landgrenzen.

GROENS ANTWOORD OP 
POLARISATIE
Groens sterke overtuigingen waren 
geworteld in zijn geloof. Hij vond het 
van levensbelang dat de overheid 
burgers de vrijheid liet om zelf het 
leven vorm te geven. In de politiek 
wilde hij debat en discussie, die 
samenhing met respect voor zijn 
tegenstanders. Iedere deelnemer aan 
het publieke debat, christen of niet,  
kan een les leren uit de combinatie van 
gelovige overtuiging, het belang van 
vrijheid en respect. 

Groen van Prinsterer was een inspiratie voor velen. Er zijn scholen en straten naar hem vernoemd, maar een  
biografie ontbreekt nog. Daarom werkt biograaf Gertjan Schutte nu aan het schrijven van een biografie.  
Dit project is inmiddels halverwege, maar voor de afronding is nog een bedrag nodig van 50.000 euro.

DOOR GERTJAN SCHUTTE & HILDE VAN LEENEN
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LEVENSLESSEN VAN GROEN
BIOGRAFIE IN DE MAAK

“Groen van Prinsterer blijft 
mij inspireren. Hij verdient 
blijvende aandacht.”

www.groenbiografie.nl

BESTEL ALVAST JE EXEMPLAAR
Het werk aan de Groenbiografie is  
in volle gang. Biograaf Gertjan 
Schutte doet onderzoek, om zo  
een beeld te schetsen van deze 
beeldbepalende icoon.

Steun jij het maken van deze 
biografie?

Scan de QR-code met de camera van 
je mobiel en bestel alvast je boek. 
Ontvang straks als eerste de 
uitgebreide biografie van Groen van 
Prinsterer. De voorlopige titel:  
Groen van Prinsterer. 
Antirevolutionair activist.
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sgp.nl/straatsburgreis

Meld u nu aan voor de 3-daagse

LEDENREIS
naar Straatsburg

Aanmelden kan tot 29 juli

bezoek aan de SGP in het Europees
Parlement, de stad Straatsburg en andere
activiteiten
orgelconcert in de Thomaskirche door
Gerard Adriaanse en Bert-Jan Ruissen
vervoer per bus 
eten en drinken
overnachting in 1 of 2-persoonskamers 

De reis is inclusief :

D.V. 17 tot en met 19 oktober 2023

Straatsburg, Frankrijk

200-275 euro per persoon

Voor SGP-leden en hun echtgenoten
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We mogen terugzien op een zeer 
inspirerende middag met bedrijfs-
presentatie en een indrukwekkende 
rondleiding over de scheepswerf. Ook 
werd onze komst op prijs gesteld door de 
CEO, dhr. Arnout Damen. Hij gaf aan dat 
er een goede band is tussen het bedrijf 
Damen en de SGP, die zich sterk maakt 
dat orders voor de Koninklijke Marine  
aan het Nederlandse bedrijfsleven  
gegund worden. 

HANDVATTEN
De Nederlandse economie staat voor 
grote uitdagingen. De bereikbaarheid 
wordt door een groot aantal 
knelpunten steeds moeizamer.  

De discussie over de capaciteit van 
Schiphol en het inperken daarvan is 
dagelijks nieuws. Daarnaast kampt 
ondernemend Nederland met een 
enorm gebrek aan technisch opgeleid 
personeel. Over deze twee 
vraagstukken hebben wij nagedacht. 
Met de uitkomsten hebben wij Kamerlid 
Chris Stoffer handvatten meegegeven 
om daarmee aan de slag te gaan. 

De inbreng van onze leden tijdens de 
twee brainstormsessies hebben wij erg 
gewaardeerd. Fijn dat we ook ruim de 
tijd hadden om onder het genot van 
een hapje en een drankje met elkaar in 
gesprek te gaan en te netwerken. 

Wilt u de aftermovie van deze 
bijeenkomst bekijken? Ga dan naar het 
YouTubekanaal van de SGP of ga naar 
sgp.nl/doemee/ondernemersplatform.

PS: De volgende bijeenkomst van het SGP-
ondernemersplatform staat gepland op  
17 november 2023. Noteert u deze datum 
alvast in uw agenda? Graag zien wij u daar 
weer terug!

Verbinden, inspireren en versterken: daar draait het om bij het SGP-ondernemersplatform. Een 
aantal keer per jaar komen de leden van het platform bij elkaar, in Den Haag of bij een (collega-) 
ondernemer. Afgelopen mei stond ditmaal een bedrijfsbezoek bij Damen Shipyards op de 
planning. Zo’n honderd ondernemers waren daarbij aanwezig. Graag delen wij onze ervaringen. 

SAMEN STAAN WE STERKER
WORD LID VAN HET SGP-ONDERNEMERSPLATFORM!

ONDERNEMERSPLATFORM

Over het SGP-ondernemersplatform
Het SGP-ondernemersplatform is 
opgericht door ondernemers. Politici 
leren wat leeft op de werkvloer en 
ondernemers vergaren relevante 
politieke kennis en steunen de partij 
met raad en daad. Ondernemers en de 
SGP slaan de handen ineen, want 
samen staan we sterker. Vindt u een 
goede verbinding tussen politiek en 
werkvloer ook belangrijk? U bent al lid 
v.a. € 150,- per jaar via sgp.nl/doemee/
ondernemersplatform 

DOOR BERNHARD KOSTER 
VOORZITTER SGP-ONDERNEMERSPLATFORM
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Vrijdag 30 juni staan we tijdens de uitzending van Studio 
SGP stil bij een Bijbels rentmeesterschap. Hoe gaan wij als 
christenen verantwoordelijk om met de schepping? Het over-
koepelende thema is: ‘Wat mag de schepping jou kosten?’ 

God heeft ons mensen de opdracht gegeven om deze aarde 
te bebouwen en te bewaren. Maar hoe brengen we dat in de 
praktijk? En hoeveel mag een milieuvriendelijke maatregel ons 
kosten? Over deze dillema’s hopen wij tijdens deze uitzending 
na te denken. Denk je met ons mee? 

Kijk mee via het YouTubekanaal van de SGP vanaf 19.30 uur!

STUDIO SGP

AGENDA
WOENSDAG 12 JULI

Tijdrede SGP Putten
19.30 uur
Ds. G.P. van Nieuw Amerongen
Putten, Henslare 2, geb. HHG

WOENSDAG 30 AUGUSTUS
Tijdrede SGP Nieuwkoop
Ds. A. van Duijn
19.30 uur
Nieuwkoop, Nieuwveenseweg 38 A, geb. CGK

WOENSDAG 6 SEPTEMBER
Tijdrede SGP Barneveld
Ds. D.E. van de Kieft
19.30 uur 
Barneveld, Vellerselaan 1, geb. GGiN

WOENSDAG 27 SEPTEMBER
Tijdrede SGP Oldebroek
Ds M.T. Al-Chalabi
19.30 uur 
Olderbroek, Mheneweg Zuid 6, geb. Vr.OGG

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1, 11, 22, 23: Beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 6-8: hoofdbeeld Tweede Kamer Pagina 17: Beeld SkyProductions
Pagina 19: beeld fotodienst Europarlement
Pagina 21: Beeld beëdiging door Hans Kouwenhoven/Eerste Kamer

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw 
materiaal onterecht is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

SAVE THE DATE
13 Oktober 2023, 10:00-16:00 uur
11e Internationale Conferentie

Thema: ‘Integrity’
locatie: ‘Kontakt der Kontinenten’, Amersfoortsestraat 

20, 3769 AS Soesterberg
voertaal Engels

Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te 
verschijnen op donderdag 14 september. De kopijdatum 
daarvoor is maandag 28 augustus. 
De daaropvolgende uitgave staat gepland voor 19 oktober.
NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen 
naar de toekomst geldt:  
‘Deo volente’.

BEREIKBAARHEID ZOMERPERIODE
Het partijbureau zal in de zomervakantie (regio 
midden) beperkt bereikbaar zijn. Dat houdt in dat u 
van 8 juli t/m 20 augustus ons wel kunt benaderen, 
maar dat reacties later kunnen komen dan u van ons 
gewend mag zijn. Via het e-mailadres info@sgp.nl 
hopen we wel bereikbaar te zijn om urgente berichten, 
zo mogelijk, door te sturen aan andere collega’s die u 
zouden kunnen helpen. 

Wij hopen op uw begrip en wensen u een rustgevende 
vakantie toe!
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‘Ernstiger 
is een 

bestuur dat 
zelfs geen 

sorry meer 
hoeft te 
zeggen’

Premier Rutte komt menig 
keer naar de Tweede 
Kamer. Vaker dan hem lief 

is moet hij verantwoording 
afleggen. Zodra hij sorry heeft 
gezegd voor het ene schandaal, 
komt het volgende al op de 
Kameragenda: Na de leugen over 
‘functie elders’, volgde het 
toeslagenschandaal, uitblijvende 
Groningse aardbevingsschade, 
gebrekkige asielzoekersopvang, 
enzovoort.

Dat er te veel mis gaat, is 
duidelijk. Het is goed dat de 
regering beterschap belooft, al 
kan dat niet blijven doorgaan.

VERANTWOORDING
Wat je er ook van vindt, de 
Tweede Kamer eist tenminste wel 
dat de regering verantwoording 
aflegt. Het Europees Parlement 
kan nog wat leren van de 
Nederlandse politieke cultuur.

Want in de EU gaat minstens 
zoveel mis als bij de Nederlandse 
overheid. Maar daarover blijft het 
vaak stil. De Europese Commissie 
deed bijvoorbeeld te weinig tegen 
de Belgische PFAS-vervuiling van 
Zeeuwse wateren. Waarom 
volgde geen spoeddebat over de 
omstreden ‘stikstofbrief’ waarin 
de EU-commissaris van Milieu 
onze landbouw willekeurige, 

scherpe doelen oplegt? Als SGP 
hebben we over dit laatste 
vergeefs een debat aangevraagd.
Maar zelfs bij gewone debatten 
komt te vaak slechts een 
vervangende EU-commissaris 
opdagen. Zonder kennis van 
zaken leest die slechts tekst op 
die een ambtenaar heeft 
voorbereid.

ONTSNAPPING
“Maar je kunt toch schriftelijke 
vragen stellen? Dan moeten Frans 
Timmermans en zijn collega’s wel 
antwoord geven”, hoor ik u 
denken. Dat doen we ook. Helaas, 
de antwoorden hebben een hoog 
‘kluitje-in-het rietgehalte’, of 
verwijzen vooral naar het 
betrokken wetsartikel. Ja, dat 
kennen we zelf wel.

Zo kan de Europese Commissie 
alsmaar de eigen gang gaan. Deze 
ontsnappingskunst wordt 
gedoogd door een meerderheid 
van pro-Europese fracties 
(christendemocraten, 
sociaaldemocraten en liberalen). 
Maar zwakke heelmeesters 
maken stinkende wonden. 

Steeds wegkomen met ‘sorry’ is 
niet goed. Ernstiger is een 
bestuur dat zelfs geen sorry meer 
hoeft te zeggen. Want bij gebrek 
aan kritiek is de Europese 

Commissie in een tunnelvisie 
beland. We zien een Europese 
Commissie die voortdendert met 
eenzijdige voorstellen. 

TOT ORDE ROEPEN
Een omslag is nodig. De SGP in 
het Europees Parlement pleit wél 
voor echte verantwoording. En 
als de meerderheid in het 
Europarlement stil blijft, moeten 
de Tweede Kamer en andere 
nationale parlementen de  
EU-commissarissen tot de  
orde roepen.

Alleen zo krijgen we een 
bescheiden EU waar de landen en 
burgers wat aan hebben. Aan u is 
de keuze, bij de Europese 
verkiezingen op donderdag 6 juni 
volgend jaar.

DOOR BERT-JAN RUISSEN 
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT VOOR DE SGP

De Tweede Kamer debatteert vaak over zaken die mis gingen. Zo kan de Kamer 
lessen trekken voor de toekomst. Bert-Jan Ruissen wil die cultuur ook 
invoeren in het Europees Parlement. Meer verantwoording is nodig.

Ontsnappingskunst ontmaskert
Over wat de EU kan leren van de 

Nederlandse politieke cultuur



Breng het Evangelie 
bij Anichka en haar klas

Met uw hulp ondersteunt Friedensstimme 120 
evangelisten. In Rusland, Centraal-Azië en de 
Kaukasus. Uw steun maakt Levensgroot verschil!

Kijk op www.friedensstimme.nl

ondersteunt Russische evangelisten

Help en bid mee!

Wonderen des Allerhoogsten Oorlog, kerk en staat   
De prachtige en leerzame heruit-
gave van De wonderen des Aller-
hoogsten van ds. Abraham van de 
Velde (1614-1677) is nog voorradig! 
Zorgvuldig herspeld en van veel 
fouten gezuiverd. Zeer geschikt als 
cadeau of relatiegeschenk! Een uit-
gave die in geen gezin mag ontbre-
ken. Door velen warm aanbevolen! 

Harde kaft, 896 pagina’s, prijs: € 25,- (excl. € 5,- porto).  

 
In dit werk beschrijft Eva van der 
Groe als voorbidster haar geloofs-
werkzaamheden met land, volk, 
kerk en staat ten tijde van de Oos-
tenrijkse Successieoorlog (1740-
1748). Een boek dat zeer lezens-
waardig is. Overgezet in het heden-
daags Nederlands, aangevuld met 
een biografie, stevig ingebonden 

met harde kaft, 272 pagina’s, € 15,- (excl. € 3,50 porto). 

Een kerk in ‘t klein Gruwelijke Sódom gestraft 
 

De nadere reformator ds. Simon 
Oomius (1630-1706) houdt in Een 
kerk in ’t klein een warm pleidooi 
voor huisgodsdienst in de gezinnen. 
Hij dringt aan op het gezamenlijk 
lezen van de Bijbel, samen zingen, 
thuis catechiseren en het getrouw 
waarnemen van de gebeden. Over-
gezet in de huidige spelling. Harde 

kaft, 310 pagina’s, prijs: € 15,- (excl. € 3,50 porto).  

 
Van de Duitse, bevindelijke predi-
kant Conrad Mel (1666-1733) ver-
schenen in 1731 negen boet- en bid-
dagpredicaties in het Nederlands 
die de omkering van Sódom tot 
thema hebben. Zijn waarschu-
wende en ontdekkende toepassin-
gen zijn nog steeds hoogst actueel. 
Overgezet in de huidige spelling. 

Harde kaft, 200 pagina’s, € 14,- (excl. € 3,50 porto). 
 

Bestellen: bel 06 - 22 62 61 40 (b.g.g.: 0416 - 693844) of mail naar: 
 inhetspoor@kliksafe.nl. Zie voor meer aanbiedingen en info: www.inhetspoor.nl  

Psychosociaal therapeut
b u i t e n p r a k t i j kma r k . n l
+31 (0)6 53 29 69 57

mark@buitenpraktijkmark.nl

       Buiten is er ruimte.
                    Ruimte voor gesprek, ruimte voor jou.
       Buiten is er ruimte.
                    Ruimte voor gesprek, ruimte voor jou.

“De voorzienigheid van God 
geeft een heerlijke rust”
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DIEDERIK, HOE GROOT IS DE 
OPLUCHTING DAT WE TWEE ZETELS 
HEBBEN GEKREGEN?“
Daar ben ik ontzettend blij mee, 
natuurlijk! Ik vind het een voorrecht en 
een plezier om door te mogen gaan als 
Eerste Kamerlid, samen met Peter 
Schalk. Tegelijkertijd ervaar ik deze 
uitkomst als een onderstreping van 
onze verantwoordelijkheid om een 
helder Bijbels geluid in de senaat te 
laten klinken. Juist als het gaat om 
thema’s die direct gekoppeld zijn aan 
Gods geboden, zoals abortus, Israël, 
huwelijk, gezin en alle ontwikkelingen 
rondom gender.

PETER, LAG ER EEN DRAAIBOEK 
KLAAR VOOR ALS JE HET ALLEEN 
HAD MOETEN DOEN? 
“Nee, er lag geen draaiboek klaar, maar 
ik was wel aan het nadenken over andere 
manieren van ondersteuning. Voor 

ondersteuning bij het praktische werk 
kan ik terugvallen op heel deskundige 
fractiemedewerkers in de Tweede Kamer 
en op de kennis in onze brede achterban. 
Veel meer maakte ik me zorgen over het 
missen van Diederik als directe 
sparringpartner. Het gebeurt zo vaak dat 
je even met elkaar overlegt, even een 
strategie afstemt, even steun nodig hebt. 
Iemand zei tegen me dat het behoud van 
de tweede zetel 50% werk scheelde. Mijn 
antwoord was: ‘Dat klopt, maar ook 100% 
meer steun’.”

DIEDERIK, HOE HEB JE HET  
PROCES ERVAREN?
“Naarmate de dag van de definitieve 
uitslag dichterbij kwam, liepen ook de 
inwendige kriebels wel wat op, moet ik 
bekennen. Maar uiteindelijk was mijn 
invloed op het proces maar heel klein. 
Andere SGP’ers - veel slimmer dan ik - 
waren hiermee op de achtergrond 

intensief bezig en daar had ik alle 
vertrouwen in. Bovendien geeft in dit 
soort situaties de voorzienigheid van 
God een heerlijke rust. Die voor-
zienigheid sluit onze verantwoordelijk-
heid niet uit, maar wel in. Aan de Heere 
God alle dank, dus.”

PETER, WAT BETEKENT DE UITSLAG 
EN WELKE ROL ZIE JE VOOR DE SGP?
“De uitslag van de verkiezingen betekent 
voor de coalitie een basis van 24 zetels in 
de senaat, twee zetels meer dan 
verwacht. Bij de huidige samenstelling 
kan de coalitie over rechts (via BBB) of 
over links (GroenLinks/PvdA), of via een 
combinatie van kleine partijen werken 
aan meerderheden. In de praktijk zal 
blijken dat voor de SGP de vertrouwde 
rol is weggelegd: gouvernementeel en 
constructief zijn. Zo hopen we te blijven 
werken, met het oog op God en gericht 
op de héle samenleving.” 

“De voorzienigheid van God 
geeft een heerlijke rust”

Op woensdagavond 15 maart vertrekt Diederik van Dijk uit Utrecht, waar de SGP’ers zich voor de 
uitslagenavond van de Provinciale Statenverkiezingen hebben verzameld. Zojuist zoefde hij daar met de lift 

naar beneden, …richting de uitgang. Zou dat ook het symbolische beeld zijn wat paste bij de prognose van de 
verkiezingsuitslag? In zijn stem klonk berusting als hij analyseert dat het ‘er niet goed uit ziet, maar dat we het 

moeten afwachten’. 77 dagen later blijkt op 30 mei dat de tweede zetel tóch behouden blijft. 

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD & FEMKE VAN AMERONGEN 
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WAT ZIJN KARAKTERISTIEKEN VOOR 
DE POLITIEKE CULTUUR IN 
NEDERLAND? 
“Onze cultuur laat zich kernachtig 
samenvatten met een uitspraak van 
hoogleraar dr. J.H. Bavinck (1895-1964). 
‘Het altaar’, schrijft hij, ‘is ingeruild voor 
de spiegel, waarin de mens alleen 
zichzelf ziet.’ Het christelijk geloof, dat zin 
en uitzicht gaf aan ons bestaan, is 
vervangen door de gedachte dat ons 
aardse leven het één en het al is. Een 
compleet gesloten wereldbeeld dus. 
Geen God en geen andere werkelijkheid 

dan die wij kunnen waarnemen. Bij deze 
werkelijkheid zwéren de seculieren. Dat 
bepaalt ook de dominante stroming in de 
politiek. Je merkt dit in het bijzonder als 
je bijvoorbeeld vraagt naar de moraal 
onder onze rechtstaat. Of welke tijdloze 
waarden onze rechtstaat dragen. Daar is 
geen antwoord op.” 

ER BLIJKT EEN TOENEMEND 
WANTROUWEN VAN DE BURGER 
JEGENS DE OVERHEID TE ZIJN. IS DAT 
DE REACTIE VAN DE SAMENLEVING 
OP DE POLITIEKE CULTUUR IN 
NEDERLAND?
“Veel burgers hebben de indruk dat de 
overheid onvoldoende bezig is met de 
problemen waar zij concreet tegenaan 
lopen. Dat zijn bijvoorbeeld problemen 
die voortvloeien uit de almaar uitdijende 
immigratie en asielinstroom. Tot nu toe 
zijn alle beloften om hier wat aan te 
doen, loos gebleken. Of er blijken zonder 

SGP’ers, bid meer 
en foeter minder

DE POLITIEKE CULTUUR VANUIT EEN REFLECTERENDE SENATORSBLIK

In deze Banier wordt aandacht gewijd aan het thema ‘Politieke cultuur in Nederland’, de manier waarop wij in 
Nederland politiek bedrijven. Als senatoren staan Peter Schalk en Diederik van Dijk er enerzijds middenin, 

maar anderzijds proberen zij het hijgerige politieke klimaat te ontstijgen. Hoe kijken onze senatoren naar de 
politieke cultuur in de Eerste Kamer, en breder, in Nederland? Tijd voor een reflecterende senatorsblik.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD & FEMKE VAN AMERONGEN 

“De overheid is geen 
geluksmachine voor  

de burger.”



SGP’ers, bid meer 
en foeter minder

problemen vele miljarden beschikbaar te 
zijn voor een betwiste stikstofaanpak. 
Maar de noodzakelijke zorg voor mensen 
wordt uitgekleed.” “Hetzelfde geldt 
klimaat. De schoonste kolencentrales ter 
wereld gaan dicht, kernenergie was lang 
taboe, maar de burgers mogen wel 
betalen voor subsidies voor de Tesla’s 
van de bovenklasse. Hoogopgeleiden 
vliegen de wereld rond om te vertellen 
dat burgers niet meer mogen vliegen. En 
als burgers dan ook nog keer op keer 
worden geconfronteerd met een falende 
overheid, als het gaat over de 
toeslagenaffaire of over de nog steeds 
niet opgeloste problemen in Groningen, 
krijg je zomaar ongezonde onvrede.” 

“Tegelijkertijd moeten we ook erkennen 
dat burgers zich steeds meer gedragen 
als consument. Zij zijn de klant en de 
overheid moet leveren. Het besef is weg 
dat we met elkaar een land vormen, dat 
we verantwoordelijkheid hebben naar 
elkaar toe en we van Hogerhand een 
overheid hebben gekregen waarvoor wij 
respect moeten hebben. Dat is een direct 
gevolg van de secularisatie. Het besef dat 
de overheid Gods dienares is en wij 
daarom gehoorzaamheid aan haar 
verschuldigd zijn, taant trouwens ook in 
reformatorische kring. Dat is echt niet 
recht te praten. Het zou goed zijn ons te 
bezinnen op wat Calvijn zegt over het 
ambt van de overheid en onze 
verschuldigde eerbied voor haar. Dan 
gaan we meer bidden voor de overheid 
en minder foeteren.”

OP WELKE MANIER IS DE POLITIEKE 
CULTUUR TE BEÏNVLOEDEN?
“Allereerst is van belang dat de overheid 
eerlijk zegt dat zij niet alles in de hand 
heeft. Zij is geen geluksmachine voor de 
burger en ook geen instituut dat alle 
menselijk leed kan compenseren. Beloof 
geen dingen die je niet kunt waarmaken. 
De overheid moet haar grenzen kennen 
en zeker ervoor waken dat zij meer en 
meer doordringt op privéterrein. Maar 
daar waar de overheid steken heeft 
laten vallen, mag van haar verlangd 
worden dat adequaat en ruimhartig op 
te lossen.”

WELKE ROL HEEFT DE SGP HIER NU IN 
EN HOE ZOU ZIJ DEZE CULTUUR 
KUNNEN BEÏNVLOEDEN?
“De SGP voert ‘betrouwbaarheid’ hoog in 
het vaandel (het vaandel of de banier, 
red.). Dat is iets waarop burgers altijd 
moeten kunnen rekenen en dat schept 
vertrouwen. Daarnaast is de SGP wars 
van grote woorden of opgepompte 
beloften. Verder is het ook voor ons de 
opdracht om andere Kamerleden en de 
bewindslieden te bejegenen zoals we zelf 
behandeld willen worden. Politici hebben 
een voorbeeldfunctie en dat betekent 
een dagelijkse oefening in vriendelijkheid 
en bescheidenheid. Daarin schieten we 
heel gemakkelijk te kort, en daarom 
moeten we ons daar voortdurend in 
blijven oefenen.”

WELKE ROL HEEFT DE EERSTE KAMER 
HIER NU IN EN HOE ZOU ZIJ DEZE 
CULTUUR KUNNEN BEÏNVLOEDEN?
“De ontwikkelingen in de samenleving 
gaan niet aan de Eerste Kamer voorbij. 
Ook daar is de toon regelmatig heftiger 
dan voorheen. Het is dan ook van belang 
dat senatoren elkaar eventueel 
aanspreken op gedrag en woordkeus. 
Daarin heeft iedereen zijn 

verantwoordelijkheid te nemen.”
“In de komende periode zal het dan ook 
cruciaal zijn hoe de Eerste Kamer zich 
ontwikkelt in een compleet nieuwe 
samenstelling. De cultuur van de Eerste 
Kamer is vanouds hoffelijk en gericht op 
reflectie. En, zoals een oude spreuk luidt: 
‘wij zijn er niet in de eerste plaats om het 
goede te doen, maar om het kwade  
te voorkomen’.”

“Daarom is het van groot belang om ons 
te blijven richten op onze kerntaak: 
wetten beoordelen op rechtmatigheid, 
uitvoerbaarheid en handhaafbaarheid. 
Weg van de waan van de dag, met een 
scherp oog voor de ontwikkelingen in de 
samenleving, gericht op God en op onze 
naaste. Dat plaatst ons werk in de Eerste 
Kamer in het juiste perspectief.” 

“Wij (de Eerste Kamer) 
zijn er niet in de eerste 

plaats om het goede te 
doen, maar meer om het 

kwade te voorkomen.”
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DIKKENBERG STAALMEESTERS

Goorsteeg 15a, 6741 TB Lunteren 

T. 0318 589 428  |  M. 06 2624 6856

www.dikkenberg-staalmeesters.nl

Om dit alles naar onze standaard te kunnen blijven 
realiseren hebben wij dringend behoefte aan een 
ervaren lasser (in een goed gemotiveerde leerling- 
lasser willen we ook graag investeren) 

Voor het montagewerk, in de breedste zin van het 
woord, op locatie hebben we per direct plaats voor 
een stoere staalbouwer die zelfstandig kan werken 
en iemand met inzicht, precisie en improvisatietalent. 

We bieden je een prettig salaris, een moderne werk-
omgeving met fijne collega’s een goede beloning 
voor extra inzet van jouw kant.

Heb je interesse in wat we voor jou kunnen doen, 
of wil je solliciteren? 
Bel ons dan snel op 0318-589428 en vraag naar Jan, 
mail naar info@dikkenberg-staalmeesters.nl of loop 
gewoon bij ons binnen op de Goorsteeg 15a 
in Lunteren.

Wij werken al ruim 20 jaar 
hard om dit te verwezelijken. 
Dat doen wij vanuit onze bedrijfs-
hal in Lunteren én op locatie.

Wij leveren en monteren 
allerhande staalconstructies 
en beplating. Van complete 
bedrijfshallen, tot de staal-
constructie voor jouw huis, aanbouw of nieuwe schuur, Maar we 
fabriceren ook alles op het gebied van trappen en hekwerken, 
cortenstalen objecten en alles op het gebied van RVS. Dit laatste voor 
bijvoorbeeld de trucksector, industrie of ook gewoon bij jou thuis. 

Al deze projecten worden gerealiseerd door een middelgroot team. 
Dit heeft als voordeel dat je altijd persoonlijk contact hebt met 
de collega’s tijdens de opdracht en realisatie ervan. De planning 
en de tekeningen werken we, samen met jou, in eigen 
huis uit. Tot slot staan we garant voor persoonlijke zorg 
en transparantie gedurende het hele project.

STAALHARD DE BESTE!

Elst (Ut)

Meer info?
Tiny Bernouw-de Jong
tiny@esseveld.nl
0318 472 114

esseveld.nl/vacatures

 • interieur-
verzorgster

 • administratief  
medewerkerster

 • calculator

 • adviseur

 • werkvoor- 
bereider

 • inmeter
 • werkplaats- 
medewerker

 • kozijnenmonteur

 • zaterdaghulp 
werkplaats

Groei verder
in een fijn team



Waarom polderen we?
We weten dat er in ons land al eeuwen wordt 
gevochten tegen het water. Als er geen dijken 
werden aangelegd, kwamen er overstromingen. En 
iedereen – of je nu edelman was of boer – kreeg bij 
een overstroming natte voeten. Daarom moesten alle 
groepen in de samenleving, hoe veel ze ook van elkaar 
verschilden, samenwerken in het aanleggen van dijken 
en het drooghouden van de polder. Dit gebeurde in de 
waterschappen, die in de middeleeuwen al bestonden. 

In die tijd kenden we de woorden ‘polderen’ en 
‘poldermodel’ nog niet. Dat kwam pas in de jaren 80 
van de vorige eeuw. Toen begon men overleggen 
tussen werkgevers, werknemers en de overheid 
‘polderen’ te noemen. Bij zulke overleggen moest 
men immers ook samenwerken tussen organisaties 
die het eigenlijk volledig met elkaar oneens waren.

Polarisatie
De laatste decennia zien we dat de politieke 
ontwikkelingen snel gaan. In de gloriedagen van 
het poldermodel waren er slechts enkele politieke 
partijen die echt een rol van betekenis hadden. Dat is 
nu totaal veranderd. De laatste jaren is er bijna elke 
verkiezing wel een politieke aardverschuiving. Denk 
aan de vorige twee verkiezingen voor de Provinciale 
Staten. In 2019 werd FvD uit het niets de grootste 
partij en bij de verkiezingen van afgelopen maart 

wist de BBB een nog grotere overwinning te behalen. 
Dit zijn de opvallendste verkiezingsuitslagen, maar 
we zien elke verkiezing wel dat veel kiezers van 
partijen wisselen. Ook zien we dat de middenpartijen 
steeds meer verliezen, terwijl uitgesproken rechtse 
en linkse partijen groeien. Dat maakt het polderen 
lastiger. Als partijen verder uit elkaar staan, gaan 
ze minder snel het gesprek met elkaar aan. 

Daarbij is te merken dat de polarisatie, de 
verdeeldheid, tussen de verschillende groepen in ons 
land toeneemt. Neem bijvoorbeeld de stikstofcrisis. 
Linkse en rechtse partijen en organisaties staan 
in deze kwestie mijlenver van elkaar vandaan. 
Daarom lijkt polderen en het vinden van een 
goede uitkomst voor iedereen onmogelijk.

En nu?
Ondanks alle polarisatie is nuchterheid belangrijk. Het 
poldermodel is ontstaan omdat er veel verschillende 
groepen zijn die heel anders over dingen denken. Als 
iedereen hetzelfde denkt, is polderen natuurlijk niet 
nodig. En als er slechts twee partijen zijn, waarvan 
één partij de meerderheid heeft, is polderen ook niet 
nodig. Dan drukt de grootste partij gewoon haar 
zin door. Gelukkig is dit in Nederland niet het geval, 
zodat overleg tussen partijen zal blijven bestaan. 

Zeker, een makkelijke oplossing voor polarisatie 
is er niet. Maar we hebben hierin wel een taak. De 
SGP staat in de Nederlandse politiek bekend als 
een constructieve partij, als een partij waar zowel 
rechts als links mee wil praten. Een partij die moties 
behandelt op de inhoud, en niet op de partijkleur van 
de namen van de Kamerleden die eronder staan. Dat is 
ook hoe het beeld van een christelijke partij moet zijn. 
Meegaan in vijandbeelden van politieke tegenstanders 
past een christen niet. Laten we daarom constructief 
blijven en zo het beste zoeken voor ons land! 

 Door Arco Verschoor Commissie Binnenland

De laatste tijd wordt er hard gewerkt aan een landbouwakkoord. De minister is samen met 
boeren, natuurorganisaties en provincies aan het overleggen over stikstofmaatregelen waar 
zoveel mogelijk mensen het mee eens zijn. Deze manier van overleggen noemen we ook wel 
‘polderen’. Als het over de Nederlandse politieke cultuur gaat, is ‘polderen’ een woord wat altijd 
terugkomt. Het gaat dan over het Nederlandse model van overleggen. Als er een groot probleem 
is – leraren willen bijvoorbeeld meer loon – gaan alle organisaties die hiermee te maken hebben 
samen rond de tafel en proberen dan tot een akkoord te komen waar iedereen mee kan leven.

Polderen in tijden 
van polarisatie
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Samen komen 
we verder!

In de afgelopen maanden is er veel gebeurd in de politiek. Naast de verkiezing van de 
Eerste Kamerleden worden achter de schermen de Provinciale coalities gevormd. Er is 
een burgemeester van SGP-huize geïnstalleerd en er zijn verschillende activiteiten en 

bijeenkomsten geweest voor onze bestuurders en politici.

“DE BBB, HET BESTE WAT DE SGP  
IS OVERKOMEN”
Met die stelling opende dr. Bart-Jan Spruyt 
zijn lezing op de ledenvergadering van de 
bestuurdersvereniging (BSV) van 21 april. 
Hij benoemde dat de BBB een deel van 
het volk aanspreekt, dat eigenlijk is 
‘afgehaakt’. In een steeds verder 
seculariserende samenleving is het een 
uitdaging voor de SGP dat de afstand tot 
andere partijen steeds groter wordt. 
Omdat de BBB, net als de SGP, een 
achterban heeft die voor een groot deel 
bestaat uit ‘gemiddelde burgers’, kan de 
BBB de brug zijn die de SGP nodig heeft 
om in de samenwerking met andere 
partijen meer aansluiting te vinden. 
SGP-hoofdbestuurslid ds. Egas vertelde 
ook over de steeds beter waarneembare 
kloof die zichtbaar wordt tussen christenen 
en seculieren. Hij trok enkele lijnen vanuit 
de coronaperiode, waarin het voor 
ongevaccineerden lastig werd gemaakt om 
mee te kunnen doen. Daardoor is het 
vertrouwen in de overheid en de politiek 
beschadigd. Dit heeft in sommige situaties 
tot op de dag van vandaag effect, ook 
binnen onze achterban.

AZC-LOCATIES BEPALEN VANUIT 
DEN HAAG
Eind mei was er voor de lokale politici 
een onlinebijeenkomst over de 
‘spreidingswet’ die in aantocht is. Na een 
toelichting op deze wet en de 
asielzoekerscentra (azc’s) door Arnold 
van Huizen (beleidsmedewerker bij de 
Tweede Kamerfractie), was er ruimte om 
vragen te stellen en met elkaar in 
gesprek te gaan. Vooral het uitgangspunt 
om een verdeling te maken op basis van 

inwoneraantal kon op kritiek rekenen. 
Een verslag van de bijeenkomst is daarna 
in de digitale BSV-nieuwsbrief gedeeld.

NÓG MEER SGP’ERS  
IN NEDER-BETUWE
Op vrijdag 12 mei waren de SGP-
bestuurders door wethouders Nees van 
Wolfswinkel en Marien Klein uitgenodigd 
in de gemeente Neder-Betuwe. We 
konden kennismaken met verschillende 
ondernemers, van een zandwinning in de 
Nederrijn tot de fabriek van Go-Tan B.V. 
Naast de bezoeken is ook het onderlinge 
contact van grote waarde.

NIEUWE BESTUURDERS
Op 15 maart waren de provinciale en 
waterschapsverkiezingen. Tijdens de 
uitslagenavond werd bekend dat Marco 
Oosterwijk is voorgedragen als 
burgemeester van Ridderkerk. Op 15 mei 
heeft zijn installatie plaatsgevonden. We 
zijn verblijd dat er een burgemeester van 
SGP-huize is bijgekomen. 
Na de verkiezingen van 15 maart begon 
het spel van de coalitievorming in de 
provincie en in de waterschappen. Zoals 
het er nu voorstaat, lijkt het mogelijk dat 
de SGP in vier provincies een plek in de 
coalitie heeft. In Zeeland en Flevoland 

DOOR GERARD WIJLAND

zijn de gesprekken al afgerond, in 
Overijssel en Gelderland loopt het 
gesprek nog. In Utrecht en Zuid-Holland 
zijn gesprekken met een meer 
linksgeoriënteerde coalitie. Daar zijn we 
nu niet in beeld als bestuurspartij. 

AANKONDIGING VOOR 
BESTUURDERS
Op vrijdagavond 6 en zaterdag  
7 oktober 2023 is de jaarlijkse twee-
daagse van de BSV in Leusden. Dit jaar 
willen we met elkaar nadenken over ‘asiel’. 
Wat zegt de Bijbel hierover, hoe moeten 
we dat vertalen naar vandaag de dag en 
wat is dan de opgave voor de politiek. 
Binnenkort ontvangen de bestuurders 
meer informatie via de e-mail. 

Rondleiding voor bestuurders in de 
Willemspolder (IJzendoorn) waar ondernemer-
schap en natuurontwikkeling samengaan.

De Gelderse Statenzaal
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Kort na de lintjesregen van dit jaar staat 
de heer Dirk van Dijk in  
De Banier. Hij heeft na 29 jaar afscheid 
genomen van de Provinciale Staten (PS). 
Een koninklijke onderscheiding én een 
eerste exemplaar van een Overijsselse 
erepenning vallen hem ten deel. Van Dijk: 
“Een onvergetelijk moment met veel 
hartelijke woorden. Wie ben ik, dat ik dit 
zoveel jaren mocht doen?” Bijzondere 
dank gaan uit naar zijn vrouw Magdalien 
en zijn gezin voor hun ‘zeer 
gewaardeerde steun in al die jaren’. 
Bovenal krijgt God de dank, Die dit alles 
onverdiend gaf!

OM HET ZO’N PERIODE VOL TE 
HOUDEN, MOET ER WEL EEN DIEP-
GEWORTELDE MOTIVATIE LIGGEN…
“Vanuit de Bijbelse grondslag en vanwege 
de met name in de 16e eeuw gevormde 
protestantschristelijke identiteit van ons 
land en volk ben ik SGP’er in hart en 
nieren en heb ik al die jaren gemerkt dat 
de SGP met haar standpunten (hoewel de 
omstandigheden wisselen) een actuele, 
waardevolle en constructieve bijdrage kan 
leveren aan het openbaar bestuur.”

HOE KIJKT U TERUG OP DIE  
HELE PERIODE?
“Met dankbaarheid kijk ik terug op  
29 jaar Statenlidmaatschap en daarvoor 

8 jaar gemeenteraadslidmaatschap. De 
overheid is door God ingesteld. Door 
haar regeert Hij. Ik vond het een eer de 
publieke zaak te mogen dienen en 
daarvandaan de SGP-beginselen te 
mogen uitdragen.”

WAT ZIJN ZOAL BIJZONDERE 
MOMENTEN DIE U VOOR DE  
GEEST STAAN?
“Algemene beschouwingen, 
onderhandelingen voor coalitie-
deelname, aangenomen moties en 
amendementen zijn de bijzondere 
momenten die in de politiek voorbij 
komen. Zelf vond ik het ook bijzonder 
om als nestor toespraken te houden 
voor Statenleden en de commissaris 
van de Koning(in). In die hoedanigheid 
kun je ze de zegen van de Heere 
toewensen.”

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD 

“Een warme aanbeveling waar mijn SGP-hart van opsprong”. Op de jaarlijkse 
partijdag haalt Kees van der Staaij een memorabel moment uit een radio-1-debat 

voor de geest. Statenlid Dirk van Dijk hield daar een pleidooi voor het verdiepen in 
de bronnen van onze christelijke natie: de Unie van Utrecht (1579), de Apologie 

van Willem van Oranje (1580), het Plakkaat van Verlatinghe (1581).  
Zie dit voorval als een kennismaking met wie Dirk van Dijk is en wie hij 

37 jaar voor de SGP wilde zijn.

“Eervol om 37 jaar 
SGP-beginselen te 
mogen uitdragen”

DE BANIER     JUNI

Een interview met oud-Statenlid Dirk van Dijk

TOEN IK U EERST BELDE, WAS  
U AAN HET FIETSEN MET UW VROUW. 
IS DAT DE MANIER  
OM UW POLITIEKE WERK  
LOS TE LATEN?
“Er is nu inderdaad meer tijd voor lezen, 
fietsen en wandelen, maar ook voor 
kinderen, kleinkinderen, vrienden en 
kennissen.  
Uiteraard blijf ik de politiek vanaf de zijlijn 
geïnteresseerd volgen, maar ik kan het 
prima loslaten. Ik gun mijn opvolgers ook 
de vrijheid van handelen, want zo is het 
altijd goed gegaan. Nooit waren er ruzies 
of vervelende discussies. We wisten wat 
we aan elkaar hadden. Ik hoop ook dat ze 
te midden van dezelfde gezellige, 
opgewekte stemming de fractie-
vergaderingen kunnen voortzetten.”

HOE ZIET U DE TOEKOMST?
“De toekomst is voor ons verborgen. Wat 
vaststaat, is dat God regeert. ‘Zijn Woord 
houdt stand in eeuwigheid’. Laten we 
daar ook in het openbaar bestuur als 
SGP’ers getuigenis van blijven afleggen. 
En als er mogelijkheden zijn om 
bestuursverantwoordelijkheid te dragen, 
laten we die dan benutten. Ik wens 
iedereen die daarin een taak heeft van 
harte Gods zegen toe.” 
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Evaluatie Corona
“Het trof mij bij het lezen van het rapport 
dat er in de coronaperiode veel vertrouwen 
verloren is gegaan,” aldus Kees van der 
Staaij bij het evaluatiedebat over de coro-
namaatregelen. Als voorbeeld noemt Van 

der Staaij de draai rondom mondkapjes, de 
onzekerheid rondom schoolsluiting en de 
invoering van de avondklok. Tijdens de co-
ronacrisis waarschuwde de SGP meermaals 
tegen het invoeren van vergaande maatre-

gelen, terwijl nut en noodzaak allerminst 
waren bewezen of onderbouwd.
Bekijk het SGP-weekjournaal 
van 16 juni voor meer 
informatie.

Groningen
Kees van der Staaij sprak rake woorden 
tijdens het debat over Groningen: “Het 
rapport van de parlementaire enquête-
commissie laat indringend zien wat 60 jaar 
Groningergas teweeg heeft gebracht: 
hoge opbrengsten voor de staatskas en de 
oliemaatschappijen, veel ellende voor de 
Groningers.” De SGP-voorman spreekt van 

een ereschuld en wijst op de noodzaak 
om de Groningers echt toekomstperspec-
tief te bieden. “Wij vinden het heel belang-
rijk dat langjarige investeringen, ook voor 
spoor- en wegenaanleg, daadwerkelijk 
waargemaakt worden. Het is de laatste 
kans om het goed te doen; het is ook de 
hoogste tijd om recht te doen.”

Handje contantje
Samen met zijn collega-Kamerlid Mahir  
Alkaya (SP) stelt Chris Stoffer voor om een 
acceptatieplicht van contant geld in te voe-
ren. Steeds meer winkels stappen over op 
een pin-onlybeleid terwijl zo’n 1,5 miljoen 

Nederlanders afhankelijk zijn van contant 
geld. Daarnaast zijn munten en biljetten 
een zeer betrouwbare terugvaloptie bij sto-
ringen. “Pas werkten de pinapparaten in 
onze supermarkt niet, toen heb ik contant 

geld geleend van mijn buurvrouw. Sinds-
dien heb ik altijd wat op zak,” reageert Stof-
fer. SGP en SP dienen een gezamenlijk 
amendement in bij de behandeling van het 
wetsvoorstel Plan van aanpak witwassen.

Dagboek
Tijdens het debat over de dekolonisatie 
van Indonesië, citeerde Roelof Bisschop 
uit het dagboek van zijn eigen vader die 
op 20-jarige leeftijd als dienstplichtig 
militair werd uitgezonden naar Oost-
Java. “Vanmorgen om 4 uur moesten we 
eropuit om [de] kampong [te zuiveren] 
waar […] de spoorlijnvernielers vandaan 
komen. Eerst werden er granaten 
gegooid en daarna moesten we er door, 
met de opdracht alles en iedereen neer 
te schieten. Dit is niet geheel uitgevoerd.” 

Wat hij niet in zijn dagboek schreef, 
maar later vertelde: “Ik had tijdens deze 
operatie iemand gevangen genomen. 
Een jonge sergeant, door de actie óp van 
de zenuwen en spanning, trok zijn 
pistool en schoot de gevangene voor 
mijn ogen dood. De verontwaardiging 
over deze moord was bijzonder groot 
onder ons.” Bisschop was tijdens het 
debat meer geraakt dan hij verwachtte. 
Zijn volledige bijdrage is terug te kijken 
via ons YouTubekanaal.
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

René Cuperus was jarenlang verbonden aan de PvdA. Momenteel werkt hij bij het Internationaal Instituut 
Clingendael en laat hij geregeld van zich horen in columns. Bekendheid geniet hij ook als een van de 
samenstellers van de Atlas van Afgehaakt Nederland, een publicatie waarin mensen op de kaart worden 
gezet die níet tot de welvarende elite behoren. In het ND werd Cuperus onlangs geïnterviewd. Een 
buitengewoon lezenswaardig gesprek over mens en maatschappij, waaruit ik een paar behartenswaardige 
passages citeer.

VIES WOORD
“Wij leven in een houvast-crisis doordat 
continuïteit ontbreekt en traditie een 
vies woord is. Alles moet anders in 
deze samenleving, die met de rug naar 
de geschiedenis staat. Het is 
onduidelijk wat behouden mag blijven. 
Terwijl beschaving alleen kan bestaan 
bij een goede balans tussen behoud en 
vernieuwing.
Niet alleen het christendom is 
slachtoffer van die ontwikkeling. Al het 
traditionele en overgeleverde is 
verdacht. Symbolisch daarvoor is het 
woke-denken waarin zelfs het houvast 
aan de geslachten wordt losgelaten. 
Man en vrouw exit! Hoe extreem wil je 
het hebben? 

Op de universiteiten leren studenten 
de dingen postmodern ter discussie te 
stellen, alles is beeldvorming 
en framing en dat passen ze ook toe op 
de samenleving. En dat op zeer 
intolerante, agressieve wijze. Elke 
SGP’er moet bij wijze van spreken met 
een onelove-armband rondlopen. Er is 
weinig begrip en respect voor 
andersdenkenden. En dat wordt 
verkocht onder het mom van 
rechtsstatelijkheid en diversiteit. Dat is 
het niet, want er is juist geen respect 
voor religieus pluralisme en 
gewetensvrijheid.

AFGEHAAKT GEMAAKT
Van een samenleving die voortdurend 
verandert, worden mensen ongelukkig. 
Ze houden nu eenmaal van structuur 

en verliezen nu houvast. Mensen 
haken niet af, ze worden tot afgehaakt 
gemaakt. Neem het klimaat, de nieuwe 
religie van hoogopgeleiden. Natuurlijk 
moet het klimaatvraagstuk heel serieus 
worden genomen, maar niet ten koste 
van democratie, welvaart en sociale 
samenhang.

De maatregelen raken vooral de 
kwetsbaren, diegenen die geen geld 
hebben om hun huis te isoleren, een 
warmtepomp aan te schaffen en een 
elektrische auto te kopen. Nu hebben 
we nog een unieke middenklasse-
samenleving waar het voor rijk en 
modaal bijvoorbeeld mogelijk is een 
auto te kopen. Straks bestaat die 
samenleving niet meer. We zijn met z’n 
allen achter de klimaathysterie van 
meisjes van 16 aan het aanlopen, 
zonder benul van de geschiedenis. Dat 
is een groot gevaar. (…)

Mijn vrees is dat we uit elkaar vallen 
zoals in de Verenigde Staten… Het 
politieke midden verdwijnt ook in 
Nederland. Ik was vroeger nauw 
betrokken bij de PvdA, toen het nog 
iets van een brede volkspartij had. 
Daar zat vroeger iedereen samen in 
één partij: hoog- en laagopgeleid, 
provincie en stad, Friezen, 
Rotterdammers en Surinamers uit de 
Bijlmer. Zulke verbindingen zijn de 
democratie ten voeten uit: gezamenlijk 
tot oplossingen komen vanuit 
onderlinge verbondenheid.

In de Atlas van Afgehaakt 
Nederland stellen we een dubbele 
secularisatie vast. Het geloof in God is 
verdampt, maar ook het geloof in de 
politiek is verdwenen. En dan met 
name bij mensen die de politiek het 
hardste nodig hebben en daarvan 
afhankelijk zijn. Het is positief dat de 
BBB het geloof in de politiek iets lijkt te 
hebben hersteld. Maar dat is zo weer 
weg als de BBB niet meer dan een 
lobbypartij blijkt te zijn, of als de 
gevestigde orde arrogant omgaat met 
deze nieuwe partij.” 

Houvast-crisis

   Rondje Apenrots
  
De Tweede Kamer zit alweer bijna  
2 jaar in de ‘apenrots’.
Een bijzonder gebouw, en dat is het.

In de zomer hoop ik drie rondlei-
dingen te verzorgen.
Dit in combinatie met een bezoek 
aan het torentje en het alleroudste 
deel van het Binnenhof dat binnen-
kort voor een paar jaar ‘op slot gaat’.

De geplande zaterdagen zijn: 
15 juli & 19 en 26 augustus

Aanmelden kan 
mdebruyne@tweedekamer.nl of
via de app: 06 1254 1741

Hartelijk welkom in de Hofstad.
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Niemand zal het nut van 
optimisme in de politiek 
betwisten. Maar er is met het 

verschijnsel optimisme wel wat aan de 
hand. Het wordt namelijk geclaimd als 
een inhoudelijk criterium. Beleid moet 
een optimistische oriëntatie hebben. Dit 
is een wijdvertakt en diepgeworteld 
fenomeen. In de 21e eeuw lijkt de 
revolutiegeest vindingrijker dan ooit. De 
burger denkt positief over zichzelf en wil 
vooruit. Een overheid die ‘nee’ verkoopt, 
wordt roemloos afgeschreven. En de 
bijdrage van een politicus moet positief 
en inclusief zijn. Of hem wordt wel op 
politiek-correcte wijze duidelijk gemaakt 
dat het anders moet. 

Het begrip optimisme kent dus een lastige 
gelaagdheid. Op het eerste gezicht gaat 
het over vriendelijkheid en 
doorzettingsvermogen. Maar het 
optimisme van de 21e eeuw is verbonden 
met een diepgewortelde, moderne en 
niet-christelijke levensvisie. De 
consequenties daarvan zijn niet 
eenvoudig te overzien. Dit optimisme kan 
een zware wissel trekken op de politiek en 
ontwrichtend werken in de samenleving.

BETROUWBAAR EN INTEGER
In 1 Koningen 22 wordt beschreven hoe 
de koningen van Israël en Juda zich 
voorbereidden op een oorlog. Op verzoek 
van Josafath werd daarin ook het oordeel 
van de profeten betrokken. Zedekía en 
zijn collega’s brachten advies uit naar de 
wens van koning Achab: positief en 

inclusief. Iedereen mocht meedoen en het 
zou goed aflopen. Maar Josafath vroeg 
dóór. Micha gaf eerlijke raad: “Ik zag het 
ganse Israël verstrooid op de bergen, 
gelijk schapen, die geen herder hebben”. 
Met een overmoedig optimisme buiten 
Gods inzettingen zou het volksleven 
worden gehavend en ontwricht. Al kwam 
het hem zwaar te staan; deze Godsgezant 
toonde zich betrouwbaar.
 
Deze geschiedenis kan als illustratie 
gelden bij het politieke krachtenveld van 
vandaag. We bidden onze bestuurders 
en volksvertegenwoordigers wijsheid toe 
om hierin Bijbelgetrouw positie te kiezen. 
In hoofdstuk 1 van het gelijknamige 
Bijbelboek wordt het Jozua viermaal 
toegezegd. “Wees sterk en heb goeden 
moed (…); want de HEERE, uw God, is 
met u”. Aan degenen die Hem dienen, 
verleent God uit genade optimisme van 
een betere soort. 

De politiek kan wel een beetje optimisme gebruiken. Dat geldt zeker 

vandaag de dag. Er liggen immers complexe vraagstukken voor. En de 

politieke context is niet eenvoudig. 

Optimistische politiek? 
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Grote veranderingen 
voor de SGP

Wellicht bekroop u al een gevoel bij het oppakken van de laatste 

Banier. Daarop prijkte Kees van der Staaijs dankwoord aan u:  

“Heel onze achterban ben ik dankbaar voor het gedurige gebed, het 

grote vertrouwen en alle warme betrokkenheid!”. Mij bekroop dat 

gevoel wel, maar voor iedereen was het nog een groot vraagteken  

wat er zou gaan gebeuren. Inmiddels is er veel duidelijk.

In die tijd was nog er nog geen val van 
een kabinet. Ook was het vertrek van 
Rutte nog niet aangekondigd. Deze 

dominosteen zorgde ervoor dat bijna 
geen enkele lijsttrekker op zijn post bleef. 
Nu wil ik hiermee niet beweren dat dít  
de reden is van het vertrek van Kees van 
der Staaij, want de echte reden kunt u 
lezen in zijn brief in deze Banier. 

Voorzitter Van Meeuwen beschrijft  
deze, maar ook andere grote 
veranderingen die op de rol staan.  
Het is een historische ontwikkeling die 
zich nu in onze partij voltrekt. Bij nieuwe 
verkiezingen is het de grote vraag wie 
ons dan gaan vertegenwoordigen. 
Daarom kijken we uit naar het eind  
van deze maand en naar de 
verkiezingsdatum van 22 november.

Wat de toekomst zal brengen, is ook op 
dit punt, niet in onze hand. Wél zullen  
we met vereende krachten de campagne 
ingaan en ons uiterste best doen om  
een goed resultaat te bereiken. Daarbij 
moeten we ons wel bewust zijn van wat 
Kees van der Staaij bij de campagne in 
2012 al zei: “Velen in het land hebben 
voor een gunstige uitslag gebeden en 
zij hebben de stemmenwinst en 
zetelvermeerdering voor de SGP ervaren 
als verhoring van hun gebed. Uiteindelijk 
geldt dat al onze inspanningen niets 

uitwerken, als het niet wordt gezegend. 
In dat besef zijn we de campagne 
begonnen.”

Als u verder bladert in deze Banier blijkt 
er ook best veel over een ander thema  
te gaan. De Nederlandse Grondwet is  
het thema van deze keer en dat gaat, 
ondanks alle veranderingen, gewoon 
door. Blijkbaar konden we de behoefte 
niet onderdrukken om weer te 
benadrukken dat een typisch SGP-blad 
niet zomaar met de waan van de dag en 
de golven van de tijd wordt meegevoerd.

In de komende tijd hopen we u kennis  
te laten maken met de plannen van de 
SGP. Het verkiezingsprogramma en de 
kandidatenlijst worden op 29 september 
D.V. gepresenteerd. Vanaf dat moment 
zal er ook in De Banier meer over bekend 
worden gemaakt. Om nu alvast goed op 
de campagne betrokken te zijn, verwijs ik 
graag naar onze andere kanalen en de 
overzichtspagina (p. 17) in deze editie.

Veel leesgenoegen! 
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David durft niet op te trekken voor eerst het aangezicht des 
Heeren te hebben gezocht, samen met het volk. David is zich 
ervan bewust dat hij de overwinning niet zelf kan bewerken. 
Dat kan alleen als de Heere mee optrekt in de strijd en voor 

Zijn volk strijdt. Gevraagd wordt “Hij zende uw hulp uit het 
heiligdom en ondersteune u uit Sion”, vers 3.  

Geen menselijke hulptroepen worden te hulp geroepen  
maar Gods hulp.  

 
De Heere toont het gebed te hebben gehoord en dat Hij het 
ook wil verhoren. Dat lezen we in vers 7. Daar is iemand aan 

het woord die spreekt in het enkelvoud. Hij mag, door 
Goddelijke openbaring, getuigen “Alsnu weet ik dat de  

HEERE Zijn gezalfde behoudt”. Zijn gezalfde, dat is koning 
David, door de Heere Zelf uitverkoren tot het koningschap. 

De Heere had Zich door die zalving verbonden aan David. 
Gods eer was ermee gemoeid.

Een wonderlijke bijeenkomst is dat geweest! Er moet nog 
gestreden worden maar de overwinning is al zeker. En dan 
wordt het overwinningslied aangeheven, vers 8. Het is een 
lied van een zwak en krachteloos volk in zichzelf dat moet 

gaan vechten tegen een overmacht. De vijanden beschikken 
over vele paarden en wagens. En wie daarover beschikte in 

de oudheid, was onoverwinnelijk. Naar menselijke 
berekening zullen ze zeker de overwinning behalen. Al die 

berekeningen, prognoses, voorbeschouwingen wijzen erop 
dat ze niets hebben te vrezen. Ze maken echter één grote 

vergissing. Ze rekenen buiten God.

Israël had geen paarden en wagens om op te vertrouwen. 
Volgens de ‘koningswet’ van Deuteronomium 17 had de 
Heere het Israël ook verboden om veel paarden te hebben. 
Wie het alleen van de Heere verwacht, die wordt nooit 
beschaamd. Dit heeft David en het volk in deze psalm mogen 
ervaren. Ze moeten een voor het menselijk oog verloren 
strijd gaan voeren. Maar dan lezen we: “maar wij zullen 
vermelden van de Naam des HEEREN onzes Gods”. Dit is de 
taal des geloofs die zijn grond vindt in Gods eigen toezegging, 
vers 7. David mag rekenen met de Heere. De eer Gods is hem 
op het hart gebonden. Hij mag zich overgeven in Gods hand. 

Betekent dit dat David niet meer moest strijden? Nee hij 
moest wel de strijd voeren. Vertrouwen op de Heere oefenen 
betekent niet dat God de middelen uitsluit, maar het sluit wel 
uit dat we nog durven te vertróúwen op de middelen. 
Wat zou het groot zijn als binnen onze partij deze gang van 
David veel mocht worden beoefend. Dan mogen en moeten 
we doen wat onze hand vindt om te doen, maar dan 
ontvangen we ook de kracht en moed om vast te houden aan 
ons beginsel, te midden van een volk dat alleen bouwt op de 
paarden en wagens van vertrouwen in de autonome mens. 
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“Dezen vermelden van wagens en die van 
paarden, maar wij zullen vermelden van  
den Naam des HEEREN onzes Gods,”

Psalm 20:8

Roemen in de mens 
tegenover roemen in God

Psalm 20 is een psalm van David. David is met het volk vergaderd bij het heiligdom, 
de tabernakel. De aanleiding is dat de koning met zijn leger ten strijde moet trekken 

tegen een sterke, naar menselijke maatstaf onoverwinnelijke, vijand.

DOOR DS. A SCHREUDER* 
Beekbergen

MEDITATIE

*Dit is een ingekorte versie van de meditatie die Ds. A. Schreuder 
hier schreef in de maand dat Kees van der Staaij aantrad in de 

Tweede Kamer (mei 1998). Psalm 20 (vers 8) is onderdeel van een 
kleine traditie: Van Rossum las het bij het aantreden van Van der 
Vlies (1981). Van der Vlies las het op zijn beurt bij de overdracht 

van de voorzittershamer aan Van der Staaij (2010).



Grote veranderingen
Een bijzondere zomer, dat mogen we wel zeggen. Na de val van het kabinet op 7 juli kwam er 
een waterval van gebeurtenissen. Minister-president Mark Rutte kondigde zijn vertrek aan, 
ministers volgden hem, tientallen Tweede Kamerleden deden hetzelfde en Pieter Omtzigt liet 
ons bijna een zomer lang in het ongewisse of hij met een nieuwe partij zou komen.

Het ging onze SGP ook niet voorbij. 
Onze fractievoorzitter en 
partijleider Kees van der Staaij liet 

weten dat hij niet meer beschikbaar is als 
lijsttrekker na de komende verkiezingen. 
Dat was toch even slikken. Natuurlijk 
kwam het voor het hoofdbestuur niet 
onverwachts. We waren erop voorbereid 
dat dit kon gebeuren. We hadden ook 
zorgvuldige scenario’s klaarliggen. Door 
de val van het kabinet kwam alles wel in 
een stroomversnelling. 

KEES VAN DER STAAIJ
U begrijpt dat er tijdens de 
zomervakantie veel gesprekken geweest 
zijn met de diverse betrokkenen. Kees 
heeft dit besluit op een grondige, 
weloverwogen manier (zo kennen we 
hem) genomen. U hebt daar via zijn 
eigen verklaring, de nieuwsbrief van het 
hoofdbestuur en in de krant kennis van 
kunnen nemen. Het hoofdbestuur 
begreep en respecteerde dit besluit 
volledig. Te midden van alle gevoelens 
die men op zulke momenten kan 
hebben, overheerste toch ook de 
dankbaarheid. Door Gods goedheid heeft 

Kees van der Staaij vele jaren veel voor 
de SGP mogen betekenen. Uit de reacties 
van mensen binnen en buiten de partij 
bleek de grote waardering die men heeft 
voor Kees. Veel lovende woorden waren 
er voor onze partijleider. Dat is fijn voor 
hem, maar ik zeg ook niet te veel met dat 
wij er allemaal wel een beetje verguld 
mee waren. Reclame voor onze partij!

ROELOF BISSCHOP
Maar ook ons Kamerlid Roelof  
Bisschop vertrekt. Hij heeft de 
pensioengerechtigde leeftijd bereikt.  
Dit besluit is in goed overleg met het 
hoofdbestuur genomen. Ruim tien jaar 
 is Roelof woordvoerder geweest op 
diverse beleidsterreinen zoals bij het 
landbouwdossier en onderwijs. Dat  
deed hij met overgave, deskundigheid 

en passie. Ook hij mocht zijn door  
God gegeven talenten besteden voor 
onze partij. We hopen later uitgebreider 
over onze vertrekkende Kamerleden  
te berichten. We zijn hem er zeer 
erkentelijk voor!

CHRIS STOFFER
Tijdens de hierboven genoemde 
vergadering van het hoofdbestuur is 
Chris Stoffer unaniem gekozen als 
lijsttrekker. Ook dit proces is in de 
afgelopen jaren zorgvuldig voorbereid. 
We zijn heel dankbaar dat Chris 
lijsttrekker en partijleider wil worden en 
we hebben vertrouwen in zijn kundigheid 
en gaven om leiding te geven en 
samenbindend te werken. We wensen 
hem in het bijzonder Gods zegen en 
ondersteuning toe bij de nieuwe rol  
die hij mag gaan vervullen. 

BETROKKENHEID LEDEN
De reglementen geven aan dat bij 
tussentijdse verkiezingen het 
hoofdbestuur (hb) de ruimte heeft om 
van de gebruikelijke regels af te wijken. 
Door de korte tijd, en dan ook nog eens 

“Reclame voor 
onze partij!”
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vakantietijd, konden wij niet op tijd een 
ledenvergadering regelen om de keuze 
van de lijsttrekker te bevestigen. Wel 
hebben we de partijadviesraad 
geconsulteerd die de unanieme keus  
van het hb voor de lijsttrekker 
bevestigde. Die partijadviesraad heeft 
ook adviezen gegeven over het verkorte, 
bijgestelde partijprogramma en de 
kandidatenlijst. 

KANDIDATENLIJST EN 
VERKIEZINGSPROGRAMMA
Op het moment dat ik deze rubriek 
schrijf, is er nog niets bekend over de 
kandidatenlijst. De opengevallen plekken 
moeten immers weer opgevuld worden. 
Dat is een proces dat grote 
zorgvuldigheid vereist. Een speciale 
selectieadviescommissie is hiermee 
bezig. Eind september zal die lijst klaar 
moeten zijn en naar buiten gebracht 
worden. Er is besloten om het 
verkiezingsprogramma niet totaal te 
herschrijven. Dat zou qua tijd niet 
kunnen. Bovendien is het programma 
nog maar tweeënhalf jaar oud. 
De andere kant is dat er weer andere 
thema’s zijn die in deze periode sterk 
naar voren gekomen zijn. Denk aan de 
landbouw, asielzoekers en het klimaat. 

Er komt dus een beperkte herziening met 
een update van het verkorte programma. 
De besturen van de kiesverenigingen en 
afdelingen zijn hierin geconsulteerd. 

NIEUWSBRIEVEN
Zoals u gemerkt zult hebben, heeft u via 
de e-mail enkele extra nieuwsbrieven 
vanuit het hoofdbestuur gekregen. Dat 
hebben we voor het eerst gedaan omdat 
De Banier een keer in de maand 
verschijnt. We zijn dan veel te laat met 
ons nieuws. Het hoofddoel is om alle 
leden, dat zijn er zo’n 30.000, te 
betrekken bij grote veranderingen 
binnen onze partij of ander belangrijk 
nieuws. We zijn van plan om, indien 
nodig, dit in de toekomst meer te  
gaan doen. 

VERKIEZINGEN
De verkiezingen van 22 november D.V. 
zorgen voor veel werk binnen de partij. 
Meer dan u denkt. Ik wist dat vroeger 
ook niet, maar als voorzitter maak ik het 
nu mee. Dan is het echt mooi om te zien 
dat onze medewerkers op het 
partijbureau en in Den Haag zo positief 
en enthousiast aan het werk zijn. 
Verkiezingen? We gaan er weer voor! 

Nog een opmerking. Ik had op de 
partijdag beloofd dat er nog wat nadere 
uitleg zou komen op de toelichting vanuit 
het hoofdbestuur over het besluit om 
gebruik te gaan maken van de zendtijd 
voor politieke partijen. Dat zal nu wat 
later gebeuren in verband met alle kopij 
rond de verkiezingen. We hopen dat u 
daar begrip voor hebt. 
WOELIGE TIJDEN
Woelige onzekere tijden, hoe zal het gaan 
met de verkiezingen? Wat is gebed nodig. 
Het gebed van koning Josafat: “In ons is 
geen kracht tegen deze grote menigte…, 
maar onze ogen zijn op U.” Ik hoop dat u 
veel bidt voor onze partij en nu in het 
bijzonder voor de mensen die in dit stuk 
bij name genoemd zijn. Ik sluit af met 
een citaat van Kees van der Staaij uit 
2012:

“Velen in het land hebben voor een 
gunstige uitslag gebeden en zij hebben 
de stemmenwinst en zetelvermeerdering 
(toen van 2 naar 3) voor de SGP ervaren 
als verhoring van hun gebed. Uiteindelijk 
geldt dat al onze inspanningen niets 
uitwerken, als het niet wordt gezegend. 
In dat besef zijn we de campagne 
begonnen.”
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“Uiteindelijk 
geldt dat al onze 

inspanningen 
niets uitwerken, 

als het niet wordt 
gezegend.”

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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Het is een vreugdevol voorrecht om volksvertegenwoordiger te zijn en vanuit de 
christelijke waarden die mij lief zijn een steentje bij te dragen aan het bestuur van 
ons land. Zo heb ik het tot op de dag van vandaag steeds ervaren. Het werk is 
inhoudelijk buitengewoon uitdagend en veelzijdig en de vele persoonlijke contacten 
en werkbezoeken zijn uitermate verrijkend. 

Ik ben vaak erg onder de indruk van de warme betrokkenheid en hartelijkheid bij 
zoveel mensen in het land, die ook nog eens de moeite nemen met kaartjes en 
mailtjes hun waardering te uiten. Zoveel meeleven en gebed, zo´n trouwe achterban: 
ik voel me wat dat betreft een gezegend mens. 

Toch ben ik nu, na 25 jaar Kamerlidmaatschap, tot de slotsom gekomen dat voor 
mij de tijd van gaan is aangebroken. Na het uitdienen van de huidige termijn van de 
Kamer zal ik niet opnieuw verkiesbaar zijn. Dat wil ik graag verder toelichten.

Al bij het begin van deze zittingsperiode heb ik het partijbestuur laten weten 
dat dit hoogstwaarschijnlijk mijn laatste Kamertermijn zou zijn. Zo stond ik dus 
voorgesorteerd op weggaan. Op de achtergrond is al langere tijd nagedacht en 
werk gemaakt van het voorbereiden van een goede overdracht van het politiek 
leiderschap van de SGP. Door de val van het kabinet is dit in een stroomversnelling 
gekomen. Toch is na rijp beraad de uitkomst niet anders geworden. 

Het Kamerlidmaatschap geeft veel, maar het vraagt ook veel. Van mijn vrouw en 
kinderen. En ook van mijzelf. Niet alleen van je geest, maar ook van je lichaam. 
Het waren tropenjaren. De druk is in de loop van de tijd verder toegenomen om 
altijd alert en beschikbaar te zijn, overal wat van te vinden, en steeds ook voldoende 
zichtbaar te zijn in de (sociale) media. Ik heb daar naar vermogen mijn steentje 
aan mogen bijdragen, maar ik moet wel eerlijk erkennen dat dit mij gaandeweg 
zwaarder begon te vallen. Mijn hart ligt nu eenmaal het meest bij de meer bezonken 
ambachtelijke Kameractiviteiten, zoals het werken aan wetten en het debatteren op 
de inhoud. Al met al ben ik sterker gaan verlangen naar iets meer luwte, iets meer 
focus, iets meer leven buiten de opslokkende wereld van de politiek. 

Daarbij telt voor mij evenzeer dat ik trouw wil zijn aan mijn overtuiging dat 
het belangrijk is om op tijd het stokje over te dragen. Ik heb het ambt van 
volksvertegenwoordiger steeds als een roeping ervaren, maar niet als een roeping 
voor het leven. We zijn allemaal mensen van de dag die naast onze talenten ook 
onze beperkingen en gebreken hebben. Bovendien verandert veel in onze tijd snel 
en sterk, en neem je als volksvertegenwoordiger ook allemaal je eigen geschiedenis 
en ervaringen met je mee naar het parlement. Een geregelde wisseling van de wacht 
is daarom naar mijn mening nuttig en verstandig. 

Ik ben er bovendien van overtuigd dat de tijd rijp is voor de overdracht van het 
voorzitterschap van de SGP-fractie in de Tweede Kamer. Er staat in de persoon van 
Chris Stoffer een voortreffelijke opvolger klaar. Hij heeft een gedegen ervaring als 
SGP-volksvertegenwoordiger opgebouwd, zowel plaatselijk als landelijk. 

De SGP heeft een heldere en betrouwbare koers die in de achterban breed 
gedragen is, een goede partijorganisatie en veel getalenteerde (jonge) mensen.  

Verklaring Kees van der Staaij “Tijd van gaan” | Staatkundig Gereformeerde Partij (SGP)

Tijd van gaan
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We zijn ook dankbaar voor de positieve uitslagen bij de verkiezingen. Daarnaast 
mogen we ons verzekerd weten van een ervaren, deskundig en toegewijd fractie-
ondersteuningsteam. En bovenal: de SGP hangt gelukkig niet aan mensen, maar 
aan de diepe gemeenschappelijke overtuiging dat God regeert en we er goed aan 
doen in Zijn wegen te gaan. Met een gerust hart draag ik daarom het stokje over. 

Ik besef dat de aankondiging van mijn vertrek nu valt in een periode waarin al heel wat 
Kamerleden te kennen hebben gegeven niet opnieuw verkiesbaar te zijn. Natuurlijk 
betreur ook ík het verlies van veel ervaring door vertrekkende Kamerleden. Ik geloof 
echter niet dat het de beste weg is om de gemiddelde zittingsduur van Kamerleden 
op te krikken door het nog langer laten zitten van Kamerleden die al 25 jaar dit ambt 
vervullen. 

In de Kamer zelf is bovendien naast de ervaren Kamerleden die blijven, ook binnen 
de ambtelijke staf een enorme hoeveelheid kennis en ervaring voorhanden. Met 
enthousiasme heb ik samen met andere Kamerleden in de afgelopen tijd graag 
meegedacht over hoe de Kamer als geheel haar rol nog beter kan vervullen. Uit die 
bezinning zijn al mooie dingen voortgekomen, zoals de parlementaire verkenning, 
het vooruitkijken in de strategische procedurevergadering, en het vaker inzetten 
van een rapporteur. Juist met het oog op de flinke wisseling van de parlementaire 
wacht die nu aanstaande is, is het zaak ook goed te investeren in kennisoverdracht 
aan nieuwe commissievoorzitters, die samen met de Kamervoorzitter een cruciale 
aanjagende rol kunnen vervullen in het borgen en overdragen van kennis en 
ervaring. De Kamer is veerkrachtig genoeg om dit aan te kunnen.

Alles heeft zijn bestemde tijd, zegt de wijze Prediker. Er is een tijd van komen, er 
is een tijd van gaan. Ik heb gepoogd Coram Deo, voor het aangezicht van God, 
ons aller Schepper, en in goede samenspraak met mensen die mij na staan, een 
weloverwogen beslissing te nemen en dit transparant te verwoorden. Dat neemt 
niet weg dat ik zo met het werk vergroeid ben geraakt, dat het echt pijn zal doen 
daarvan afscheid te nemen.

Hoe mijn werkzame leven na de Tweede Kamer verder zal gaan, daar wil ik de 
komende tijd rustig over nadenken. Bovenal wil ik het in Zijn Hand leggen, Die mij 
steeds de kracht en de vreugde heeft willen geven en aan Wie ik voor alles heel veel 
dank verschuldigd ben. 

Ik zie ernaar uit om op welke manier dan ook te kunnen bijdragen aan onze 
samenleving vanuit de waarden waarin ik nog even vurig geloof als toen ik 25 jaar 
geleden de Kamer mocht binnenkomen.

Kees van der Staaij

 
 

Verklaring Kees van der Staaij “Tijd van gaan” | Staatkundig Gereformeerde Partij (SGP)
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Welkom aan de 8e partijleider van de SGP: Chris Stoffer!
Met het vertrek van Kees van der 
Staaij moet er vanzelfsprekend ook 
een nieuwe naam bovenaan de lijst 
komen te staan. Daarom volgde mét 
de aankondiging van een naderend 
afscheid ook een vooruitschuiven 
van de nieuwe lijsttrekker voor  
de komende verkiezingen.  
Chris Stoffer is de naam.

In zijn woonplaats Elspeet vertelt Chris 
Stoffer wat hij belangrijk vindt. “Een land 
dat leeft vanuit Gods Woord.” Politiek in-

houdelijk vraagt hij de aandacht voor ge-
zinnen die veel meer ruimte en keuzevrij-
heid nodig hebben. De overheid stuurt 
veel te veel op de verdeling van zorg en 
werk. Als tweede speerpunt noemt hij de 
positie van ontluikend en kwetsbaar le-
ven. Sinds de abortuspil verkrijgbaar is bij 
de huisarts en de beraadtermijn is afge-
schaft, heeft het ongeboren leven nóg 
minder bescherming dan het al had.  

“Dat heeft mij heel pijnlijk geraakt,” aldus 
Stoffer in zijn videoboodschap aan  

heel Nederland. Verder vraagt hij aan-
dacht voor een vitale en bereikbare regio 
waar de agrarische sector en het mkb 
kunnen floreren en waar we met elkaar 
oog hebben voor het behoud van  
Gods schepping.

De nieuwe lijsttrekker sluit af met een 
oproep: “Op Deo Volente 22 november 
mogen we naar de stembus. Ik vraag uw 
gebed en uw stem om het unieke geluid 
van de SGP in de Tweede Kamer te be-
houden, en liefst nog te versterken”.
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Labradoedel of terriër?
Volgens fungerend voorzitter Dion Graus líjkt 
Chris Stoffer misschien een labradoedel, maar ís 
hij een echte terriër. Die opmerking maakte het 
PVV-Kamerlid in juli tijdens een debat over Infra-
structuur. Stoffer bijt zich namelijk vast in het  

ontransparante besluit van minister Harbers om 
maar liefst zeventien infraprojecten stop te zetten. 
Wilt u het laatste SGP-weekjournaal van het vorige 
politieke seizoen terugkijken? Ga dan naar ons 
YouTubekanaal.
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Steun de campagne voor betere hulp aan 
moeder én kind!

MAAK 
DE WEEK 
VAN HET 
LEVEN 
MOGELIJK

Met uw hulp blijven 
we opkomen voor 
ongeboren leven

  Geef een gift op weekvanhetleven.nl

  Scan de bovenstaande QR-code met 
de camera-app van uw telefoon.

  Of maak een gift over naar 
NL07 RABO 0382 2947 77 t.n.v. 
Stichting Platform Zorg voor Leven

De Week van het Leven wordt onder verantwoordelijkheid van 
Platform Zorg voor Leven georganiseerd door de NPV - Zorg voor 
het leven, Schreeuw om Leven, de ChristenUnie, de SGP, de RMU, 
SGP-jongeren en Kies Leven, met steun van heel veel organisaties, 
bedrijven en personen die het leven een warm hart toedragen.



De Grondwet, het fundament van onze samenleving. In dit eeuwenoude document liggen 
de rechten en vrijheden van alle burgers vast. Wij als SGP-jongeren hechten groot belang 
aan de bescherming van deze grondrechten. Daarom vinden wij dat er behoedzaam 
omgegaan moet worden met eventuele wijzigingen in de Grondwet. In de afgelopen 
kabinetsperiode vlogen de voorstellen voor Grondwetswijzigingen vanuit allerhande 
partijen ons vaak om de oren. Wij zijn dankbaar met de constructieve maar ook zeer kritische 
blik van onze Kamerleden. Een geluid van groot belang, zeker voor de toekomst.

 Door Thomas Vink & Henri van der Staaij Politiek platform SGPJ Commissie Binnenland

De Nederlandse Grondwet: 
het beschermen waard!

Het is ontzettend belangrijk dat de Grondwet de 
bescherming van onze fundamentele rechten 
waarborgt. Vrijheid van godsdienst, meningsuiting, 
onderwijs en het recht op leven zijn onmisbaar voor 
een rechtvaardige samenleving. Deze rechten zijn 
voor SGP-jongeren niet onderhandelbaar en verdienen 
een krachtige bescherming tegen elke vorm van 
inbreuk. Het is onze taak als jongerenpartij om te 
waken over de handhaving van deze grondrechten 
en om ze te verdedigen als ze bedreigd worden.

Wijzigen
Zo moeten we voorzichtig zijn met het wijzigen van 
de Grondwet. Wijzigingen moeten zorgvuldig worden 
afgewogen en mogen nooit worden doorgevoerd 
op basis van tijdelijke politieke belangen. Het is 
belangrijk dat de Grondwet boven de dagelijkse 
gebeurtenissen staat en zorgt voor bescherming op 
lange termijn van burgerlijke vrijheden. Als er een 
wijziging wordt voorgesteld moet deze duidelijk 
en in overeenstemming zijn met de grondgedachte 
van de Grondwet, anders lopen we het risico het 
evenwicht in onze samenleving te verstoren.

Evenwichtig
Een ander punt om kritisch op te zijn is als de 
grondrechten als losstaande elementen worden 
beschouwd. Ze zijn met elkaar verbonden en vormen 
samen de basis van een gezonde democratie. Als de 
Grondwet dan toch wordt gewijzigd moet in ieder 
geval rekening worden gehouden met de onderlinge 
samenhang van deze rechten. Voor SGP-jongeren is 

het van zeer groot belang dat het versterken van één 
grondrecht niet ten koste mag gaan van een ander. Om 
te voorkomen dat we essentiële vrijheden aantasten 
of de rechten van minderheden verwaarlozen, is 
een evenwichtige benadering noodzakelijk.

Bovendien moeten we er als samenleving voor 
waken dat de Grondwet niet wordt gebruikt als 
politiek instrument om controversiële of ideologische 
standpunten af te dwingen. Het waarborgen van 
grondrechten is geen willekeurige opgave, maar een 
gezamenlijke verantwoordelijkheid om het fundament 
van onze democratie te beschermen. Treffend 
voorbeeld hiervan is het initiatiefvoorstel vanuit drie 
progressieve partijen om de discriminatiegronden in 
Art.1 van de Grondwet uit te breiden. Gelukkig lieten 
onze Kamerleden hierop drie stemmen tegen noteren.
Als SGP-jongeren zijn we ons bewust van onze rol 
als hoeders van de Grondwet en haar grondrechten. 
We zetten ons in voor een eerlijke en rechtvaardige 
samenleving waarin ieders vrijheid en gelijkheid 
wordt gerespecteerd. We koesteren de Grondwet 
als een waardevol document dat ons verbindt en 
de basis vormt voor een stabiele samenleving.

Stem 22 November SGP voor 
christelijk geluid in de politiek! 

De SGP verdedigt de Grondwet en onze normen, 
met visie op de toekomst, dat is ze waard!
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Dit grondwetsartikel lijkt dus een stevige waarborg te 
bieden voor identiteitsgebonden onderwijs. Temeer 
omdat deze vrijheid van onderwijs voorkomt dat er 
sprake is van ‘staatsonderwijs’ dat door de overheid 
ingericht en voorgeschreven wordt, terwijl daarnaast 
dure privéscholen ontstaan die uitsluitend door 
rijkeluiskinderen bezocht kunnen worden. De 
Nederlandse aanpak zorgt er voor dat het onderwijs in 
ons land breed toegankelijk en maatschappelijk sterk 
verankerd is. In het buitenland kijken ze er met be- en 
verwondering naar. 

Je zou dus verwachten dat dit model door alle politieke 
partijen omarmd en gekoesterd wordt. Maar dan kom je 
bedrogen uit. In onze geseculariseerde samenleving 
bezoekt nog steeds ruim twee derde van de kinderen 
een bijzondere school – scholen met een vaag-
christelijke of juist met een heldere identiteit: 
reformatorisch, islamitisch, antroposofisch of rooms-
katholiek. Voor veel seculiere partijen is de positie van 
het bijzonder onderwijs daarom een doorn in het oog. 

Wees alert op 
 ondermijnende      

   tactieken
Het kenmerkende van ons Nederlandse 
onderwijsstelsel is haar duale karakter. 
Artikel 23 van onze Grondwet bepaalt dat de 
overheid voor voldoende scholen moet 
zorgen en dat dit kan langs twee lijnen. 
Openbare scholen, gesticht door de overheid, 
moeten voor iedereen toegankelijk zijn, maar 
daarnaast mogen ook ‘bijzondere’ scholen 
gesticht worden, die uitgaan van een stichting 
of vereniging. Beide soorten scholen – 
openbare én bijzondere – worden op gelijke 
voet door de overheid gefinancierd. De 
scholen mogen zelf hun lesmethodes kiezen 
en hun personeel benoemen. Zo kunnen ze 
hun identiteit tot uitdrukking brengen. En 
ouders mogen zelf kiezen op welke school ze 
hun kinderen willen laten inschrijven.

Uitdagingen bij artikel 23 van 
de Nederlandse Grondwet
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“Niet meer van deze tijd, we zijn de 
verzuiling voorbij”. Dat soort loze 
argumenten krijg je te horen. Als je 
doorvraagt of zij dan de vrijheid van 
onderwijs willen inperken, is hun 
antwoord natuurlijk “nee”, om er aan toe 
te voegen: “Maar die moet wél 
‘gemoderniseerd’ worden.” Dan weet je 
gelijk hoe laat het is.

Tot een jaar of tien, vijftien geleden was 
hun focus doorgaans gericht op wijziging 
van het grondwetsartikel. Tegenwoordig 
lijken dergelijke frontale aanvallen een 
beetje op de achtergrond geraakt en 
wordt een strategie gevolgd waardoor 
beetje bij beetje van de onderwijsvrijheid 
afgeknabbeld wordt, zonder direct de 
klassieke vrijheid van onderwijs ter 
discussie te stellen. Daarbij worden 
verschillende tactieken gebruikt.
Publieke kritiek vanuit seculiere fracties 
op de inhoud van lesmethodes, op 
identiteitsverklaringen, op 
toelatingsbeleid of op het schoolbeleid in 
het algemeen is er één van. Die is 
gemakkelijk, zeker voor wie toch niet 
geïnteresseerd is in de werkelijke feiten 
of omstandigheden. Ondertussen 
worden de betrokken scholen daarmee 
structureel in een verdachte hoek 
geplaatst. Dit kunnen we niet afdoen als 
lawaai van politici die zich moeten 
profileren: het zijn méér dan vervelende 
incidenten. Daar moeten we ons bewust 
van zijn en het noopt ons uiterst 
zorgvuldig om te gaan met deze aspecten 
van de vrijheid van onderwijs. Want 

vrijwel altijd zijn hun pijlen gericht op het 
reformatorisch onderwijs.
Een andere tactiek die ingezet wordt – of 
in elk geval kán worden – wordt geregeld 
door een wetsvoorstel dat pas geleden is 

aangenomen. Daardoor heeft de 
inspectie, dan wel de minister, het recht 
om sneller in te grijpen als er op een 
school sprake is van misstanden. Op 
zichzelf is dat prima natuurlijk. Een 
school die structureel in de fout gaat, of 
het nu gaat om onderwijsresultaten of 
goed huisvaderschap, moet geen beroep 
kunnen doen op het grondrecht van de 
vrijheid van onderwijs. De leerlingen 
zouden daar de dupe van worden. Maar 
de vraag is waar de grenzen van 
‘misstanden’ gelegd worden. Valt 
daaronder straks ook dat je als school 
niet ‘inclusief’ genoeg bent of te weinig 
rekening houdt met ‘diversiteit’? Vage 
begrippen, met als gevolg 
rechtsonzekerheid. 
Nog een overheidsmaatregel die de 
vrijheid van onderwijs aantast: de 
regionale personeelsvoorziening. Net als 
veel andere sectoren kampt het 
onderwijs met een fors personeelstekort, 
in de ene regio meer dan in een andere. 
Logische vraag is dus: hoe los je dat op? 
Vanuit het ministerie kwam het idee dat 
daarvoor verplichte regionale 
samenwerking handig zou zijn. Hoe zo, 
denk je dan, veel scholen wérken toch 
allang vrijwillig samen op het terrein van 
personeelsvoorziening? Of denkt het 
ministerie echt dat docenten zich als 
poppetjes heen en weer laten schuiven 
om scholen aan personeel te helpen? En 
dat elke docent zomaar past in een 
bepaalde schoolcultuur, of bij een school 
die werkt maakt van z’n identiteit? 
Als laatste tactiek noem ik het 
overheidsbeleid rond 
burgerschapsvorming. In 2021 heeft de 
Onderwijsraad haar advies over dit 
thema uitgebracht. Daarin adviseert zij 
dat het onderwijs de kennis van de 
‘basiswaarden van de democratische 
rechtsstaat (vrijheid, gelijkwaardigheid en 
solidariteit)’ moet overdragen en het 
respect ervoor moet bevorderen. Op zich 
waardevol. De beleidsreactie van de 
minister dateert van begin juli 2023. Die 
omarmt het advies, maar benadrukt nog 
eens dat de eigen identiteit daar 
uiteraard weliswaar aan toegevoegd mag 
worden, maar dat die niet tot de kern 
kan horen. Alleen als een ‘sausje’ dus. 

Terecht plaatste de inspectie kritische 
kanttekeningen bij deze benadering. Het 
is de omgekeerde wereld: 
burgerschapsvorming krijgt immers 
onvermijdelijk invulling vanuit geloofs- of 
levensbeschouwing. Denk alleen maar 
aan de visie op huwelijk en seksualiteit. 
Blijft er in de nieuwe benadering ruimte 
voor het overdragen van Bijbelse 
waarden? Om niet meer te noemen: naar 
het lijkt moet in de toekomst zelfs het 
‘informeel onderwijs’ onder controle 
gebracht worden. Dus ook catechisaties, 
kerkelijk jeugdwerk en zondagscholen. Te 
bizar voor woorden. Er is daarom alle 
reden om de komende jaren uiterst alert 
te zijn op de vrijheid van onderwijs – 
maar eigenlijk breder: op de vrijheid van 
opvoeding door de ouders!

Uitdagingen bij artikel 23 van 
de Nederlandse Grondwet

“Men wil vooral 
een gemoderni-
seerde vrijheid 

van onderwijs.”

“Beetje bij 
beetje wordt er 
van de onder-
wijsvrijheid 

afgeknabbeld.”
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Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om te verschijnen  
op donderdag 19 oktober. De kopijdatum daarvoor is vrijdag  
29 september. De daaropvolgende uitgave staat gepland voor  
16 november. 
NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen naar de 
toekomst geldt: ‘Deo volente’.

AGENDA

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1: beeld Tweede Kamer
Pagina 11, 14, 15 en 27: Cees van der Wal Fotografie
Pagina 18 en 19: Ontwerp door Rozemarijn Kunst, Rose K. Studio

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel moge-
lijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, verzoeken 
wij u om contact met ons op te nemen via debanier@sgp.nl. 

SAVE THE DATE
13 Oktober 2023, 10:00-16:00 uur
11e Internationale Conferentie

Thema: ‘Integrity’
Locatie: ‘Kontakt der Kontinenten’,  

Amersfoortsestraat 20, 3769 AS Soesterberg
Voertaal Engels

WOENSDAG 20 SEPTEMBER
Tijdrede SGP Nieuwleusen
Ds. J. Belder
19.30 uur | Nieuwleusen, geb. HHG Rehoboth

WOENSDAG 27 SEPTEMBER

Tijdrede SGP Oldebroek
Ds M.T Al-Chalabi
19.30 uur | Oldebroek, Mheneweg Zuid 6, geb. Vr.OGG

VRIJDAG 29 SEPTEMBER

Uitzending Studio SGP
19.30 uur 
Sgp.nl/agenda of Youtube.com/@sgpnieuws

ZATERDAG 7 OKTOBER

Zangavond 100 jaar SGP Sliedrecht
Roelof Bisschop, Dick van Meeuwen, Ds. M. Klaassen, 
René van den Bos en Mark Brandwijk (orgel en piano)
19.30 uur | Sliedrecht, Grote Kerk

WOENSDAG 11 OKTOBER

Tijdrede SGP Geldermalsen
Ds. D. Heemskerk
19.30 uur  | Geldermalsen, Zaaiwaardweg 9, geb. GGiN

WOENSDAG 11 OKTOBER

Tijdrede SGP Ederveen
Ds. D.E. van de Kieft
19.30 uur | Ederveen, Hoofdweg 187, geb. GGiN

DONDERDAG 12 OKTOBER

Tijdrede SGP Alphen aan den Rijn
Ds. B.L.P. Tramper
19.30 uur | Boskoop, Mendelweg 20, Ichtuskerk

WOENSDAG 18 OKTOBER
Tijdrede SGP Putten
Ds. A. Snoek
19.30 uur | Putten, Waterweg 32, geb. Stenenkamer

DONDERDAG 26 OKTOBER

Tijdrede SGP Zwolle
Ds. G. Pater
19.30 uur | Zwolle, Kromme Mijdrecht, geb. GG
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De SGP gaat op campagne bij u langs! Van noord tot zuid en van west tot
oost hopen wij regiobijeenkomsten en online events te organiseren.
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in
alles afhankelijk zijn van Gods zegen. Doe mee! Ga naar sgp.nl en volg al
onze activiteiten.

SGP OP CAMPAGNE
TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

sgp.nl/agenda

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/agenda
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We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in
alles afhankelijk zijn van Gods zegen. Doe mee! Ga naar sgp.nl en volg al
onze activiteiten.

SGP OP CAMPAGNE
TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

sgp.nl/agenda

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/agenda

VARIA

Goed nieuws voor Nederlanders in het buitenland! Voor de komende verkiezingen kan er ook vanuit het buitenland gestemd 
worden. Kent u mensen die daarvoor in aanmerking komen? Zo ja, geef hun een seintje, zodat zij zich voor 11 oktober kunnen regis-
treren. Dat hoeft slechts eenmalig voor alle verkiezingen tegelijk. 

Denkt u met ons mee en zorgt u dat er geen stem verloren gaat? Mogen we rekenen op uw steun? Aanmelden kan tot en met
11 oktober: denhaag.nl/nl/bestuur-en-organisatie/verkiezingen/kiezers-buiten-nederland.htm

Stemmen vanuit het buitenland

De SGP gaat op campagne bij u langs. 
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

SGP.NL/AGENDA
Omdat er veel kan veranderen, kunt u voor de  
actuele informatie over de campagne het best  
terecht op onze website.

VRIJWILLIGERS GEVRAAGD
Zelf meedoen en bijdragen aan de campagne?  
Een (verborgen) talent inzetten? Stuur een bericht  
aan verkiezingen@sgp.nl

CAMPAGNEMATERIAAL
Ons assortiment wordt aangevuld met nieuwe vlaggen 
(ook geschikt voor schepen) en bouwhekspandoeken. 
Bekijk webshop.sgp.nl of stuur ons een bericht.

BESCHIKBAARHEID KANDIDATEN
Wilt u zelf iets organiseren? Dat klinkt goed! Benader 
ons om te informeren naar de beschikbaarheid van 
onze kandidaten. Een uitgangspunt is wel: voor de 
herfstvakantie zijn onze kandidaten te boeken, maar 
daarna zullen zij zich voornamelijk op de landelijke 
campagne richten.

STUDIO SGP
Vrijdag 29 september
• Tijdens deze uitzending presenteren we de 

kandidatenlijst en het verkiezingsprogramma
Vrijdag 10 november
Maandag 20 november



Er zijn verschillende grondrechten in de Grondwet te vinden. De klas-
sieke grondrechten gaan vooral over terreinen waar de overheid 

zich niet mee mag bemoeien, zoals de vrijheid van godsdienst 
 en de vrijheid van meningsuiting. De sociale grondrechten  

bevatten juist een opdracht voor de overheid, zoals het 
recht op huisvesting of gezondheidszorg.

In 1848 krijgen we niet voor het eerst een grondwet, maar de Grondwet van 
1848 legt wel de basis voor het huidige Nederlandse staatsbestel en 
bevat de belangrijkste grondrechten. Ten opzichte van de 
eerdere Grondwet van 1815 gaf de Grondwet van 1848 de 
koning minder en de ministers juist meer macht.

De Grondwet heet zo, omdat hij de grond,  
de basis, het fundament is voor alle  

wetten in ons land.

Bij de inhuldiging van een nieuwe vorst(in) wordt ook  
trouw gezworen op de Grondwet.

Van Dale: grond·wet (de; v(m); meervoud: grondwetten) wet waarin 
is vastgelegd hoe een land wordt bestuurd en wat de rechten en 

plichten van de burgers zijn.

Een ander woord voor grondwet is constitutie.

De geboortedatum van deze Grondwet is 11 oktober 1848.

Het origineel van de Grondwet ligt in het  
Nationaal Archief in Den Haag.

Via deze QR-code kunt u de  
tekst van de Grondwet inzien.

Of ga naar www.denederlandsegrondwet.nl

De Grondwet bestaat uit 142 artikelen.

De ‘architect’ van de Grondwet van 1848 was Jo-
han Rudolph Thorbecke (1798-1872). Later werd 
hij ook  ‘minister-president’

Een aantal klassieke grondrechten zijn:  
Het kiesrecht (art. 4)      

 Vrijheid van godsdienst (art. 6)     
 Vrijheid van meningsuiting (art. 7)    

Vrijheid van vereniging (art. 8)      
Vrijheid van onderwijs (art. 23) 

DE GRONDWET
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HULSARCHITECTEN.NL  STAPHORST

DE ARCHITECT DIE LUISTERT.
We ontwerpen plannen, oplossingen en nieuwe 
perspectieven voor uw opgave. Om deze te laten 
voldoen aan de wensen van u, als opdrachtgever, 
moeten uw wensen onze gedachten worden. 
Dat doen we door te luisteren. Luisteren naar uw 
wens, luisteren naar uw bedrijfsproces, luisteren 
naar u als opdrachtgever.

Voorgebakken

Voorgekookt

Vers 
verpakt

VoorgekooktVoorgekooktVoorgekookt

Vers 
verpakt

Akkerseweg 13b, 5321 HG Hedel, T +31 (0)73 599 20 93, E info@quiks.nl

ALL ABOUT

  POTATOES

QUIKS.NL

Voorgebakken

Onze 20 advocaten staan voor vakkundige, resultaatgerichte en persoonlijke dienstverlening.
Het zijn specialisten op hun rechtsgebied en ze staan voor uw zaak.

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -wat ons betreft- ook ter voorkoming daarvan!
Recht op het doel af. Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, tot uw dienst!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 244 50 89, www.mglaw.nl

More e Ge lderbloM AdvocAten    
-  S I N D S  1 9 7 7  -

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -nog beter- ook ter voorkoming daarvan.
Recht op het doel af.

Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, aangenaam!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 477 67 77, www.mglaw.nl
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Sommigen maken van de  
EU het liefst een Verenigde 
Staten van Europa. Die 

liefhebbers zagen hun kans 
schoon, toen de EU 20 jaar 
geleden wilde uitbreiden naar  
25 lidstaten.

Een conventie over de Toekomst 
van Europa ging aan de slag om 
de verdragen te vernieuwen. 
Onder de leden waren de pro-
Europeanen Hans van Mierlo 
(D66) en Frans Timmermans 
(PvdA). Naast het afschaffen van 
veel nationale vetorechten, 
hadden ze allerlei staatssymbolen 
in de tekst gefietst, zoals een  
EU-vlag en een EU-volkslied. In 
dezelfde stijl noemden ze het 
verdrag een ‘grondwet’. De 
schrijvers verwachtten gejuich, 
maar kregen boegeroep. 

Nederlanders die bij een 
referendum in 2005 mochten 
stemmen over de tekst, 
verwierpen het. Dezelfde dag 
stemden ook de Fransen de tekst 
weg. Maar de Europaliefhebbers 
lieten zich niet afschrikken. 
Dezelfde Frans Timmermans 
was in 2007 staatssecretaris van 
Europese Zaken. Een omweg 
bleek gauw gevonden. Met 
andere landen legden hij en zijn 
collega’s de tekst nu voor aan de 

nationale parlementen en  
het Europees Parlement. 
De SGP stemde tegen, maar de 
meerderheid besliste anders.  
Zo hebben we sinds december 
2007 het “Verdrag van Lissabon”. 
De tekst is voor 96 procent 
hetzelfde als de weggestemde 
EU-grondwet. Bepaald geen 
tevredenstellende situatie.

STRAATSBURG
De tekst beschrijft de 
grondrechten en legt spelregels 
vast voor EU-besluiten. 
Bijvoorbeeld voor welke besluiten 
een meerderheid nodig is of juist 
unanimiteit. Ook legt het vast dat 
het Europees Parlement zowel in 
Straatsburg als Brussel moet 
vergaderen. Of voor welke 
terreinen de EU niet bevoegd is.

Het probleem is dat velen in 
‘Brussel’ het verdrag niet zien als 
spelregels, maar als een soort 
minimum aan EU-integratie. 
“Staat er dat de EU geen geld mag 
lenen? Nou ja, dan spreken we 
toch gezamenlijk af dat wel te 
doen. Iemand nog een paar 
miljard?” Ook deze werkwijze stelt 
niet echt tevreden.

TOEKOMST
Enkele jaren geleden begon 
opnieuw een Conventie over de 

Toekomst van Europa. Met de 
ervaring van 20 jaar geleden, 
waren wij als SGP erg kritisch.  
En vooralsnog met succes! 
Allerlei nieuwe aanbevelingen om 
de EU verder uit te bouwen tot 
een superstaat bleven tot dusver 
in de bureaulade. Zoals het idee 
voor één vaste verkiezingsdag 
voor het Europarlement (9 mei, 
ook al valt dat op zondag of 
Hemelvaartsdag).

Soms helpt het als de SGP in  
het Europees Parlement zit! 

“Deze 
werkwijze 

stelt 
niet echt 

tevreden.”

Huh, een grondwet 
voor Europa?

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT

21EUROPA

Het Verdrag van Lissabon is feitelijk de EU-grondwet.

Dat Nederland een grondwet heeft, ligt voor de hand. Deze hoogste wet 
bepaalt de rechten van de burgers en hoe de overheid in elkaar zit. Dat de 
Europese Unie ook zo’n grondwet heeft, is niet nodig, vinden wij als SGP.
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GROEN, BLIJVEND ACTUEEL 
Groen van Prinsterer over de 

Grondwet van 1848  

“Waar een verderfelijke eensgezindheid bestaat (…) daar is tweedracht, uit 
plichtbetrachting geboren, het middel om wenselijke eensgezindheid, op  

deugdelijke grondslag te doen ontstaan”.

Dit schreef Groen van Prinsterer (1801-1876) over de grondwetswijziging van 1848. Deze 

wijziging vond plaats met grote eensgezindheid onder het Nederlandse volk. Dit was een 

groot verschil met andere Europese landen, waar veranderingen in het staatsbestel pas 

plaatsvonden na bloedige opstanden. Groen was echter niet te spreken over de 

juichstemming die in Nederland heerste. De gewijzigde Grondwet was namelijk geïnspireerd 

door de revolutionaire, liberale tijdgeest en de angst voor een revolutie in Nederland. De 

eensgezinde, optimistische stemming in het land was daarom onterecht. 

Groen vond dat hij de plicht had deze kwalijke eensgezindheid te doorbreken. Liever had hij 

een openlijke botsing van beginselen dan een eensgezindheid die slechts bestaat omdat 

niemand zich durft uit te spreken tegen de heersende publieke opinie. 

DOOR AARNOUT VAN GELDER
WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT VOOR DE SGP

VERDIEPING22 LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ
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HISTORISCHE ACHTERGROND  
VAN DE NIEUWE GRONDWET
Wat zorgde er nu voor dat Groen 
bezwaren had? Daarvoor is het nodig  
om kort de achtergrond waartegen de 
Grondwet ontstond te bespreken. In 
1789 begon in Parijs de Franse Revolutie. 
Er werd een nieuw staatsbestel 
ingevoerd en vrijheid, gelijkheid en 
broederschap werden de belangrijkste 
principes. Dit gedachtegoed waaide in de 
jaren daarna over naar andere Europese 
landen. Hier vonden soms bloedige 
opstanden plaats, die vaak gericht waren 
op de invoering van een nieuw, liberaal 
staatsbestel. 

In 1848 ging deze revolutionaire 
beweging opnieuw als een golf door 
Europa. In februari braken rellen uit in 
Parijs, een maand later in Berlijn. De 
Nederlandse regering was bang dat het 
ook hier tot een opstand zou komen. 
Koning Willem II benoemde een 
commissie die onder leiding van 
Thorbecke een grondwetsherziening 
moest voorbereiden. Angst voor een 
revolutie was hierbij zijn belangrijkste 
drijfveer: later verklaarde de koning dat 
hij in een tijd van 24 uur van zeer 
conservatief zeer liberaal geworden was.  
De nieuwe Grondwet voerde een aantal 
forse wijzigingen in het Nederlandse 
staatsbestel door. Zo werd de 
ministeriële verantwoordelijkheid 
ingevoerd: niet langer de koning, maar 
zijn ministers waren verantwoordelijk 
voor het bestuur.  De leden van de 
Tweede Kamer werden vanaf nu 
rechtstreeks gekozen, en kregen onder 
andere het recht om amendementen in 
te dienen. Bovendien werden de vrijheid 
van onderwijs, vereniging en vergadering, 
en van meningsuiting ingevoerd. 

GROENS BEZWAREN TEGEN  
DE GRONDWET
Groen was tegen een aantal 
Grondwetswijzigingen zoals die in 1848 
doorgevoerd werden. Zo vond hij dat het 
gezag van de koning te veel beperkt 
werd. De liberalen erkenden niet de 
soevereiniteit van het Oranjehuis, zoals 
dat door de geschiedenis heen aan 

Nederland verbonden was. Zoals blijkt uit 
het citaat in het kader (zie pagina 24) 
sprak Groen wat dit betreft 
voorspellende woorden: hierdoor zou 
men de koning op den duur alleen nog 
maar als een onnodige kostenpost zien. 

Bovendien ging de Grondwet uit van het 
principe van volkssoevereiniteit. Groen 
was hier een principieel tegenstander 
van. Dit was namelijk een revolutionair 
beginsel, dat de wil van het volk ten 
grondslag legde aan het gezag van de 
overheid. Ook Groen vond dat de 
bevolking invloed moest hebben op  
het beleid, maar uiteindelijk ontleent de 
overheid haar gezag aan God en is het 
ook Gods Woord dat de norm voor het 
overheidshandelen vormt. 

Over een aantal veranderingen was 
Groen juist positief gestemd. Dit waren 
de verschillende vrijheden die ingevoerd 
werden. De vrijheid van godsdienst 
betekende bijvoorbeeld dat de 
volgelingen van de Afscheiding van  
1834 niet meer door de kerkelijke en 
burgerlijke overheden onderdrukt 
mochten worden. En van de vrijheid van 
meningsuiting maakte Groen gebruik  
om zijn standpunten breder in de 
maatschappij te verspreiden.

THORBECKE: DE TEGENSTANDER  
VAN GROEN 
Groens belangrijkste politieke 
tegenstander was de liberale politicus 
Johan Rudolph Thorbecke. Hij was de 
leidende kracht achter de Grondwet van 
1848 en kwam in 1849 tegelijk met  
Groen in de Kamer. Thorbecke zag de 

volkssoevereiniteit als de basis voor  
de macht van de regering. Hij wilde 
Nederland, ook wat betreft de 
bestuurlijke vormgeving, moderniseren 
en centraliseren. Groen ging hier fel 
tegenin.  De vrijheid die de liberalen 
voorschotelden zou uitmonden in 
staatsdwang, zo voorspelde hij. Ook 
pleitte hij vanaf 1848 voor het oprichten 
van bijzondere scholen. Thorbecke en 
anderen verweten Groen hierom dat  
hij tweedracht zaaide onder het 
Nederlandse volk. Zij pleitten voor een 
‘christendom boven geloofsverdeeldheid’ 
dat niet te veel aandacht hechtte aan 
mogelijke verschillen, maar juist werkte 
als samenbindende kracht. 

Thorbecke stelde daarom dat de expliciet 
religieuze uitgangspunten die Groen in 
het debat naar voren bracht, niet in de 
Kamer thuishoorden. Die bedreigden 
immers de saamhorigheid onder het 
Nederlandse volk. Het was beter om met 
alleen verstandelijke, redelijke 
argumenten te komen en de godsdienst 
buiten de Kamer te houden.

VERDIEPING 23DE BANIER     SEPTEMBER

“Het was beter 
om de godsdienst 
buiten de Kamer 

te houden”
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DIKKENBERG STAALMEESTERS

Goorsteeg 15a, 6741 TB Lunteren 

T. 0318 589 428  |  M. 06 2624 6856

www.dikkenberg-staalmeesters.nl

Om dit alles naar onze standaard te kunnen blijven 
realiseren hebben wij dringend behoefte aan een 
ervaren lasser (in een goed gemotiveerde leerling- 
lasser willen we ook graag investeren) 

Voor het montagewerk, in de breedste zin van het 
woord, op locatie hebben we per direct plaats voor 
een stoere staalbouwer die zelfstandig kan werken 
en iemand met inzicht, precisie en improvisatietalent. 

We bieden je een prettig salaris, een moderne werk-
omgeving met fijne collega’s een goede beloning 
voor extra inzet van jouw kant.

Heb je interesse in wat we voor jou kunnen doen, 
of wil je solliciteren? 
Bel ons dan snel op 0318-589428 en vraag naar Jan, 
mail naar info@dikkenberg-staalmeesters.nl of loop 
gewoon bij ons binnen op de Goorsteeg 15a 
in Lunteren.

Wij werken al ruim 20 jaar 
hard om dit te verwezelijken. 
Dat doen wij vanuit onze bedrijfs-
hal in Lunteren én op locatie.

Wij leveren en monteren 
allerhande staalconstructies 
en beplating. Van complete 
bedrijfshallen, tot de staal-
constructie voor jouw huis, aanbouw of nieuwe schuur, Maar we 
fabriceren ook alles op het gebied van trappen en hekwerken, 
cortenstalen objecten en alles op het gebied van RVS. Dit laatste voor 
bijvoorbeeld de trucksector, industrie of ook gewoon bij jou thuis. 

Al deze projecten worden gerealiseerd door een middelgroot team. 
Dit heeft als voordeel dat je altijd persoonlijk contact hebt met 
de collega’s tijdens de opdracht en realisatie ervan. De planning 
en de tekeningen werken we, samen met jou, in eigen 
huis uit. Tot slot staan we garant voor persoonlijke zorg 
en transparantie gedurende het hele project.

STAALHARD DE BESTE!



Groen ging er echter van uit dat het niet 
tevergeefs was om ook in de Kamer te 
verwijzen naar de Bijbel, ook als dat in 
eerste instantie op weinig begrip leek te 
rekenen. Daarover zei hij bijvoorbeeld: 
‘Er ligt ook thans in vrijmoedige belijdenis 
uwer overtuiging een vermogen, 
waarvan de werking alleen aan Hem,  
Die de wasdom geeft, bekend is.’ 

GROEN EN PÄIVI RÄSÄNEN:  
NUTTIGE SPELBREKERS
Tussen 1848 en 2023 is er veel veranderd 
in de Nederlandse politiek. Wanneer het 
gaat om het principiële debat is er echter 
verrassend veel hetzelfde gebleven. De 
ideeën waar Groen tegen streed zijn niet 
wezenlijk anders dan de voorstellen waar 
de SGP zich nu tegen verzet.  Dat blijkt 
onder andere als het gaat om de vraag  
of religieuze argumenten ook in de 
discussie in de Tweede Kamer genoemd 
mogen worden. Zie hiervoor bijvoorbeeld 
de discussie tussen Roelof Bisschop en 
Sylvana Simons tijdens het debat over  
de Transgenderwet in september 2022.  
‘God heeft geen deel aan dit debat’, zo 
reageerde Simons toen Bisschop 
verwees naar de mens als beelddrager 
van God.

Het blijft soms nodig om, net als  
Groen, een spelbreker te zijn die de 
eensgezindheid verstoort. Een actueel 
voorbeeld hiervan is de Finse politica 
Päivi Räsänen, die 31 augustus voor de 
rechter moest verschijnen omdat ze 
openlijk kritiek uitte op haar kerk toen 

die deelnam aan een LHBTI Pride-
evenement. Volgens de openbaar 
aanklager zette ze daarmee aan tot haat. 
Wetten die deze zogenoemde ‘hate 
speech’ verbieden zijn ook elders in 
Europa in opkomst. Zo heeft de Europese 
Unie een voorstel gedaan om uitingen 
die aanzetten tot haat als EU-misdrijf aan 
te merken. De SGP heeft hier in de 
Kamer kritische vragen over gesteld.
Op het eerste gezicht lijkt het nobel om 
het aanzetten tot haat tegen bepaalde 
bevolkingsgroepen strenger aan te 
pakken. In de praktijk leidt dit echter tot 
een te grote inperking van de vrijheid van 
meningsuiting. Het voorbeeld van Päivi 
Räsänen laat zien dat zelfs het twitteren 
van een Bijbeltekst al als haatzaaiend 
wordt gezien. Voor het bestrijden van 
uitingen die echt haatzaaiend zijn, 
bestaan bovendien al verschillende 
wettelijke mogelijkheden. 

STREVEN NAAR HET (ON)MOGELIJKE
Alhoewel hij veel ophef veroorzaakte, 
was ophef niet Groens belangrijkste doel. 
Hij streefde naar een ware eendracht,  
die gebaseerd was op de deugdzame 
grondslag van godsdienst, gezag en 
vrijheid. Ook in de tijd van Groen was de 
liberale wind al zo sterk dat zijn streven 
voor de omstanders onhaalbaar leek. 
Groen liet zich daar echter niet door 
tegenhouden om de ruimte die hij had te 
gebruiken om toch zijn overtuiging te 
laten horen. 

Zo biedt Groen na honderdvijfenzeventig 
jaar én in de aanloop naar de Tweede 
Kamerverkiezingen nog steeds inspiratie. 
Hij liet de Bijbel horen in de Tweede 
Kamer, en maakte gebruik van de 
middelen die de Grondwet hem bood om 
ook het publiek buiten Den Haag te 
bereiken. Zoals het voorbeeld van Päivi 
Räsänen laat zien, is het in het huidige 
Europa niet meer vanzelfsprekend dat  
de vrijheid van meningsuiting ook geldt 
voor het Bijbelse geluid. De SGP blijft  
zich tegen deze ontwikkeling verzetten.  
En wat betreft de (on)mogelijkheid van 
het streven naar een Nederland waarin 
de Bijbel de bron van het 
overheidshandelen vormt? In een SGP-
publicatie over het honderdvijftigjarig 
jubileum van de Grondwet haalde wijlen 
senator Gerrit Holdijk daarover dominee 
P.J. Hoedemaker (1839-1910) aan: ‘Het is 
dwaas het onmogelijke te zoeken, maar 
het is even dwaas, ja het is goddeloos, 
zich bij het verkeerde neer te leggen’.
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EEN ‘PROFETISCH’ CITAAT VAN GROEN OVER DE ROL VAN DE KONING 

Groen over het feit dat de koning geen echte inbreng meer in het regeringsbeleid heeft, maar alleen zijn handtekening 
mag zetten bij de besluiten van de ministers: ‘Deze strekking eindelijk doet in den Vorst niet meer den Koning bij de 
Gratie Gods, maar den Volksambtenaar door de genade van het Volk aanschouwen; zij brengt hem, door het niet 
verminderen van zijn inkomen en het wel verminderen van zijn gezag, in een toestand waarin hij, zoo al niet een 
ondragelijk bezwaar, althans eene kostbare overtolligheid worden zou’. 

Op pagina 11 van Grondwetherziening en eensgezindheid, 1849.  

“Het blijft soms 
nodig om, net 
als Groen, een 

spelbreker te zijn die 
de eensgezindheid 

verstoort.”
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ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR

Wekerom  |  info@dambouw.com  |  www.dambouw.com

> Mantelzorgwoningen

> Prefab woningbouw

> Recreatiewoningen

> Timmerwerk

Als Erdee Media Groep hebben we de belangrijke missie christenen te informeren, te verbinden en toe te 
rusten. Dit doen we onder andere via het Reformatorisch Dagblad, Terdege, De Banier, Kerktijden en 
Digibron in Apeldoorn. Kom jij samen met ons een bijdrage leveren aan dit mooie doel? 230915-sgp

• Redacteur 
 •  online & media
 •  binnenland
 •  kerk
 •  video

• Grafisch vormgever
• Administratief medewerker
• (Junior) online marketeer
• Business analist
• Functioneel beheerder

Wij hebben de afgelopen maanden weer een mooi aantal nieuwe colle-
ga’s mogen verwelkomen. Maar we zijn er nog niet, we zoeken nog:

Sta jij de volgende keer ook op de foto? 
Van harte welkom, we zien uit naar je komst! 

Kijk voor onze vacatures op werkenbijemg.nl of 
neem contact op met Marianne van de afdeling P&O, 
via 06 - 2826 5507.  

Een beeld krijgen van het werken bij EMG? 
Bekijk de ervaringsvideo’s!

Wil jij ook een waardevolle baan?
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De SGP is heel blij met alle warme betrokkenheid van onze stemmers. Trouw komen ze 

telkens bij de verkiezingen weer als we een beroep op hen doen. Ja, we worden zelfs gemist 

als er bij lokale of provinciale verkiezingen geen SGP-lijst is in het betreffende gebied.

LEDENWERVING

Een frisse taart Een frisse taart 
VOOR EEN FRIS NIEUW LID!

door sjon van der ree doolaard

Onze Banierlezers weten er al van: 
betrokkenheid op de SGP kan verder 
gaan dan alleen het stemmen. Je kunt 
namelijk ook lid worden van de SGP. 
Omgerekend naar weekgeld, kost dat 
slechts 50 eurocent per week. 

MAAK IEMAND LID
Kent u ook mensen die, zeker in aanloop 
naar de verkiezingen, extra gemotiveerd 
zijn om lid te worden van onze partij? 
Moedig hen aan om de stap te maken!

CADEAUTJE
Juist nu is lid worden extra aantrekkelijk 
(of ook smakelijk) geworden. Elk jarige 

SGP-lid krijgt op zijn of haar verjaardag 
een e-mailbericht met een felicitatie. 

Maar wat is een verjaardag nu eigenlijk 
zonder taart? Uiteraard kan een taart 
niet ontbreken en juist daarom krijgt  
elk lid op zijn of haar verjaardag een 
taartrecept cadeau. Marieke 
Kwakernaak (maakhetmetmarieke.nl) 
heeft in opdracht van de SGP het  
recept ontwikkeld. Om je vingers bij  
af te likken!

“Een heerlijke, frisse 
taart met oranje 
SGP-accenten. Die 

wil je niet missen!”

TIP: Volg de 9 stappen en meld samen het nieuwe SGP-lid aan op sgp.nl/lidworden. 
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Vader des Kamerlands
De aankondiging van het vertrek van onze voorman  
Kees van der Staaij is, zoals we dat dan met een 
understatement zeggen, niet ongemerkt voorbij gegaan.  
De reacties waren, uiteraard, wisselend. Maar me 
beperkend tot politiek Den Haag, waren verreweg de 
meeste reacties positief, ook van soms felle politieke 
tegenstanders. Dat bewijst maar weer eens hoe fijn en 

goed het is om personen en zaken van elkaar te scheiden. 
Dat is onmisbaar om met elkaar samen te leven en samen 
te werken. 
Hieronder een kleine selectie van de Haagse reacties. Het 
zijn er te veel om hier te citeren. Ook heeft onze voorman 
heel veel niet-openbare reacties gekregen, die evenzeer 
hartverwarmend, verrassend en origineel waren.

Minister-president Mark Rutte:
“Met het aanstaande afscheid van 
Kees van der Staaij verliest de 
Nederlandse politiek een rots in  
de branding. Als Kamerlid was hij 
beginselvast, betrouwbaar en  
als geen ander staatsrechtelijk 
onderlegd. Maar hij was ook een 
parlementariër die zijn collega’s en 
het kabinet steeds met open vizier 
en met een groot gevoel voor 
humor tegemoet trad. Nederland 
en ook ikzelf zijn Kees van der Staaij 
veel dank verschuldigd. Ik wens 
hem alle goeds voor de toekomst.”

Attje Kuiken, PvdA
“Kees van der Staaij is het bewijs dat  
je politiek bijna niet verder uit elkaar 
kunt staan en toch zeer veel respect 
voor elkaar kunt hebben. Een kwart 
eeuw aan staatskundige ervaring, 
humor en gezag gaat de Tweede 
Kamer verlaten. Veel dank voor alles!”

Geert Wilders, algemeen bekend
“We gaan je echt missen, Kees. 
Je bent een geweldig Kamerlid en 
een enorm sympathieke man!”

Jan Paternotte, D66
“Veel dank aan Kees van der Staaij 
voor zijn enorme inzet voor de 
democratie, voor zijn humor en 
collegialiteit. Voor mij en 
voorgangers was hij vaak een 
tegenpool en toch wist hij bruggen 
te slaan waar weinigen die kans 
zagen. Alle goeds!”

Pieter Heerma, CDA
“Als nestor van het parlement past 
groot respect en waardering.  
Met deskundige eigenzinnigheid en 
gezag wist hij een eigen stempel te 
drukken op ieder debat. Veel dank.”
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HERFST IN HET HAAGJE 
Op de eerste zaterdag van het 
herfstreces hoop ik weer een 
‘Banierrondleiding’ te verzorgen. 
Wie het laatste stukje van het oude 
Binnenhof nog wil zien, voor het 
dicht gaat (planning: 2023/2024) en 
het tijdelijke nieuwe gebouw, 
zolang we er nog zitten (gepland:  
7 jaar, werkelijk: ca. 13 jaar), kan 
zich opgeven. 

Mail mdebruyne@tweedekamer.nl 
of app naar 06 1254 1741
Datum: bij leven en welzijn  
zaterdag 14 oktober

VAN HARTE WELKOM! 

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Mirjam Bikker, ChristenUnie
“Het is moeilijk voor te stellen,  
een Kamer zonder @keesvdstaaij! 
Dank Kees, voor je toewijding, 
wijsheid en humor. En allermeest 
voor de verbondenheid als broeder 
en buurman in de kamerbankjes.  
We gaan je missen. Van harte Gods 
Zegen gewenst voor jou en je gezin 
in wat nu volgt!”

Caroline van der Plas,  
toelichting overbodig
“Ach nee, Kees! Had al een beetje 
de vrees dat dit zou gebeuren.  
Heel erg. Ik (en ik denk de hele 
Kamer) ga je enorm missen. Diep 
respect voor jou. Het geweten van 
de Kamer. Vader des Kamerlands. 
Wens jou heel veel geluk en alle 
goeds toe!”

DE VVD WAS OOK GOED  
VAN DE PARTIJ:
Ulysse Ellian, justitiespecialist
“Een parlementaire grootheid. Spoorde 
altijd aan om na te denken over de 
instrumenten en werkwijze van de 
Kamer. En stond klaar voor beginnende 
Kamerleden. De vriendelijkheid zelve. 
Wat een gemis.”

Peter Valstar, nuchtere 
Westlander, doet Defensie 
en tuinbouw en visserij
“Tussen alle vertrekkende 
Kamerleden door vertrekt er  
een monumentaal Kamerlid.”

Pieter van Vollenhoven, een 
bekende Nederlander die goed 
de weg wist in Den Haag 
“Nestor Van der Staaij verlaat 
politiek. De heer Van der Staaij 
heeft zich indertijd enorm ingezet 
voor de onafhankelijkheid van de 
Onderzoeksraad voor Veiligheid. 
Zonder zijn inzet was dat niet 
gelukt. Ik denk met zéér veel plezier 
terug aan onze voortreffelijke 
samenwerking.”



055 506 14 02 
 depatersloopwerken.nl 

ASBEST
SLOOP 
BODEM

groei
door eerlijke 
communicatie

tel. (085) 040 65 62
jscoachingconsultancy.nl

interim management 
persoonlijke coaching
bemiddeling & advies
organisatiecoaching
onderwijsontwikkeling

erkende professionals 
met jarenlange ervaring

universitair geschoold 

J&S is er ook voor jongerenhulp, 
(kerkelijke) vertrouwenszaken 
en gezinsproblematiek

Eerlijk en no-nonsense
We gaan gefundeerde kritiek niet uit 
de weg en vermijden scherpe vragen 
niet. Met die aanpak hebben wij al vele 
partijen succesvol kunnen helpen.

Sjaak van Wijngaarden MOC
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COLOFON
REDACTIE  

E debanier@sgp.nl

drs. D. van Meeuwen en  
drs. J.W. van Berkum  

(hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard 

 (eindredacteur),  
drs. J.A. Schippers en  

M. de Bruyne  
 

PARTIJBUREAU 
Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 

E info@sgp.nl  
T 010 - 720 07 70  

Telefonische bereikbaarheid:  
maandag t/m vrijdag,  

9.00 – 16.30 uur

DIRECTEUR PARTIJ BUREAU  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

AFDELING COMMUNICATIE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTUURDERSVERENIGING  
E bsv@sgp.nl  

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidscoördinator@sgpj.nl

EERSTE KAMER  
Binnenhof 22, 2513 AA Den Haag  

T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag  

T 070 - 318 30 45  
E sgp@tweedekamer.nl  

EUROPEES PARLEMENT  
E bert-jan.ruissen@europarl. 

europa.eu  
I eurofractie.sgp.nl 

SGP INTERNATIONAAL 
E internationaal@sgp.nl

FINANCIËLE ADMINISTRATIE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMINISTRATIE  
E administratie@sgp.nl 

Opzegging van lidmaatschap of  
abonnement dient schriftelijk te  

geschieden voor 1 december. 

VORMGEVING  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
Voor advertentiemogelijkheden  

en tarieven kunt u contact opnemen 
met Treffend & Co. 

E werner@treffendenco.nl

Grondwet 

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter

Het begrip grondwet is duidelijk verbonden met de politiek. Het gaat dan 

immers over hoe staten de basis van hun wetgeving hebben vastgelegd. 

Is er in het Koninkrijk van God ook sprake van een grondwet? 

TIEN GEBODEN
De belangrijkste wet in de Bijbel is de wet 
van de tien geboden. Deze wet is door 
God plechtig afgekondigd aan het volk 
Israël. Via Mozes gaf de Heere de wet 
vastgelegd in stenen tafelen. Daarmee 
was het eeuwige karakter van de wet 
meteen duidelijk. Dat is later ook 
gebleken. In het Nieuwe Testament 
vormen de tien geboden nog altijd het 
wettelijke kader. 

Bijzonder aan de wet van de tien 
geboden is dat deze normen en waarden 
in zich verenigt. De norm dat we Gods 
Naam niet ijdel zullen gebruiken, 
beschermt de waarde: Zijn Naam. En de 
waarde: ons bezit, wordt beschermd 
door de norm dat wij niet mogen stelen. 
Redenen genoeg om de tien geboden 
inderdaad als de grondwet van het 
Koninkrijk van God aan te merken.
 
Nu spreekt uit onze Grondwet ook een 
zekere wederkerigheid. Er staat in wat 
regel is, zowel voor burgers als overheid. 
Ook dat element vinden we in de tien 
geboden. Niet alleen omdat God aan het 
tweede en vijfde gebod een belofte 
verbindt, maar allermeest omdat God 
Zelf zo heilig en volkomen is als in deze 
geboden blijkt. Dat beeld moeten wij 
vertonen.

BERGREDE
De bergrede is ook wel de grondwet van 
Gods Koninkrijk genoemd. Maar deze 
heeft niet de structuur van een wet. De 

bergrede tekent het profiel van iemand 
die oprecht naar de Wet leeft. Omdat de 
bergrede door Jezus is uitgesproken en 
het geschetste profiel zo wezenlijk is, 
mag ze wel het basisprofiel van de ware 
christen worden genoemd.

BEGINSEL
Eén opmerkelijke uitdrukking wil ik nog 
noemen. Christus spreekt in Hebreeën 
10 over ‘het begin des boeks’. Dáár wordt 
al van Hem gesproken. Bij begin denken 
we aan Genesis. Maar ‘begin’ mag ook 
vertaald worden met ‘hoofd’. Dat ziet op 
een beginsel, een hoofdgedeelte in de 
Schrift. Namelijk de belofte van God dat 
Zijn Zoon mens zou worden om de Wet 
in al zijn delen te voldoen en te 
volbrengen. Dit is geen grondwet. Het is 
wel de grondslag van Gods Koninkrijk. De 
Heilige Geest maakt mensen tot 
onderdaan, door hen van alles af te 
brengen en hierop te funderen. 

Blijkt dit in uw leven? 

HET LAATSTE WOORD
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SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

Woord houden, 
ook voor Israël! 

De Banier is zo goed als af: op naar de verkiezingen, volle kracht 

vooruit! Maar dan staat plotsklaps alles stil. Deze bladzijde moet leeg. 

Wat kun je nu nog zeggen? Ons motto ‘Woord houden’ betekent nu 

echter geen ‘woord inhouden’. Soms moet je spreken, omdat zwijgen 

nóg ongepaster zou zijn.

In de vroege morgen van 7 oktober 
begint een rakettenregen op Israël te 
vallen. De tellers lopen sindsdien door: 
meer dan 4.400 raketten, bijna 1.000 
doden, meer dan 2.500 gewonden, meer 
dan 150 gegijzelden. Dat zijn alleen al de 
kale, kille cijfers aan de Israëlische kant.
 
Israël is op een gruwelijke, barbaarse 
wijze geraakt door de terroristen van 
Hamas - en allen die zich bedekt of 
openbaar achter hen scharen in hun 
afschuwelijke streven: Israël moet van  
de kaart. De Joodse Israëli’s moeten van 
de Jordaan tot aan de zee worden 
weggevaagd. Dat is het motto van 
Hamas. Dát ligt aan dit bloedbad  
ten grondslag.
 
‘Woord houden’ is óns motto en daarom 
staat in ons verkiezingsprogramma 
onder meer:
• Israël wordt van meet af aan bedreigd 

door (islamitische) vijanden en verdient 
dus begrip voor het nemen van 
strengere veiligheidsmaatregelen.(…)

• De UNRWA (Agency for Palestine 
Refugees) moet een einde maken aan 
het haatzaaien in de Palestijnse 
lesmethoden, subsidiëring van families 
van veroordeelde Palestijnse 
terroristen en steun van 
terreurgroepen (zoals Hamas).

• Een vredesplan ‘van onderaf’ moet 
voorzien in erkende, veilige en 

verdedigbare grenzen voor Israël.
• Uiteraard is erkenning van Israël door 

de Palestijnen een basisvoorwaarde 
(…)

• Het aanstellen van een nationaal 
coördinator antisemitisme is voor 
Nederland een stap in de juiste richting.

 
Onze standpunten staan nu in een ander 
daglicht door de actualiteit die hoogleraar 
Joodse geschiedenis Bart Wallet ‘een 
keerpunt’ in de Israëlische samenleving 
noemt. Maar de urgentie van ons pleidooi 
is op een bloederige wijze onderstreept. 
In Rotterdam is dan wel de Israëlische 
vlag te vinden op het partijbureau van de 
SGP, maar verderop in diezelfde stad 
wordt in het Arabisch op de Nederlandse 
straten ‘wraak’ geschreeuwd. Die 
wraaklust zorgt voor onveiligheid in de 
Nederlandse samenleving en allermeest 
voor de Joden in ons land.
 
In ons programma staat ook wat 
opperrabbijn Jacobs vóór 7 oktober  
al zegt: 

“Antisemitisme is nooit uit Nederland 
verdwenen. Soms lijkt het te sluimeren, 
maar tegenwoordig steekt het ook 
zichtbaar de kop weer op. Erkenning  
en bestrijding van antisemitisme blijft  
nodig en daarom pleit ik mét de SGP 
voor een adequate aanpak voor  
onze veiligheid!”

WOORD VOORAF
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OP DE BREDE WEG
Och, van nature zijn we krachtens onze geboorte op de brede 

weg. Gods Woord leert ons: “in zonden ontvangen en in 
ongerechtigheden geboren, reeds van het uur van onze 

ontvangenis af een voorwerp van Gods toorn”. En dat door 
onze diepe val in Adam. Och, in het paradijs was er een ruime 

poort naar de hemel, er was een wandel van de aarde naar 
de hemel en van de hemel naar de aarde. Maar we hebben 

God uit ons hart en leven verbannen. We hebben door onze 
zonde de deur naar de hemel dichtgezondigd en nu zijn we 

allemaal een wandelaar op de brede weg, waarvan het einde 
is, als God het niet verhoedt, de eeuwige rampzaligheid. Maar 
nu wordt ons nog toegeroepen: “gaat in door de enge poort”. 

En zolang die roep nog klinkt dan is het nog genadetijd en 
dan kunnen we nog bekeerd worden.

O geliefden, als we eens bedenken wat het zeggen wil te 
wandelen op de brede weg en dat niet alleen persoonlijk, 

maar ook als het gaat over allen die ons lief en dierbaar zijn. 
Wat zijn we dan toch dwaas dat we nog zo rustig kunnen 

voortleven. O, waarom luisteren we toch niet naar de 
Zaligmaker of naar Gods knechten of naar allen die bij 

aanvang op de smalle weg mogen wandelen. De oorzaak 
daarvan is dat we God niet geloven en op ons eigen gevoel 

afgaan. En daarom is het nodig dat we wederom geboren 
worden. Dat wordt bedoeld met de enge poort en de smalle 

weg. En, laten we maar eerlijk zijn, wie van ons wil er dan 
door de enge poort; wie van ons wil nu afstand doen van de 

zonde, van het leven? En daarom, geliefden, wensen we jullie 
allen toe dat jullie door God Zelf van de brede op de smalle 

weg geplaatst mogen worden. Want dan zien we Wie God is, 
maar ook wie we zelf zijn. Dan leren we onszelf kennen als 
een buitenstaander. Dan zien we dat we onszelf moed- en 

vrijwillig buiten Gods gemeenschap hebben geplaatst. Dan 
wordt er wat afgeweend. “Gij weet, o God, hoe ik zwerven 
moet op aarde.”

DOOR DE ENGE POORT
En geliefden, als we ingaan door de enge poort en gebracht 
worden op de smalle weg van de waarachtige bekering, dan 
wordt ons paadje steeds smaller. Maar wat een wonder als 
we niet meer verder kunnen en sterven aan onszelf en aan 
onze gerechtigheden en dat door de wet, die een 
tuchtmeester is tot Christus. Want alleen een zondaar of 
zondares die gans en al ontledigd is, kan en mag ingaan door 
de Deur. Daar wordt opeens ervaren dat de enge poort, die 
leidt tot het eeuwige leven, een geopende en zeer ruime 
Deur is, waar de grootste der zondaren onthaald wordt in  
de binnenkamer van Gods eeuwige liefde.

DOOR DE DEUR
En geliefden, dat is onze wens en bede, dat jullie allemaal 
mogen ingaan door de Deur, Christus. Door Zichzelf buiten  
te sluiten, heeft Hij de deur naar de hemel ontsloten heeft 
voor buitenstaanders, die van verre staan.

Zijn er nog zulken in ons midden, die als een door onweder 
voortgedrevene over de aarde gaan? “Gaat in door de  
enge poort.”

Geliefden, wat zal het wezen als we dit bevel in de wind slaan. 
Bedenk het einde van de brede weg: een ruime poort naar  
de rampzaligheid. Het betekent dat het een ingaan is zoals 
we geleefd hebben, maar nooit meer een uitgang tot in alle 
eeuwigheid. “Gaat in door de enge poort”, voordat het te  
laat is. 

5MEDITATIE

“Gaat in door de enge poort”

Mattheüs 7:13a

DE BANIER     OKTOBER

“Gaat in door de enge poort”
Geliefde medereizigers naar de nimmer eindigende eeuwigheid, de woorden van onze meditatie 
zijn welbekende woorden van de Zaligmaker. Het zijn woorden die in liefde en bewogenheid zijn 

uitgesproken. Het zijn woorden om mee tot onszelf in te keren. Op welke weg wandelen wij? 

DS. H.H. ROMKES
Rouveen
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De oproep om Woord te houden, verwijst 
allereerst naar de Bijbel als het kompas 
voor ons politieke handelen. De SGP 
streeft ernaar dat wetgeving en beleid in 
overeenstemming zijn met Gods Woord 
en Wet. Nederland zou daar goed mee 
af zijn!

Het motto ‘Woord houden’ ziet ook op  
de omgang tussen mensen onderling. 
Het maakt een groot verschil of je elkaar 
benadert vanuit wantrouwen of 
vertrouwen. Houd woord, wees trouw  
als man en vrouw. Houd elkaar vast in 
familie en gezin. En behandel eenieder 
eerlijk, welwillend en met respect. Dat 

geldt ook in de politiek – al heb je nog 
zulke grote meningsverschillen. 

VERTROUWENSCRISIS
De oproep om woord te houden, raakt 
direct aan de vertrouwenscrisis waar de 
overheid zich in bevindt. Het vertrouwen 
in de politiek en in politici is laag. De 
oorzaken van de onvrede kun je soms 
heel concreet aanwijzen. Denk aan 
‘Groningen’, het toeslagenschandaal of 
de stikstofcrisis. Door de manier waarop 
de overheid met burgers omging, zijn 
veel mensen afgehaakt. 
Het maatschappelijke onbehagen 
sluimerde echter al langer. Het is te 

herleiden tot de wens dat de politiek alle 
problemen in onze samenleving oplost – 
en het liefst zo gauw mogelijk. Nog 
verder doorgeredeneerd is het de wens 
van mensen, al vanaf den beginne, om 
alles naar onze hand te zetten en te 
beheersen. Die wens strekt zich uit tot 
alle aspecten van het leven, onze 
gezondheid, de economie, ons eten, hoe 
en waar we wonen en werken, onze 
welvaart en welzijn.

Dit maakbaarheidsideaal botst met de 
gebrokenheid van deze wereld. De staat 
kan ons niet gelukkig maken. Politici 
kunnen niet al onze problemen oplossen. 

Woord houdenWoord houden
‘Woord houden’. Met die boodschap gaat de SGP de campagne in voor 

de Tweede Kamerverkiezingen op 22 november 2023 D.V. 

DOOR ARDJAN BOERSMA
BELEIDSMEDEWERKER TWEEDE KAMERFRACTIE
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De optelsom van beschaamde 
verwachtingen en gebroken beloftes is 
wantrouwen. De oproep om woord te 
houden betekent dus ook een oproep tot 
realisme en eerlijkheid. 

Het motto Woord houden verwijst  
echter bovenal naar de belijdenis dat  
de HEERE regeert. Te midden van alle 
gebrokenheid mogen we beseffen:  
“Het gras verdort, de bloem valt af; maar 
het Woord onzes Gods bestaat in der 
eeuwigheid” (Jesaja 40:8). Dat houdt ons 
klein. Dat behoedt ons voor overspannen 
verwachtingen. Dat biedt echter ook 
hoop en perspectief. Daarom is het 
‘bidden én werken’. In het vaste geloof 
dat wij ons afhankelijk mogen weten  
van de God Die trouw houdt tot in 
eeuwigheid en niet laat varen de  
werken van Zijn handen. 

Vanuit dit besef en deze belijdenis gaat 
de SGP de verkiezingscampagne in.  
Het is het waarmerk van de SGP: een 
duidelijke koers, een vertrouwd en 
betrouwbaar geluid in een verward ‘Den 
Haag’. Ons verkiezingsprogramma is een 
poging om het goud van de klassiek-
christelijke waarden en normen om te 
smeden tot de pasmunt van deze tijd. 
Onze speerpunten daarbij zijn ‘hart voor 
kwetsbaar leven’, ‘focus op familie’ en  
‘pal voor veiligheid’.

 HART VOOR KWETSBAAR LEVEN
Het leven is een geschenk van de 
Schepper en moet daarom beschermd 
worden. Of het nu gaat om het 
ongeboren leven in de moederschoot, 
om mensen met een beperking, of om 
ouderen bij wie de levenskracht 
wegvloeit. De SGP blijft daarom pleiten 
voor afschaffing van de abortuswet en  
de euthanasiewet. 

Hart voor kwetsbaar leven betekent ook 
omzien naar elkaar. Dat is een opgave 
voor ons allemaal. Gezinnen, kerken en 
gemeenschappen dienen in staat gesteld 
te worden om zelf zorg en hulp te bieden 
waar dat nodig is. Ook de overheid heeft 
als ‘schild der zwakken’ de taak om het 
kwetsbare te beschermen. De SGP doet 

concrete voorstellen om de 
gezondheidszorg te verbeteren.  
Zo willen we bijvoorbeeld hogere 
salarissen voor personeel in de 
ouderenzorg en méér inzet om  
regeldruk in de zorg te verminderen. 

 FOCUS OP FAMILIE
Het klassieke gezin is vanouds en overal 
ter wereld dé pijler van de samenleving. 
Als in een gezin liefde woont, bloeien 
vaders, moeders en kinderen op. De 
maatschappelijke gevolgen van 
scheidingen zijn gigantisch. De overheid 
moet het gezin daarom koesteren en 
beschermen. Helaas gebeurt dat nu 
nauwelijks. Laat niet het individu, maar 
het gezin uitgangspunt van wetgeving 
en beleid zijn. Gezinnen hebben baat 
bij rust en ruimte. 
 
De SGP maakt zich sterk voor een 
fatsoenlijk bestaansminimum. Niet alleen 
voor gezinnen, maar voor iedereen. 
Goede huisvesting, werk en inkomen om 
de boodschappen, huur en 
energierekening van te kunnen betalen. 
We springen in de bres voor mkb’ers en 
familiebedrijven. En de SGP komt op voor 
boerenfamilies, tuinders, vissers en 
anderen die zorg dragen voor veilig en 
gezond voedsel. Zij moeten ook zélf een 
goede boterham kunnen verdienen, nu 
en in de toekomst.

 PAL VOOR VEILIGHEID
Veiligheid is een kerntaak van de 
overheid. Zonder veiligheid geen vrijheid, 
welvaart en democratie. Om veiligheid op 
straat te vergroten, zijn extra wijkagenten 
hard nodig. De wijkagent weet wat er 
speelt en kan zo tijdig signaleren waar 
het mis gaat. Straffen moeten beter 
aansluiten bij de ernst van de gepleegde 
misdrijven en recht doen aan de 
slachtoffers. De SGP zet zich onder meer 
in voor bestrijding van het antisemitisme, 
streeft naar een drugsvrije samenleving 
en wil afschaffing van prostitutie. 

Ook pleiten we al jaren consequent voor 
een robuuste en veelzijdige krijgsmacht. 
Het Nederlandse defensiebeleid moet 
minder gevoelig worden voor de politieke 

waan van de dag. De SGP heeft daarom 
het initiatief genomen om de 2%-NAVO-
norm in de wet vast te leggen. 

VERDER WIL DE SGP:
• dat fundamentele klassieke vrijheden 

(vrijheid van godsdienst, 
meningsuiting, onderwijs) blijvend 
worden gewaarborgd;

• dat ‘Den Haag’ doet wat mogelijk is 
om de landelijke gebieden leefbaar  
te houden;

• dat zorgvuldig wordt omgegaan  
met de schepping: verantwoord 
verduurzamen van huishoudens  
én van bedrijven. 

• menswaardig en realistisch 
asielbeleid: niet-noodzakelijke 
migratie moet aan banden  
worden gelegd. 

• dat Nederland zich inzet voor vrede 
en recht wereldwijd, voor Israël en  
een bescheiden EU. 

• een financieel solide beleid.

VERKIEZINGSPROGRAMMA 

VERDER LEZEN IN HET 
VERKIEZINGSPROGRAMMA?
Op onze website is het 
programma te downloaden: 
sgp.nl/verkiezingsprogramma 
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Niet tégen maar vóór!
Op vrijdag 29 september werd in perscentrum Nieuwspoort in Den Haag het nieuwe 
verkiezingsprogramma van de SGP gepresenteerd aan de pers. Maar daarnaast was er 
in de laatste week van september nog veel meer te doen bij de SGP.

Niet alleen het verkiezingspro-
gramma, maar ook de kandida-
tenlijst werd gepresenteerd.  

Op zaterdag was er ook nog eens een 
heel geslaagde open dag van de SGP in 
het gebouw van de Tweede Kamer.  
U begrijpt dat er heel veel werk verzet  
is door de fractiemedewerkers in Den 
Haag en de medewerkers op het partij-
bureau. We willen hen daar hartelijk  
voor bedanken.

PARTIJPROGRAMMA
Bij de totstandkoming van het bijgestelde 
partijprogramma zijn de leden via de 
besturen van de kiesverenigingen en 
afdelingen betrokken. Binnen één week 
kregen we maar liefst 90 kantjes tekst 
met aanvullingen en amendementen 
aangeleverd. Hartelijk dank daarvoor. 
Het spreekt van grote betrokkenheid. 
Ook de partijadviesraad heeft in een 
extra vergadering advies gegeven. 
Veel van de amendementen en 
suggesties zijn overgenomen in het 
verkorte verkiezingsprogramma, of in 
het dikke verkiezingsprogramma dat 
ruim twee jaar geleden vastgesteld is. 
Dat is dus ook bijgewerkt.

WOORD HOUDEN
Het motto voor het verkiezings-
programma en de campagne is Woord 
houden. Dat is wel eens eerder gebruikt 
maar past heel goed in deze tijd en bij de 
SGP. Het heeft twee betekenissen. In een 
tijd van tanend overheidsgezag, groeiend 
onbehagen onder de mensen en 
kortsluiting tussen de overheid en  
de kiezers staat de SGP voor 
betrouwbaarheid, woord houden. Daar 
heeft onze partij zich altijd sterk voor 
gemaakt. Zo staan we ook bekend.
De andere betekenis is dat het Woord,  
de Bijbel, onze bron is en blijft voor ons 
politieke handelen. Dat is niet ouderwets 
of achterhaald. Het Woord veroudert 
immers nooit. De Bijbelse normen en 
waarden zijn blijvend actueel in iedere 
tijd. Ze zijn goed voor alle mensen. 

De SGP is geen partij van ‘tegen zijn’.   
We zijn juist vóór veel zaken. Vóór het 
huwelijk en het gezin. Vóór het leven, 
zowel aan het begin als aan het eind. 
Vóór goed rentmeesterschap over  
Gods schepping en nog veel meer. 
Allemaal zaken waar we vóór zijn.  
Leest u maar op de vorige pagina’s.

DANIËL
Maar nu de belangrijkste vraag bij de 
komende verkiezingen: zou God ons land 
nog genadig willen zijn? Er is zoveel 
goddeloosheid waardoor de Heere ons 
voorbij kan gaan. Dát hebben we 
verdiend! Als het goed is, sluiten we 
onszelf daarbij in. Wij, als christenen, 
hebben het ook verzondigd. Ik hoop dat 
er veel gebed in de achterban mag zijn 
om de krachtige werking van Gods Geest. 
Die werkt toch door middel van het 
Woord. Dan wordt het onmogelijke 
mogelijk! Dat gebed begint altijd met 
schulderkentenis van ónze zonden en die 
van ons volk. Daniël zegt het in Daniël 9: 
“Wij hebben gezondigd en hebben 
onrecht gedaan… met af te wijken van 
Uw geboden en van Uw rechten”. Maar 
hij bidt ook: “Bij den HEERE onze God, 
zijn de barmhartigheden en vergevingen, 
alhoewel wij tegen Hem gerebelleerd 
hebben”. 

Dat mag hoop en moed geven, voor 
onszelf en voor ons volk..

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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DIEDERIK VAN DIJK 
(51) is getrouwd met 
Jacqueline, heeft vijf 
kinderen en woont in 
Benthuizen. Hij is direc-
teur van NPV-Zorg voor 
het leven en Eerste  
Kamerlid voor de SGP. 

‘Ik beschouw het als 
een geschenk én een 
pittige verantwoorde-
lijkheid om de tweede 

plek op de kandidatenlijst in te mogen nemen. Ik hoop mijn 
politieke ervaring te kunnen benutten om een constructief 
en onversneden christelijk geluid te vertolken in de Tweede 
Kamer. Opkomen voor de bescherming van al het leven, 
maar evenzeer voor een bescheiden overheid die de vrijhe-
den van kerken, scholen, burgers en bedrijven respecteert. 
We kampen met veel problemen in ons land, maar de groot-
ste misère is dat we Gods goede leefregels negeren. Het is 
geweldig om dan niet te hoeven strooien met grootse belof-
ten, maar te mogen wijzen op de belovende God.’

NATHANAËL 
MIDDELKOOP (30) 
is getrouwd met  
Willemijn en woont  
op Urk. Hij is er inmid-
dels bijna drie jaar 
wethouder, eerder 
was hij raadslid. 

‘Het is waardevol om 
de publieke zaak te 
dienen. Ik zet me 

daarbij graag in voor confessionele politiek bij een open 
Bijbel. Net als in ons dagelijks leven gaat politiek over het 
maken van keuzes en afwegen van belangen. Wanneer dat 
gebeurt bij een open Bijbel, kan dat vertrouwen herstellen 
waar dat nu ontbreekt. Zo kunnen wij aan anderen laten 
merken dat het goed is om God te dienen. Visserij, arbeids-
marktbeleid en sociale onderwerpen hebben momenteel 
mijn speciale aandacht.’

WOUTER-JAN 
VROEGINDEWEIJ (51) 
is getrouwd met  
Annelien, heeft drie 
kinderen en woont in 
Katwijk. Hij is advocaat 
en was in Katwijk 
twintig jaar raadslid, 
waarvan de laatste 
negen jaar 
fractievoorzitter. 

‘Ik vind het belangrijk 
dat christelijke politiek 

handen en voeten krijgt. Vanuit mijn werk in de sociale 
advocatuur hecht ik aan het bewaren van de rechtsstaat en 
heb ik speciaal oog voor mensen die financieel in de knel 
komen. Het is van belang dat kwetsbare groepen in de 
samenleving niet vermalen worden bij de uitvoering van 
een wet, maar goede rechtsbescherming krijgen.’

ANDRÉ FLACH (47) 
is getrouwd met  
Relinde, heeft vier 
zoons en woont in 
Hendrik-Ido-Ambacht. 
Hij is daar inmiddels 
ruim dertien jaar 
wethouder, eerder 
was hij ondernemer.

‘We leven in een 
tijd vol verandering 
en onzekerheden.  
De SGP is daarin een 

baken van stabiliteit. Een partij met een goede boodschap. 
Barmhartig, betrokken, dichtbij de mensen en ook 
nuchter. Ik zet me graag in voor een goede positie van  
het gezin, zorg voor kwetsbare mensen en om 
rentmeester te zijn voor de schepping. Maar ook voor 
boeren en vissers, hardwerkende ondernemers die  
niet de erkenning en ruimte krijgen die ze verdienen.’

Maak kennis met onze 
NUMMERS 2 T/M 5

2 3
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POSTBODE IN ELSPEET 
“Het begon ruim honderd jaar geleden. Gerrit Jan Stoffer was 
postbode van Elspeet. Omdat hij veel op weg was, was hij een van 
de eersten die een fiets aanschafte. Zijn oudste zoon Aart was een 
handige jongen. Hij zorgde ervoor dat de fiets werd onderhouden 
en gerepareerd. Zó was de basis gelegd voor ‘fietsenmakerij Stoffer’.  
In de jaren dertig van de vorige eeuw trouwde zoon Aart met 
Aleida. Omdat zij klein van stuk was, werd ze door iedereen  
Daatje genoemd. 

Aart en Daatje kochten een stuk grond aan de Vierhouterweg.  
Daar bouwden ze hun huis, met inpandige werkplaats. De zaak 
floreerde. Naast de werkplaats werd de slaapkamer beneden 
omgetoverd in een winkel waar glimmende fietsen werden verkocht 
of verhuurd aan toeristen en kunstenaars die het schoon van de 
Veluwe hadden ontdekt. Al snel kwam er na de tweewielers een 
vierwieler. Taxibedrijf Stoffer was een feit. Een garage, annex 
benzinepomp waren logische vervolgstappen. 

Het vakmanschap van Aart en misschien nog wel meer het zakelijk 
inzicht van Daatje, zorgden voor groei van het bedrijf. Toen ze wat 
oud werden, namen twee van hun zoons de garage, annex 
fietsenzaak over. Maar tot ze niet meer konden, bleven Aart en 
Daatje, die naast het bedrijf bleven wonen, hun jongens bijstaan. 
Zo’n twintig jaar geleden zijn ze overleden, in hun eigen huis aan de 
Vierhouterweg.

Aart en Daatje waren mijn opa en oma. Ook ík heb zo’n vijftien jaar 
lang op zaterdagen en in vakanties mijn bijdrage mogen leveren 

aan het bedrijf. Reparatie en verkoop, fietsenverhuur en de 
benzinepomp waren mijn domein. Het heeft me gevormd. Ik leerde 
er sleutelen. Ik zag van binnenuit hoe een mkb-bedrijf werkt en hoe 
goed het is om klaar te staan voor elkaar. En ik leerde in de winkel 
en aan de pomp omgaan met allerlei soorten mensen.

Mijn bijdrage aan de algemene beschouwingen begint in mijn dorp 
Elspeet, maar ik denk dat iedereen hier wel zo’n soort verhaal zou 
kunnen vertellen over hoe het ging en hoe het was. Wat hebben wij 
geleerd en hoe brengen we die lessen in de praktijk als het gaat om 

De werkplaats 
van een Ander

Voor Chris Stoffer was het zijn debuut als fractievoorzitter bij het jaarlijkse hoogtepunt in de 
Tweede Kamer: de algemene politieke beschouwingen. De Kamer debatteert dan over de plannen 
van de regering die op Prinsjesdag en in de Miljoenennota zijn aangekondigd. Alle partijen kunnen 
laten zien waar ze voor staan en het is ook een beetje een krachtmeting tussen de politieke leiders. 
Dit jaar kreeg dat laatste een extra accent omdat er vervroegde verkiezingen aankomen.

Chris Stoffer koos ervoor om vanuit zijn eigen situatie in te gaan op wat er momenteel speelt in 
Nederland. Het viel op, juist omdat hij door iets over zichzelf te vertellen het persoonlijk maakte 
en daarmee herkenbaar was voor veel anderen. Bovendien werd zo helder dat de SGP verder wil 
kijken dan het Haagse wereldje, dat de Randstad belangrijk is, maar niet de maat van alle dingen. 
Integendeel! 

Hieronder Stoffers bijdrage, in iets afgeslankte vorm.
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de vragen waar veel mensen van nú mee worstelen: hoe gaat het? 
En hoe het gaat worden? Dat moeten ook ónze vragen zijn, bij 
iedere wet, bij iedere maatregel, bij ieder voorstel, bij ieder plan. We 
zijn immers de vertegenwoordigers van het Nederlandse volk. 

SUPERMARKT EN STRAAT
De werkplaats van mijn opa is helaas niet meer in bedrijf, maar 
enkelen van de mensen die er kwamen, of hun kinderen, kom ik 
nog vrijwel dagelijks tegen. In de supermarkt, of op straat, of in de 
kerk. Ik loop er een paar langs:

 OM TE BEGINNEN DE LERAAR
De schoolmeester van de basisschool in Elspeet; bijna 40 jaren leert 
hij zijn leerlingen rekenen en schrijven, vertelt hij het verhaal van 
onze geschiedenis en de wereldgeschiedenis en laat hij zien hoe 
mooi de planten- en dierenwereld is die God geschapen heeft. Hij 
maakt zich zorgen of z’n jongere collega’s dat op dezelfde manier 
kunnen blijven doen, nu christelijke scholen steeds meer in de 
seculiere mal worden geperst. De vrijheid staat onder druk! 

 DE EENVERDIENER
In mijn jeugd hadden we nog kostwinners. Nu noemen we ze een-
verdieners. Ze zijn er nog volop, in iedere achterban van iedere par-
tij! Het blijft voor hen onverteerbaar dat zij zwaarder door de fiscus 
worden aangeslagen dan tweeverdieners. Uit de begrotingsstukken 
blijkt dat deze kloof opnieuw groter wordt. Ze ervaren dat als oneer-
lijk - en dat is het ook. Sommigen worden onvrijwillig tweeverdie-
ners. Hun keuzevrijheid staat onder grote druk!

 DAN DE BOER
Veel boeren zijn er niet meer en díe er nog zijn, zitten door 
maatregelen uit Den Haag en Brussel al jaren in grote onzekerheid. 
De meesten willen echt wel vooruit. Wat hebben we hún te bieden 
om te blijven zorgen voor ons dagelijks brood. Datzelfde geldt voor 
de visserman, al zijn die op de Veluwe minder dik gezaaid.
Onlangs werd ik aangesproken door Ria Schouten. Ze is getrouwd 
met een schapenboer. Ze slapen slecht. Geregeld worden er 
schapen en pony’s doodgebeten door rondstruinende wolven.  
Dat kan en moet anders!

 JONG STELLETJE
Vaak had ik jonge stelletjes aan de pomp. Nu kom ik ze ook dikwijls 
tegen. Ze willen gaan trouwen. Maar een dak boven hun hoofd zit 
er niet in. Onbetaalbaar. Ondertussen zien ze wel statushouders 
met voorrang in huurwoningen trekken. “Chris.” zeggen ze: “We 
begrijpen dat er ruimte moet zijn voor vluchtelingen, maar begrijp 
je dat we soms het gevoel hebben dat we worden achtergesteld?”  
Ik begrijp dat.

 DE MILITAIR
Van oudsher herbergt de Veluwe militaire oefenterreinen. Er is door 
wat er in Oekraïne gebeurt weer aandacht voor een adequate 
defensie. Een majoor die laatst langskwam, ziet de toekomst iets 
rooskleuriger in. Hij bedankte me voor de initiatiefwet die ik, samen 

met CDA, VVD en VOLT, heb ingediend. “Denk je dat Timmermans 
die ook gaat steunen?”, vroeg hij. Ik geleid deze vraag graag door 
naar de heer Klaver en mevrouw Kuiken.

 DE POLITIEMAN
Agenten kom ik maar zelden tegen. De prioriteit ligt niet in Elspeet. 
Wellicht komt het door de brave burgers, maar het is niet voor de 
lol dat een eigen dorpswacht nu de gaten opvult. Dat is op zich een 
mooi initiatief. Maar meer politiemannen en –vrouwen zijn hard 
nodig en echt niet alleen in Elspeet.

 VERVOLGENS DE ONDERNEMER
Ondernemers zijn de mannen en vrouwen die hard werken en hun 
energie en denkkracht omzetten in werk en inkomen. Ze kunnen 
maar niet begrijpen dat er nóg altijd niks wordt gedaan aan de 
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papierwinkel waar ze hun kostbare tijd in moeten steken en de 
stapels onwerkbare regels en regeltjes. En het wil er bij werknemers 
ook niet in dat als je extra werkt om wat bij te verdienen er van je 
inspanning minder overblijft en er meer naar de staat vloeit. (….)

BASALE DINGEN
Er is veel wantrouwen in het land. Dan denk ik aan de slachtoffers 
van de toeslagenaffaire, de inwoners van Groningen. Aan de 
boeren en aan de vissers wier bestaan bedreigd wordt. Dan denk ik 
aan ouderen, zieken en gezinnen waar stille armoede wordt 
geleden, omdat ze iedere maand geld tekortkomen voor de 
basaalste dingen als wonen, eten, energie en kleding.    

Ik noem migratie. Laten we maar eerlijk zijn: dat gaat gewoon niet 
goed. Het kabinet is er zelfs over gestruikeld. Dat we barmhartig 
dienen te zijn voor mensen die vervolgd worden vanwege hun 
levensovertuiging of geloof, staat buiten kijf. Er zijn echter wel 
grenzen. Ik ken mensen die asielzoekers opvangen in hun huis. 
Maar als dat het huis vol is, houdt het op. En dat is wat nu speelt: 
te weinig capaciteit bij de IND (Immigratie- en Naturalisatiedienst - 
behandelt asielaanvragen, red.), te weinig opvang, te weinig 
woningen. Zonder de moed om de toestroom écht in te dammen en 
betere opvang voor vluchtelingen dicht bij hun oorspronkelijke 
huis, wordt het steeds erger. 

JESAJA 55
De werkplaats van m’n opa was zes dagen per week open van  
’s ochtends tot ’s avonds. Maar op zondag heerste er rust. Dan 

stroomde de oude grote hervormde dorpskerk iedere zondag twee 
keer vol. Dan waren wij, zogezegd, in de werkplaats van een Ander - 
met een hoofdletter. Daar werd genodigd tot het heil, zoals wij dat 
zeggen in Elspeet. Ik wil de tekst die mij vaak getroffen heeft, maar 
even voorlezen. Die komt uit Jesaja 55: “O alle gij dorstigen komt tot 
de wateren, en gij die geen geld hebt, komt, koopt en eet, ja, komt, 
koopt zonder geld, en zonder prijs, wijn en melk!”.

En als mensen dan dachten “hoe moet dat toch, en hoe kan dat 
dan toch?”, dan kregen zij ook een hart onder de riem gestoken, uit 
Lukas 4, want daarin zegt Jezus zelf over God de Vader: “Hij heeft 
Mij, zijn zoon, gezonden, om den armen het Evangelie te 
verkondigen, om te genezen, die gebroken zijn van hart.” Dat heeft 
mij altijd veel troost gegeven, en dat doet het nog steeds.

MENSENKIND
In de kerk werd er ook gezongen. Bijvoorbeeld Psalm 139, waarin 
het gaat over het leven van mensen, dat al begint in de moeder-
schoot. ‘Wonderbaarlijk gemaakt’, zoals er in die Psalm staat, als 
een ‘borduursel’. Het raakt mij dat het ongeboren leven nog nooit 
zó weinig bescherming genoot als nu. Ik hoop vurig dat er een eind 
komt aan de abortuspraktijk in Nederland. En wie abortus zelfs tot 
een mensenrecht wil verheffen, miskent het niet te loochenen feit 
dat ook een ongeboren kind een levend mensenkind is.  

De werkplaats van mijn opa was al een kringloopwinkel voordat die 
bestonden. De oude werkbank was van hout. Ernaast hingen weet 
ik hoeveel oude koplampen en fietsbellen en óp de bank stonden 
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dozen vol oude schroefjes, moertjes en ventielen. Mijn opa 
recyclede voordat het zo genoemd werd. Niet omdat de overheid 
daartoe dwong, maar hij deed het vanuit zichzelf. Alleen zo kon hij, 
de vakman, samen met mijn oma, de zakenvrouw, een zaak 
overdragen aan twee van zijn kinderen die weer nieuwe dingen 
oppakten. Van díe mentaliteit, moeten we het hebben.

Ook en juist nu!  

SLOPEND WANTROUWEN
Ik weet zeker dat wij, kabinet en Kamer, in de voorbije jaren hebben 
geprobeerd om de problemen op te lossen. Aan goede wil ontbrak 
het niet. Maar feit is dat onze wil stuk liep op de weerbarstige 
werkelijkheid. De realiteit is niet, of maar in zeer beperkte mate, 
maakbaar. 
Ik denk dat de vertrouwenscrisis van nu daar alles mee te maken 
heeft. Het ligt in onze menselijke aard om ons leven naar onze 
hand te zetten. Ook de overheid wil dat. Gevolg was en is: steeds 
meer verstikkende overheidsbemoeienis en steeds meer knellende 
regels. Zó moest de staat zich wel vertillen en ontstond er 
kortsluiting tussen kiezers en gekozenen. De optelsom van 
onrealistische verwachtingen en goedkope beloftes is teleurstelling, 
die zich vertaalt in slopend wantrouwen. 

WOORD HOUDEN
Tegen de tijdgeest in gaat de SGP de verkiezingen in met het motto 
‘Woord houden’. Dat motto zegt iets over de omgang van mensen 

met elkaar. Woord houden als man en vrouw, in het gezin, op 
straat, in het verkeer, in de samenleving. En ja, dat geldt ook voor 
de politieke omgangsvormen. Het maakt een groot verschil of je de 
ander benadert vanuit wantrouwen of welwillend. Wees eerlijk: dus 
doe geen onmogelijke beloftes, anders wordt het woordbréuk. 

Afgelopen zomer waren wij als gezin in Israël. Daar bezochten we 
veel Bijbelse plaatsen. Zo las ik na een bezoek aan de Hizkiatunnel 
bij Jeruzalem de geschiedenis van Hizkia en andere koningen van 
Israël en Juda. Het viel me op dat wanneer de koning God diende, 
het met het Joodse volk goed ging, en andersom.

Het is mijn vaste overtuiging dat datzelfde geldt voor Nederland. 
Alleen een terugkeer naar God en zijn Woord kan ons vooruit 
helpen. Natuurlijk zijn dan niet alle praktische en politieke 
problemen opgelost. Maar in de Bijbel lees ik dat als een volk zich 
wendt naar God en in Zijn wegen wandelt, er hoop gloort. 

WELDADIGE WIJSHEID
Weet u wie er ook geregeld in de werkplaats van mijn opa kwam? 
Dat was Bas van der Vlies, de voorganger van mijn voorganger. Tot 
voor enkele jaren was hij iedere zomer vaste klant in Elspeet waar 
hij logeerde bij zijn moeder en familie. Hij is nu op een plaats waar 
hij het veel beter heeft. Twee weken geleden werd ik de opvolger 
van zíjn opvolger, Kees van der Staaij. Ik hoop de kracht en tijd te 
krijgen mijn ambt in te vullen in lijn met hun tomeloze inzet en 
weldadige wijsheid.” 











19DE BANIER     OKTOBER VARIA

De SGP gaat op campagne bij u langs! Van noord tot zuid en van west tot
oost hopen wij regiobijeenkomsten en online events te organiseren.
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

SGP OP CAMPAGNE

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/verkiezingen

De SGP gaat op campagne bij u langs! Van noord tot zuid en van west tot
oost hopen wij regiobijeenkomsten en online events te organiseren.
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

SGP OP CAMPAGNE

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/verkiezingen

De SGP gaat op campagne bij u langs. 
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

SGP.NL/AGENDA
Actuele informatie en precieze gegevens over  
de campagne staan op onze website.

VRIJWILLIGERS GEVRAAGD
Zelf meedoen en bijdragen aan de campagne?  
Een (verborgen) talent inzetten? Stuur een bericht  
aan verkiezingen@sgp.nl

WEBSHOP.SGP.NL
Ons assortiment is aangevuld met nieuwe vlaggen  
(ook geschikt voor schepen) en bouwhekspandoeken. 
Bekijk webshop.sgp.nl of stuur ons een bericht.

STUDIO SGP
Vrijdag 10 november
Maandag 20 november
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Voorgebakken

DIKKENBERG STAALMEESTERS

Goorsteeg 15a, 6741 TB Lunteren 

T. 0318 589 428  |  M. 06 2624 6856

www.dikkenberg-staalmeesters.nl

Om dit alles naar onze standaard te kunnen blijven 
realiseren hebben wij dringend behoefte aan een 
ervaren lasser (in een goed gemotiveerde leerling- 
lasser willen we ook graag investeren) 

Voor het montagewerk, in de breedste zin van het 
woord, op locatie hebben we per direct plaats voor 
een stoere staalbouwer die zelfstandig kan werken 
en iemand met inzicht, precisie en improvisatietalent. 

We bieden je een prettig salaris, een moderne werk-
omgeving met fijne collega’s een goede beloning 
voor extra inzet van jouw kant.

Heb je interesse in wat we voor jou kunnen doen, 
of wil je solliciteren? 
Bel ons dan snel op 0318-589428 en vraag naar Jan, 
mail naar info@dikkenberg-staalmeesters.nl of loop 
gewoon bij ons binnen op de Goorsteeg 15a 
in Lunteren.

Wij werken al ruim 20 jaar 
hard om dit te verwezelijken. 
Dat doen wij vanuit onze bedrijfs-
hal in Lunteren én op locatie.

Wij leveren en monteren 
allerhande staalconstructies 
en beplating. Van complete 
bedrijfshallen, tot de staal-
constructie voor jouw huis, aanbouw of nieuwe schuur, Maar we 
fabriceren ook alles op het gebied van trappen en hekwerken, 
cortenstalen objecten en alles op het gebied van RVS. Dit laatste voor 
bijvoorbeeld de trucksector, industrie of ook gewoon bij jou thuis. 

Al deze projecten worden gerealiseerd door een middelgroot team. 
Dit heeft als voordeel dat je altijd persoonlijk contact hebt met 
de collega’s tijdens de opdracht en realisatie ervan. De planning 
en de tekeningen werken we, samen met jou, in eigen 
huis uit. Tot slot staan we garant voor persoonlijke zorg 
en transparantie gedurende het hele project.

STAALHARD DE BESTE!
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AGENDA
DONDERDAG 26 OKTOBER

Tijdrede SGP Zwolle
Ds. G. Pater
19.30 uur | Zwolle, Kromme Mijdrecht, geb. GG

DONDERDAG 26 OKTOBER
Tijdrede SGP Lunteren
Ds. G. Beens
19.30 uur | Lunteren, De Haverkamp 1, Bethelkerk

VRIJDAG 27 OKTOBER
Verkiezingsbijeenkomst SGP Ridderkerk
Kees van der Staaij
19.45 uur | Ridderkerk, M. van Comenestraat 8, Elimkerk

DINSDAG 7 NOVEMBER
Tijdrede SGP Kockengen
Ds. W. Pieters
19.30 uur | Kockengen, geb. HHG

WOENSDAG 8 NOVEMBER
Najaarsledenvergadering SGP Vlissingen
D. van Meeuwen, partijvoorzitter
19.30 uur (inloop) | West-Souburg, Marnixkerk

WOENSDAG 15 NOVEMBER
Tijdrede SGP Nieuw-Lekkerland
Ds. D.J. Budding
19.30 uur | Nieuw-Lekkerland, Ooievaar 10 geb. in ’t Waellant

DONDERDAG 23 NOVEMBER 
Tijdrede SGP Alblasserdam  
Ds. H. Zweistra 
19.30 uur | Alblasserdam, Merwedeweg 9, geb. HHG 

WOENSDAG 29 NOVEMBER
Tijdrede SGP Scherpenzeel
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur | Scherpenzeel, Renes 121, geb. GG

DONDERDAG 7 DECEMBER
Tijdrede SGP Stavenisse
Ds. A.J. van Wingerden
19.30 uur | Stavenisse, geb. OGGiN

VRIJDAG 15 DECEMBER
Uitzending Studio SGP
19.30 uur
Sgp.nl/agenda of Youtube.com/@sgpnieuws

Van de redactie
Een laatste campagne-editie van De Banier staat gepland 
om te verschijnen op donderdag 16 november. De kopij-
datum daarvoor is maandag 30 oktober. De daaropvol-
gende uitgave staat gepland voor 14 december.

NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen naar 
de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1,9,16 en 28a: beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 23-25: beelden door Renate Bleijenberg-van Leeuwen 
& Hanno de Vries.
Pagina 19: Ontwerp bouwhek door Rozemarijn Kunst,  
Rose K. Studio
Pagina 28c: Beeld: ©RVD - Gemmy Woud-Binnendijk

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal 
zo veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal onterecht 
is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op te nemen via 
debanier@sgp.nl. 



     |           |      

ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR

Barneveld  |  Hardinxveld-Giessendam  |  Kampen  |  Veenendaal  |  Werkendam

Onze advocaten zetten uw belangen op scherp.
Met ondernemerschap en passie. Om u te dienen.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Recht doen.
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Op 30 september hield de SGP open dag in de Tweede Kamer. 
De inschrijftermijn daarvoor werd vervroegd gesloten, want  
het maximum van 500 aanmeldingen was al snel behaald.  
Bij het Kamerpersoneel viel het ook op dat de mensen die  
zich hadden aangemeld ook daadwerkelijk kwamen, want  
dat is bij andere partijen nog weleens anders… Ik kan me zo 
voorstellen dat toen het verkiezingsprogramma onder de neus 
van dat personeelslid is gedrukt. ‘Woord houden’ staat daar. 
Leer mij de SGP’ers kennen! 

Het personeel van onze SGP(-fractie) kreeg veel complimenten 
voor de goede organisatie, maar wijzelf zijn ook erg 

complimenteus voor de leuke inbreng van alle bezoekers: het 
zingen, het puzzelend woord zoeken, het trouw woord houden, 
de inhoudelijke vragen en de fijne kennismakingen.

We proberen jaarlijks een ontmoeting te organiseren. Het ene 
jaar in de Tweede Kamer en het andere jaar ergens in het land, 
zoals vorig jaar in Archeon. 

Voor degenen die deze editie van de open dag hebben  
gemist, is dit beeldoverzicht misschien een schrale troost,  
maar we hopen jullie volgend jaar D.V. weer bij een familiedag 
te ontmoeten!

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD

Nog even de kunst afkijken.

Cornel van Beek presenteert de top 5 van onze toplijst.

Woord zoeken & Woord houden
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Het Kamerpersoneel krijgt meerdere partijen over de 
vloer met hun open dagen, maar wat opvalt bij de SGP: 
“Wat zijn hier veel kinderen bij, zeg! Het wordt ze met de 
paplepel ingegeven.”

Bij het vragenvuur moesten de microfoons soms diep buigen, 
maar ondanks de kritische vragen zijn onze (kandidaat-)
Kamerleden niet afgevoerd als aangeschoten wild.
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WINNAARS KENNISQUIZ WI-SGP
Tijdens de open dag konden bezoekers meedoen aan de  
quiz ‘Hoeveel weet jij over de SGP’? De vragen bleken erg 
moeilijk. Daarom een bedankje aan alle sportieve deelnemers 
die tóch een antwoordformulier inleverden. De prijswinnaar 
is ELEONORA BISSCHOP. Zij had 7 van de 8 vragen goed 
en zat heel dicht bij het antwoord op de vraag hoeveel politici 
en bestuurders de SGP in het veld heeft. De tweede prijs  
gaat naar MATTHEA BOESER en de derde prijs is voor 
LIEZE SIEBELINK. Drie vrouwen valt de buit in handen…
 
VAN HARTE GEFELICITEERD!

Bij de rondleiding komen we door de wandelgangen 
en bekijken we de details van de Haagse wereld.

Net als SGP-jongeren hadden het Wetenschappelijk Insti-
tuut, de Eerste Kamerfractie en Bert-Jan Ruissen van het 
Europees Parlement een apart gedeelte waar ze konden 
vertellen over hun werk.



Remmerden 19F, 3911 TZ  Rhenen
(0317) 61 27 34, de-grebbe.nl

Kozijnen Maatwerk Deuren

INNOVATIEF 
DUURZAAM 
VAKKUNDIG 
HOUTMANSCHAP

Breng het Evangelie 
bij Anichka en haar klas

Met uw hulp ondersteunt Friedensstimme 120 
evangelisten. In Rusland, Centraal-Azië en de 
Kaukasus. Uw steun maakt Levensgroot verschil!

Kijk op www.friedensstimme.nl

ondersteunt Russische evangelisten

Help en bid mee!

De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl
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Dat wij in Nederland op 
zondag veilig naar de kerk 
kunnen, lijkt 

vanzelfsprekend. De kerk staat er 
gewoon onbeschadigd en de 
predikant kan veilig de kansel 
beklimmen. Maar hoe anders is 
dat in vele delen van de wereld.

In India, Pakistan, China en vele 
andere landen gaan kerken in 
brand en worden christenen 
verwond of opgepakt. 
Bijvoorbeeld in de Indiase 
deelstaat Manipur zijn nog deze 
zomer honderden kerken 
vernietigd en tientallen christenen 
vermoord. In Pakistan werden 
christenen aangevallen.
Dit zijn veelal landen waar de EU 
wel handelsverdragen mee heeft. 
De verdragen hebben vaak als 
voorwaarden dat de landen zich 
aan de mensenrechten moeten 
houden.

STILTE
De EU blijft echter erg stil. De 
Europese Commissie kijkt weg. 
Kennelijk is de ‘koopman’ 
belangrijker dan de ‘dominee’.  
De huidige stilte kost duizenden 
levens per jaar. Dat kan niet zo 
doorgaan.

De EU kan en moet deze landen 
gaan aanspreken op de flagrante 

schendingen van de vrijheid van 
geloof, die wereldwijd vooral 
christenen treft. 

EXPOSITIE
Om de stilte te doorbreken en  
het leed van de christenvervolging 
een gezicht te geven, 
organiseerde ik vorige maand  
een expositie midden in het 
Europees Parlement in Brussel. 

Schokkende foto’s (geselecteerd 
door Open Doors en SDOK) tonen 
verwonde gelovigen en verbrande 
kerken. Zelfs van een Chinese 
christen, die door de politie met 
zijn benen aan een horizontale 
paal is gehangen.

VOGELVRIJ
Gruwelijke ervaringen klonken 
ook bij de begeleidende 
conferentie in het Europees 
Parlement. De Nigeriaanse 
student Ishaku Dawa vertelde dat 
hij persoonlijk een predikant 
kende die is gedood in zijn regio. 
“Predikanten zijn vogelvrij: de 
islamitische terreurorganisatie 
Boko Haram geeft een premie 
van omgerekend 2.500 euro voor 
elke dode predikant. Al dertig 
predikanten vonden zo de dood. 
Denk ook aan de vele 
schoolmeisjes die Boko Haram 
ontvoerde in 2014: zij waren 

doelwit omdat ze van een 
christelijke school kwamen.”

Vele Europarlementsleden namen 
een kijkje bij de expositie en de 
conferentie. De EU-aandacht voor 
het enorme probleem van 
christenvervolging mag echter 
niet verslappen. Het is zaak om 
de noodklok te blijven luiden. Dat 
is ook de inzet van de SGP in het 
Europees Parlement. 

Barbaric treatment in China

China - A real picture of a Chinese believer named Huang 
Xikai being tortured by Communist police. This and other 
gruesome images were smuggled out of China and 
published some years ago. Many Christians are currently  
undergoing similar barbaric treatment.

Since President-for-life, Xi Jinping, announced his plans to 
clamp down on religion, massive persecution has broken 
out against God’s people, in ways that have not been seen 
since Mao’s brutal campaigns to destroy Christianity from 
the 1950s to the 1970s. 

Source: www.asiaharvest.org

Asia

“Zo 
krijgen 

vervolgde 
christenen

 een 
gezicht.”

SGP geeft vervolgde christenen 
gezicht in Europees Parlement
De EU kijkt te vaak weg bij vervolging van christenen wereldwijd. De 
problemen worden zelden besproken. Dat moet anders, vindt de SGP. Midden 
in het Europees Parlement hing SGP-politicus Bert-Jan Ruissen 24 schokkende 
foto’s. Zo kregen vervolgde christenen een gezicht. 

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT
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Authentiek beeld uit China: christen Huang Xikai 
gemarteld door de Chinese communistische politie.



Stikstofzwaard
Boven de hoofden van de Nederlandse boeren hing lange tijd 
het stikstofzwaard van minister Van der Wal. En ook al zijn de 
plannen voor 2030 sinds de val van het kabinet van de baan, de 
onzekerheid en angst van veel agrariërs is bepaald nog niet 
voorbij. Chris Stoffer diende daarom bij de algemene beschou-
wingen een motie in om boeren niet verplicht te onteigenen of 
uit te kopen. Ook deze motie werd aangenomen.

Verhoging kinderbijslag
Tijdens de algemene beschouwingen wist Chris Stoffer de han-
den op elkaar te krijgen voor een verhoging van de kinderbijslag 
van 60 tot 90 euro per kind per jaar. Totale kosten: 250 miljoen 
euro. Stoffer diende zijn motie in om middeninkomens en een-
verdieners tegemoet te komen, die er volgens hem in de Prinjes-
dagplannen ‘veel te bekaaid’ vanaf kwamen.

Een rol voor 
de koning? 

De derde motie van de SGP bij de alge-
mene beschouwingen gaat over de kabi-
netsformatie. De laatste keer is er zoveel 
misgegaan bij de formatie dat er duide-
lijke behoefte is aan een verkenner met 
een behoorlijke afstand van de politiek, 
iemand die boven de partijen staat. “La-
ten we in de persoon van de koning nu 
precies zo’n iemand hebben,” moet 
Chris Stoffer gedacht hebben toen hij 
zijn motie indiende die vraagt om een 
spoedadvies van de Raad van State. De 
motie werd aangenomen door een 
meerderheid van de Kamer. 
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Gokken 

Verslavingsexperts, maar ook de SGP, 
waarschuwden al van meet af aan dat 
het geen goed idee is om online gokken 
te legaliseren. Desondanks heeft het 
kabinet wel voor die route gekozen. 
Nationaal rapporteur Arnt Schellekens 
concludeert in zijn onderzoek dat dit 
beleid inmiddels heeft geleid tot schul-
den, depressies en zelfs tot suïcidali-
teit. Kees van der Staaij doet een din-
gend beroep op de Minister voor 
rechtsbescherming Weerwind om de 
adviezen uit het rapport over te nemen 
en ‘voortvarend uit te voeren’. 

 
Gedragsproblemen D66 
Tijdens een commissiedebat over de ‘Afrikastrategie’ 
voerde SGP-Kamerlid Roelof Bisschop het woord. Onder 
aanvoering van onder meer D66 probeert Nederland 
een progressieve agenda in Afrika door te duwen. Toen 
Bisschop hier de vinger bij legde, kwamen er vreemde 
geluiden uit de richting van D66-Kamer-
lid Alexander Hammelburg. Bisschop 
sprak hem hierop aan. 

 
Spreidingswet 

Roelof Bisschop wil dat we nu eerst iets gaan doen om de in-
stroom van asielzoekers te beperken, alvorens de Tweede Ka-
mer besluit over de verplichte verspreiding van asielzoekers 
over gemeenten. Het is bestuurlijk gezien onjuist om de druk op 
gemeentes op te voeren, terwijl Den Haag en Brussel niet tege-
lijk hun verantwoordelijkheid nemen. Bisschop spreekt van ‘een 
gedrocht van een wet’ die hij niet kan steunen en benadrukt te-
gelijkertijd dat Nederland altijd plaats moet blijven bieden voor 
echte vluchtelingen. 

STIKSTOF
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Beste mensen,

Ook bij de SGP wordt hard gewerkt aan het samenstellen van een nieuwe 
kieslijst voor de Tweede Kamer. In goed overleg is besloten dat ik daar geen 
plaats meer op inneem. Als je pensioengerechtigd bent, wordt het tijd om 
ruimte te maken voor jongere krachten. En die zijn binnen de SGP gelukkig 
ruimschoots beschikbaar.                                                                                             

Waar dat wenselijk is, hoop ik nog wel een bijdrage te leveren aan de 
komende campagneactiviteiten, bijvoorbeeld in de contacten met boeren, 
vissers en tuinders. Dat kan helpen om de vele ingrijpende dossiers die voor 
hen spelen, intern zorgvuldig over te dragen.

Het is me een eer en genoegen om straks Deo volente ruim elf jaar 
deel uitgemaakt te mogen hebben van de Tweede Kamer der Staten-
Generaal. Ik ervaar dat als een voorrecht, omdat ik me daardoor kon 
inzetten om vanuit Bijbelse waarden een bijdrage te leveren aan gedegen 
en evenwichtig overheidsbeleid.

Dat het op sommige beleidsterreinen helaas aan degelijk beleid heeft 
ontbroken, blijkt uit het geringe vertrouwen dat de overheid momenteel 
in de samenleving geniet. Dat is een pijnlijke constatering, die ons als 
volksvertegenwoordigers én bestuurders in de hoogste staat van paraatheid 
zou moeten brengen. Want dit is één van de bijlen aan de wortels van onze 
democratische rechtsstaat.
De nieuwe Tweede Kamer en het nieuwe kabinet staan in dit opzicht voor 
een immense opgave. Ik wens hen daarvoor veel wijsheid en Gods zegen. 

Graag wil ik iedereen binnen en buiten de SGP bedanken voor het vertrouwen, 
voor de contacten, de gedeelde informatie, de samenwerking en de gastvrije 
ontvangsten tijdens werkbezoeken. Bij mijn afscheid als Kamerlid hoop ik 
hier nog wat uitvoeriger op terug te komen.

Hartelijke groet,
Roelof Bisschop

Brief Roelof Bisschop ‘Een eer en genoegen’ | Staatkundig Gereformeerde Partij (SGP)

‘Een eer en genoege
n’



Van Ree Accountants bieden advies op maat  voor het midden- en 
kleinbedrijf, voor onderwijs non-profit organisaties en vrije beroe-
pen. Als  accountants zorgen we er natuurlijk  voor dat de wettelijke 
controles worden uitgevoerd en dat u over de juiste (jaar)cijfers be-
schikt.  Onze frisse kijk op uw cijfers levert bovendien verrassende 
inzichten op.

Van Ree Finance Consultants bieden actuele kennis van zaken op het 
gebied van fiscaal advies, vermogensplanning, bedrijfswaardering, 
fusie, overdracht en overname.
Van Ree HR Consultants ondersteunt bij personeelszaken. Van beleid 
en werving tot coaching en de salarisadministratie.  
Neem gerust vrijblijvend contact met ons op 0343 – 415 940.

AUDIT  &  ASSURANCE   I   ACCOUNTANCY   I  BELASTINGEN   I   CONSULTANCY
 ALPHEN AAN DEN RIJN   I   BARNEVELD   I   DRECHTSTEDEN   I   GELDERMALSEN   I   LEERSUM   I   NIEUWEGEIN   I   ZWOLLE

www.vanreeaccountants.nl

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP UW CIJFERS.

www.vermogensraad.nl
0653989604

Verantwoord op uw 
vermogensvragen
•  vermogensbegeleiding
    (Bijvoorbeeld na verkoop van uw bedrijf)

•  financiële planning

•  financieringen

•  schenkingen

Wij helpen u bij 
het verantwoord 
beleggen van uw geld.

Richard van Willigen FFP CFP®

Certified Financial Planner

!Een 

vakantiewoning in 

Frankrijk is v
rijgesteld 

in Box 3. 

Wij hebben een 

project voor 

u. 
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COLOFON
REDACTIE  

E debanier@sgp.nl

drs. D. van Meeuwen en  
drs. J.W. van Berkum  

(hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard 

 (eindredacteur),  
drs. J.A. Schippers en  

M. de Bruyne  
 

PARTIJBUREAU 
Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 

E info@sgp.nl  
T 010 - 720 07 70  

Telefonische bereikbaarheid:  
maandag t/m vrijdag,  

9.00 – 16.30 uur

DIRECTEUR PARTIJ BUREAU  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

AFDELING COMMUNICATIE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTUURDERSVERENIGING  
E bsv@sgp.nl  

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidscoördinator@sgpj.nl

EERSTE KAMER  
Binnenhof 22, 2513 AA Den Haag  

T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag  

T 070 - 318 30 45  
E sgp@tweedekamer.nl  

EUROPEES PARLEMENT  
E bert-jan.ruissen@europarl. 

europa.eu  
I eurofractie.sgp.nl 

SGP INTERNATIONAAL 
E internationaal@sgp.nl

FINANCIËLE ADMINISTRATIE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMINISTRATIE  
E administratie@sgp.nl 

Opzegging van lidmaatschap of  
abonnement dient schriftelijk te  

geschieden voor 1 december. 

VORMGEVING  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
Voor advertentiemogelijkheden  

en tarieven kunt u contact opnemen 
met Treffend & Co. 

E werner@treffendenco.nl

Veel of weinig

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter

Campagnetijd is intensief. Door veel mensen wordt veel werk 

verzet. Prachtig om de partij zo in beweging te zien. Het is ook 

spannend. Krijgen we het SGP-programma goed voor het 

voetlicht? En, hebben we straks niet te weinig stemmen voor 

een gunstige verkiezingsuitslag?

Elke verkiezingstijd is bijzonder.  
Nu is het politieke landschap meer 
dan anders gecentreerd rond het 

individu. Het politieke klimaat is grilliger 
dan ooit. De SGP heeft de Bijbel als 
kompas; het onveranderlijke Woord van 
God. In de politiek die wij voorstaan gaat 
het niet om kiezersgunst, maar om hun 
wezenlijk belang. Dat komt vanzelf tot  
zijn recht als we de inzettingen van God 
eerbiedigen. Deze onafhankelijke 
opstelling zou een baken van veiligheid 
moeten zijn; een haven van rust. Maar 
-laten we eerlijk zijn - ons christelijk 
uitgangspunt stuit bij velen op weerstand. 
Het tekent de diepe nood van ons volk.

In deze politieke praktijk spelen de 
woorden veel of weinig een belangrijke 
rol. Steun, zetels, invloed; vul de woorden 
maar in. En zo tekenen de machts-
verhoudingen zich af. De peilingen zetten 
het regelmatig op een rij. Een bijkomend 
risico is dat mensen zich bij het invullen 
van hun stembiljet laten leiden door 
verzet tegen een regering die Nederland 
toch nooit zou krijgen. Hoe zal de SGP 
zich staande houden in dit politieke 
krachtenveld? Ook voor onze partij is 
belangrijk dat veel mensen begrip 
hebben voor de standpunten en respect 
voor de principes.

In de Bijbel lezen we over veel en weinig. 
Zo heeft Jonathan het volk Israël eens 

bevrijd uit een moeilijke periode onder 
de Filistijnen. Hij was toen met twee 
personen tegen een overmacht. Maar hij 
sprak zijn knecht moed in: “Want bij den 
HEERE is geen verhindering, om te 
verlossen door velen of door weinigen”. 
En later ervoer de profeet Elisa Gods 
aanwezigheid zo duidelijk, dat hij tegen 
zijn knecht zei: “Vrees niet; want die bij 
ons zijn, zijn meer, dan die bij hen zijn.”

In deze campagne zetten we ons in om 
ons eerlijke verhaal bij zoveel mogelijk 
mensen zo goed mogelijk over te 
brengen. We bidden of de Heere onze 
inzet genadig wil zegenen met een goede 
verkiezingsuitslag. Of we straks veel of 
weinig stemmen halen, is bij Hem al 
bekend. Ziende op Zijn almacht en 
trouwe zorg, mogen we zeggen: het  
zijn er genoeg. 
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Een keuken 
van goede huize

WWW.HUISMANKEUKENS.NL

Voltastraat 1, Alblasserdam
078 69 32 541
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kom langs of kijk 
op broekhuis.nl

Broekhuis is een familiebedrijf dat sinds 
1932 in Nederland actief is als partner in 
mobiliteit. Verspreid over circa 67 vestigingen 
vertegenwoordigen wij 16 automerken 
en 6 bedrijfswagen merken.

Met onder andere Broekhuis Lease, 
Fleetsales, Autoschade, Autoverhuur, 
Financieringen en Verzekeringen zijn we dé 
specialist op het gebied van mobiliteit. Door 
onze schaalgrootte hebben we alle services 
onder één dak, kunnen we snel schakelen 
én hebben we de scherpste tarieven.

Broekhuis
Beweegt mensen

ONBEGRENSD IN LOGISTIEK

Koningsbergenweg 7  |  Barneveld  |  T 0342 - 405 405  |  W reenen.nl

VerhuizingenWarehouseTransport

Kijk op reenen.nl

Al ruim 100 jaar realiseren wij logistieke oplossingen. Degelijk, hardwerkend en veelzijdig.

Van verhuizingen op de Veluwe en daarbuiten tot transport in heel Europa. 

En ons zeer moderne distributiecentrum voorziet in elke opslagvraag. Welke oplossing zoekt u? 

WIJ ZIJN OP ZOEK NAAR NIEUWE COLLEGA’S!

ONBEGRENSD IN LOGISTIEK
Al ruim 100 jaar realiseren wij logistieke oplossingen. Degelijk, hardwerkend en veelzijdig. 

Van verhuizingen op de Veluwe en daarbuiten tot transport in heel Europa. 

En ons zeer moderne distributiecentrum voorziet in elke opslagvraag. Welke oplossing zoekt u?

WIJ ZIJN OP ZOEK NAAR NIEUWE COLLEGA’S
Kijk op reenen.nl
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SJON VAN DER REE DOOLAARD 
eindredacteur

Neem en lees – 
ga en stem! 

Voor u ligt de laatste Banier voor de Tweede Kamerverkiezingen. 

Als het goed is krijgt u nog een paar dagen om ook deze bladzijden 

door te bladeren, te bekijken, of zoals velen toch doen: minutieus 

door te lezen. De voorkant van deze uitgave is een speciale, want je 

ziet er haast meer verkiezingsposter dan De Banier in terug. 

Vanaf de voorkant kijkt Chris Stoffer u 
aan, maar hij heeft ook iets te 
vertellen. U leest het op pagina 6-8.

PROGRAMMA
Op verschillende manieren proberen 
we de standpunten uit het verkiezings-
programma bij u binnen te krijgen. In 
de vorige editie las u wellicht het artikel 
van Ardjan Boersma. In deze editie heb-
ben we ook voor andere methoden 
gekozen. In het hart van het blad zit 
een overzicht met belangrijke punten 
bij de slogan en de drie speerpunten. 
Verderop vindt u juist het menselijke 
achter onze mening, de persoon die 
ons programma dichtbij kan brengen. 
Aan de beeldlezers is ook gedacht, want 
de campagne is in drie bladzijden (vanaf 
p. 11) in beeld gebracht, zodat u een 
beetje mee op reis gaat door het land.
Het Wetenschappelijk Instituut heeft 
altijd meer te melden dan we in een 
dunne Banier kwijt kunnen. Deze keer 
krijgt u dan ook een folder van het WI 
bij De Banier. In deze Banier krijgt u 
van Jan Schippers een analyse van een 
aantal belangrijke thema’s waarop de 
SGP het verschil maakt. Het gaat dan 
niet in de eerste plaats om de verschil-
len die af te lezen zijn in de verschillende 
verkiezingsprogramma’s. De verschillen 
worden pas echt duidelijk als er naar 
de politieke praktijk wordt gekeken.

VERANTWOORDING
Dan komen we op de vraag: wat 
 doet de SGP eigenlijk met mijn stem? 
 Om die vraag te beantwoorden heeft  
Cornel van Beek een overzicht gemaakt 
met een selectie van de belangrijkste 
thema’s tijdens de kabinetsperiode 
van Rutte IV. Dit verantwoordings-
artikel leest u op pagina 24 en 25.

GA TÓCH!
Het is bekend dat sommige Banierlezers 
De Banier van achteren naar voren lezen. 
Op zoek naar de Haagse propjes is dat 
de kortste route. Ook deze keer schrijft 
Menno de Bruyne een zeer aanbeve-
lenswaardig stuk, wat raakt aan Israël, 
Woord houden, stemmen. Het slot is 
een stemoproep: “Het minste wat we 
kunnen doen is onze stem niet verloren 
te laten gaan. Want ook thuisblijven is 
een stem – voor onze tegenpartijen. En 
tegen hen die soms, om wat voor re-
den dan ook, aanhikken tegen de SGP, 
zeg ik: ga tóch! Al was het maar om díe 
momenten waarop de SGP harten wist 
te raken. (…) en in de 
Tweede Kamer 
- soms letterlijk - 
het Woord opende 
en getuigde (…)”! 



Ga voor industriële
automatisering 
naar Hematech
Wij ontwikkelen en installeren besturingen voor 
machines, lossen storingen op en voeren onderhoud uit. 
Hematech bestaat uit een team van professionals, die al 
jaren in het vakgebied werkzaam zijn.

Verhelpen van 
storingen

Onderhouden en  
optimaliseren

Besturings- 
systemen  

programmeren

Maasdijk 27, 4261 AC Wijk en Aalburg
info@hematech.nl | www.hematech.nl

De Stichting Gemoedsbezwaarden tegen  
Verzekeringen heeft als doel individuele  

en collectieve voorlichting geven aan  
en belangenbehartiging van 

gemoedsbezwaarden tegen verzekeringen.

Voor € 10,00 per kalenderjaar bent u donateur 
van de stichting en steunt u haar werk. U krijgt 
dan de door de stichting opgestelde praktische 
en principiële brochures gratis toegezonden. 
Ook ontvangt u enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief met daarin actuele informatie.

Telefonische vragen en donateuraanmelding 
tijdens kantooruren:

0488 - 44 91 54, of via e-mail:  
voorlichting@gemoedsbezwaarden.nl

Onze 20 advocaten staan voor vakkundige, resultaatgerichte en persoonlijke dienstverlening.
Het zijn specialisten op hun rechtsgebied en ze staan voor uw zaak.

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -wat ons betreft- ook ter voorkoming daarvan!
Recht op het doel af. Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, tot uw dienst!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 244 50 89, www.mglaw.nl

More e Ge lderbloM AdvocAten    
-  S I N D S  1 9 7 7  -

U kunt ons raadplegen bij geschillen maar -nog beter- ook ter voorkoming daarvan.
Recht op het doel af.

Recht door zee.

Moree Gelderblom Advocaten, aangenaam!

Kantooradres:  Heemraadssingel 157, 3022 CE Rotterdam
T 010 - 477 67 77, www.mglaw.nl
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“Welgelukzalig is hij, die verwacht en raakt 
tot duizend driehonderd vijf en dertig dagen.”

Daniël 12:12

Zalig in het verwachten

Verwachten is uitzien naar iets dat je in de toekomst zult ontvangen. Wie werkelijk 
verwacht, ervaart daarin ook zekerheid. En volgens onze tekst zijn deze mensen zalig.

Daniël was een balling uit Jeruzalem. 
In Babel mocht hij dienen als hoge 

regeringsfunctionaris. Het viel voor 
het Joodse volk niet mee om in 

Babel te verkeren. Ze waren 
verdreven van hun huis. Gods 

heiligdommen in Jeruzalem hadden 
ze verwoest achter moeten laten. In 
Babel werden Gods inzettingen niet 

geëerbiedigd. Zo werden ze heel 
indringend bepaald bij hun eigen 

schuld voor God. Staat u ook zo in 
het leven? De hooggeplaatste Daniël 

mocht door genade nederig zijn 
voor God en de mensen: “Wij 

hebben gezondigd”. Is dit ook de 
belijdenis van uw hart?

ZALIGHEID
De zaligheid van onze tekst is nu al van kracht. Hoe kan 

Daniël zo krachtig stellen dat mensen van zulke verwachting 
zalig zijn? In vers 1 van dit hoofdstuk wordt Michaël 

genoemd. Hij is één van Gods aartsengelen. Hij is belast  
met de bescherming van de ware gelovigen. En in vers 6 

verschijnt Christus als een Man met linnen bekleed. Dit  
ziet op Zijn staat van overwinning. Hij heeft de zonde 

overwonnen en de schuld bij God voldaan. Hij draagt de 
wereld en de tijd naar de volkomenheid van Zijn rijk. Daar 
heerst volmaakte vrede, omdat God er alles is en in allen.

TEGENVALLER
Daniël beschrijft in dit hoofdstuk de eindtijd. De offerdienst is 
vervuld, gruwelijke zonden breken door. Het is de tijd waarin 

wij leven. Daniël spoort ons aan dat de komst van Gods 
Koninkrijk onze oriëntatie zal zijn. Dat we ons niet blind 

staren op aardse machten. Dat geeft invulling aan het 
verwachten. Het wordt in onze tekst verbonden aan het

tellen van dagen. Het is 
vanzelfsprekend dat iemand die vol 
verwachting is, nauwgezet telt of de 
verwachte zegen al komt. 
Opmerkelijk genoeg wordt in het 
voorgaande vers een getal genoemd 
van 45 dagen minder. Het aantal 
van 1.290 dagen is wel gehaald, 
maar dat was toch niet de 
vervulling. Een dergelijke tegenvaller 
hoort bij de beproevingen van hen 
die werkelijk mogen verwachten. 
Keer op keer worden ze in hun 
verwachting teleurgesteld. Voor wie 
in de huidige samenleving politiek 
wil bedrijven, zijn de tegenkrachten 
groot en de teleurstellingen vele.

AANMOEDIGING
Nu wordt de zaligheid beloofd aan hij die verwacht en  
raakt tot 45 dagen méér. Drukt het u ook zo dat de macht 
van de zonde lijkt toe te nemen? Wordt u zo gehinderd door 
ongeloof en aanklevende zonde? Ziet u ook zo uit naar 
duidelijke doorbraak van Gods genade? Is de telling voor u 
ook al zo vaak tegengevallen? U wordt aangemoedigd tot 
sterkere verwachting.

REIKHALZEND VERWACHTEN
Zalig wie door het geloof van alle aardse omstandigheden 
afziet, en Christus uit de hemel verwacht. Zijn komst overwint 
alle macht van duisternis en volmaakt ons heil. Hoe sterker de 
tegenkrachten zich manifesteren, hoe langer de verwachte 
verlossing uitblijft: reikhalzend ziet de gelovige uit naar zijn 
Heiland. Laat ons leven getekend zijn in Hem biddend te 
verwachten. Moge dit de verborgen kracht zijn die ons 
samenbindt. Want werkelijk: “Welgelukzalig is hij, die verwacht 
en raakt tot duizend driehonderd vijf en dertig dagen”. 

DS. G.W.S. MULDER
Ridderkerk



LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ6 INTERVIEW   

Ook al staat hij officieel te boek als 
Christiaan Stoffer, hij wordt Chris Stoffer 
genoemd. Zijn moeder heeft daarvoor 
gezorgd. En omdat zij al stierf toen Chris 
Stoffer 13 jaar was, kan de motivatie 

daarvoor niet meer nagevraagd worden, 
was de conclusie van Chris en zijn vader. 
Is er dan toch nog iets te zeggen over de 
naam Chris? Een collega in de Tweede 
Kamer denkt het wel te weten: ‘je moeder 

wilde je vast nog duidelijker op Christus 
wijzen’. Met alleen al zo’n naam als 
uithangbord kun je met meer 
vrijmoedigheid lijsttrekker zijn van onze 
christelijke partij. Plotseling begint je dan 

Christelijke politiek 
met Chris Stoffer

Profielen zijn er al veel geschetst van Christiaan Stoffer. Hij is geboren in 1974, woont in 
Elspeet , is getrouwd met Sophia en vader van drie dochters. Vanaf 1999 tot zijn 

Kamerlidmaatschap werkte hij bij Rijkswaterstaat. Vanaf 2002 zat hij in de gemeenteraad van 
Nunspeet. Acht jaar later werd hij fractievoorzitter, weer acht jaar later werd hij tussentijds 

het vijftiende SGP-Kamerlid. En nu, vijf jaar later, is hij de achtste partijleider van de SGP.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD
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ook de gepastheid van een slogan ‘Stem 
Christelijk’ op te vallen. Want natuurlijk 
kan een kritische lezer van deze slogan 
bij de ingang van het dorp Elspeet 
denken: ‘Pas nu op met het gebruik van 
die naam!’ En dat manen tot 
voorzichtigheid is ook wel terecht, maar 
als je Chris Stoffer eenmaal kent, durf je 
in gedachten toch voorzichtig een streep 
te gaan zetten onder deze leus. Hij is 
direct, open, vrijmoedig, onomfloerst en 
eerlijk. Deze leus is een beetje zoals Chris 
Stoffer zelf is. Je zou de leus zelfs op een 
groot bord langs de weg kunnen zetten! 
En dat is ook gebeurd bij de ingang van 
Elspeet. Je zou hem zelfs op een banier 
langs de weg kunnen laten wapperen! En 
dat is ook gebeurd, nou vooruit, ín De 
Banier dan. 

WOORD HOUDEN
Als je eenmaal hebt gekozen voor de 
slogan Woord houden, moet je ook 
woord houden, natuurlijk. Dat doet Chris 
Stoffer dan ook graag, want tijdens ons 
gesprek wijst hij er ook op dat dit de titel 
van het verkiezingsprogramma in 1998 
was. Chris’ voor-voorganger Bas van der 
Vlies zei toen in de partijrede: “Met die 
titel wil de SGP aangeven dat zij Gods 
Woord tot leidraad wenst te nemen. Op 
dat Woord kunnen kiezers de SGP 
aanspreken en met dat Woord willen wij 
op onze beurt de kiezers aanspreken.” Ik 
zou nog meer kunnen citeren en het zou 
allemaal zo herkenbaar zijn, dat je tot de 
conclusie zou komen dat Chris Stoffer 
een typische SGP’er is. En eerlijk gezegd, 
houd ik u niet tegen bij die conclusie, 
want dat blijkt uit veel van wat hij zegt en 
doet.

BRUGGEN BOUWEN
Een negatief ingestelde lezer kan dan 
denken: er is dus wel iets mis met de 
diversiteit bij de SGP. Alweer een typische 
SGP’er. Die buitenstaanders die onze 
kieslijst bekijken en daarover klagen, 
hebben eigenlijk wel een punt. En ja, het 
is ook alweer een ingenieur. Dat moet 
gewoon toegegeven worden. In de lijn 
met ir. Van Dis sr., ir. Van Rossum, ir. Van 
der Vlies en ir. Van den Berg is hier 
alweer een ingenieur. Alweer een 

bruggenbouwer! Zou dat soms nodig zijn 
in de Nederlandse politiek? Dat zou ik 
wel denken. In een land waar de 
tegenpolen door polarisatie op 
schreeuwafstand staan en waarbij er 
door tanend vertrouwen een steeds 
bredere kloof tussen overheid en burger 
ontstaat, zijn bruggen hard nodig. Chris 
Stoffer is overigens wel van mening dat 
als een kloof té breed is, je dan niet moet 
proberen om er alsnog een brug over te 
bouwen. Ik ben vergeten te vragen om 
een politiek voorbeeld, maar de les moge 
duidelijk zijn. Over de oceaan bouw je 
geen brug. Maar ook daar zijn 
mogelijkheden om aan de overkant te 
komen. 

RECHT DOEN
Civiel ingenieur Chris Stoffer heeft in zijn 
tijd bij Rijkswaterstaat gezorgd voor de 
aanleg van wegen. Uit die tijd neemt hij 
wel lessen mee, want het was indirect 
ook een voorbereidingstraject op de 
politiek. Bij de aanleg van een weg (N18) 
in het oosten van het land, werd het 
dorpje Heelweg doorkruist. Stoffer kwam 
er daarbij achter dat je een nobel doel 
kunt hebben en er ook wel het ene doel 
mee kunt bereiken (de bereikbaarheid 
van de regio), maar dat er ook andere 
belangen en gevoelens kunnen 
meespelen bij de mensen wier leven je 
doorkruist. Het is goed om daar oog voor 
te hebben. 

In Heelweg (ten oosten van Doetinchem) 
kwam een hele weg door Heelweg, 
waardoor Heelweg niet heel meer was. 
Als je leefwereld doorkruist wordt, is niet 
iedereen daar meteen weg van. Dan leer 
je meebewegen met het landschap en 
flexibel zijn in het sociale landschap. 
Door deze ervaringen heeft Stoffer 
rekening leren houden met sociale 
structuren, boeren, bedrijven, het effect 
op mensen en hun omgeving. Hij stelt 
zich dan ook nu de vraag bij politieke 
beslissingen die hij moet nemen: doe ik 
recht aan de mensen en hun omgeving?

THUIS ZIJN
Chris Stoffers persoonlijke omgeving is 
heel belangrijk voor hem. Hij typeert 

Christelijke politiek 
met Chris Stoffer
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zichzelf als ‘gezinsman’. Dat is niet iets 
wat hij op zichzelf plakt, omdat het een 
van onze speerpunten is, maar het blijkt 
uit zijn keuzes en zijn gekozen woorden. 
De agenda wordt, zoveel als mogelijk is, 
aangepast op het gezin. Als je in Elspeet 
woont en soms lange dagen in Den Haag 
maakt, overnacht je regelmatig niet thuis 
en daarom moet er wel naar balans 
gezocht worden. 

ZORG DRAGEN
Zijn gezin neem Chris Stoffer ook mee de 
Kamer in. Meestal niet letterlijk, maar 
dan nog kunnen ze sprekend worden 
ingevoerd, of je kunt merken dat hun 
aanwezigheid in zijn woorden ligt. Dat 
bleek al in zijn eerste toespraak, de 
maidenspeech. Het beeld van de man die 
naar beneden kijkt, in de box van zijn 
kind. Een oog vol liefde, een oog vol zorg, 
een oog dat lacht, maar soms ook met 
een traan. Als Chris Stoffer zo boven de 
box van zijn jongste dochter gebogen 
staat, is het alsof hij de echo weer terug 
hoort komen die klinkt in Psalm 32,  
de Psalm die al vaker zijn pad heeft 
gekruist. “Mijn oog zal op u zijn.” De 
kanttekening (17) die daar in de 
Statenvertaling bij staat, luidt: “Dat is,  
ik zal voor u zorg dragen.” 

Stoffer ziet in deze tekst dat David Gods 
eigen woorden invoert (kanttekening 16) 
en deze belofte van zorg meegeeft. 
 In die troostvolle wetenschap kan  
hij nu ook politiek bedrijven. Een 
volksvertegenwoordiger die enerzijds 
zakelijke beslissingen moet nemen, maar 
anderzijds ook meeleeft en meevoelt. 
Een volksvertegenwoordiger die zich 
uitdrukt in gewonemensentaal. Een 
volksvertegenwoordiger die met 
bewogenheid voor land en volk de goede 
keuzes wil maken om recht te doen en 
het goede te zoeken voor Nederland. 
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Hamas of Haman
De verraderlijke aanval van Hamas in Israël op 7 oktober veranderde de wereld. Golven van 
terreur spoelden over Israël heen. Hamas was en is uit op de vernietiging van het Joodse 
volk. Ontstellende beelden en verhalen. Ontreddering en onpeilbaar verdriet. Herhaalt de 
geschiedenis zich? Is de bedoeling van Hamas dezelfde als die van Haman?

Diepe wonden werden er geslagen, 
zowel bij de Joodse bevolking in 
Israël als bij de Joodse 

gemeenschap in Nederland. We waren 
allen geschokt. Al snel verklaarde onze 
minister-president Mark Rutte namens 
de regering dat geen enkele situatie deze 
daden van terreur rechtvaardigt. Israël 
heeft het recht zich te verdedigen. Chris 
Stoffer riep de regering op om Israël 
volledig te steunen bij de strijd tegen 
deze terroristen van Hamas.

SPANNING
Als gezin waren wij ook nauw betrokken 
bij deze gebeurtenissen. Onze 
kleindochter was een van de leerlingen 
van de klas van het Wartburg College, 
juist die week op excursie in Israël.  
Ze hebben spannende momenten 
meegemaakt maar gelukkig mochten  
ze veilig terugkeren in Nederland. 
Naarmate de oorlog tussen Israël en 
Hamas rond en in de Gazastrook toenam 
werden de verschillen in standpunten 
tussen de politieke partijen steeds 
duidelijker. Aan de ene kant de partijen 
die achter Israël staan en aan de andere 
kant de partijen die bezwaar maken 
tegen het geweld dat Israël gebruikt 
tegen Hamas, waarbij veel Palestijnse 
burgers helaas omkomen. Dat vinden de 
Israëlaanhangers natuurlijk ook 

verschrikkelijk. Dit werd openlijk gezegd. 
In het nieuws en op de sociale media 
begon het er echter steeds meer op te 
lijken alsof Israël een oorlog tegen de 
Palestijnen voert. Nee, ze zijn in oorlog 
met Hamas. 

ANTISEMITISME
Terecht wordt weleens gezegd dat oorlog 
iets irrationeels in zich heeft. Er worden 
dingen gedaan die onmenselijk en 
afschuwelijk zijn. Soms onafwendbaar, 
gewild of ongewild. Ontstellend is ook de 
grote toename van het antisemitisme in 
ons land en daarbuiten. Bij een 
bijeenkomst hoorde ik de Israëlische 
ambassadeur vertellen dat zijn 
landgenoten in Nederland bang waren. 
Niemand durft meer een keppeltje te 
dragen en de mezoeza’s (tekstkokertje, 
n.a.v. Deut. 6 en 11) op de deurposten 
worden snel weggehaald. De Jood ziet 
het optreden van Hamas als de ergste 
pogrom (Russisch voor ‘vernietigen’, 
‘verwoesten’) sinds 1945. Gaat de 
geschiedenis van de Jodenvervolging  
zich herhalen?  Zelfs na de massamoord 
op zes miljoen Joden in de Tweede 
Wereldoorlog? Wat zit hier toch achter? 
Haman begon er al mee en Hamas heeft 
ook de vernietiging van het Joodse volk 
op het oog. Net als, helaas, vele 
Palestijnen en sommige landen om Israël 

heen. Dat dit niet zal gebeuren weten we 
vanuit de Bijbel, maar hoe het zal gaan, 
weet God alleen. Wel weten we zeker dat 
de God van Israël alles zal leiden naar 
Zijn raad. Wat blijft het gebed nodig om 
vrede voor Jeruzalem, de Palestijnen en 
de wereld.

VERKIEZINGEN
Te midden van deze schokkende 
gebeurtenissen vinden de verkiezingen 
plaats op 22 november D.V. Nederland 
heeft behoefte aan een stabiele, 
betrouwbare partij. De SGP geeft een 
duidelijk signaal af naar onze bevolking: 
Houd je aan het Woord. Dat geeft een 
vaste koers. Daar rust zegen op! We 
hopen dat u allen gaat stemmen en  
dat er veel gebed in onze achterban  
mag zijn. 

DE BANIER     NOVEMBER VOORZITTER

“De Jood ziet het 
optreden van Hamas 
als de ergste pogrom 

sinds 1945.”

D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter
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Kozijnen Maatwerk Deuren

INNOVATIEF 
DUURZAAM 
VAKKUNDIG 
HOUTMANSCHAP

DIKKENBERG STAALMEESTERS

Goorsteeg 15a, 6741 TB Lunteren 

T. 0318 589 428  |  M. 06 2624 6856

www.dikkenberg-staalmeesters.nl

Om dit alles naar onze standaard te kunnen blijven 
realiseren hebben wij dringend behoefte aan een 
ervaren lasser (in een goed gemotiveerde leerling- 
lasser willen we ook graag investeren) 

Voor het montagewerk, in de breedste zin van het 
woord, op locatie hebben we per direct plaats voor 
een stoere staalbouwer die zelfstandig kan werken 
en iemand met inzicht, precisie en improvisatietalent. 

We bieden je een prettig salaris, een moderne werk-
omgeving met fijne collega’s een goede beloning 
voor extra inzet van jouw kant.

Heb je interesse in wat we voor jou kunnen doen, 
of wil je solliciteren? 
Bel ons dan snel op 0318-589428 en vraag naar Jan, 
mail naar info@dikkenberg-staalmeesters.nl of loop 
gewoon bij ons binnen op de Goorsteeg 15a 
in Lunteren.

Wij werken al ruim 20 jaar 
hard om dit te verwezelijken. 
Dat doen wij vanuit onze bedrijfs-
hal in Lunteren én op locatie.

Wij leveren en monteren 
allerhande staalconstructies 
en beplating. Van complete 
bedrijfshallen, tot de staal-
constructie voor jouw huis, aanbouw of nieuwe schuur, Maar we 
fabriceren ook alles op het gebied van trappen en hekwerken, 
cortenstalen objecten en alles op het gebied van RVS. Dit laatste voor 
bijvoorbeeld de trucksector, industrie of ook gewoon bij jou thuis. 

Al deze projecten worden gerealiseerd door een middelgroot team. 
Dit heeft als voordeel dat je altijd persoonlijk contact hebt met 
de collega’s tijdens de opdracht en realisatie ervan. De planning 
en de tekeningen werken we, samen met jou, in eigen 
huis uit. Tot slot staan we garant voor persoonlijke zorg 
en transparantie gedurende het hele project.

STAALHARD DE BESTE!
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De SGP bij het stadhuis van Gouda. 

Chris Stoffer bij het monument voor de Joodse 
Holocaustslachtoffers van Gouda.

Bij de regio-

bijeenkomsten 

testen de 

SGP-Jongeren 

hoeveel de 

bezoekers 

weten van het 

verkiezings-

programma van 

de SGP.

CAMPAGNE IN BEELD

REGIOTOUR GOUDA 
24 OKTOBER 

REGIOTOUR GRONINGEN/
DRENTE/FRIESLAND
26 OKTOBER

Op 26 oktober was de SGP in het noorden van het land te vinden. Chris Stoffer bezocht in 
Groningen een huis dat wordt hersteld na aardbevingsschade, en André Flach ging langs bij 
de voedselbank Smallingerland in Drachten. 



BeBezzoek onoek onzzee
showroom voorshowroom voor
inspiratie en inspiratie en 
advies!advies!

Barneveld  •  0342 42 34 04  •  elkekastopmaat.nl Wekerom  |  info@dambouw.com  |  www.dambouw.com

> Mantelzorgwoningen

> Prefab woningbouw

> Recreatiewoningen

> Timmerwerk

     |           |      

ZZP

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Zuiderzeestraatweg 135c - 3849 AC Hierden - T 0341 - 45 13 60 , Stakenbergweg 154 - 8075 RB Elspeet - M 06 - 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl - kantoorvandenberg.nl

‘passend 
advies
voor 

ZZP-ers’
‘duidelijk 

advies
voor het 

MKB’

PARTICULIEREN MKB

VERZEKERINGEN VOOR
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Diederik van Dijk in gesprek met Facika van het Scharlaken Koord, 

een organisatie die zich inzet tegen mensenhandel en prostitutie. 

André Flach op bezoek bij Bloemenveiling Aalsmeer. Daar ging 
hij in gesprek met vertegenwoordigers van de politie, gemeente 
en Greenport Aalsmeer. 

REGIOTOUR 
NOORD-HOLLAND 
30 OKTOBER

REGIOTOUR RIJSSEN
2 NOVEMBER

De blauwhoevigen 
bezoeken de 
zwarthoevigen 
tijdens de regiotour 
in omgeving Rijssen.
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Roelof Bisschop en André Flach in gesprek met Henk van 

der Wind, melkveehouder en nr. 7 op de kandidatenlijst. 

Tussen alle campagne-
activiteiten door moest 
er ook ‘gewoon’ gewerkt 
worden door de Haagse 
parlementariërs. 
Kees van der Staaij en 
Roelof Bisschop waren 
donderdag 26 oktober 
tot diep in de nacht in de 
Kamer aanwezig voor  
de laatste stemmingen  
en ook hún laatste  
stemmingen.

Bij de ingang 
van Chris 
Stoffers 
woonplaats 
Elspeet staat de 
oproep: Stem 
Christelijk

Ook in het Limburgse Landgraaf wordt de Banier-

poster achter het raam geplakt.

Bert-Jan Ruissen spreekt bij Family7 over Israël, samen 
met familie van de door Hamas ontvoerde Ofir.

Onder meer langs de A12 zijn de eerste bouwhekken te zien.Bij het partijbureau in Rotterdam staat een bestickerde bus 
voor de regiotour door het land. 

Bijna iedereen 

helpt mee in 

de campagne; 

ook Micha van 

Lit, aldus zijn 

opa en oma.
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Hart voor kwetsbaar leven

Focus op familie

Pal voor veiligheid

• De SGP wil dat het aantal abortussen weer omlaaggaat.
• De SGP wil dat abortus in het Wetboek van Strafrecht blijft en zéker niet aangemerkt wordt 

als mensenrecht.
• De SGP wil een hulpfonds voor onbedoeld zwangere vrouwen en hun kinderen, zowel in 

Nederland als wereldwijd.
• De SGP wil omzien naar ouderen, betere palliatieve zorg en geen ‘voltooid-levenwet’.
• De SGP wil handhaving van het verbod op embryokweek voor wetenschappelijk onderzoek.
• De SGP wil dat verkeersveiligheid meer prioriteit krijgt.
• De SGP wil een beter salaris voor verpleegkundigen en verzorgenden.

• De SGP wil een halvering van de kinderarmoede.
• De SGP wil verhoging van de jaarlijkse mantelzorgwaardering.
• De SGP wil een familievriendelijk belastingstelsel.
• De SGP wil een ministerie van jeugd- en gezinsbeleid.
• De SGP wil dat relatietherapie gratis wordt.
• De SGP wil een wettelijk recht op rouwverlof.
• De SGP wil extra investeren in betaalbare woningen, onder andere voor starters.
• De SGP wil ruimte voor boerenfamilies en familiebedrijven.

• De SGP wil 500 extra agenten op straat.
• De SGP wil een drugsvrije samenleving.
• De SGP wil sluiting van rosse buurten, zoals de Amsterdamse Wallen.
• De SGP wil antisemitisme hard bestrijden en staat pal achter Israël.
• De SGP wil minimaal 2 procent van het BNP aan defensie besteden (NAVO-norm) en dit in 

de wet vastleggen.
• De SGP wil christenvervolging bestrijden.
• De SGP wil een uitzonderingspositie voor Nederland binnen de EU om eigen asielbeleid te 

kunnen voeren.

• De SGP wil een overheid die wetten en beleid maakt overeenkomstig Gods Woord en Wet.
• De SGP wil een dienstbare overheid die doet wat ze belooft.
• De SGP wil koopvrije zondagen.
• De SGP wil de vrijheid van onderwijs waarborgen.
• De SGP wil verstandig en behoedzaam financieel beleid.
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Hart voor kwetsbaar leven

Focus op familie

Pal voor veiligheid

• De SGP wil dat het aantal abortussen weer omlaaggaat.
• De SGP wil dat abortus in het Wetboek van Strafrecht blijft en zéker niet aangemerkt wordt 

als mensenrecht.
• De SGP wil een hulpfonds voor onbedoeld zwangere vrouwen en hun kinderen, zowel in 

Nederland als wereldwijd.
• De SGP wil omzien naar ouderen, betere palliatieve zorg en geen ‘voltooid-levenwet’.
• De SGP wil handhaving van het verbod op embryokweek voor wetenschappelijk onderzoek.
• De SGP wil dat verkeersveiligheid meer prioriteit krijgt.
• De SGP wil een beter salaris voor verpleegkundigen en verzorgenden.

• De SGP wil een halvering van de kinderarmoede.
• De SGP wil verhoging van de jaarlijkse mantelzorgwaardering.
• De SGP wil een familievriendelijk belastingstelsel.
• De SGP wil een ministerie van jeugd- en gezinsbeleid.
• De SGP wil dat relatietherapie gratis wordt.
• De SGP wil een wettelijk recht op rouwverlof.
• De SGP wil extra investeren in betaalbare woningen, onder andere voor starters.
• De SGP wil ruimte voor boerenfamilies en familiebedrijven.

• De SGP wil 500 extra agenten op straat.
• De SGP wil een drugsvrije samenleving.
• De SGP wil sluiting van rosse buurten, zoals de Amsterdamse Wallen.
• De SGP wil antisemitisme hard bestrijden en staat pal achter Israël.
• De SGP wil minimaal 2 procent van het BNP aan defensie besteden (NAVO-norm) en dit in 

de wet vastleggen.
• De SGP wil christenvervolging bestrijden.
• De SGP wil een uitzonderingspositie voor Nederland binnen de EU om eigen asielbeleid te 

kunnen voeren.

• De SGP wil een overheid die wetten en beleid maakt overeenkomstig Gods Woord en Wet.
• De SGP wil een dienstbare overheid die doet wat ze belooft.
• De SGP wil koopvrije zondagen.
• De SGP wil de vrijheid van onderwijs waarborgen.
• De SGP wil verstandig en behoedzaam financieel beleid.
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Vermeldenswaard is daarbij dat nogal 
wat partijen zijn opgeschoven in de 
richting van de SGP-standpunten 
over uitgaven voor defensie en de 
gewenste nieuwe kerncentrales.

KERNENERGIE
Zo blijkt het beleidsdoel om de CO2-
uitstoot te reduceren met behoud van 
een stabiele energievoorziening, niet 
haalbaar zonder de inzet van kernener-
gie. Daarom pleitte de SGP in 2017 al 
voor de inzet van kernenergie, overigens 
zonder de nadelen ervan uit het oog te 
verliezen. Want een kerncentrale produ-
ceert nu eenmaal radioactief afval én erg 
veel warmte. Inmiddels zijn D66, CU en 
anderen op hun schreden teruggekeerd.

DEFENSIE
Sinds jaar en dag betoogde de SGP dat 
Nederland zijn krijgsmacht niet mag ver-
waarlozen. In de jaren 1990-2014 werd er 
veel te fors bezuinigd op defensie. De SGP 
wist met steun van anderen de alsmaar 
dalende trend te keren. Maar helaas moest

de oorlog tussen Rusland en Oekraïne 
de ‘gamechanger’ zijn: inmiddels zijn veel 
meer andere partijen dan VVD, CU en 
CDA ervan overtuigd dat Nederland moet 
voldoen aan de NAVO-norm van 2% BBP.

RECHTVAARDIGER BELASTEN
Wat vanaf de jaren 90 ook scheef gaat, 
is de steeds oneerlijker belastinghef-
fing van gezinnen met één kostwinner. 

Sinds de paarse kabinetten met hun 
‘werk, werk, werk’-leus zijn de meeste 
politici en beleidsmakers gaan geloven 
dat het vergroten van de arbeidspar-
ticipatie de Haarlemmermeerolie is 
om maatschappelijke problemen het 
hoofd te bieden. Dat geloof is zo ver-
blindend dat zelfs fanatieke ‘Artikel 
1-aanhangers’ er geen been in zien 
om eenverdienersgezinnen fiscaal te 

De SGP maakt het verschilDe SGP maakt het verschil

DE SGP MAAKT HET VERSCHIL 

EEN VERGELIJKING TUSSEN DE SGP EN ANDERE PARTIJEN
OP EEN SELECTIE VAN BELANGRIJKE ONDERWERPEN.

Na ruim twee en een half jaar zijn er weer verkiezingen voor de leden van de Tweede Kamer. Wat maakt 
deze verkiezingen anders dan de vorige in 2021? Het eerste dat opvalt, zijn de vele nieuwe lijsttrekkers. 

Maar ook de inhoud van de verkiezingsprogramma’s is bij een aantal partijen behoorlijk gewijzigd.

DOOR JAN SCHIPPERS
Directeur WI-SGP
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vrienden tijd voor elkaar te hebben en 
te ontspannen van een drukke week.’ De 
CU deelt deze visie en onderstreept het 
belang van rust voor de samenleving. 
‘De zondag is de dag met ruimte voor 
kerkgang, familie en ontspanning, en is 
geen reguliere werkdag. Voor christenen 
heeft de zondag vanouds extra waarde 
als dag van rust, viering en bezinning.’ 
De CU wil de onregelmatigheidstoeslag 
voor werk op zondag behouden, om-
dat deze geen reguliere werkdag is.

De SGP heeft een complete paragraaf 
gewijd aan de zondagsrust als ‘oase in 
de tijd’. De zondag moet als gemeen-
schappelijke rustdag in ere worden 
hersteld. Daarom behouden gemeenten 
de beleidsvrijheid om zondagsrust te 
beschermen. De SGP verzet zich tegen 
koopzondagen ‘vanwege het belang van 
werknemers, winkeliers en het sociale en 
kerkelijke leven. Ook het milieu en de leef-
baarheid van binnensteden varen er wel 
bij.’ Verder wil de SGP vrachtverkeer op 
zondag en nationale feestdagen verbie-
den, net als in diverse andere Europese 
landen het geval is. Dit beschermt ook 
de zgn. vrije rijders (zzp’ers). De Arbeids-
tijdenwet moet zondagswerk alleen toe-
staan wanneer het gaat om noodzakelijke 
arbeid, zoals politie en gezondheidszorg.
Met bovenstaande onderwerpen valt 
in kort bestek te zien dat de SGP op 
herkenbare punten het verschil maakt. 
Er is nog wel meer te noemen, maar 
daarvoor bieden deze Banierbladzijden 
niet de ruimte. Op onze website (toe-
gankelijk via de QR-code) publiceren we 
een vergelijking tussen de voorstellen 
van de partijen op financieel gebied. 

Enne… als we het toch over geld  
hebben: steun alstublieft ook het  
WI-SGP. Bij deze Banier is een flyer  
gevoegd die u daarover informeert.

discrimineren. Tot wel zeven keer zo-
veel belasting betalen voor hetzelfde 
arbeidsinkomen (op huishoudniveau) 
is ongerijmd. Maar VVD en D66 willen 
dit onrecht niet zien. CDA en CU bleken 
als coalitiepartijen niet bij machte om 
het heersende liberaal-economische 
mantra te doorbreken. Hopelijk gaat dit 
na de verkiezingen met Omtzigts NSC 
wel lukken. Tot die tijd zal de SGP blijven 
zeggen: ‘Belastingen, leuker kunnen we 
het niet maken, wel veel rechtvaardiger!’

KIESDISTRICTEN
De stem van de regio moet in Den Haag 
beter doorklinken. Daarom pleiten BBB, 
CDA en NSC voor een ander kiesstelsel 
(het Deense model), waarbij per regio 
een aantal volksvertegenwoordigers 
wordt afgevaardigd. De evenredige 
vertegenwoordiging blijft daarbij be-
houden. ChristenUnie en SGP willen het 
huidige kiesstelsel behouden. Want ook 
nu al bestaat de mogelijkheid om per 
stemdistrict een andere kandidatenlijst 
in te dienen. Invoering van een ander 
kiesstelsel is bovendien nadelig voor 
kleinere partijen, zoals SGP en CU.

ISRAËL
De meeste verkiezingsprogramma’s 
zijn vóór 7 oktober geschreven en ge-
publiceerd. Dat maakt een onderlinge 
vergelijking op dit punt objectiever. Het 
CDA volstaat met één zin: Nederland 
moet zich inzetten voor een tweesta-
tenoplossing en betere ‘samenwerking 
tussen Israëliërs en Palestijnen’. De 
BBB bepleit samenwerking op agra-
risch terrein met Israël, ‘vanwege de 

zeer efficiënte voedselproductie in een 
warm en droog klimaat’. NSC bracht 
zijn programma pas eind oktober uit, 
maar noemt Israël niet eens! De partij 
spreekt zijn zorg uit over ‘geweld in het 
Midden-Oosten. Nederland moet een 
rol spelen in het verminderen van con-
flicten, juist ook achter de schermen.’
Voorgaande partijen verbleken bij de 
aandacht die SGP en ChristenUnie in hun 
programma’s geven aan Israël en zijn 
benarde positie in het Midden-Oosten. 
Vertrekkend vanuit de Bijbelse verbon-
denheid met Israël, zien SGP en CU het 
belang van de staat Israël als een veilige 
haven voor het Joodse volk en pleiten 
voor de Nederlandse ambassade in Jeru-
zalem. Ook benadrukken beide partijen 
dat vrede concrete initiatieven vanuit 
de samenleving vraagt en komen ze op 
voor Palestijnse christenen. Het grootste 
verschil is dat de CU nadrukkelijker pleit 
voor een gelijkwaardige inspanning van 
beide kanten om tot vrede te komen. 
De partij noemt een aantal opties om 
vrede dichterbij te brengen. De SGP pleit 
voor een vredesregeling, gaat daarbij 
nadrukkelijker achter de staat Israël 
staan en definieert wat die nodig heeft 
om in vrede met de Palestijnen te leven.

ZONDAGSRUST
Het programma van NSC heeft helemaal 
geen aandacht voor rust, ook niet op zon-
dag. Bij de BBB komt het woord zondag 
ook niet voor in het programma, al pleit 
de partij wel voor meer rust en ruimte 
voor boeren en burgers. Het CDA ziet 
de zondag als een rust- en familiedag, 
‘om samen met je gezin, je familie en 

DE SGP MAAKT HET VERSCHIL 



Wonderen des Allerhoogsten Oorlog, kerk en staat   
De prachtige en leerzame heruit-
gave van De wonderen des Aller-
hoogsten van ds. Abraham van de 
Velde (1614-1677) is weer ruim voor-
radig! Zorgvuldig herspeld en van 
veel fouten gezuiverd. Zeer geschikt 
als cadeau of relatiegeschenk! Een 
uitgave die in geen gezin mag ont-
breken. Door velen zeer aanbevolen! 

Harde kaft, 896 pagina’s, prijs: € 25,- (excl. € 5,- porto).  

 
In dit werk beschrijft Eva van der 
Groe als voorbidster haar geloofs-
werkzaamheden met land, volk, 
kerk en staat ten tijde van de Oos-
tenrijkse Successieoorlog (1740-
1748). Een boek dat zeer lezens-
waardig is. Overgezet in het heden-
daags Nederlands, aangevuld met 
een biografie, stevig ingebonden 

met harde kaft, 272 pagina’s, € 15,- (excl. € 3,50 porto). 

Een kerk in ‘t klein Gruwelijke Sódom gestraft 
 

De nadere reformator ds. Simon 
Oomius (1630-1706) houdt in Een 
kerk in ’t klein een warm pleidooi 
voor huisgodsdienst in de gezinnen. 
Hij dringt aan op het gezamenlijk 
lezen van de Bijbel, samen zingen, 
thuis catechiseren en het getrouw 
waarnemen van de gebeden. Over-
gezet in de huidige spelling. Harde 

kaft, 310 pagina’s, prijs: € 15,- (excl. € 3,50 porto).  

 
Van de Duitse, bevindelijke predi-
kant Conrad Mel (1666-1733) ver-
schenen in 1731 negen boet- en bid-
dagpredicaties in het Nederlands 
die de omkering van Sódom tot 
thema hebben. Zijn waarschu-
wende en ontdekkende toepassin-
gen zijn nog steeds hoogst actueel. 
Overgezet in de huidige spelling. 

Harde kaft, 200 pagina’s, € 14,- (excl. € 3,50 porto). 
 

Bestellen: bel 06 - 22 62 61 40 (b.g.g.: 0416 - 693844) of mail naar: inhetspoor@kliksafe.nl.  
Zie voor meer aanbiedingen (gratis boek of 15 euro korting!) en info: www.inhetspoor.nl  

Voltastraat 1, Alblasserdam
078 69 32 541

WWW.HUISMANKEUKENS.NL

Een keuken van goede huize
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 VRIJHEID
De SGP staat al ruim 100 jaar op de bres voor vrijheden, zoals 
de vrijheid van onderwijs. Scholen moeten het recht behouden 
om hun identiteit te verwoorden en in de praktijk uit te dragen.

WEL KADERS, MAAR GEEN KEURSLIJF! 
“Vrijheid is een groot goed. Mijn leerlingen leer ik dat vrijheid niet 
vanzelfsprekend is. Vrijheid geeft ook verantwoordelijkheid: heb 
respect voor anderen. 
 
Door de vrijheid van onderwijs kunnen ouders en kinderen het 
onderwijs kiezen dat dicht bij hun eigen identiteit ligt. Dát is de plek 
waar kinderen zich veilig voelen. De overheid hecht terecht veel 
waarde aan de kwaliteit van onderwijs. Maar overheidsbemoeienis 
kan ook te ver gaan. De overheid moet geen burgerschapsvisie 
opleggen die niet aansluit bij onze identiteit. Kaders zijn prima, 
maar een keurslijf voor ons denken is vrijheidsberoving! 
  
Zelf hoef ik gelukkig 
niet elke dag na te 
denken over dit soort 
bedreigingen van de 
onderwijsvrijheid. Ik 
ben blij dat de SGP 
hiervoor zijn best 
doet!”
  
Léanne Offerman, 
leerkracht groep 8, 
Eben-Haëzerschool 
Oud-Beijerland

 LEVEN
Investeren in de zorg is niet alleen het voorzien in financiële 
middelen, maar ook het op de juiste manier verdelen van die 
middelen. De SGP wil meer waardering voor mantelzorgers, 

verpleegkundigen en verzorgenden. Ook moeten we vooral 
eens stoppen met al die onnodige administratieve lasten.

INVESTEER IN DE THUISZORG
“Bij mijn werk in de thuiszorg krijg ik van cliënten veel waardering. 
Ik zie dat deze levens niet ‘voltooid’ zijn, maar hun waarde blijven 
houden!

Voor de cliënt is het belangrijk om zoveel mogelijk zelf te doen, 
geholpen door hun persoonlijke netwerk en technologieën. Maar 
deze buffer is niet genoeg, want de druk op de zorg neemt toe en de 
beheersbaarheid voor ons neemt af. Veel zorg wordt verplaatst 
naar thuis. De vergrijzing vraagt om een overheid die deze zorg 
voldoende faciliteert en meedenkt voor alternatieven.
Onze opdracht om vanuit barmhartigheid te zorgen, voeren we met 
passie uit. We hebben 
daarin wel het vertrouwen 
nodig van de overheid en 
alle betrokkenen. Beperk 
bijvoorbeeld de 
administratieve lasten, 
want dat helpt 
zorgvragers en 
verzorgenden!”
 
Marije ter Maaten, 
wijkverpleegkundige  
RST Zorgverleners

 GEZIN
In het Nederland van nu zou meer nadruk op de goudmijn van 
het klassieke gezin moeten liggen. De nadruk op het individu 
verschraalt en vereenzaamt. Een miskend probleem is de zorg 
voor de rouwenden. De SGP wil een wettelijk recht op 
rouwverlof. Een regelrecht onrecht is de behandeling van het 
eenverdienersgezin in de verdeling van de belastingdruk. Dit 

HET PORTRET BIJ 
HET PROGRAMMA

In ons verkiezingsprogramma hebben we onze visie en voorstellen op hoofdlijnen beschreven. 
Dit keer heeft de commissie voor het verkiezingsprogramma ervoor gekozen om daarbij ook de 
mens achter onze mening te laten zien. Er komt daarmee een gezicht bij ons gezichtspunt, of nog 

weer anders gezegd: het portret bij het programma

Acht mensen vertellen hun verhaal, 
het menselijke verhaal bij onze standpunten.

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD
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jarenlange schrijnende probleem laat te meer zien dat het 
gezin te weinig waardering krijgt.

VOOR ROUWVERLOF
“Toen onze kinderen geboren werden, hadden wij recht op 
geboorte- en zwangerschapsverlof. Toen mijn man opeens overleed 
was er geen verlof. Alleen, in een zwart gat. Ons leven stond op zijn 
kop. We moesten leren leven zonder mijn man en hun vader. De 
kinderen vroegen meer dan ooit aandacht en steun van mij, terwijl 
ik zelf ook veel verdriet had. Er moest ontzettend veel geregeld 
worden. Een flexibel inzetbaar rouwverlof had mij lucht en ruimte 
gegeven. Bittere noodzaak dat dit wettelijke gat wordt opgevuld. Zo 
kan een rouwend 
gezin weer enigszins 
opkrabbelen en mee 
gaan doen in de 
maatschappij.”

Marleen Oostendorp-
Lancee verloor op 
37-jarige leeftijd haar 
man en bleef met een 
tweeling van vijf
en een baby van 
negen weken achter.

“MIJN MOEDER IS ER ÁLTIJD”
“Als mijn kinderen thuiskomen, hebben ze een plekje waar ze hun 
verhaal kwijt kunnen. Ik ben er dan voor ze. Als je mensen positief 
over hun jeugd hoort praten, klinkt ook vaak: ‘Mijn moeder was er 
áltijd.’.Hoewel ik niet tegen betaald werken ben, kies ik er liever 
voor om thuis bij mijn kinderen te zijn. In deze tijd van 
individualisme, zien wij ons gezin als een ‘samenleving in het klein’ 
en een zegen van de Heere. Hier kan ik mijn kinderen waarde(n)vol 
laten opgroeien voor hun plek in de maatschappij.

Het doet ons verdriet dat onze overheid de waarde van het gezin 
níét lijkt te zien. Ik vrees dat ze zich op de lange termijn in de 
vingers snijdt. Sommige gezinnen hebben ook niet de ‘luxe’ van 
onze keus, omdat 
armoede dan dreigt. 
De ouders van die 
gezinnen worden 
gedwongen beiden  
te werken.

Het gezin is geen 
extraatje, maar de 
hoeksteen van de 
samenleving!”

Familie Neele, Lisse

 ONDERWIJS
Nederland doet er goed aan het beroepsonderwijs zijn 
verdiende plaats te laten behouden. Voor onze toekomst 
hebben we behoefte aan goed opgeleide vakmensen. 

VAKMENSEN ZIJN ONMISBAAR VOOR NEDERLAND
“Voor de toekomst van Nederland blijven goed opgeleide 
vakmensen nodig. Ik ben daarom ook blij met mijn 
beroepsopleiding Beveiligen & Bewaken. 
In deze mbo-opleiding krijg ik de goede praktijkervaring en 
competenties voor mijn uniformberoep. Het is ook een goede 
tussenstap om vanaf het voortgezet onderwijs bekwaam in het 
werkveld te komen. Sommige jongeren worden misschien 
gestimuleerd om een hogere opleiding te doen, maar voor de 
maatschappij is het goed worden en blijven in een mbo-functie ook 
onmisbaar! 
Nederland redt het niet 
zonder goed opgeleide 
agenten, soldaten en 
beveiligers.  
Waardering voor het 
beroepsonderwijs is dus 
blijvend van belang!”

Matthias van Staveren, 
student Hoornbeeck 
College Gouda

 BOEREN EN VISSERS
In ons verkiezingsprogramma zeggen we: “Zonder boeren en 
tuinders geen eten, zo eenvoudig is het. De vruchtbare 
Nederlandse delta levert al vanaf het ontstaan van ons land 
een belangrijke bijdrage aan de voedselvoorziening, niet alleen 
voor onszelf, maar ook elders. Land- en tuinbouw en alle 
bedrijvigheid daaromheen dragen bovendien bij aan de 
leefbaarheid van het landelijk gebied, inclusief de zorg voor het 
landschap.” Zo geldt dat ook voor de visserij. Een waterland als 
Nederland zou onwijs handelen als we de visserij afstoten en 
de vis uit het buitenland importeren. Daarom moet tot en met 
de Brusselse burelen geknokt worden voor onze boeren en 
vissers. 

VOOR DE BOER EN ONS VOEDSEL
“Als boer werk ik, samen met mijn zoons en onze ruim 100 koeien, 
aan de voedselvoorziening van Nederland. Een uiterst belangrijke 
taak waardoor de winkelschappen vol staan. De meeste 
landgenoten zien dat in en dragen ons werk daarom gelukkig een 
warm hart toe. 
Verbonden met de leefomgeving waarin ik woon en werk, houden 
we - net als de meeste boeren - rekening met de draagkracht van 
de natuur. We zetten al decennia in op innovaties om bijvoorbeeld 
stikstof te reduceren.
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Als boer ben je gewend aan onzekerheden in bijvoorbeeld het weer 
en de markt. Je leert als ondernemer daarop te anticiperen. Maar 
de wispelturigheid van de overheid gaat zelfs ons 
ondernemerschap te 
ver. Heldere kaders 
van een voorspelbare 
en betrouwbare 
overheid zijn daarom 
dé randvoorwaarden 
voor toekomst-
perspectief!”

Henk van der Wind, 
melkveehouder in 
Maarsbergen

 DUURZAAMHEID
Op een realistische en betaalbare manier wil de SGP graag 
blijven inzetten op een zorgvuldige verduurzaming van onze 
energie- en grondstoffenvoorziening. De overheid moet daarbij 
niet blindelings op een doodlopende weg voorthollen, maar 
oog houden voor wat betaalbaar en haalbaar is. Wij willen niet 
drammen, maar wie rood staat, kan niet groen doen. Ook 
moeten goedwillende, ambitieuze bedrijven niet op de limieten 
van het energienet hoeven te stuiten. 

GEEF ONDERNEMERS RUIMTE EN PERSPECTIEF
 “Toen wij als onderneming flink investeerden in duurzaamheid, 
bleek dat de netbeheerder onze aardwarmtepompen en 
zonnepanelen niet kon aansluiten op het net. Ook het afstemmen 
en bijstellen van de juiste hoeveelheid vermogen was omgeven 
door veel belemmerende wet- en regelgeving.

Als ondernemer wil je rentmeester zijn, maar je ervaart het 
spanningsveld tussen deze verantwoording en de praktische 
uitdagingen en hoge kosten. Regel één bij ondernemen is: financieel 
gezond blijven. Ambitieuze doelen voor verduurzaming zijn 
belangrijk, maar de 
haalbaarheid moet 
ook reëel zijn en geen 
bedreiging vormen. 
Investeer in het 
energienet. Geef 
ondernemers ruimte 
en perspectief om 
stappen te kunnen 
maken!”

Aart de Bruin,  
DB Keukens

 VEILIGHEID
Veiligheid is een kerntaak van de overheid. Als een minister in 
een recent verleden aangeeft dat we onze grondwettelijke 
bescherming aan de burgers niet eens meer kunnen bieden, 
staat de klok al over twaalf. Zonder veiligheid staat onze 
vrijheid onder druk. Dat geldt zowel voor Israël en Oekraïne, als 
voor onze straat en computer. Daarom moet onze overheid 
secuur omspringen met de veiligheid en de orde blijven 
handhaven. De actualiteit van deze jaren confronteren ons met 
meerdere oorlogen op niet al te grote afstand. Dat vraagt 
onder meer om een sterke defensie en politie. De doorwerking 
van de oorlog in Israël, confronteert ons ook met het gif van 
het antisemitisme. We hebben gezegd dat een vernietiging als 
de Holocaust niet meer mag gebeuren. Daar moeten we 
onszelf aan houden. 

STRIJD TEGEN ANTISEMITISME
“Toen ik gisteren op straat liep en een auto met hoge snelheid 
hoorde naderen, keek ik direct om me heen om te bepalen of ik 
veilig genoeg was. Staat er een lantaarnpaal tussen mij en de 
naderende auto in?
Als ik in Nederland op straat loop, ben ik niet bang, maar wel alert. 
Ik ben me ervan bewust dat ik goed herkenbaar ben als zichtbare 
orthodoxe Jood en daarom houd ik mijn omgeving steeds goed in 
het oog. Helaas heeft de ervaring geleerd dat dit nodig is.

Antisemitisme is nooit uit 
Nederland verdwenen. 
Soms lijkt het te 
sluimeren, maar 
tegenwoordig steekt het 
ook zichtbaar de kop 
weer op. Erkenning en 
bestrijding van 
antisemitisme blijft nodig 
en daarom pleit ik mét de 
SGP voor een adequate 
aanpak voor onze 
veiligheid!”

Binyomin Jacobs, opperrabbijn
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EXTRA KINDERBIJSLAG
Een recent wapenfeit van de SGP is de 
verhoging van de kinderbijslag. Chris 
Stoffer diende hier tijdens de algemene 
beschouwingen (september 2023) een 
motie over in. Resultaat: er is inmid-
dels jaarlijks 250 miljoen euro extra 
vrijgesteld voor gezinnen. Dat komt neer 
op 60 tot 90 euro per kind per jaar. 
Eerder wist Stoffer het kabinet al 
zover te krijgen om een breed on-
derzoek uit te voeren naar de situ-
atie van gezinnen in Nederland.

WESTERSCHELDETUNNEL TOLVRIJ
Voor elk autoritje tussen Zeeuws-

Vlaanderen en ‘de rest van Nederland’ 
tik je vijf euro af. Een dagje uit? Fami-
liebezoek? Voor elke gelegenheid is het 
vijf euro heen, vijf euro terug. Totdat 
Kees van der Staaij tijdens de algemene 
beschouwingen in 2022 met humor 
en met vasthoudendheid eindelijk het 
CDA over de streep trok en er een po-
litieke meerderheid ontstond om de 
tunnel vanaf 2025 tolvrij te maken. 
Maar er is meer gebeurd op het gebied 
van infrastructuur. Als oud-rijkswater-
staatman vroeg Chris Stoffer met succes 
om verbetering van de N50 bij Kampen, 
en om verbreding van de Rijnbrug  
bij Rhenen. 

TOETS VOOR BELANGENCLUBS
Belangenclubs als Urgenda stappen 
geregeld naar de rechter om zaken aan 
te spannen tegen de overheid. Deze 
rechtszaken kunnen grote impact heb-
ben. Chris Stoffer legde in een motie de 
vinger bij dit ‘actievoeren’ via de recht-
bank. “Als een belangenclub beweert 
Nederland te vertegenwoordigen, laat 
zo’n club dat dan ook gewoon aantonen,” 
vindt hij. De motie om te onderzoeken 
hoe er een betere toets kan komen op 
de representativiteit van belangenclubs 
werd, tot grote woede van linkse en pro-
gressieve partijen, aangenomen door de 
Tweede Kamer. 

Om een indruk te geven van wat we met uw stem doen, volgt hier een (zeer) kleine selectie van 
onderwerpen waarop de SGP als kleine fractie toch gewicht in de schaal kon leggen. Ondanks dat de SGP 

niet in de regering zat, kon er toch nog winst behaald worden. Dat stemt dankbaar en geeft ons moed.

DOOR CORNEL VAN BEEK EN MENNO DE BRUYNE

Wat doet de SGP Wat doet de SGP 
met uw stem?met uw stem?

DE SGP TEN TIJDE VAN KABINET-RUTTE IV



25DE BANIER     NOVEMBER HAAGS NIEUWSOVERZICHT

2G IN DE PRULLENBAK
Het was de motie Van der Staaij/Omtzigt 
die in februari 2022 de nekslag gaf aan 
het 2G-beleid van het kabinet. 2G-beleid 
zou betekenen dat een coronatoegangs-
bewijs alleen zou worden afgegeven 
als je was genezen of gevaccineerd: 
oftewel een vergaande vorm van vac-
cinatiedrang en -dwang. Dat is iets waar 
de SGP zich altijd fel tegen heeft verzet.

VERBETERINGEN PENSIOENWET
De SGP heeft zich met maar liefst acht 
aangenomen moties en amendementen 
ingezet voor een forse verbetering van 
de nieuwe pensioenwet. Het ging daarbij 
vooral om het versterken van de positie 
van nabestaanden en zzp’ers en om 
aandacht voor de uitvoering van de wet.

ENERGIESTEUN VOOR MKB’ERS
Na herhaaldelijke debataanvragen, 
lukte het Chris Stoffer om een betere 
tegemoetkoming te regelen voor mkb-
bedrijven die tijdens de energiecrisis te 
maken hadden met torenhoge kosten. 
Door het voorstel van de SGP konden 
veel meer ondernemers aanspraak 
maken op de zogeheten TEK-regeling 
(Tegemoetkoming Energiekosten).

BETER VOOR BOEREN EN VISSERS
Ook op het gebied van landbouw en stik-
stof zijn er veel moties van de SGP aange-
nomen, de meeste op naam van Roelof 
Bisschop. Zo moeten PAS-knelgevallen* 

voorrang krijgen bij legalisatie, moet er 
meer aandacht zijn voor innovatie en 
mogen boeren nooit onder dwang uitge-
kocht worden. Ook kwam er mede dank-
zij inspanningen van de SGP uitstel van 
de stikstofdeadline voor garnalenvissers. 

MINDER VOEDSELVERSPILLING
Onnodige vernietiging van bana-
nen moet stoppen en aardappel-
telers moeten hun aardappels op 
het juiste moment kunnen rooien. 
Die twee dingen zouden normaal 
moeten zijn, maar door regelge-
ving was dat het helaas niet. Moties 
van de SGP, soms in samenwerking 
met andere partijen, maken dat er 
nu minder voedselverspilling is. 

GRENS AAN MIGRATIE
Zowel een motie Bisschop als een motie 
Stoffer/Eerdmans vragen om onder-
zoek naar de mogelijkheden om een 
migratiequotum in te voeren. Beide 
moties zijn aangenomen en inmid-
dels maken meerdere partijen in hun 
verkiezingsprogramma’s melding over 
een migratiequotum. Ook de SGP pleit 
voor zo’n bovengrens aan migratie. 

VEILIGER NEDERLAND
Een aangenomen motie Van der Staaij 
zorgt ervoor dat Nederland zich maxi-
maal inspant om het Nederlanderschap 
in te trekken van zogeheten IS-gangers, 
mensen die zich hebben aangesloten bij 

de terroristen van IS. En zowel Van der 
Staaij als Bisschop wisten de handen 
op elkaar te krijgen voor extra wette-
lijke verankering van wijkagenten, ook 
in het buitengebied. Samen met Bik-
ker (CU) bewoog Bisschop de Kamer 
ertoe om te vragen om extra inzet op 
uitstapprogramma’s voor prostituees.

ISRAËL
Heel recent diende Stoffer een motie 
in om de Tweede Kamer uit te laten 
spreken dat Israël het recht heeft op 
zelfverdediging. Dit belangrijke signaal 
werd gesteund door een meerderheid.

Iedere vrijdag praten Danielle
de Groot en Cornel van Beek
u bij over de laatste politieke
nieuwtjes. Te bekijken op ons
YouTubekanaal. 

* Programma Aanpak Stikstof – ‘knelgevallen’ kregen geen vergunning en werden zo illegaal.
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Op 22 november zijn er verkiezingen. Voor jongeren is dit het moment om je stem 
te laten horen en duidelijk te maken welke koers Nederland moet varen. SGP-
jongerenvoorzitter Rody van Heijst (28) is de eerste jongerenkandidaat en nummer 
10 op de lijst van de SGP. In dit interview gaan we met hem in gesprek.

Jongerenkandidaat 
Rody van Heijst

ze wel bij aan het bouwen van een solide basis. 
Met elkaar werken we daarmee toe naar een 
christelijk en toekomstbestendig Nederland!

Welk advies heb je voor 22 november?
Ik heb twee adviezen. Allereerst: ga stemmen! 
Ten tweede: als je gaat stemmen, stem dan op 
een partij die zich inzet voor een realistisch en 
toekomstbestendig christelijk Nederland, een partij 
die haar woord houdt. Stem op 22 november SGP!

Waarom ben je kandidaat voor de SGP?
Op latere leeftijd ontwikkelde ik interesse in de 
politiek en begon ik mijn zoektocht naar een politieke 
partij waarin ik me kon vinden. Uiteindelijk ben ik bij de 
SGP terechtgekomen. Dit was geen vanzelfsprekende 
keuze. Politiek werd er bij ons thuis niet met de 
paplepel ingegoten. Mijn interesse in de SGP ontstond 
vooral doordat ik op latere leeftijd tot geloof kwam.
Ik werd lid van de SGP en ben actief geworden voor 
SGP-jongeren, waar ik nu voorzitter ben. Vanuit deze 
rol hoop ik als relatief jonge SGP’er extra aandacht 
te kunnen vestigen op belangrijke thema’s voor 
jongeren, zoals huisvesting en openbaar vervoer.

Hoe wil je het christelijke geluid van 
de SGP bij jongeren brengen?
Niet iedereen deelt dezelfde interesse voor politiek, 
zelfs niet binnen SGP-jongeren. Daarom vind ik 
het mooi dat er zowel politieke als minder politieke 
activiteiten worden georganiseerd. Dit zorgt 
ervoor dat iedereen zich welkom voelt bij SGP-
jongeren en het biedt vaak een laagdrempelige 
mogelijkheid om met jongeren in gesprek te gaan. 
Ik hoop dit tijdens de campagne te bereiken door 
middel van huiskamerbijeenkomsten. Als kandidaat-
volksvertegenwoordiger vind ik het belangrijk 
om te horen wat er onder jongeren leeft.

Wat zijn volgens jou grote problemen waar 
jongeren nu mee te maken hebben?
Op dit moment staan we voor diverse grote 
uitdagingen, aangezien tal van zaken in ons land 
momenteel niet naar behoren functioneren. Denk 
bijvoorbeeld aan de kwestie van de compensatie 
voor de Groningers en de afhandeling van de 
toeslagenaffaire. Ik ben van mening dat het van 
belang is dat we in Nederland prioriteit geven aan 
het herstellen van de fundamenten, omdat het daar 
momenteel duidelijk aan schort. Daarom hebben we 
bij SGP-jongeren gekozen voor de slogan “Bouwen 
aan de basis”. Hoewel onze tien speerpunten niet 
onmiddellijk alle problemen oplossen, dragen 

“Bouwen aan de basis”
1. De Bijbel is de basis 

voor de samenleving

2. Bescherming van het 

ongeboren leven

3. Een betaalbaar (t)huis

4. Rechtvaardig en barmhartig 

migratiebeleid

5. Een bescheiden overheid 

die haar woord houdt

6. Toekomst voor jonge boeren, 

vissers en tuinders

7. Minder consumeren

8. Geen schulden 

doorschuiven 

naar toekomstige 

generaties

9. Bereikbaar en 

betaalbaar ov

10. Realistische 

verwachtingen 

van jongeren

Zie voor een uitwerking 
sgpj.nl/campagne



28 LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJVARIA

De SGP gaat op campagne bij u langs! Van noord tot zuid en van west tot
oost hopen wij regiobijeenkomsten en online events te organiseren.
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

SGP OP CAMPAGNE

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/verkiezingen

De SGP gaat op campagne bij u langs! Van noord tot zuid en van west tot
oost hopen wij regiobijeenkomsten en online events te organiseren.
Verschillende bijeenkomsten zijn zowel fysiek als online te volgen.

We hebben een programma waarvan we geloven dat het goed is voor
heel Nederland. De SGP is klaar voor de campagne, wetend dat we in

TWEEDE KAMERVERKIEZINGEN 2023

SGP OP CAMPAGNE

U kunt de SGP steunen door voor ons te bidden.  
Hartelijk dank voor uw steun!

sgp.nl/verkiezingen

WEBSHOP.SGP.NL
Ons assortiment wordt aangevuld met nieuwe vlaggen 
(ook geschikt voor schepen) en bouwhekspandoeken. 
Bekijk webshop.sgp.nl of stuur ons een bericht.
(Met het oog op de Europese verkiezingen in juni, gaan we 
hier gewoon mee door.)

STUDIO SGP
Maandag 20 november

AGENDA
DONDERDAG 16 NOVEMBER

Bidstond SGP Krimpen a/d IJssel
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur | Ouderkerk aan den IJssel, 
Abelenlaan 41, geb. HHG

DONDERDAG 16 NOVEMBER
Verkiezingsavond SGP  
Hoeksche Waard
Kees van der Staaij en  
Adriaan van der Wulp (nr.11)
19.45 uur | Oud Beijerland,  
Kerkstraat 57, geb. Maranatha,

DONDERDAG 16 NOVEMBER
Najaarsbijeenkomst SGP Zuidplas
Ruben van Heteren
20.00 uur | Moerkapelle, Kerkepad 1, 
geb. De Nieuwe Rank

DONDERDAG 23 NOVEMBER 

Tijdrede SGP Alblasserdam 
Ds. H. Zweistra 
19.30 uur  | Alblasserdam,  
Merwedeweg 9, geb. HHG 

WOENSDAG 29 NOVEMBER

Tijdrede SGP Harskamp/Wekerom
Eerw. heer J. de Boer
19.30 uur | Harskamp,  
Harderwijkerweg 11, geb. HHG

WOENSDAG 29 NOVEMBER

Tijdrede SGP Scherpenzeel
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur | Scherpenzeel,  
Renes 121, geb. GG

DONDERDAG 7 DECEMBER

Tijdrede SGP Stavenisse
Ds. A.J. van Wingerden
19.30 uur | Stavenisse, geb. OGGiN

WOENSDAG 13 DECEMBER

Tijdrede SGP Scherpenisse
Ds. J. Lohuis
19.30 uur | Scherpenisse, geb. PKN

VRIJDAG 15 DECEMBER

Uitzending Studio SGP
19.30 uur 
Sgp.nl/agenda of
Youtube.com/@sgpnieuws

DINSDAG 19 DECEMBER

Tijdrede SGP Giessenlanden
Ds. M. van Kooten uit Elspeet
Giessenburg, Breestraat 1,  
Gemeenschapshuis De Til 

WOENSDAG 31 JANUARI 
Tijdrede SGP Schouwen-Duiveland
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur 
Bruinisse, Schoolstraat 13, geb. GGiN 
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De SGP bij de herdenking voor de slachtoffers van 7 oktober. 
Kees van der Staaij leeft mee met de Israëlische ambassadeur Modi Ephraïm. 

Winnaar Bert Don
De SGP en de SGPJ waren ook aan-
wezig tijdens de Familiedagen. Er 
zijn veel nieuwe leden binnenge-
komen, welkom! Iedereen die lid is 
geworden deed automatisch mee 
aan de winactie voor een prachtige 
step. Bert Don uit Renswoude heeft 
de step gewonnen. Inmiddels heeft 
hij de step in ontvangst mogen 
nemen. Van harte gefeliciteerd en 
veel plezier met je nieuwe step!

Van de redactie
De volgende Banier staat gepland om te verschijnen op donderdag 14 december. De 
kopijdatum daarvoor is maandag 27 november.
De daaropvolgende uitgave staat gepland voor 25 januari.
NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen naar de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1, 6-8, 27: beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 11-15: beelden Gouda door Beelduitzending
Pagina 11-15: beelden Rijssen door Jan Baan
Pagina 16 en 17: Ontwerp door Rozemarijn Kunst, Rose K. Studio
Pagina 22: Beeld Matthias van Staveren door Hanno de Vries
Pagina 25b: beeld door Renate Bleijenberg-van Leeuwen
Pagina 29a: beeld ANP/Phil Nijhuis
De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk te regelen. 
Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op te 
nemen via debanier@sgp.nl. 

COLOFON
REDACTIE  

E debanier@sgp.nl

drs. D. van Meeuwen en  
drs. J.W. van Berkum  

(hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard 

 (eindredacteur),  
drs. J.A. Schippers en  

M. de Bruyne  
 

PARTIJBUREAU 
Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 

E info@sgp.nl  
T 010 - 720 07 70  

Telefonische bereikbaarheid:  
maandag t/m vrijdag,  

9.00 – 16.30 uur

DIRECTEUR PARTIJ BUREAU  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

AFDELING COMMUNICATIE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTUURDERSVERENIGING  
E bsv@sgp.nl  

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidscoördinator@sgpj.nl

EERSTE KAMER  
Binnenhof 22, 2513 AA Den Haag  

T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag  

T 070 - 318 30 45  
E sgp@tweedekamer.nl  

EUROPEES PARLEMENT  
E bert-jan.ruissen@europarl. 

europa.eu  
I eurofractie.sgp.nl 

SGP INTERNATIONAAL 
E internationaal@sgp.nl

FINANCIËLE ADMINISTRATIE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMINISTRATIE  
E administratie@sgp.nl 

Opzegging van lidmaatschap of  
abonnement dient schriftelijk te  

geschieden voor 1 december. 

VORMGEVING  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
Voor advertentiemogelijkheden  

en tarieven kunt u contact opnemen 
met Treffend & Co. 

E werner@treffendenco.nl



Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP
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Wat te zeggen na 7 oktober 2023? Een pogrom in Israël zelf. Meer dan 1000 Joden op eigen grondgebied 
afgeslacht, letterlijk. Met zoveel bloeddorst, met zoveel wellust en zó ontstellend barbaars, dat ik begrijp 
dat iemand schreef: dit was een inkijkje in de hel. Over de onvoorstelbare verschrikkingen van de 
‘holocaust’ is hoopvol gezegd: ‘nie wieder’ (nooit weer). Ik besef nu: het kan iedere dag weer. Een predikant 
bracht het tot de kern terug toen hij Johannes 15 citeerde. Pak de Bijbel er maar even bij…

“Een grote vraag, die de gestalte 
aanneemt van een verwijt, vooral ook 
aan het adres van hen die als christenen 
trachten te leven, is, dat wij 
onbarmhartigheid aan de dag zouden 
leggen als wij ons tegen de vrijlating 
kanten. (…) Als men barmhartigheid van 
ons vraagt, jegens wie moeten wij dan die 
barmhartigheid betrachten, jegens de 
drie oorlogsmisdadigers of jegens de 
duizenden slachtoffers en hun 
nabestaanden? 

Ik heb op de vraag: “Is dan God niet 
barmhartig?” het antwoord geleerd: “God 

is ook rechtvaardig”… Die woorden 
hebben mij deze dagen niet losgelaten: 
maar ook rechtvaardig. (…) Ik kan er nu 
niet uitvoerig op ingaan, slechts dit: het 
lijkt op die wijze, dat God een 
tegenstrijdig wezen is. Toch belijden wij, 
dat Hij de eenvoud zelf is, en eens zullen 
wij zien, wat wij ons niet kunnen 
voorstellen, dat Hij in Zijn barmhartigheid 
en in Zijn rechtvaardigheid toch Eén is, 
dat Hij de eenvoud zelf is. (…)

Ik bedoel te laten uitkomen, dat het 
allemaal niet zo simpel is als hoe de 
mensen gauw geneigd zijn te denken en 

te zeggen. Wij willen niet plaatsnemen op 
de Troon van de Allerhoogste, om snel en 
lichtvaardig uit te maken waar de 
rechtvaardigheid eindigt en waar de 
barmhartigheid intreedt. (…) Wij zijn er 
niet van af simpelweg te constateren: God 
is barmhartig en jullie moeten ook maar 
barmhartig zijn. 

ZEE VAN LEED
Ik denk de laatste dagen weleens dat ik 
enigszins op dit debat geprepareerd was. 
Juist deze zomer heb ik gestaan in 
Ladelund (in Noord-Friesland, op de 
grens tussen Duitsland en Denemarken, 

Barmhartig maar ook rechtvaardig

KANTELMOMENT
Dit is een kantelmoment in het bestaan van de staat Israël. 
Tevens wordt zichtbaar dat in grote delen van West-Europa 
het tij keert en antisemitisme meer dan ooit na 1945 flo-
reert, wat niet los te zien is van de toestroom van mensen 
uit landen waar dagelijks haat wordt gezaaid tegen Israël. In 
Europese steden gaan hele horden de straat op om te fees-
ten over de gruwelijke slachting. En in ‘onze’ Tweede Kamer 
zitten leden die er geen geheim van maken de Joodse staat 
te willen elimineren. Dit alles roept veel vragen op. En die 
gaan zich des te sterker opdringen nu Israël probeert herha-
ling te voorkomen.

Moeilijke vragen. Die waren, weliswaar in een andere con-
text, ook aan de orde in het Kamerdebat dat op dinsdagmid-
dag 29 februari 1972 werd gehouden over het wel/niet vrijla-
ten van drie oorlogsmisdadigers die na de oorlog tot levens-
lang waren veroordeeld. Het kabinet vond van wel. De SGP 
bij monde van fractievoorzitter ds. Abma beargumenteerde 
waarom niet. 

JERUSALEM POST
Het was een van de zwaarst beladen en heftigste Kamerde-
batten in onze parlementaire geschiedenis. Ds. Abma raakte 
in dat debat vele harten. Toen hij klaar was werd hij om-
stuwd door ontroerde Kamerleden die hem wilden bedan-
ken omdat hij hun diepste gevoelens en gedachten had ver-
woord. Eén passage uit de SGP-speech stond ’s anderen-
daags zelfs op de voorpagina van de Israëlische krant 
‘Jerusalem Post’. Zoals de Kamervoorzitter later zei: “Hier 
was iets fundamenteels gezegd.” Over wezenlijke zaken als 
rechtvaardigheid en barmhartigheid, schuld en boete, ver-
gelding en vergeving.

Uit de bijdrage van ds. Abma een  
paar grepen. 

Lees de volledige rede van 
ds. Abma vanaf blad 2618.

EEN ONMISBARE LES UIT ONZE PARLEMENTAIRE GESCHIEDENIS.
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red.), waar meer dan 100 Puttenaren 
begraven zijn, en juist deze herfst was ik 
bij het monument van de herinneringen 
in Jeruzalem – Yad Vashem - dat de 
herinnering aan 6 miljoen doden levend 
houdt. Deze zee van leed is maar zo niet 
weggewist. Men zegt, dat wij eindelijk 
eens vergeven en vergeten moeten. En 
als wij het zouden proberen? Dan heb ik 
zo de gedachte, dat wij de riemen van 
barmhartigheid en vergevensgezindheid 
snijden uit het levende vlees van 
anderen, van velen uit ons volk en van 
onze Joodse volksgenoten met name. 

Weet u wat ons zo tegen de borst stuit? 
Dat gesuggereerd wordt, dat, als wij niet 
barmhartig zijn, dit ons stelt op het 
standpunt van die beulen, dat dit ons 
aan hen gelijkmaakt. Weet u welk gevaar 
nu dreigt? Het is een wrede, 
afschuwelijke ironie. Dat juist de zwaarst 

getroffenen, die het meest onder de nazi-
beulen geleden hebben, het stempel 
opgedrukt en het stigma ingedrukt 
krijgen dat zij precies die nazi-beulen 
zijn. Dit stuit tegen de borst. Als het 
verkeerd was geen barmhartigheid te 
betrachten, moeten wij dan misschien 
met hen niet mee dit kruis dragen, met 
die velen die het nog niet kunnen? Als wij 
pogen volksvertegenwoordigers te zijn, 

moeten wij met name dan niet denken 
aan het Joodse volksdeel: Israël, de 
beminden, zoals het Nieuwe Testament 
zegt? (…)

HUMANE SAMENLEVING 
Mijn derde en laatste opmerking: Er is 
ontzaglijk veel gepraat over een 
toekomstige humane samenleving, 
waarin dingen als wij vandaag 
bespreken nooit meer mogen en kunnen 
gebeuren. Wij zijn niet zo optimistisch 
daarover. Wij lezen weer van 
Jodenvervolging. Nazi’s kunnen dat doen, 
maar ook naties. Wij zijn als over die 
humane samenleving wordt gesproken 
niet zo gelovig. Als Israël op zijn plaats 
komt; de oudste zoon - het Joodse volk - 
thuiskomt bij de Vader, dan gaat het 
gebeuren: dan is er de heilstaat. Vrede 
zij over Israël!”

Dominee Abma

“Wij lezen weer van  
Jodenvervolging.  

Nazi’s kunnen 
dat doen, maar 
ook naties.”

GA TOCH!
Op 22 november zijn er weer verkiezingen. Het 
minste wat we kunnen doen is onze stem niet 
verloren te laten gaan. Want ook thuisblijven is 
een stem – voor onze tegenpartijen. 

En tegen hen die soms, om wat voor reden dan 
ook, aanhikken tegen de SGP, zeg ik: ga tóch! Al 
was het maar om díe momenten waarop de SGP 
harten wist te raken. Zoals die van ds. Abma en 
van de SGP-Kamerleden die in zijn voetsporen 
zijn getreden en in de Tweede Kamer – soms 
letterlijk - het Woord openden en getuigden van 
de God van Abraham, Izaäk en Jacob.  

Er is in de SGP weleens 
discussie over de vraag of 
we getuigenispartij zijn of 
dat we ook mee moeten 
regeren. Uiteindelijk was de 
uitkomst steeds weer - en 
terecht: beide.
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ZETELBEHOUD EN 
STEMMENWINST!

“Een wonder te midden van een politieke aardverschuiving.”

▸  217.270 SGP-stemmers en dus 217.270 maal bedankt!



In een wereld waar christelijke waarden niet 
vanzelfsprekend zijn, is het cruciaal om een stem te 
hebben. Een stem die spreekt voor jou; voor jouw 
waarden, jouw overtuigingen. Welke zorg je ook hebt, 
de RMU staat voor je klaar. Met expertise en een sterk 
netwerk. Met juridische hulp en advies, afgestemd op 
jouw unieke situatie en behoeften. 
Zo werkt samen beter.

Werken
zonder
zorgen?

Word nú lid op RMU.nu
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Analyses, beelden  
en cijfers 

A: analyses, B: beelden en C: cijfers. Het is een samenvatting van dit 

nummer waarin u onze belevenissen van de achterliggende weken kunt 

meemaken. Op het moment van schrijven worden er nog stemmen 

herteld en heeft de beëdiging van Kamerleden nog niet plaatsgevonden.

Het getal drie is soms zo heel 
gewoon, zoals bovenaan deze 
bladzijde ‘woord vooraf 3’, maar 

op 22 november was het getal drie voor 
ons een cruciaal cijfer. In de eerste 
minuten na 21.00 uur gaf de drie een 
grote opluchting! Stabiliteit is niet het 
eerste waar je naartoe werkt, maar het is 
wel een uitkomst waar we heel blij mee 
zijn. Achteraf bezien had het voor ons 
ook slechter kunnen aflopen. Slechts een 
enkele partij behaalde winst, of kwam 
groot binnen. Tussen al die verliezers is 
stabiliteit dan een grote winst. 

ANALYSES
Analyses kun je in veelvoud krijgen,  
maar zo kort na de verkiezingen kunnen 
we soms niet meer dan voorzichtige 
uitspraken doen. Op het moment dat  
we dit nummer afronden, zijn de laatste 
hertellingen nog gaande. Sommige 
uitkomsten zijn duidelijk, maar 
statistieken die weergeven hoeveel 
voormalig-SGP-stemmers nu níét naar  
de stembus kwamen en hoeveel SGP-
stemmers naar de PVV zijn gegaan en 
hoeveel stemmers die eerst een 
christelijke partij overwogen nu bij een 
seculiere partij terecht zijn gekomen, 
kunnen met onvoldoende zekerheid in 
dit nummer worden becommentarieerd. 
Hopelijk kan daar later nog meer 
duidelijkheid over worden verschaft.

BEELDEN
Beelden in deze De Banier zijn soms 
betere weergaven dan een woordelijk 
verslag. De meest geschokte gezichten 
hebben we nog achterwege gehouden 
om de collegiale banden niet onnodig  
op het spel te zetten, maar met de 
geplaatste beelden krijgt u een indruk 
van de sfeer, de vermoeidheid, de 
enthousiaste plannen, de fijne 
ontmoetingen en van wat al niet meer…

Op een verkiezingsdag vervallen veel 
campagnewerkzaamheden voor een 
medewerker van de SGP. Je gaat naar  
de stembus, je bekijkt het opkomst-
percentage, je kijkt naar de klok, of je 
rammelt eraan als je denkt dat hij toch 
echt te langzaam loopt. De lunch kon ik 
thuis rustig mee-eten. Zo kwam het ook 
dat we alle tijd konden nemen voor een 
lang verhaal uit de kinderbijbel. Aan de 
beurt was de geschiedenis van de drie 
vrienden in het dal van Dura. Het drietal 
bleef staan en er werd zelfs een Vierde 
gezien, toen het nodig was! Soms zeggen 
getallen niet zoveel, maar op andere 
momenten doe je een 
hertelling en  
zie je een  
ontelbaar groot 
verschil. 

WOORD VOORAF

In een wereld waar christelijke waarden niet 
vanzelfsprekend zijn, is het cruciaal om een stem te 
hebben. Een stem die spreekt voor jou; voor jouw 
waarden, jouw overtuigingen. Welke zorg je ook hebt, 
de RMU staat voor je klaar. Met expertise en een sterk 
netwerk. Met juridische hulp en advies, afgestemd op 
jouw unieke situatie en behoeften. 
Zo werkt samen beter.

Werken
zonder
zorgen?

Word nú lid op RMU.nu
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Obadja, de hofmeester van de 
goddeloze koning Achab, leeft uit 

een andere hoop. Al meer dan drie 
jaar is het kurkdroog in het koninkrijk 

van Achab, het tienstammenrijk van 
Israël. Het is Gods oordeel over 

Achabs zonde en de afgoderij van 
Israël. Toch buigt Achab niet voor de 

HEERE. Dan wordt Elia na drie jaar 
opnieuw naar Achab gezonden.  

De HEERE zal tonen dat Hij leeft en 
dat Baäl een zelfverzonnen verlosser 

is. De HEERE zal aan Achab en het 
volk laten zien dat hoop die je stelt 

op een aardse verlosser altijd  
zal teleurstellen!

Daarom moet Elia profetisch spreken over werkelijke hoop! 
Namelijk dat de HEERE, de Verbondsgod van Israël, de 

levende God is en dat Hij gediend moet worden. Als Elia op 
pad gaat naar het paleis, komt hij onderweg Obadja tegen. 

Hij werkt in het politieke centrum van het land en houdt 
toezicht op alles wat zich in de koninklijke hofhouding 

afspeelt. Je vraagt je af: hoe hield hij het vol? Werken voor 
een koning die de HEERE verwerpt, en die actief de dienst aan 

de afgod Baäl promoot. Kun je daar je plaats wel innemen?

OBADJA’S HOOP
Ja dat kan, want Obadja kent een geheim. Het staat er met 

een enkel woord: “En Obadja was de HEERE zéér vrezende!” 
In de HEERE, de levende God van Israël, ligt al de hoop van 

Obadja. Het is de God Die in de offerdienst Zijn verzoenend 
handelen toont. Het is de God Die Zijn beloften geschonken 
heeft aan Zijn volk. En omdat Obadja van genade leeft en de

HEERE zéér vreest, dáárom houdt 
hij het vol aan dat afgodische hof.

HOOP VOOR NEDERLAND
Hoop voor ons verdeelde land, 
waarin de christelijke politiek is 
gemarginaliseerd, is niet te 
verwachten van de welvaartsgoden 
van deze tijd en deze aarde. 
Werkelijke hoop ligt ook niet in 
politieke beloften of aardse 
verlossers. Hoop voor Nederland is 
er alleen in de HEERE, de drie-enige 
God, die Obadja zeer vreesde.

Ons land heeft dringend behoefte 
aan politici, bestuurders en ambtenaren die als een Obadja 
hun plaats innemen en die te midden van alles wat wankelt 
en schuift de HEERE, de levende en eeuwige God, zéér 
vrezen! Dat is: Hém dienen, Hém volgen, Hém liefhebben,  
Die in de Heere Jezus Christus is afgedaald naar deze aarde 
om werkelijk hoop te bieden aan ellendigen, aan verlorenen, 
aan zondaren die van zichzelf alleen maar hoop zoeken op 
deze aarde.

ONZE HOOP
In Christus, Wiens komst naar deze aarde we in deze weken 
herdenken, is hoop geen misschientje, maar een vast 
fundament. Dat is hoop die niet alleen de tijd verduurt, maar 
ook de eeuwigheid aankan! Eenieder die in Hem gelooft, leeft 
uit de enige troost, het enige houvast in leven en sterven, 
namelijk het eigendom te zijn van Hem, van Wie Paulus aan 
zijn jonge vriend Timotheüs getuigt dat Hij is ‘de Heere Jezus 
Christus, Die onze Hope is’. 

Op de avond van de verkiezingen was er één politicus die sprak over hoop. Hoop voor Nederland! Hij 
zei: ‘De Nederlanders hebben hoop! En wij gaan ervoor zorgen dat de hoop van al die Nederlanders 

wordt waargemaakt!’ Het was Geert Wilders. Maar is dat nu de hoop die Nederland nodig heeft?

“En Obadja was den HEERE zeer vrezende.”

1 Koningen 18:3b

Hoop voor Nederland

DS. W.J. VAN GENT
Alphen aan den Rijn
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Er ligt een intensieve periode achter ons. De kandidaten op de 
lijst, de medewerkers van het partijbureau, het fractieteam, de 
vele vrijwilligers in het land, wat is er hard gewerkt om de SGP 
zichtbaar te laten zijn in de afgelopen campagne. De vele 
spandoeken, posters en de vrachtwagen met eieren uit 
Barneveld hebben daar nog eens extra aan bijgedragen. 
Dank aan iedereen die in deze campagne zijn of haar steentje 
heeft bijgedragen.

VERBONDENHEID
We zijn tijdens de campagne het land door geweest. In 
Groningen, in Friesland, in Drenthe, in Goes, op Urk, in 
Staphorst, in Gorinchem, in Gouda en ik zou nog veel meer 
plaatsen kunnen opsommen. De campagnetour waarbij we  
tien politieke avonden hebben belegd, met daaraan 
voorafgaand een heel aantal werkbezoeken, was inspirerend 
en samenbindend. Wat merk je op deze avonden een 
saamhorigheid en verbondenheid binnen onze SGP.

DANKBAARHEID
Het resultaat mag er zijn. We hebben drie zetels mogen 
behouden. En zelfs nog 2000 stemmen winst mogen behalen. 
Nu Kees van der Staaij en Roelof Bisschop afscheid nemen, 
mogen Diederik van Dijk en André Flach hun intrede doen in 
ons parlement. We zijn onze trouwe achterban heel dankbaar 
dat ze ons hun vertrouwen schenken. Boven alles zijn we God 
dankbaar voor deze uitslag.

VERANTWOORDELIJKHEID
Vóór ons ligt een periode van verkennen, informeren en 
formeren. Op basis van de uitslag ligt een kabinet rechts van 
het midden voor de hand. Het lijkt echter geen gemakkelijke 
opgave om zo’n kabinet tot stand te brengen. We hopen  
dat de partijen die door de kiezer groot zijn gemaakt hun 

verantwoordelijkheid kennen. Naast de vorming van een nieuw 
kabinet begint ook het politieke handwerk. De komende 
periode worden diverse begrotingen behandeld voor 2024. 

Als nieuwe SGP-fractie hebben we een portefeuilleverdeling 
gemaakt. De complete portefeuilleverdeling kunt u vinden 
op de SGP-website. Maar om een klein tipje van de sluier op 
te lichten: 

• André Flach hoopt onder andere Landbouw & visserij  
en Financiën te gaan doen. 

• Diederik van Dijk neemt onder meer Justitie en 
Volksgezondheid voor zijn rekening. 

• Ik mag Buitenlandse Zaken en Onderwijs tot mijn 
verantwoordelijkheid rekenen. Wellicht is het wennen om 
nieuwe gezichten op deze portefeuilles te zien. We hebben 
aan een goede overdracht gewerkt en hopen dat het ook 
voor u snel vertrouwde gezichten zullen zijn.

Met het aantreden van Diederik van Dijk in de Tweede Kamer 
verlaat hij de Eerste Kamer. Marc de Vries hoopt zijn plaats in te 
nemen. Wij wensen hem wijsheid en bovenal Gods zegen toe. 

DOOR CHRIS STOFFER 
PARTIJLEIDER SGP

De campagne ligt achter ons. De verkiezingen zijn geweest. De uitslag is helder. De PVV is met afstand 
de grootste partij van ons land geworden. De SGP heeft haar drie zetels mogen behouden. Dat laatste 
stemt ons dankbaar. Samen met Diederik van Dijk en André Flach mag ik de komende periode de SGP 

vertegenwoordigen in de Tweede Kamer.

Dankbaar 
voor het vertrouwen
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“We zijn onze trouwe achterban heel 
dankbaar dat ze ons hun vertrouwen 

schenken. Boven alles zijn we  
God dankbaar voor deze uitslag.”
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Maandenlang werd ernaartoe gewerkt, maar dan, op 22 november 2023, is het aan de kiezer. In Kamerik 
is de SGP met ruim 400 kiezers, leden, personeel en kandidaten bij elkaar. De tijd vóór de exitpoll wordt 

gevuld met enthousiaste analyses en voorzichtige voorspellingen. Als je in de buurt van Kees van der 
Staaij had gestaan, was je met zijn vooruitzicht goed voorbereid, maar voor de meesten was de politieke 
aardverschuiving om 21.00 uur precies een schok. De NOS laat zulke gigantische verschillen zien dat het 

opnieuw een wonder is als wij te midden van deze woelige baren een stabiele uitslag hebben. 

Kalm te midden  
van woelige baren

DOOR SJON VAN DER REE DOOLAARD 
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Bashiru Mpando (11 jaar) droomt ervan om 

dokter te worden. Helpt u mee zijn droom waar 

te maken? Timotheos biedt goed kwalitatief onderwijs in 

Malawi. Zo kan Bashiru zijn diploma halen, krijgt hij voeding 

en brengen we hem in aanraking met het Evangelie.

Scan de QR-code om 

te betalen voor Eindejaarsgift. 

www.timotheos.nl

Eindejaars
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D. VAN MEEUWEN
Partijvoorzitter

Hiermee zullen de vertrekkende Ka-
merleden Kees van de Staaij en 
Roelof Bisschop ook blij zijn. Voor 

Chris Stoffer is het een opsteker en voor 
onze twee nieuwe Kamerleden Diederik 
van Dijk en André Flach is het fijn om te 
weten dat er vertrouwen vanuit de ach-
terban mag zijn in de nieuwe samenstel-
ling van onze Tweede Kamerfractie. We 
mogen de Heere dankbaar zijn. Hij heeft 
gebeden willen verhoren. Er zijn ook zor-
gen. De drie christelijke partijen hebben 
samen nog maar elf zetels. Veertig jaar 
geleden waren dat er nog 50! Een ver-
dere analyse van de verkiezingsuitslag 
vindt u elders in De Banier. 

GROTE ZORGEN
Je kunt ook zorgen hebben over onze 
democratie. Ooit zei Churchill: “De 
democratie is geen goede staatsvorm, 
maar ik ken geen betere”. Deze bekende 
uitspraak kwam bij mij weer boven.  
Ilja Leonard Pfeijffer uitte die zorgen 
kortgeleden ook in zijn Huizingalezing. 
Dat zijn meestal betekenisvolle lezingen. 
De heer Pfeijffer is een schrijver die 
gespecialiseerd is in de klassieke 
oudheid. Hij is ook kenner van de 
Atheense democratie, de bakermat voor 
de westerse democratieën. Hij signaleert 

zorgwekkende ontwikkelingen in onze 
samenleving, die hij vergelijkt met de 
democratie in Athene. Hierover schreef 
hij ook in zijn laatste boek Alkibíades. Hij 
waarschuwt: de democratie wankelt, net 
als bij de oude Grieken. Een democratie 
kan kapot als je de kernwaarden 
veronachtzaamt. Kijk je naar het verval 
van de democratie in Athene, eind vijfde 
eeuw voor Christus, dan zie je 
kenmerken die wij vandaag zouden 
vatten onder de noemer populisme. 

PUBLIEKE OPINIE
Een van die kenmerken is, wat je zou 
kunnen noemen, een dictatuur van de 
publieke opinie, een ochlocratie. Dit is ei-
genlijk een ontaarde vorm van democra-
tie. Politici doen bijna panisch hun best 
om de publieke opinie te volgen, aldus 
Pfeijffer. Vertaald naar ons land, een half 
jaar geleden (!) was de stikstofcrisis hét 
grote probleem in de publieke opinie.  
In de Provinciale Statenverkiezingen 
richtten de bestaande en speciaal nieuwe 
opgerichte politieke partijen zich vooral 
hierop. Gevolg: de nieuwe BBB werd de 
grootste. Bij de Tweede Kamerverkiezin-
gen bleek de opvatting van de menigte 
zich te concentreren op het immigratie-
vraagstuk. Gevolg: BBB zakte ver weg, de 

populistische PVV won de verkiezingen, 
want die pretendeert hier de oplossing 
voor te bieden. 

OPLOSSING
Waar zijn de politici die tegen de publieke 
opinie durven in te gaan, vraagt Pfeijffer 
zich af. In Athene waren ze er niet. En in 
ons land? Je maakt je natuurlijk snel 
impopulair met zo’n houding. Toen de 
Atheense democratie in ondeskundige 
handen kwam, klonk al snel de roep om 
een sterke man die orde op zaken kon 
stellen. Volgens dit Griekse staatsmodel 
is het een automatisme dat een 
crisisstadium, de dictatuur van de 
publieke opinie, de omslag aankondigt 
naar het model van één man aan de 
macht. Dat hoeft niet. Maar leer wel van 
de geschiedenis. Een goede raad van 
deze schrijver. 

“Een democratie 
kan kapot als je 
de kernwaarden 

veronachtzaamt.”

Dankbaarheid overheerste binnen de partij na de verkiezingsuitslag. Gelukkig behielden  
we onze drie zetels en was er een lichte stemmenwinst. Ondanks de wisseling van 
partijleiderschap en ingrijpende politieke verschuivingen bleef de SGP stabiel. 

Wankelende democratie

DE BANIER     DECEMBER
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PortretPortret
DIEDERIK VAN DIJK

DIEDERIK, WAAR LIGT EEN UITDAGING VOOR DE SGP? 
 “Die uitdaging is niet anders dan de uitdaging waar iedere 
christen mee te maken heeft: trouw blijven aan het Woord  
van God. Met de grote vraag: Toetsen wij het Woord, of toetst 
het Woord ons? Ook als het misschien dwars tegen ons eigen 
gevoel en onze eigen mening ingaat. Daar ligt een uitdaging 
voor de SGP, om het zo te laten zijn dat het Woord ook  
onszelf, ook de SGP toetst.” 

• Geboren in Driebergen-Rijssenburg, op 22 november 1971 
• Studeerde rechten aan de Universiteit Utrecht 
• Beleidsmedewerker Tweede Kamerfractie (1996-2015)
• Vanaf 9 juni 2015 lid van de Eerste Kamer
• Heeft als ‘bijzondere’ hobby’s motorrijden en waterskiën

p Diederik van Dijk sloot zijn laatste bijdrage in de Eerste Kamer af 
met een citaat uit Prediker: “Vrees God, en houd Zijn geboden, want dit 
betaamt allen mensen” (12:13).

q De overhandiging van het verkiezingsprogramma in eenvoudige 
taal aan de inwoners van BenThuis in Benthuizen. Hij zal zich onder 
meer bezig gaan houden met zorg en medische ethiek.

De eerste (bij)baan van Diederik was op een boerderij in Maarsbergen. 
De liefde voor het boerenland is gebleven. Tijdens een familiedag in 
Utrecht stond hij weer tussen de strobalen.

Diederik van Dijk stemde op zijn verjaardag ‘strategisch en met  
overtuiging voor christelijke waarden’. 
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ANDRÉ FLACH 

EEN VRAAG AAN ANDRÉ:  
WAT MOET DE SGP VOORAL BLIJVEN DOEN? 

“Zichzelf blijven, Woord houden. Al meer dan honderd jaar 
hebben we dezelfde basis. Het programma is wel door de  
jaren heen veranderd, de onderwerpen zijn veranderd, maar  
de basis van Gods Woord blijft en daar moeten we aan vast 
blijven houden.” 

• Geboren in Ridderkerk, op 23 april 1976 
• Studeerde Bestuurs- en organisatiewetenschap  

aan de Universiteit Utrecht
• Lid van de gemeenteraad van Hendrik-Ido-Ambacht  

(2006-2010) 
• Wethouder van o.a. Financiën, Economie en Wonen  

(2010-2023)
• Eerste bijbaan was het bezorgen van drogisterij- 

producten in een bejaardentehuis 

p De familie Flach ging gezamenlijk naar de stembus.

q In de periode na de verkiezingen en voor de installatie als Kamerlid 
volgen nieuwe Kamerleden een spoedcursus Kamerlidmaatschap. 
Vanuit deze stoel gaat hij zich de komende jaren inzetten voor een 
rechtvaardig overheidsbeleid voor onder meer ondernemers, boeren  
en vissers. 

André op bezoek bij schapenhouder Bart Kemp. Het eerste wat hij wil doen 
als hij in de Kamer komt, is benadrukken dat er in het beleid weer van 
onderop gewerkt moet worden: de landbouwsector bij het beleid betrekken. 

Politieke beleidsmakers moeten ook praktijkervaring hebben, zo vindt 
André. Daarom volgde hij voor het blad Boerderij zelf een ‘stoomcursus’ 
als tractorchauffeur. 



   Maakt u  
Happiness      
      gelukkig?

Doneer  
4  kinder-
bijbels voor 

€20
Uw decembergift 
wordt verdubbeld!
Scan de QR-code en doneer!

www.stephanos.nl

Uw gift is welkom op  
NL74 RABO 0335 3074 50 of  
via de QR code. Of word  
sponsor via stephanos.nl/ikhelp

Haar naam betekent geluk. Maar daar is 
weinig van te merken in het leven van dit 
meisje. Als jongste van negen kinderen,  
was ze al op zesjarige leeftijd wees.

Dankzij uw gift krijgen kinderen als 
Happiness onderwijs, horen ze over  
de Heere Jezus, en hebben zij een  
toekomst. Gelukkig!

Wekerom  |  info@dambouw.com  |  www.dambouw.com

> Mantelzorgwoningen

> Prefab woningbouw

> Recreatiewoningen

> Timmerwerk

Heftrucks • Verreikers • Terminaltrekkers • Hoogwerkers   

www.technowestservices.nlWeihoek 6 | 4416 PX Kruiningen
0113 312 186 | verkoop@technowestservices.nl

VERKOOP
VERHUUR

ONDERHOUD
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Mediabeleid

Onze oud-voorzitter, de heer W. Kolijn, gaf in De Banier van  
18 mei 2007 een helder overzicht over het tot dan toe gevoerde 
beleid. In 1960 besloot de partij om geen gebruik te maken  
van de genoemde zendtijd op radio en later ook op televisie.  
De reden was om het gebruik van radio en tv niet aan te 
moedigen, gezien de schadelijke effecten hiervan in de 
gezinnen. Distantie was geboden. 

HERZIENING
De partij vroeg zich in 2007 af of dit standpunt vol te houden 
was, met name in een tijd waarin ook SGP-bestuurders en –
vertegenwoordigers volop in de belangstelling staan en ook zij 
steeds vaker te maken krijgen met vragen over hun werk en de 
besluiten die ze nemen. Onze toenmalige partijleider Van der 
Vlies zei daarover in zijn partijrede van 2007: “De SGP werkt in 
de publieke ruimte waar de media niet meer weg te denken zijn 
en veel invloed hebben op de beraadslagingen. We kunnen ons 
niet aan deze werkelijkheid onttrekken.” Zo kwam er ook een 
EO-documentaire op de televisie over de SGP met Van der Vlies, 
er werd meegewerkt aan praatprogramma’s en andere 
mediaoptredens. Werd hierdoor het tv-bezit gepromoot? Nee, 
want de bekende bezwaren tegen de televisie bleven bestaan 
en die gelden voor het hoofdbestuur nog steeds.  

ONTWIKKELINGEN OP MEDIAGEBIED
Sinds 2007 zijn de ontwikkelingen op mediagebied razendsnel 
gegaan door de opkomst van het gebruik van internet en 
andere moderne sociale media. Er is sprake van massaal 
geïntegreerd gebruik van alle media op internet. Dit gebeurt 
ook in nagenoeg onze hele achterban. In deze tijd ontkomen 
we hier niet meer aan. Bij deze overheersende beeldcultuur 

mag wel de wens uitgesproken worden dat er op een 
verantwoorde wijze keuzes gemaakt worden. Wat kan wel of 
niet gezien en gehoord worden! Dit is allereerst een taak 
binnen de gezinnen bij de opvoeding van kinderen. Gelukkig 
 is hier ook aandacht voor in de kerken en binnen het christelijk 
en reformatorisch onderwijs. 

MISSIE
Al deze veranderingen gingen de SGP niet voorbij. Zo maakt  
de partij al langere tijd intensief gebruik van sociale media en 
Studio-SGP-uitzendingen over politieke thema’s via YouTube. 
De partijmissie geeft aan dat we de Bijbelse beginselen tot 
meer erkenning willen brengen in politiek en samenleving.  
In het verlengde daarvan heeft het hoofdbestuur besloten  
om zorgvuldig gebruik te gaan maken van de zendtijd voor 
politieke partijen. 

Onder voorwaarden: wij bepalen de boodschap. “De Bijbel als 
kompas” klonk het in de afgelopen weken een aantal keren op 
de radio of “politiek bedrijven met een open Bijbel” op de tv.  
Andere voorwaarden zijn: geen uitzendingen op zondag en een 
evaluatie of het meerwaarde heeft. Bij al onze media-uitingen 
gelden drie hoofdprincipes: terughoudend, voorzichtig en open. 
Het allerbelangrijkste: de Tien Geboden vormen het toetsingska-
der. Mediaverzoeken moeten binnen deze kaders vallen. 

We beseffen dat dit soort besluiten gevoelig kunnen liggen.  
Het hoofdbestuur hoopt dat deze toelichting wat meer duide-
lijkheid geeft over het genomen besluit. Dit hadden we wellicht 
eerder moeten doen. De suggestie om voor dit soort besluiten 
ook de partijadviesraad te consulteren nemen we over. 

Het is niet voor het eerst dat er in De Banier over het mediabeleid van de SGP geschreven is. 
Mede naar aanleiding van vragen van enkele besturen van kiesverenigingen dan wel afdelingen 

over het besluit van het hoofdbestuur om gebruik te gaan maken van gratis zendtijd voor politieke 
partijen volgt onderstaande toelichting. Die was ook toegezegd op de laatstgehouden partijdag.

DOOR D. VAN MEEUWEN
PARTIJVOORZITTER
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AGENDA
DINSDAG 19 DECEMBER

Tijdrede SGP Giessenlanden
Ds. M. van Kooten uit Elspeet
Giessenburg, Breestraat 1,  
Gemeenschapshuis De Til 

WOENSDAG 24 JANUARI

Tijdrede SGP Kapelle
ds. A. Simons
19.30 uur 
Kapelle, Goessestraatweg 14, Petrakerk

DONDERDAG 25 JANUARI

Tijdrede SGP Harskamp/Wekerom
Ds. K. Veltman
19.30 uur 
Wekerom, Edeseweg 77, geb. PKN

WOENSDAG 31 JANUARI 

Tijdrede SGP Schouwen-Duiveland
Ds. G.W.S. Mulder
19.30 uur  
Bruinisse, Schoolstraat 13, geb. GGiN 

DONDERDAG 8 FEBRUARI

Tijdrede SGP Waddinxveen
Ds. M.T. Al-Chalabi
19.30 uur 
Waddinxveen, Brugkerk

VERKIEZINGSCONGRES 
& AFSCHEID
Wanneer: zaterdag 10 februari 2024
Wat: partijcongres 

Ochtend: het verkiezingsprogramma voor de 
Europese verkiezingen zal worden vastgesteld.

Middag: we nemen afscheid van onze oud-
Kamerleden Van der Staaij en Bisschop. 

Het SGP-bureau zal rondom Kerst en de jaarwisseling 
beperkt bereikbaar zijn. Dat geldt voor de periode 
25 december tot en met 5 januari.

Voor ledenmutaties kunt u ons bereiken via 
administratie@sgp.nl

Bereikbaarheid rond 
jaarwisseling

Actueel: Zicht magazine over Israël. Bestel via 010 7200 785 
of webshop.sgp.nl. Prijs is € 9,50 excl. verzendkosten

‘Israël en het
Joodse volk
verdienen onze 
steun’ 
- Bert-Jan Ruissen, lid 
Europees Parlement

‘Treurig dat Joden 
uit angst geen 
keppeltje kunnen 
dragen’ 

- dr. Abdel-Hakim 
Ourghi, islam- 
wetenschapper

‘Laat onze Joodse 
medelanders niet 
eenzaam en alleen 
staan’

- Naomi Mestrum, 
directeur CIDI

Israël staat  
onder spanning

wi.sgp.nl

‘Als je de 
krachten van de 
vrije Westerse 
wereld niet 
bundelt tegen 
terreur, dan 
zal die terreur 
ook naar jou 
toekomen’  

- Modi Ephraim, 
ambassadeur van Israël  
in Nederland

Is vrede verder weg dan ooit?

THEMA

42023
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Van de redactie
Een nieuwe editie van De Banier staat gepland om 
te verschijnen op donderdag 25 januari 2024. 
De kopijdatum daarvoor is 8 januari. 

De daaropvolgende uitgave staat gepland voor 
donderdag 22 februari.

NB: voor alle in dit blad genoemde data en verwijzingen  
naar de toekomst geldt: ‘Deo volente’.

BEELDVERANTWOORDING
Pagina 1, 6-8, 12 en 13 (grote foto’s) en 29: beeld Cees van der Wal Fotografie
Pagina 5: pasfoto ds. Van Gent door Arie Buitendijk 
Pagina 17 en 24: beeld Straatsburgreis door Dick Prosman
Pagina 19, beelden Barneveld en Bunschoten door Henk Ploeg, filmploeg.nl

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo veel mogelijk te regelen. 
Als u meent dat uw materiaal onterecht is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons op 
te nemen via debanier@sgp.nl. 

Uitnodiging Straatsburgreis 2024 
Op pagina 24 van deze uitgave krijgt u een klein inkijkje in een reis speciaal voor SGP-leden die nog niet eerder hebben 
kennisgemaakt met de Europese afvaardiging van de SGP. Zeker in aanloop naar de verkiezingen van 6 juni 2024, 
willen we mensen zonder zo’n kennismaking ook nog een kans geven om mee te gaan op reis.

Van 27 tot en met 29 februari 2024 organiseren we een nieuwe reis. 
De beschikbare plaatsen zijn nog beperkt, dus als u ook nog meewilt, kunt u zich aanmelden via sgp.nl/straatsburgreis

GIFTEN

Om te voldoen aan de Wet financiering 
politieke partijen (Wfpp) is de SGP vanaf 
1 januari 2024 verplicht om alle giften 
vanaf € 1.000 (per jaar) te melden bij het 
Ministerie van BZK. (Dit was € 4.500.)

De naam, woonplaats en het bedrag 
worden gemeld. Deze gegevens zijn 
daarna voor iedereen in te zien. 

Als u hierover vragen hebt, kunt u contact opnemen 
met de financiële administratie van het SGP-bureau: 
finadm@sgp.nl. 

1
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RUBRIEK

JAARGANG 102 – DECEMBER 2023 – NUMMER 10

Ledenmagazine van de Staatkundig Gereformeerde Partij SGP.NL

ZETELBEHOUD EN STEMMENWINST!
“Een wonder te midden van een politieke aardverschuiving.”

▸  217.270 SGP-stemmers en dus 217.270 maal bedankt!
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Een ondernemer zette een vrachtwagen in als rijdend reclamebord, en 

leverde zo een hele karrevracht aan SGP-reclame. 

Een aantal Barneveldse ondernemers voorzag de campagne  
van een vrachtwagen vol met eieren, bedoeld voor voedsel-
banken en lokale activiteiten. Hier poseert mevrouw Huijgen-
Hartog (93 jaar), in haar prachtige Spakenburgse klederdracht 
terwijl ze de SGP-eieren overhandigd krijgt. 

Chris Stoffer kijkt uit over de snelweg.  
Zou hij ook een oplossing voor het fileprobleem hebben? 

CAMPAGNE IN BEELD

p Ook de binnenvaartsector hielp mee met de campagne.  

Overigens vaart de SGP al heel lang een pro-Israëlkoers.

q Ook oud-fractievoorzitter Kees van der Staaij droeg zijn 

steentje bij. Tijdens een verkiezingsavond in de Hoekse Waard 

was hij zelfs het onderwerp van een heuse KeesKwis. 

DOOR AARNOUT VAN GELDER
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De SGP-jongeren bakten deze campagne geen zoete broodjes, 

maar wel SGPoffertjes. 

Chris Stoffer en Wouter-Jan Vroegindeweij op bezoek in de regio  
Katwijk, onder andere bij Unmanned Valley. 

Vlak voor de verkiezingen deelde de SGP nog heerlijke 
crompoucen uit op straat, onder andere gesteund door  
de SGP in Dordrecht. 

 De regiotourbijeenkomst in Barneveld trok een  
volle zaal. De steun was hartverwarmend. Eerder die dag 
kreeg de SGP twee forse traditionele Bunschoter koeken.

CAMPAGNE IN BEELD



DIKKENBERG STAALMEESTERS

Goorsteeg 15a, 6741 TB Lunteren 

T. 0318 589 428  |  M. 06 2624 6856

www.dikkenberg-staalmeesters.nl

Om dit alles naar onze standaard te kunnen blijven 
realiseren hebben wij dringend behoefte aan een 
ervaren lasser (in een goed gemotiveerde leerling- 
lasser willen we ook graag investeren) 

Voor het montagewerk, in de breedste zin van het 
woord, op locatie hebben we per direct plaats voor 
een stoere staalbouwer die zelfstandig kan werken 
en iemand met inzicht, precisie en improvisatietalent. 

We bieden je een prettig salaris, een moderne werk-
omgeving met fijne collega’s een goede beloning 
voor extra inzet van jouw kant.

Heb je interesse in wat we voor jou kunnen doen, 
of wil je solliciteren? 
Bel ons dan snel op 0318-589428 en vraag naar Jan, 
mail naar info@dikkenberg-staalmeesters.nl of loop 
gewoon bij ons binnen op de Goorsteeg 15a 
in Lunteren.

Wij werken al ruim 20 jaar 
hard om dit te verwezelijken. 
Dat doen wij vanuit onze bedrijfs-
hal in Lunteren én op locatie.

Wij leveren en monteren 
allerhande staalconstructies 
en beplating. Van complete 
bedrijfshallen, tot de staal-
constructie voor jouw huis, aanbouw of nieuwe schuur, Maar we 
fabriceren ook alles op het gebied van trappen en hekwerken, 
cortenstalen objecten en alles op het gebied van RVS. Dit laatste voor 
bijvoorbeeld de trucksector, industrie of ook gewoon bij jou thuis. 

Al deze projecten worden gerealiseerd door een middelgroot team. 
Dit heeft als voordeel dat je altijd persoonlijk contact hebt met 
de collega’s tijdens de opdracht en realisatie ervan. De planning 
en de tekeningen werken we, samen met jou, in eigen 
huis uit. Tot slot staan we garant voor persoonlijke zorg 
en transparantie gedurende het hele project.

STAALHARD DE BESTE!

ondersteunt Russische evangelisten

Kijk op www.friedensstimme.nl

Help en bid mee!

Met uw hulp ondersteunt Friedensstimme 120 evangelisten. In Rusland, 
Centraal-Azië en de Kaukasus. Uw steun maakt Levensgroot verschil!

Breng het Evangelie 
bij Misha in zijn woonkamer
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ANDERE KOERS
De vergelijking tussen vorige verkie-
zingen is eenvoudig te maken. Na de 
enorme winst van FVD bij de Provinciale 
Statenverkiezingen in 2019 en de grote 
overwinning van BBB begin dit jaar, 
zochten veel kiezers dit keer onderdak 
bij de PVV. Hoewel de BBB ook dit keer 
tot de winnaars behoort, is de winst 
lang niet zo groot als vooraf werd inge-
schat. Ook de steun voor FVD is flink 
afgezwakt. Tegelijk is het te makkelijk 
om deze uitslagen weg te zetten als 

eendagsvliegen. Er ligt een onderstroom 
van onbehagen en ontevredenheid aan 
ten grondslag. Dat geeft ook de SGP 
opnieuw grote verantwoordelijkheid.

Kamerbreed moet er een andere koers 
gevaren worden, met meer aandacht 
voor de problemen ‘van de mensen in 
het land’, zoals VVD-prominent Wiegel 
dat indertijd omschreef. Dit verklaart 
ook de winst voor NSC (+20), PVV 
(+20), BBB (+6). De vier coalitiepartijen 
verloren 37 zetels. 

VLUCHTIGHEID VAN DE KIEZER
Dat veel kiezers in beweging zijn en bij 
haast elke verkiezing op een andere 
partij stemmen, is een kenmerk van de 
laatste decennia. Vanaf de jaren 60 is 
deze tendens steeds sterker geworden. 
Denk aan de komst van de Boerenpartij 
in 1963 en van D66 in 1967 in de Tweede 
Kamer. Wat echter vanaf de Kamerver-
kiezingen in 1994 opvalt, is dat het aantal 
zetelwisselingen veel groter is dan in de 
decennia ervoor (zie grafiek 1). Met name 
bij de Kamerverkiezingen van 1994 en 

DOOR JAN SCHIPPERS EN SANDER BOSSENBROEK 

De kiezers wilden alwéér iets anders. Dat was wel duidelijk. Terwijl alle coalitiepartijen een gevoelig 
verlies leden, werd de PVV van Wilders de grootste met maar liefst 37 zetels. Achter de nieuwe 
zetelverdeling gaan enorm veel kiezersstromen schuil. Ook bij de SGP komen en gaan kiezers.  

Toch zijn we dankbaar en verwonderd dat we onze drie Kamerzetels en zelfs een kleine winst van 
ruim 2.000 stemmen behaalden!

SGP staat stevig 
in de storm

VERKIEZINGSANALYSE

SGP viert drie volle zetels en 2.021 stemmen winst
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Zetelwisselingen bij TK-verkiezingen 1959-2023

Zetelwisselingen bij de Tweede Kamerverkiezingen van 1959-2023. Er is sprake van één zetelwisseling als een partij een zetel wint en een 
andere partij een zetel verliest. Bron: Kiesraad
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die van 2002 trad een ‘aardverschuiving’ op. In 1994 doordat het 
CDA twintig zetels verloor en in 2002 doordat nieuwkomer LPF 
ineens 26 zetels behaalde. En 2017 is ook hoog door vooral het 
grote verlies van de PvdA (van 38 naar 9 zetels).

Maar 2023 verslaat echt alle voorgaande verkiezingen: maar 
liefst 54 zetels verwisselden van partij. Zijn kiezers op drift? Ja, 
dat is duidelijk. Maar het is ook een feit dat veel partijen zelf 
hun oorspronkelijke uitgangspunten hebben losgelaten en op 
jacht zijn gegaan naar steeds meer kiezers. Daarbij werd gaan-
deweg duidelijk dat de afstand tussen partijen en hun trouwe 
achterbannen steeds losser werd. Dit verklaart ook dat op 20 
november, twee dagen voor de verkiezingen, nog maar 30%  
van de kiezers zeker was van hun stemkeus. 

STEMMEN OP DE SGP
In dit licht is het des te bijzonderder dat de SGP zelfs meer 
stemmen haalde dan de vorige keer: 217.270 in totaal. Alleen 
in 2017 haalden we een nog groter stemmental, bijna 1.700 
meer. Interessant is ook het provinciale beeld. In Groningen 
en Drenthe won de SGP relatief veel stemmen. In de eerst-
genoemde provincie steeg het stemmenaantal met 12,6%, in 
Drenthe zelfs met 14,3%. In Noord-Holland, Flevoland en Noord-
Brabant verloren we er juist 1.844 stemmen. Gelukkig werd dat 
ruimschoots goedgemaakt door stemmenwinst in Gelderland 
(+2.412), Utrecht (+765) en in veel andere provincies.

Als we kijken naar de plaatsen waar de SGP over het algemeen 
goed scoort, valt op dat het beeld gemengd is. Enerzijds was er 
een aantal ‘SGP-gemeenten’ met een flinke stemmenwinst, maar 
anderzijds waren er ook gemeenten met een stemmenverlies. 
Het is lastig te peilen, maar het lijkt erop dat in deze gemeenten 
SGP-stemmers nu op de PVV hebben gestemd. Op de Veluwe 
ziet het beeld er vrij goed uit. In vrijwel alle gemeenten behaalde 
de SGP stemmenwinst.

Ook in het hoge noorden zijn de uitslagen opvallend. In de tien 
gemeenten die Groningen telt, kreeg de SGP alleen in Wester-
wolde acht stemmen minder dan de vorige keer. In de rest van 
de gemeenten steeg het aantal stemmen, met uitzondering  
van Pekela, daar bleven we stabiel op 73 stemmen. 

Er zijn diverse gemeenten die een mooie plus in stemmental 
lieten zien. Zoals Barneveld, waar maar liefst 622 keer meer 
op de SGP werd gestemd. Maar ook in Ede en Veenendaal 
steeg het aantal stemmen fors. Waar sommige gemeenten 
stemmen wonnen, daalde het aantal stemmen helaas in andere 
gemeenten, zoals Urk, Staphorst en Goeree-Overflakkee. 

In 2023 werd SGP de grootste partij in de volgende acht 
gemeenten: Rijssen-Holten, Staphorst, Urk, Nunspeet,  
Barneveld, Neder-Betuwe, Woudenberg en Reimerswaal.

We noemen nog een paar opstekers. Zo gingen we in de 
gemeente Assen van 310 naar 424 stemmen. En wat te denken 
van Zwolle (+104), Ermelo (+103), Lopik (+83). Zo zijn er nog tal 
van gemeenten te noemen waar we soms tientallen stemmen 
wonnen. Misschien is het niet direct zichtbaar in de toplijstjes, 
maar het zijn zonder meer knappe resultaten!
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“Ook op 6 juni 2024 heeft de 
SGP elke stem hard nodig.”
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ADERLATING CHRISTELIJKE POLITIEK
Waar de SGP drie zetels behield, daalden de zetelaantallen  
voor het CDA (-10) en de ChristenUnie (-2). Dit betekent dat veel 
christelijke stemmers naar een seculiere partij zijn gegaan. NSC 
bleek de populairste keuze onder (voorheen) CDA- en CU-stem-
mers. De drie christelijke partijen halen dit keer slechts 11 van  
de 150 zetels, een dieptepunt in de historie. 

KIEZERSSTROMEN SGP
Ongeveer 70% van de SGP-stemmers in 2023 kleurde hetzelfde 
vakje rood als in 2021. Zo’n 30% stemde de vorige keer óf op een 
andere partij óf stemde niet. Zo stemde 12% van de SGP-kiezers 
de vorige keer op de CU. Ook kregen we relatief veel stemmen 
van kiezers die de vorige keer niet stemden; dat kunnen overi-
gens ook nieuwe stemmers zijn, kiezers die sinds de vorige 
verkiezingen stemrecht hebben gekregen. Er zijn helaas ook 
uitgaande stromen. Zo verkoos van de SGP-stemmers in 2021 
een op de twaalf dit keer de PVV. Ook valt op dat er relatief veel 
mensen zijn die in 2021 nog SGP stemden, maar nu de gang naar 
de stembus niet maakten. Per saldo resteerde er voor de SGP 
een winst van ruim 2.000 stemmen.

RESTZETELVERDELING: 
SPANNEND
Lang was onzeker waar 
de laatste restzetels heen 
zouden gaan. Dat wordt 
berekend met een ingewik-
kelde formule, waar partijen 
met veel zetels meer van 
profiteren. Er waren dit jaar 
tien restzetels te verdelen. In 
de dagen voordat de defini-
tieve uitslag werd bekendge-
maakt, verschoven de laatste 
restzetels nog voortdurend 

Gemeente 2021 2023 Winst

Barneveld 8675 9297 622

Ede 9226 9739 513

Veenendaal 4109 4453 344

Neder-Betuwe 4786 5099 313

Apeldoorn 3447 3753 306

Krimpenerwaard 3271 3553 282

Molenlanden 4816 5094 278

Woudenberg 1686 1889 203

Putten 1893 2077 184

Tholen 3825 3946 121

Tabel 1 Gemeenten met winst

Gemeente 2021 2023 Verlies

Urk 6972 6163 -809

‘s-Gravenhage 1121 925 -196

Staphorst 3834 3641 -193

Goeree-Overflakkee 5279 5117 -162

Capelle a/d IJssel 1879 1722 -157

Altena 4387 4253 -134

Oldebroek 2183 2058 -125

Rijssen-Holten 5884 5776 -108

Amsterdam 623 527 -96

Waalwijk 614 522 -92

 Tabel 2 Gemeenten met verlies

van partij. Met name GroenLinks/PvdA, D66 en de SP zaten op 
de wip. Uiteindelijk zijn de laatste restzetels naar de GroenLinks/
PvdA en de SP gegaan. Het scheelde overigens niet veel. Als 
D66 160 stemmen meer had behaald, had zij de laatste restzetel 
gehad, ten koste van de SP. Ook als de SP er 80 minder had 
behaald, waren zij hun vijfde zetel misgelopen. Dat elke stemt 
telt, is beslist geen loze kreet!

EUROPESE VERKIEZINGEN
Dat elke stemt telt, geldt ook voor de verkiezingen voor het 
Europees Parlement (EP) van volgend jaar. Want op donderdag 
6 juni 2024 D.V. mogen we opnieuw naar de stembus. De SGP 
heeft ook dan elke stem hard nodig. Het is namelijk niet zeker 
dat Bert-Jan Ruissen de SGP kan blijven vertegenwoordigen in 
het EP. Terwijl dat juist nu hard nodig is, gezien de vergaande 
invloed van de Europese Unie op ons dagelijks leven. Van groot 
belang is dat hij zijn inzet voor de landbouw en visserij, voor 
geloofsvervolgden, voor Israël en tal van andere belangrijke 
thema’s kan voortzetten. Om het christelijke geluid in het EP 
te laten blijven klinken, is op donderdag 6 juni volgend jaar uw 
stem opnieuw onmisbaar! 
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DOOR JOHAN SLOOTWEG
STRAATSBURGGANGER

SPEYER
Tijdens de heenreis maken we een 
tussenstop in Speyer. Een stad dichtbij 
Worms. Om het protest tegen de 
herroeping van de vrijheid van 
godsdienst op de Rijksdag te Speyer in  
1529 te herdenken, is hier rond 1900 de 
protestantse Gedächtniskirche gebouwd 
met in de herdenkingshal een bronzen 
beeld van Maarten Luther. Ingelegd in de 
vloer lezen we daar de indrukwekkende 
en navolgenswaardige tekst: 

Hier stehe ich,  
ich kann nicht anders.  

Gott helfe mir.  
Amen! 

STRAATSBURG
Vanuit ons hotel in Kehl steken we de 
Rijn over naar Straatsburg, het eigenlijke 
doel van onze reis. Het is een prachtige 
stad met een rijke historie, te zien in de 
verschillende bouwstijlen. Als snel zijn we 
bij het gebouw van het Europees 
Parlement. Het fotomoment is een 

mooie herinnering. Voor vier dagen per 
maand reizen de Parlementsleden en 
hun gevolg naar dit gebouw. Deze 
operatie kost 100 miljoen euro per jaar. 
Dat is een doorn in het oog van de  
SGP-fractie.
 
Het gebouw is net zo imposant als de am-
bities die er heersen: uiteindelijk door-
groeien naar één Europese staat, met ook 
de toetreding van een aantal landen in 
Oost-Europa. De SGP laat in dit Parlement 
een ander geluid horen: geen superstaat, 
niet nog meer bevoegdheden van lidsta-
ten naar de EU. Wel financieel-economi-
sche samenwerking, maar geen bemoeie-
nis in Europa met levensbeschouwelijke 
onderwerpen in de lidstaten.
 
Dit andere geluid van de SGP blijft 
dringend gewenst in het Europees 
Parlement, zeker nu de SGP bij de 
komende Europese verkiezingen, 6 juni 
2024 D.V., met een eigen lijst komt. 
Tijdens een rondvaart bekijken we de 
stad en daarna maken we kennis met 

een ander talent van Bert-Jan Ruissen. 
Samen met Gerard Adriaanse heeft hij 
ons getrakteerd op een orgelconcert  
met samenzang in de Thomaskirche.  
Het Wilhelmus in Straatsburg klinkt 
indrukwekkend.

TERUGREIS
Donderdagmorgen maken we ons 
gereed voor de terugreis naar Vianen. 
Onderweg zorgt het SGP-team met een 
plaatsnamenpuzzel voor nuttige 
hersengymnastiek. We maken een korte 
tussenstop in Keulen. In sommige tassen 
is hier een flesje echte Eau de Cologne 
4711 verdwenen. Ook de Keulse Dom, 
een indrukwekkend gotisch bouwwerk, 
wordt bezocht. 

Bij aankomst in Vianen wordt de reis 
beëindigd met het lezen van Psalm 93 en 
gebed. Na een smakelijk buffet keren we  
met veel mooie herinneringen en een 
gevoel van onderlinge verbondenheid 
huiswaarts. Met dank voor de 
fantastische organisatie! 

SGP-reis naar Straatsburg
Na een advertentie in De Banier stroomden de aanmeldingen binnen. Dinsdag 17 oktober 
is het zover. Van heinde en ver zijn de deelnemers, sommigen al voor dag en dauw, 
afgereisd naar Vianen om daar met 90 personen in de bus te stappen en na Schriftlezing 
en gebed te vertrekken naar Straatsburg. Al snel blijkt dat we deelgenoot zijn van een 
perfect georganiseerde reis. Er is echt aan alles gedacht: koffie/drinken voor onderweg, 
een compleet lunchpakket in de SGP-tas. En een prachtig programmaboekje met veel 
informatie over de te bezoeken locaties. Geweldig!

24



25RUBRIEKDE BANIER     DECEMBER

Een olifant in de kamer, zo 
noemen de Britten het 
mooi. Een Engels verhaal 

gaat over een nieuwsgierige man 
die in een museum allerlei kleine 
dingen opmerkt, maar er een hele 
olifant niet ziet.

Dat gevoel had ik een beetje bij 
de berichten over de Kamer-
verkiezingen. Hoorde u een 
journalist vragen naar de 
groeiende Brusselse bemoeienis 
en budgetten? Het leek wel of de 
media niet zien dat Nederland 
steeds meer moet betalen en 
steeds minder mag zeggen. 

Geen journalist heb ik 
bijvoorbeeld horen vragen aan 
Frans Timmermans waarom hij 
vindt dat landen hun vetorechten 
zouden moeten opgeven. Zonder 
die vetorechten kan de EU 
makkelijker het verzet breken als 
Nederland of andere EU-landen 
dwarsliggen. Een superstaat dus. 
Nogal een omstreden mening! 
Maar het bleef onbesproken. 

Miljarden
De EU kostte de Nederlandse 
schatkist 10 miljard euro netto 
vorig jaar. Dat is veel meer dan  
de meeste andere landen. 
Bovendien is ons land 
aansprakelijk voor honderden 

miljarden euro’s aan EU-
staatsleningen: alleen al de 
rentestijging voor die leningen 
kost ons land ruim 1 miljard  
extra in de komende jaren.
Tal van besluiten ‘moeten van 
Brussel’. Onze premier en 
ministers zitten zelf aan de 
Brusselse tafel: wat geven we  
hen mee als opdracht?

Over de EU bleef het te stil. Dat 
stilzwijgen over de ‘olifant’ Europa 
moeten we doorbreken. Wat zeg 
ik? We moeten de noodklok 
luiden! Dat gaat de SGP althans 
wel doen bij de volgende 
verkiezingen. Die zijn al op 6 juni 
voor het Europees Parlement.  
Zelf mag ik dan lijsttrekker zijn, 
namens de SGP. Onze zetel staat 
op het spel, nu de ChristenUnie 
niet meer wil samenwerken.  
Al uw steun is nodig voor het 
behoud van ons unieke 
christelijke en eurokritische geluid 
bij de EU-besluiten! Zet uw SGP-
spandoeken dus maar niet te ver 
weg: de oranje doeken mogen 
deze lente weer de wei in.

Geloofwaardiger
Onze partij wil een 
geloofwaardiger EU: een Brussel 
dat niet steeds aast op nieuwe 
bevoegdheden en budgetten 
maar een EU die bescheiden is en 

dienstbaar aan de EU-landen. 
Géén superstaat!

We willen een Europa dat niet 
langer zwijgt over christen-
vervolging in de wereld en  
géén EU-handelsakkoorden  
met landen die de situatie  
van vervolgde christenen  
niet verbeteren!

Ik kan het niet treffender zeggen 
dan Chris Stoffer. Hij opende in 
2020 ons SGP-Europakantoor in 
Krimpen aan den IJssel. Hij zei: 
“Logisch dat SGP-Europa in 
Krimpen zit, want de SGP wil 
Europa in-krimpen!”

Zo is het. De SGP ziet de  
olifant wel staan! 

“SGP- 
spandoeken 
mogen deze 
lente de wei 

weer in”

“EU is als de olifant 
in de kamer”

Bijna geen woord over de EU in de berichten over de Kamerverkiezingen.  
Dat is onterecht, want Brussel kost veel geld en beslist veel over ons.  
De SGP luidt de noodklok. Over 6 maanden kiest u een nieuw Europees 
Parlement, met hopelijk behoud van de SGP-zetel!

DOOR BERT-JAN RUISSEN
LID VAN HET EUROPEES PARLEMENT

25EUROPA



Steun een
evangelist

Doneer veilig en eenvoudig via WWW.BONISA.NL
of op rekening: NL29RABO 0336 554613

“Want de liefde van Christus dringt ons.” 
De druk is groot. Help het Woord 

doorgeven in Azië.  

 PROJECT 2023-11 

Ondersteuning evangelist: € 25,- per week

Scan de QR-code om te betalen voor

Evangelisten project 11.

Gebruik de Camera App op je telefoon.

De QR-code is geldig tot 29 oktober 2025.

https://betaalverzoek.rabobank.nl/betaalverzoek/?id=TgeRxh

6ZRWKbuN6-7ILNZA

Psychosociaal therapeut
b u i t e n p r a k t i j kma r k . n l
+31 (0)6 53 29 69 57

mark@buitenpraktijkmark.nl

       Buiten is er ruimte.
                    Ruimte voor gesprek, ruimte voor jou.
       Buiten is er ruimte.
                    Ruimte voor gesprek, ruimte voor jou.
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Voorgekookt

Vers 
verpakt
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Vers 
verpakt

Akkerseweg 13b, 5321 HG Hedel, T +31 (0)73 599 20 93, E info@quiks.nl
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Als SGP-jongeren hebben we de afgelopen weken met 
volle inzet gewerkt aan onze jongerencampagne. Met 
onze voorzitter Rody van Heijst als nummer 10 op de 
lijst, hadden we alle ruimte om de stem van jongeren 
te vertegenwoordigen. Met de slogan ‘Bouwen aan 
de basis’ zijn we aan de slag gegaan om belangrijke 
thema’s voor jongeren op de kaart te zetten en 
hebben daarbij onze visie helder uiteengezet.
We hebben verschillende activiteiten ondernomen, 
van het overhandigen van een manifest tot het 
bakken van SGPoffertjes en van een flashmob 
tot SGPils. Alles werd uit de kast gehaald om 
de SGP en de jongerenthema’s bij jongeren 
op de kaart te zetten. En met succes! 

 Door Gerbrand van Hoef Bestuurslid Politiek SGP-jongeren 

De Tweede Kamerverkiezingen zijn voorbij en opnieuw heeft er een politieke 
aardverschuiving plaatsgevonden. Ondanks deze verschuivingen mag de SGP haar 
drie zetels behouden en is er zelfs stemmenwinst geboekt. Deze mooie uitslag 
maakt ons dankbaar en zorgt ervoor dat de komende jaren het christelijke SGP-
geluid gehoord mag blijven. We blikken terug op onze jongerencampagne.

Terugblik op 
jongerencampagne 

Rody ging in Studio SGPJ in gesprek met jongeren over belangrijke 
jongerenthema’s zoals het ov, prestatiedruk en consuminderen.

Heel veel video’s opnemen met Rody voor ‘de tien van #10’. 

Om aandacht te vragen voor ons speerpunt ‘Realistische  
verwachtingen van jongeren’ overhandigden wij een manifest  
over prestatiedruk aan Chris Stoffer.

SGPoffertjes: een warme traktatie op een regenachtige dag, 
een smakelijke overtuiging voor kiezers! 
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Internationale conferentie 
OVER INTEGRITEIT

Dit jaar verwelkomen wij gasten uit 
Belarus, Moldavië, Irak, Egypte, 
Jordanië, Albanië, Georgië en Congo. 
Op donderdag 12 oktober had SGP-I 
voor hen een programma waarbij ook 
het Militair Museum in Soest werd 
bezocht en in de avond Kees van der 
Staaij tijdens het diner een tafelrede 
hield over zijn persoonlijke ervaringen 
in relatie tot het thema integriteit. Op 
vrijdag 13 oktober vond de conferentie 
plaats, die ook altijd toegankelijk is 
voor bezoekers uit Nederland. 

Bijbelse voorbeelden
Het thema van deze conferentie was 
‘integriteit’, waarbij diverse sprekers 
vanuit verschillende oogpunten 
ingingen op dit thema. De eerste 
spreker was ds. J. van Eck. De titel van 
zijn bijdrage was ‘Bijbel en integriteit: 
over profeten en ambtenaren en 
profetische ambtenaren’. In zijn 
lezing sprak hij, aan de hand van het 

Bijbelboek Jesaja, over de rol van 
profeten als integriteitsbewaarders, 
die koningen en leiders de spiegel van 
Gods Wet voorhielden. Daarna sprak 
hij over Nehemia, als voorbeeld van 
personen uit de Bijbel die - dikwijls 
tegen de stroom in - de juiste keuzes 
maken en door hun daden spreken.  
Ds. Van Eck eindigde met de gelijkenis 
van de barmhartige Samaritaan, 
waarbij hij de aanwezigen meegaf dat 
regels soms moeten wijken voor de 
nood van een medemens.

Globale ervaringen
Daarna gaven vertegenwoordigers van 
diverse partnerorganisaties van SGP-I 
bijdragen over hun ervaringen met 
corruptie en integriteit in eigen land.

Geleerde lessen
Tijdens het middagprogramma sprak 
mr. Dick Alblas over ‘Lessons learned 
about three corruption cases from the 

USA and the Netherlands’: - the case - 
the law - the case law. Aan de hand  
van diverse corruptiezaken, zoals in 
Nederland de zaak tegen Van Reij en  
de zaak De Mos, legde hij uit welke 
overwegingen een rol spelen bij 
corruptieprocessen. 

Stof tot nadenken
Daarna sprak Peter Schimmel RA CFE 
(forensisch accountant) over het thema 
‘Food for thought considering the 
concept of integrity’. Door middel  
van vragen en casussen liet hij de 
deelnemers nadenken over wat het 
begrip ‘integriteit’ inhoud. Hij wees 
loyaliteit aan als de mogelijke bron  
van corruptie. Ook wees hij op het 
belang en de invloed van goed 
leiderschap op het voorkomen van 
corruptie en integriteitsschendingen.

We kijken terug op een geslaagde, 
inhoudsvolle conferentie! 

Op 12 en 13 oktober organiseerde SGP-Internationaal de elfde internationale 
conferentie. Deze jaarlijks terugkerende conferentie is bedoeld voor de 

partnerorganisaties waarmee SGP-I werkt in Oost-Europa en het Midden-Oosten. 

DOOR ELISE ABBEY
INTERNATIONAAL COÖRDINATOR
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Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving door 
Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

29HAAGSE PROPJESDE BANIER     DECEMBER

In de Tweede Kamer gebeurt 
het weleens dat een Kamerlid 
het woord vraagt voor een 
persoonlijk feit. Op dat 
moment onderbreekt de 
voorzitter het debat en krijgt 
het betreffende Kamerlid direct 
het woord. Dat ‘persoonlijke 
feit’ (meestal een belediging  
of beschuldiging) moet dan 
uitgesproken worden om de 
lucht te klaren.

Ook ik maak in deze Banier twee 
persoonlijke feiten. De eerste 
over mijn kwaliteiten als orakel. 
De tweede mijn huiselijke 
omstandigheden. 

VOORSPELLER
Voorspellende gaven heb ik niet. 
Tijdens de verkiezingscampagne 
2021 zei ik tegen iedereen die  
het horen wilde (waarschijnlijk 
geen hond): “Dit is mijn laatste 
campagne.” Tijdens de net 
afgeronde campagne zei ik tegen 
iedereen die het horen wilde 
(waarschijnlijk geen hond): “Dit is 
mijn laatste campagne.” Nu de 
stemmen geteld zijn, voorspel  
ik tegen iedereen die het horen 
wil (waarschijnlijk geen hond): 
“Volgend jaar is mijn laatste 
campagne” - uiteraard als ik  
het mag beleven.

Reden: ik ga ervan uit dat de 
einduitslag van de verkiezingen 
van 22 november de tussenstand 
van de definitieve uitslag van de 
verkiezingen in 2024 zijn. Eerlijk 
gezegd moet ik nog zien of er een

1 Dit is dus geen Haags propje! Ik hoop volgend jaar écht te gaan verhuizen. 
Vandaar de twee advertenties. Dat is weer eens wat anders dan Funda.

kabinet-Wilders komt, en áls dat 
er komt, moet ik nog zien dat  
dat kabinet een lang leven is 
beschoren. Maar goed, mijn 
voorspellende gaven kent u, dus 
u had deze en de vorige alinea 
net zo goed over kunnen slaan.

PENSIOENGERECHTIGD 
Wat ik wél durf te ‘voorspellen’ is 
dat het op 6 oktober 2024 67 jaar 
geleden is dat ik geboren werd. 
En dus - bij leven en welzijn - 
pensioengerechtigd ben. Niet dat 
ik een pensioen heb, maar dat 
doet er nu even niet toe. Dat 
betekent dat ik het plan heb 
opgevat om Den Haag te verlaten 
en mijn toevlucht ga zoeken 
ergens achter de IJssellinie – 
vanuit Den Haag gezien. Of dat 
nou onder een hunebed is in 
Drenthe, in een schaapskooi op 
de Veluwe of op een landgoed in 
Twente of de Achterhoek, maakt 
me niet zo heel veel uit.

Een goede vriend (van mij en van 
de SGP) uit Bennekom adviseerde 
me om niet naar een makelaar te 
stappen, maar mijn netwerk aan 
te spreken1: “Wie weet zijn er 
SGP’ers die je met liefde willen 
helpen met de opvang en zijn er 
andere SGP’ers die in Den Haag 
een optrekje zoeken waar ze de 
geur van je sigaartjes nog op 
kunnen snuiven.” Deze tip heb ik 
ter harte genomen, met dien 
verstande dat ik er eerlijkheids-
halve aan toevoeg dat ik nog maar 
zelden een Ritmeestertje opsteek, 
en dan alleen nog op het balkon.

Persoonlijke feiten

Te koop. Appartement in Den Haag op loopafstand 
van de Tweede Kamer2. Het betreft een apparte-
ment in een complex uit de jaren 20 dat de status 
heeft van ‘Monument van jongere Bouwkunst’. 
 
Gelegen in park Marlot naast het Haagse Bos. Ideaal 
om te wandelen en eekhoorntjes en reeën, koeien 
en bewoners van Huis ten Bosch te spotten.

2 Loopafstand is een relatief begrip. Ook vanuit Moskou 
is de Tweede Kamer lopend bereikbaar, maar ik ga uit 
van een wandelduur van minder dan drie kwartier. 

Te koop gevraagd. Een vrijstaande woning met 
aanpalende ruimte voor het houden van kleinvee  
om de gedachtenis aan het Haags gemekker levend 
te houden. Bij voorkeur achter de IJssel. De Veluwe  
of Utrechtse Heuvelrug is ook goed, net als het 
Rivierengebied, maar Bruyn moet het wel 
kunnen trekken.

EINDEJAARSRONDJES TWEEDE KAMER  
Ten slotte: het Kerstreces komt eraan. Zoals te  
doen gebruikelijk hoop ik tussen de Kerstdagen  
en oud/nieuw enkele rondleidingen te verzorgen  
in Den Haag en in de Tweede Kamer. 

De data zijn: 
donderdag 28 en vrijdag 29 december

Opgeven kan weer als vanouds via de mail 
(mdebruyne@tweedekamer.nl) 
of met een appje (06 1254 1741).
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COLOFON
REDACTIE  

E debanier@sgp.nl

drs. D. van Meeuwen en  
drs. J.W. van Berkum  

(hoofdredactie),  
J.S. van der Ree Doolaard 

 (eindredacteur),  
drs. J.A. Schippers en  

M. de Bruyne  
 

PARTIJBUREAU 
Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam 

E info@sgp.nl  
T 010 - 720 07 70  

Telefonische bereikbaarheid:  
maandag t/m vrijdag,  

9.00 – 16.30 uur

DIRECTEUR PARTIJ BUREAU  
drs. J.W. van Berkum  

E jwvanberkum@sgp.nl 

AFDELING COMMUNICATIE  
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl  

BESTUURDERSVERENIGING  
E bsv@sgp.nl  

WETENSCHAPPELIJK INSTITUUT  
T 010 - 720 07 85  

E wi@sgp.nl 

SGP-JONGEREN  
T 010 - 720 07 80  

E beleidscoördinator@sgpj.nl

EERSTE KAMER  
Binnenhof 22, 2513 AA Den Haag  

T 070 - 312 92 00 

TWEEDE KAMER  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag  

T 070 - 318 30 45  
E sgp@tweedekamer.nl  

EUROPEES PARLEMENT  
E bert-jan.ruissen@europarl. 

europa.eu  
I eurofractie.sgp.nl 

SGP INTERNATIONAAL 
E internationaal@sgp.nl

FINANCIËLE ADMINISTRATIE  
E finadmin@sgp.nl 

LEDENADMINISTRATIE  
E administratie@sgp.nl 

Opzegging van lidmaatschap of  
abonnement dient schriftelijk te  

geschieden voor 1 december. 

VORMGEVING  
De Groot - grootsgedrukt.nl 

I grootsgedrukt.nl

ADVERTEREN  
Voor advertentiemogelijkheden  

en tarieven kunt u contact opnemen 
met Treffend & Co. 

E werner@treffendenco.nl

DS. G.W.S. MULDER
vicevoorzitter
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Het debat voeren op een zakelijke 
manier is moeilijk geworden. 
Steeds legt linkse politiek een 

behoorlijke claim. Feiten en oplossingen 
komen niet frank en vrij op tafel. Ten 
aanzien van asiel en migratie is dat al 
jaren aan de gang. Eigenlijk speelde dit 
ook in coronatijd. En daarna hebben we 
bijvoorbeeld in het stikstofdebat meer 
emotie en idealisme dan realisme gezien. 
Die linkse claim laat zich niet in de eerste 
plaats op inhoud gelden. Of je ‘politiek 
correct’ wordt geacht, dát bepaalt of  
je mee mag praten. Zo wordt het wij-
zijstramien ingebakken.
Rechtse politiek werpt zich op om de 
stem van de ‘gewone man’ te vertolken. 
Ze is argwanend en lijkt wars van hip 
gedoe. Deze politiek is steeds harder 
gaan roepen. En die taal is nogal eens - 
zachtjes uitgedrukt - weinig gepolijst.  
Zo gaat het niet alleen ten aanzien van 
mensen met een moslimachtergrond, 
maar het betreft ook parlementair 
optreden op zich. De argwaan en het  
zich buitengesloten voelen door eigen 
bestuurders spat ervanaf. De een gruwt 
van dergelijke rechtse politiek, de ander 
wordt er juist door aangetrokken. En zo 
staan de polen tegenover elkaar.

CHRISTELIJK BESCHAAFD
Dit laat ons als SGP niet onberoerd. Dat 
blijkt uit de bewegingen van kiezers van 
en naar onze partij. Dit gepolariseerde 
krachtenveld tekent ook de sfeer in de 
samenleving. We zullen daarmee om 

moeten gaan. We worden krachtig 
gestimuleerd om blijvend de geesten  
te beproeven of ze uit God zijn. Politiek 
correct is niet hetzelfde als christelijk 
beschaafd. En hoe nodig het ook is om  
te luisteren naar de stem van het volk;  
het principe van de volkssoevereiniteit  
is niet goed. 

Gelukkig blijft de Bijbel onze norm en ons 
kompas. Dat is het eeuwige Woord van 
God én het Woord is vlees geworden. 

ADVENT
Het is weer advent, waarin het gaat om 
de komst van Jezus. Hij kwam om de 
kloof van de zonde te dichten. En Hij is 
gisteren en heden Dezelfde en tot in 
eeuwigheid. Bepaalt de verwachting van 
Hem de richting van uw leven? Is dit uw 
goede grond voor tijd en eeuwigheid?

Alvast van harte Gods zegen toegewenst 
voor de komende Kerstdagen en het 
nieuwe jaar. 

Nederland heeft zich uitgesproken. De winnaars zijn blij.  

Verlies incasseren blijkt niet makkelijk. Soms vertoont politieke 

retoriek zelfs religieuze trekken. De kloof in de politiek wordt  

er vooralsnog niet kleiner op.

Wat niet verandert

DE BANIER     DECEMBER HET LAATSTE WOORD
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